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ACTA DE LA SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA POR EL AYUNTAMIENTO PLENO EL 
SEIS DE ABRIL DE DOS MIL DIECISIETE

En la ciudad de Borriana a seis de abril de dos mil diecisiete, se reúnen en el Salón de  
Sesiones de la casa consistorial del Ayuntamiento de Borriana asistidos por la secretaria, 
Dª. Iluminada Blay Fornas, de la Interventora Dª. M.ª Carmen González Bellés y de los 
señores y señoras siguientes:

ALCALDESA
Dª. MARIA JOSÉ SAFONT MELCHOR (PSOE)

TENIENTES DE ALCALDE
1º. D. VICENT GRANEL CABEDO (Compromís)
2º. D. CRISTOFER DEL MORAL ESPINOSA (Se puede Burriana)
3º. D. VICENTE APARISI JUAN (PSOE)
4º. Dª. MARIA ROMERO CANO (Compromís) 
5º. Dª. Mª CRISTINA RIUS CERVERA (PSOE)
6º. D. JAVIER GUAL ROSELL (PSOE)
7º. D. MANUEL NAVARRO RUIZ (Se puede Burriana)

CONCEJALES
D. BRUNO ARNANDIS VENTURA (PSOE)
Dª. Mª LLUÏSA MONFERRER AGUILELLA (PSOE)
D. SANTIAGO ZORÍO CLEMENTE (Compromís)
D. JUAN FUSTER TORRES (PP)
Dª. ANA MONTAGUT BORILLO (PP) 
D. ÍÑIGO LOSADA BREITLAUCH (PP)
Dª. VICTORIA MARÍA MARÍN FUENTES (PP)
D.ª Mª CONSUELO SUAY MONER (PP)
D. CARLOS SOLÁ PERIS (PP)
D. ALEJANDRO CLAUSELL EDO (PP)
Dª. MARIOLA AGUILERA SANCHIS (CIBUR)
D. ANTONIO SÁNCHEZ AVILÉS (CIBUR)
Dª. Mª JESÚS SANCHIS GUAL (Ciudadanos)

La Sra. presidenta declara abierta la sesión, siendo las 19 horas y 01 minutos, y se pasa 
seguidamente a leer y resolver los asuntos comprendidos en el orden del día.

TOMA DE POSESIÓN DE D. ALEJANDRO CLAUSELL EDO, COMO CONCEJAL DE 
ESTE AYUNTAMIENTO POR EL PARTIDO POPULAR (PP)

La Secretaria da cuenta de Informe Propuesta de la Secretaria, del  siguiente tenor:

“Dada  cuenta  a  la  Corporación  de  que  se  ha  presentado  en  este  Ayuntamiento 
credencial emitida por la Junta Electoral Central, en fecha 3 de abril de 2017, por la que 
se designa a D. ALEJANDRO CLAUSELL EDO, por el  partido PARTIDO POPULAR 
(PP) Concejal de este Ayuntamiento, por renuncia de D. Enrique Safont Melchor, y que 
el mismo ha cumplido la obligación que previene el art. 75.7 de la Ley 7/1985, de 2 de 
abril,  Reguladora  de  las  Bases  de  Régimen  Local,  de  formular  declaración  sobre 
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causas de posible incompatibilidad y sobre cualquier actividad que le proporcione o 
pueda  proporcionar  ingresos  económicos,  así  como  declaración  de  sus  bienes 
patrimoniales, procede que tome posesión de su cargo, para lo cual se le ha cursado la 
correspondiente citación.

Por la Alcaldía se procede llamar  a D. ALEJANDRO CLAUSELL EDO, la cual presta 
juramento  o  promesa  que  viene  establecida  en  el  R.D.  707/1979,  de  5  de  abril 
ateniéndose a la fórmula: “Prometo por mi conciencia y honor cumplir fielmente las 
obligaciones del cargo de concejal con lealtad al Rey, y guardar y hacer guardar 
la  Constitución  como  norma  fundamental  del  Estado”,  declarándose  por  la 
Presidencia posesionado en su cargo, ocupando su sitio correspondiente.”

La Corporación se da por enterada. 

1.- APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL BORRADOR DEL ACTA CORRESPONDIENTE A 
LA SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA EL DÍA 1 DE SEPTIEMBRE DE 2016, EN SU 
VERSIÓN EN LAS DOS LENGUAS OFICIALES (Secretaría)

Se da cuenta por la Secretaría del  borrador del acta correspondiente a la sesión plenaria  
ordinaria celebrada  el día 1 de septiembre de 2016, en su  redacción en ambas lenguas 
oficiales.

Sometida el acta a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes del  
Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

2.- SUBSANACIÓN, EN SU CASO, DEL ACUERDO PLENARIO DE 26 DE FEBRERO 
DE 1998  Y, EN CONSECUENCIA, CEDER GRATUITAMENTE A LA CONSELLERIA DE 
SANIDAD  UNIVERSAL  Y  SALUD  PÚBLICA,  LA  FINCA  REGISTRAL  N.º  60380 
DESTINADA  A  CENTRO  DE  SALUD  I,  EN  CARRETERA  NULES  26   (Expte. 
G-13227/2015) (Área II. Neg. Urbanismo) 

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Urbanismo y Medioambiente, del siguiente tenor:

“Examinadas las actuaciones obrantes en el expediente de cesión gratuita a la Conselleria 
de Sanidad del inmueble delimitado por la manzana que conforman la ronda Panderola, la 
avenida de Nules, la calle Valencia y la calle Mallorca para la construcción de un centro de  
salud, acordada por este Ayuntamiento Pleno en fecha 26 de febrero de 1998 y aceptada 
por  Decreto  68/1998,  de  26  de  mayo,  del  Conseller  de  Economía,  Hacienda  y 
Administración Pública (DOGV n.º 3267, de 18 de junio de 1998).

Resultando que  el  bien  inmueble  cedido  figuraba  inscrito  en  el  Inventario  de  bienes 
inmuebles  municipal,  con  los  números  24,  25  y  26  y  denominación  “Antiguo  Colegio 
Historiador  Viciana”,  con naturaleza de  bien  patrimonial  e  integrado por  las  siguientes 
fincas registrales:

 Inmueble nº 24: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el  
Tomo  603,  Libro  243,  Folio  248,  Finca  29653,  denominada  “Grupo  Escolar 
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Historiador Viciana en Burriana, Carretera de Nules” de 482 m2 de superficie; título 
de adquisición, certificación según artículo 206 de la Ley Hipotecaria. 

 Inmueble nº 25: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el  
Tomo 389, Libro 169, Folio 199, Finca 21945, de 501 m2 de superficie; título de 
adquisición, compra, según escritura autorizada por el Notario de Burriana, Don 
Carlos Montalbán el 7 de diciembre de 1955. 

 Inmueble nº 26: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el  
Tomo 666, Libro 262, Folio 241, Finca 31711, de 707,31 m2 de superficie; título de 
adquisición, compra, según escritura autorizada por el Notario de Burriana, Don 
Carlos Montalbán el 29 de julio de 1970. 

La suma de las superficies de dichas fincas registrales cedidas era de 1.690,31 m2.

Resultando que la Conselleria de Economía, Hacienda y Ocupación ha comunicado a 
este Ayuntamiento en diversas ocasiones la discrepancia entre la superficie cedida, de 
1.690,31 m2, y la ocupada por la construcción del centro de salud  sobre la base de una 
parcela de 2.917,08 m2 correspondiente al recinto vallado del antiguo colegio Historiador 
Viciana, y ha requerido a este Ayuntamiento para que efectuara los trámites necesarios 
que permitieran formalizar e inscribir la cesión.

Resultando que por Decreto 2015-3778, de 11 de diciembre de 2015, la Alcaldía resolvió 
incluir  en  la  siguiente  rectificación  del  inventario  municipal  el  alta  del  bien  inmueble 
denominado  “Edificio  del  colegio  Historiador  Viciana”,  de  1.178,80  m²,  al objeto  de 
posibilitar la inmatriculación de la finca que ocupaba la edificación del colegio, de acuerdo 
con lo previsto en el artículo 206 de la Ley Hipotecaria; y de regularizar la cesión. Y visto 
que  dicha  rectificación  de  inventario  se  acordó  por  el  Ayuntamiento  Pleno,  en  sesión 
celebrada el 3 de marzo de 2016.

Resultando que en fecha 8 de abril de 2016 (RE 5135) el Registro de la Propiedad de 
Nules  núm.  1  emitió  calificación  desfavorable  a  la  inscripción  registral  solicitada, 
suspendiendo  la  práctica  de  la  inmatriculación  de  la  finca  n.º  210,  en  tanto  no  se 
procediera a la previa agrupación de las fincas registrales n.º 29653, n.º 21945 y n.º 31711 
de Burriana, y de la propia finca que se pretendía inmatricular, haciendo constar que:

“la  superficie  gráfica  de  la  parcela  catastral  8994301YK4189S001ZW,  según 
certificación catastral obtenida por el registrador que suscribe con fecha 6 de abril de 
2016,  es  de  2.900 m²;  que la  superficie  que ahora  se  pretende inmatricular  es  de 
1.171,80 m²; y que la superficie total resultante de las tres fincas inscritas más la que 
ahora se inmatricularía es de 2.862,11 m² (482 + 501 + 707,31 + 1.171,80).
En consecuencia quedarían pendiente de regularización una superficie de 37,89 m², 
que dada su escasa magnitud y al ser inferior al 5% de la total inscrita no plantearía 
problema de actualización al inscribir la correspondiente gráfica catastral, teniendo en 
cuenta el  inciso final  del  art.  201 de la LH y que el  art.  9 obliga a consignar en la  
inscripción la superficie que resulte de la representación gráfica que haya sido objeto de 
inscripción.”

Resultando que por Decreto núm. 2016-2131, de 14 de julio, la Alcaldía resolvió rectificar 
el  error  material  advertido  en  el  dispositivo  primero  del  Decreto  2015-3778,  de  11  de 
diciembre de 2015, y la consiguiente rectificación en el inventario municipal, quedando el  
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inmueble n.º 210 del Epígrafe 1º “Inmuebles” descrito con una superficie de 1.171,80 m².

Resultando que por Decreto núm. 2016-2183, de 18 de julio -notificada el 21/07/16-, la 
Alcaldía concedió un periodo de audiencia a la Generalitat Valenciana en tanto que tercero 
interesado  en  el  procedimiento  de  agrupación  de  fincas,  y  resultando  que  no  ha 
presentado escrito alguno de alegaciones.

Resultando que por Decreto núm. 2016-3632, de 29 de noviembre, la Alcaldía Presidencia 
resolvió la agrupación de las siguientes fincas, obrantes en el epígrafe de “Inmuebles” del  
Inventario municipal:

 Inmueble n.º 24: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el 
Tomo  603,  Libro  243,  Folio  248,  Finca  29653, denominada  “Grupo  Escolar 
Historiador Viciana en Burriana, Carretera de Nules” de 482 m2 de superficie. Título 
de adquisición: certificación según artículo 206 de la Ley Hipotecaria. 

 Inmueble n.º  25: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el 
Tomo 389, Libro 169, Folio 199,  Finca 21945, de 501 m2 de superficie. Título de 
adquisición: compra, según escritura autorizada por el Notario de Burriana, Don 
Carlos Montalbán el 7 de diciembre de 1955. 

 Inmueble n.º  26: Inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules, núm. 1 en el 
Tomo 666, Libro 262, Folio 241, Finca 31711, de 707,31 m2 de superficie. Título de 
adquisición: compra, según escritura autorizada por el Notario de Burriana, Don 
Carlos Montalbán el 29 de julio de 1970.

 Inmueble n.º  210:  Parcela de 1.171,80 m² en Ronda Panderola de Burriana, que 
conformaba el antiguo colegio Historiador Viciana. Pendiente de inmatricular.

Y obtener así la finca agrupada con la siguiente descripción:

 Parcela  urbana de 2.862'11  m²  de  superficie,   delimitada  por  la  manzana que 
conforman la ronda Panderola, la avenida de Nules, la calle Valencia y la calle 
Mallorca, formada por la agrupación de las fincas registrales n.º 29653, n.º 21945 y 
n.º   31711,  de 482 m²,  501 m²  y  707'31 m²  respectivamente;  y  la  finca  arriba 
descrita con el núm. 210 del Inventario municipal, de 1.171'80 m².

Referencia catastral: 8994301YK4189S0001ZW; según consta en la certificación catastral 
descriptiva y gráfica electrónica.

Resultando que, elevado a público dicho Decreto n.º 2016-3632 mediante Certificación de 
la Secretaría General municipal, fue presentado en el Registro de la Propiedad de Nules  
Uno, que practicó la inscripción registral en fecha 16 de enero de 2017, donde sigue:

Finca n.º 60370 del municipio de Burriana, inscrita en el Tomo: 2.068, Libro: 1.035 de 
Burriana, Folio: 41, Inscripción 1ª. CRU:12015000895308.
Descripción extensa de la finca: URBANA: parcela urbana de DOS MIL NOVECIENTOS 
METROS  CUADRADOS,  en  Burriana,  carretera  de  Nules  26  A.  Delimitada  por  la 
manzana que conforman la Ronda Panderola, la Avenida de Nules, la Calle Valencia y 
la Calle Mallorca. 
Linda: norte, calle Mallorca; sur, Ronda Panderola; este, carretera de Nules y oeste, 
calle Valencia.
Referencia catastral:  8994301YK4189S0001ZW
Naturaleza del dominio: patrimonial del Ayuntamiento de Burriana, en virtud de acuerdo 
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plenario de 21 de mayo de 1997. 
Destino y acuerdo que lo hubiere dispuesto: cesión gratuita a la Conselleria de Sanidad 
para la construcción de un centro de salud, según acuerdo de 26 de febrero de 1998.
Título: 100 % del pleno dominio por título de agrupación formalizada en certificación 
administrativa autorizada por el Ayuntamiento de Burriana el 30 de noviembre de 2016.

Considerando que de acuerdo con el artículo 109.2 del Real Decreto 1372/1986, de 13 de 
junio,  por  el  que  se  aprobó  el  Reglamento  de  Bienes  de  las  Entidades  Locales  (en 
adelante RB) y el  artículo 186 de la Ley 8/2010, de 23 de junio, de la Generalitat,  de 
Régimen Local de la Comunitat Valenciana, los bienes inmuebles patrimoniales pueden 
cederse gratuitamente a entidades públicas siempre que los fines que justifiquen la cesión 
redunden  en  beneficio  de  los  habitantes  del  término  municipal,  debiéndose  la  cesión 
efectuarse de conformidad con el procedimiento previsto en el Reglamento de Bienes de 
las Entidades Locales.

Considerando que el expediente de cesión gratuita a favor de la Conselleria de Sanidad y 
Consumo del inmueble denominado “Antiguo Colegio Historiador Viciana”, delimitado por 
las calles Valencia, Mallorca, carretera de Nules y Ronda Panderola, para la construcción 
de un centro de salud, tuvo su oportuna tramitación administrativa, cumpliéndose el trámite 
de información pública regulado en el  artículo 110.1 del  Reglamento de Bienes de las 
Entidades Locales, según publicación en el Boletín Oficial de la Provincia n.º 16, de 5 de 
febrero de 1998, y acuerdo de este Ayuntamiento Pleno de 23 de febrero de 1998 de 
cesión de las fincas registrales n.º  29653, n.º 21945 y n.º 31711 de Burriana.

Considerando que la obra de construcción del centro de salud finalizó en el año 1999.

Considerando que habiéndose inmatriculado la finca de 1.171,80 m², en la que se hallaba 
construido  el  colegio  Historiador  Viciana  de  Burriana,  y  habiéndose  agrupado  dicho 
inmueble a las fincas registrales n.º  29653, n.º 21945 y n.º 31711 de Burriana,  en la finca 
registral n.º 60370, de 2.900 m², procede subsanar el acuerdo de cesión gratuita para la 
construcción  de  un  centro  de  salud  efectuada  el  26  de  febrero  de  1998  por  este 
Ayuntamiento a la Conselleria de Sanidad, en aras a regularizar la cesión física efectuada 
en su día y posibilitar el otorgamiento de la escritura de cesión y aceptación de la totalidad 
de  los  terrenos  ocupados  por  el  centro  de  salud  construido,  y  que  coinciden  con  la 
manzana que conforman la Ronda Panderola, la Avenida de Nules, la Calle Valencia y la 
Calle Mallorca.

Considerando que de conformidad con lo previsto en el artículo 110 RB, en todo caso, la 
cesión  gratuita  de  los  bienes  requiere  acuerdo  adoptado  con  el  voto  favorable  de  la 
mayoría absoluta del número legal de miembros de la corporación. 

Por todo lo anterior, visto el  informe de la jefe de la Sección II  y el  de la Secretaría 
General, y con el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Urbanismo y Medio 
Ambiente, este Ayuntamiento Pleno por mayoría absoluta ACUERDA:

PRIMERO: Subsanar el acuerdo de este Ayuntamiento Pleno de 26 de febrero de 1998 y, 
en consecuencia,  ceder gratuitamente  a la Conselleria de Sanidad Universal  y Salud 
Pública, para la construcción de un centro de salud, el siguiente bien inmueble incluido en 
el inventario de bienes de esta Corporación bajo los números n.º 24, n.º 25, n.º 26 y n.º  
210, e inscrito en el Registro de la Propiedad de Nules n.º 1 con la siguiente descripción:
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Finca n.º 60370 del municipio de Burriana, inscrita en el Tomo: 2.068, Libro: 1.035 de 
Burriana, Folio: 41, Inscripción 1ª.
Descripción extensa de la finca: URBANA: parcela urbana de DOS MIL NOVECIENTOS 
METROS  CUADRADOS,  en  Burriana,  carretera  de  Nules  26  A.  Delimitada  por  la 
manzana que conforman la Ronda Panderola, la Avenida de Nules, la Calle Valencia y 
la Calle Mallorca. 
Linda: norte, calle Mallorca; sur, Ronda Panderola; este, carretera de Nules y oeste, 
calle Valencia.
Referencia catastral:  8994301YK4189S0001ZW
Naturaleza del dominio: patrimonial del Ayuntamiento de Burriana, en virtud de acuerdo 
plenario de 21 de mayo de 1997. 
Destino y acuerdo que lo hubiere dispuesto: cesión gratuita a la Conselleria de Sanidad 
para la construcción de un centro de salud, según acuerdo de 26 de febrero de 1998.
Título: 100 % del pleno dominio por título de agrupación formalizada en certificación 
administrativa autorizada por el Ayuntamiento de Burriana el 30 de noviembre de 2016.

SEGUNDO: Facultar a la Alcaldía Presidencia para la firma de cuantos documentos y 
actuaciones resulten necesarios en orden a la formalización de la cesión a la Conselleria 
de Sanidad Universal y Salud Pública de la finca registral n.º 60370, en el que se halla 
construido un centro de salud.

TERCERO:  Notificar el  presente  acuerdo  a  la  Conselleria  de  Hacienda  y  Modelo 
Económico de la Generalitat Valenciana, de acuerdo con lo previsto en el artículo 109.2 del 
Reglamento de Bienes de las Entidades Locales.”

Con relación al fondo del asunto, no se producen intervenciones.

Sometido el asunto a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes 
del Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

3.-  APROBACIÓN,  EN  SU  CASO,  DEL  PROYECTO  DE  OBRAS  “RENOVACIÓN  Y 
MEJORA  DE  LAS  INFRAESTRUCTURAS  DEL   SERVICIO.  AÑO  2017”  (Expte. 
G2921/2017) (Área II. Neg. Urbanismo)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Urbanismo y Medioambiente, del siguiente tenor:

“Visto  el  proyecto  de  obras  de  “RENOVACIÓN  Y  MEJORA  DE  LAS 
INFRAESTRUCTURAS DE AGUA Y ALCANTARILLADO. AÑO 2017” presentado el 22 de 
febrero de 2017 (RE 2438) por la mercantil Sociedad de Fomento Agrícola Castellonense, 
SA, con un presupuesto de 1.020.270'24 € (EM, sin GG y BI ni IVA), redactado por el  
ingeniero industrial D. Pedro Villanueva Mallén.

Resultando que:

I.  Por acuerdo de este Ayuntamiento Pleno de 4 de diciembre de 2014 se adjudicó el 
contrato de gestión de los  servicios  públicos de abastecimiento de agua potable y  de 
alcantarillado de Burriana a la mercantil Sociedad de Fomento Agrícola de Castellón, SA 
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(FACSA).

II.- Obra en el expediente un informe de supervisión del ingeniero de caminos municipal,  
de 3 de marzo de 2017, en el que se hace constar que:

“El proyecto, redactado por FACSA, se enmarca en el  Plan anual de renovación y 
mejora de las infraestructuras del  servicio,  establecido en el  vigente contrato de 
abastecimiento de agua y de alcantarillado del municipio, que fija el compromiso por 
parte del concesionario de acometer anualmente estas obras con un importe y alcance 
determinados.

De  conformidad  con  el  pliego  regulador,  para  la  realización  de  las  obras  el 
concesionario  elaborará  anualmente  el  correspondiente  proyecto,  ajustándose a  las 
condiciones contractuales, indicando claramente el importe correspondiente al servicio 
de  abastecimiento  y  el  importe  correspondiente  al  servicio  de  alcantarillado;  y 
presentará el proyecto al Ayuntamiento para su supervisión, aprobación y replanteo. 

El pliego plantea la ejecución de obra de renovación de las redes municipales de agua 
potable  y  alcantarillado  a  lo  largo  del  periodo  concesional  en  diez  fases, 
correspondiendo el presente proyecto a la tercera fase del plan de renovación.

Las obras contempladas dentro del proyecto son las previstas en el Plan Director de 
Abastecimiento y de Alcantarillado, de acuerdo con las determinaciones del pliego y de 
la oferta, actualizado con los ajustes derivados del interés o necesidad del servicio, y  
consensuadas con el Ayuntamiento, siguiendo criterios de optimización y coordinación 
de obras de agua y alcantarillado.  En concreto en el presente proyecto se refiere a la 
renovación de red de agua potable de las siguientes calles:

C/ Sant Andreu. Avenida Camí d´Onda
C/ Primer de Maig C/ General Prim
C/ Sta. Helena C/ Joaquin Peris Fuentes
C/ Peu de la Creu Avda. Jaime Chicharro

Avda Mediterránea
Pza. Tremedal C/ Fanzara
C/ Tremedal C/ Lourdes
C/ Sant Joan C/ Ángels
C/ Creu Sant Joan C/ Sant Guillem

Con respecto a la red de alcantarillado, se define y valora la renovación de red de las 
siguientes calles:

C/ Cid Pza Monges
C/ Mariano Benlliure C/ General Prim
C/ Pere Cornell C/ Joaquin Peris Fuentes
C/ V. Cantos Figuerola Pza. Tremedal
C/ Sant Andreu. C/ Sant Joan
C/ Primer de Maig C/ Creu Sant Joan
C/ Sta. Helena C/ Tremedal
C/ Peu de la Creu C/ Fanzara

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

El proyecto prevé, además, que las obras de reposición en los tramos afectados se 
resuelvan atendiendo a la adecuación y accesibilidad de sus pavimentos, a partir de las 
características funcionales y la regulación viaria aplicable en cada caso, teniendo en 
cuenta la normativa urbanística y las afecciones del entorno. 

El presupuesto del Proyecto es de 1.020.270'24 €  (EM, sin GG y BI ni IVA), de los que 
488.004'16 € corresponden a obras de alcantarillado y 532.266'08 €  a obras de agua 
potable. Este presupuesto se corresponde con el fijado en la oferta del concesionario y 
el  contrato  (equivalente  a  un  porcentaje  del  90%  y  32%  de  los  ingresos  anuales 
respectivos del servicio) (*); para su definición se han aplicado, además, los precios 
unitarios  del  pliego corregidos  a  la  baja en  un 30%, de  acuerdo asimismo con las 
condiciones  contractuales.  Incorpora  los  correspondientes  estudios  de  Gestión  de 
Residuos, Geotécnico y  de Seguridad y Salud.(**)

(*)  Para  la  definición  del  presupuesto,  la  empresa  concesionaria  ha  presentado  el 
documento titulado “FORMULACIÓN DEL IMPORTE DE LAS OBRAS ANUALES DE 
ABASTECIMIENTO Y ALCANTARILLADO DEL EJERCICIO 2017 Y REGULARIZACIÓN 
DE  LAS  DEL  EJERCICIO  2016”,  en  que  acreditan  o  justifican  las  cuantías 
correspondientes, a partir de los ingresos habidos en 2016 y los previstos para 2017; a 
este respecto se hace constar que el Ayuntamiento pleno de fecha 2 de marzo 2017 
adoptó el acuerdo de mantener para el ejercicio de 2017 los mismos precios y tarifas  
del  ejercicio  2016  en  el  contrato  de  gestión  de  los  servicios  públicos  de  agua  y  
alcantarillado. 

(**) El presupuesto inicial estricto del proyecto, conforme a los ingresos previstos, sería 
de  1.039.355,14  €;  no  obstante,  la  liquidación  del  proyecto  de  renovación  de  red 
correspondiente al ejercicio 2016 arroja un saldo remanente desfavorable de 23.222,91 
€. De conformidad con las previsiones de la actuación, este saldo de liquidación se 
incorporará como partida remanente negativa (gasto) al presupuesto de renovación del 
siguiente ejercicio (2017), con lo que resulta la cuantía final señalada de 1.020.270,24 
€.

El  Proyecto se considera viable técnica y económicamente, así como conforme 
con  la  normativa  urbanística  municipal  y  sectorial  de  aplicación; en  particular, 
queda acreditada la idoneidad del suelo en que se emplazan las obras para albergar 
este tipo de instalaciones, de acuerdo con las determinaciones del vigente PGOU, sin 
perjuicio del seguimiento arqueológico correspondiente en los tramos incluidos en el 
ámbito  del  Plan  Especial  de  Protección  del  centro  histórico,  que  se  programa 
expresamente. Asimismo, se constata la plena posesión y disponibilidad real de los 
terrenos necesarios, libres de cargas y gravámenes, para la normal ejecución de las 
obras y, en consecuencia de todo ello, la adecuación del Proyecto; por lo que no se 
aprecia inconveniente en proceder a la tramitación del expediente.”

III.- Obra asimismo en el expediente el acta de la reunión celebrada el 1 de febrero de  
2017  por  la  Mesa  técnica  de  seguimiento  del  contrato  de  gestión,  constituida  de 
conformidad con lo previsto en la cláusula XXII del pliego de condiciones regulador de 
dicha contratación.

Considerando que:
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I.-  La normativa aplicable al presente procedimiento está constituida principalmente por 
los artículos 88, 90 y 93 del RDL 781/1986, de 18 de abril (TRRL), en relación con los  
artículos 121 a 126 del Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de noviembre, por el que se 
aprueba el Texto Refundido de la Ley de Contratos del Sector Público (TRLCSP).

II.-  La aprobación del proyecto corresponde al órgano de contratación que, a tenor de la 
Disposición Adicional Segunda del TRLCSP, es el Ayuntamiento Pleno.

Por todo ello, visto el informe emitido por la jefa de la Sección II y de conformidad con el  
dictamen de la Comisión Informativa de Urbanismo y Medio Ambiente; este Ayuntamiento 
Pleno, en uso de las facultades que legalmente tiene conferidas ACUERDA:

PRIMERO-.  Aprobar  el  proyecto  de  obras  de  “RENOVACIÓN  Y  MEJORA  DE  LAS 
INFRAESTRUCTURAS DEL SERVICIO. AÑO 2017” presentado el 22 de febrero de 2017 
(RE 2438) por la mercantil Sociedad de Fomento Agrícola Castellonense, SA (FACSA), con 
un presupuesto de 1.020.270'24 € (EM, sin GG y BI ni IVA).

SEGUNDO.-  Ordenar la publicación de este acuerdo en el Boletín Oficial de la Provincia.

TERCERO.-  Contra  el  presente  acto,  por  poner  fin  a  la  vía  administrativa,  se  podrá 
interponer,  en  el  plazo  de  un  mes,  recurso  potestativo  de  reposición  ante  este 
Ayuntamiento Pleno o, en el plazo de dos meses, recurso contencioso-administrativo ante 
el Juzgado de esta jurisdicción de la Ciudad de Castellón de la Plana, de conformidad con 
lo dispuesto en el artículo 123 y 124 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo  Común  de  las  Administraciones  Públicas  y  artículos  8  y  46  de  la  Ley 
29/1998,  de  13  de  julio.  Ello  sin  perjuicio  de  que  puedan  utilizar  otros  recursos  si  lo 
estimare oportuno.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 

Sr. Aparisi: “Como he explicado esta mañana en la Comisión de Urbanismo, seré breve… 
Es decir  que son unas obras que entran en el  plan director.  Debéis  saber  que es un 
documento vivo, y en cualquier momento por cualquier urgencia si se ha de cambiar se 
cambia.

También quiero decir a todo el plenario que la semana después de Pascua nos 
reuniremos, y les presentaremos el plan director.”

Sr. Fuster: “En primer lugar, nuestro voto será favorable. Quiero poner en valor el contrato 
que licitamos en nuestra época de gobierno; un contrato que en aquel momento tuvimos 
que aprobar en solitario,  pero que estamos viendo cómo está permitiendo a la ciudad 
mejorar  en su renovación, tanto en la red de abastecimiento de agua, como en la de 
alcantarillado.

Únicamente echo en falta una cosa en el plan director que nos acaba de comentar  
el compañero el Sr. Aparisi; y conforme él ha dicho, se trata de un plan que está vivo, y 
que se puede modular en función de las necesidades que tenga el municipio.

Y si se observa el documento, vemos las diferentes actuaciones que hay tanto en 
renovación de alcantarillado como de abastecimiento de agua. Y echamos en falta que así 
como se ha ejecutado la renovación del abastecimiento del vial al Puerto, que no se haya 
ejecutado la inversión en el alcantarillado; tan necesaria (no en la actualidad, sino desde 
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hace años) que es una reivindicación que los vecinos, y sobre todo los empresarios que 
tienen sus negocios en el Camí Fondo, históricamente vienen reclamando.

Lo vengo a decir, porque tanto en la anterior legislatura como en la actual, en todo 
el  plan  director,  lo  que  se  venía  realizando  era  que  con  el  objetivo  de  establecer  la 
eficiencia máxima dentro de la ejecución de las obras, cuando se levantaba un vial para 
acometer  la  renovación  bien  de  abastecimiento  de  agua  bien  de  alcantarillado,  se 
ejecutaban los dos a la vez.  Y en este caso, hemos visto que no se ha llevado a cabo.  
Vemos que se ha realizado una obra (de 1.000.000 €) que ahora se va a suplementar con 
mayor inversión; y consideramos que a lo mejor habría sido un momento oportuno para 
habernos sentado, haber hablado con la empresa, haber adelantado parte de la ejecución 
de los años que faltan por venir en diferentes zonas del municipio, o haber destinado parte 
del  remanente que hoy vamos a destinar  para algunas inversiones.  Y a lo mejor,  con 
alguna planificación (no de tres meses ni de un año) pero a lo mejor de año o año y medio, 
a lo mejor se podría haber acometido esta infraestructura, que realmente pensamos que 
es muy necesaria.”

Sr.  Aparisi:  “Simplemente  para  puntualizar… Como dice  el  Sr.  Fuster,  sí  que  hemos 
estudiado, sí que hemos intentado hacer el alcantarillado. Pero tal como he dicho hace un 
momento,  es  un  documento  vivo.  Y  en  el  plan  director  estaba  el  alcantarillado  del  
Escorredor (el que va a la Plaza Generalitat Valenciana). 

Al hacer las obras de la Carretera del Puerto, hemos visto que era  importante, ya 
que íbamos a levantar todo el asfalto, y que íbamos a tocar toda la carretera, pues también 
se tiene que cambiar toda el agua potable. Hemos hecho ese cambio por eso; por el de la  
Plaza Generalitat. 

Pero le tomo la palabra, y trabajaremos por ello.”

Sr.  Fuster:  “Le agradezco la aclaración,  Sr.  Aparisi.  Lo único por  lo que lo  pongo de 
manifiesto  es  porque  hemos  levantado  ya,  y  ahora  tendremos  que  volver  a  levantar,  
cuando  ya  hemos  hecho  hace  dos  meses  una  ejecución  de  obra  para  poner  el  
abastecimiento. Mi comentario era únicamente que se podría haber aprovechado, y nos 
habríamos ahorrado ese coste.”

Sometido el asunto a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes 
del Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

4.- APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL CÓDIGO DE BUEN GOBIERNO Y ÉTICO DEL 
AYUNTAMIENTO DE BORRIANA (Expte.  G-3893/2017)  (Área  IV.  Neg.  Participación 
Ciudadana)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Participación Ciudadana, del siguiente tenor:

“VISTO el  Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento de Borriana,

CONSIDERANDO que  el Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento de Borriana, 
se trata de una declaración de carácter político que se presenta al Pleno del Ayuntamiento 
para su aprobación. 
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CONSIDERANDO que desde el punto de vista legal se trata de un compromiso adicional, 
más  allá  del  cumplimiento  del  principio  de  legalidad,  que   define  el  Pleno  de  la 
Corporación,   pero  que  debe  ser  asumido  voluntariamente  por  cada  miembro   de  la 
Corporación  

VISTO el informe propuesta emitido al respecto por la Secretaria General 

Y de conformidad con el dictamen de la Comisión Municipal de Participación Ciudadana

El Pleno del Ayuntamiento, en uso de las atribuciones que le confiere el artículo 22.2.d) de 
la Ley 7/1985, de 2 de abril  y 50.3 del Real  Decreto 2568/1986, de 28 de noviembre,  
ACUERDA:

 Aprobar  el  Código de Buen Gobierno y Ético del  Ayuntamiento de Burriana ,  que se 
adjunta como Anexo al presente acuerdo
 

En Burriana.  La Secretaria 

Documento firmado electrónicamente al margen 

ANEXO 

CÓDIGO DE BUEN GOBIERNO Y ÉTICO 
DEL AYUNTAMIENTO DE BORRIANA

Justificación

Artículo 1. Naturaleza del Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento de Borriana

Artículo 2. Actuaciones conforme a valores sociales y democráticos

a) Respeto de las libertades individuales y colectivas y los derechos humanos.

b) Actitud contra la violencia

c) Defensa de la libertad de pensamiento

d) En favor de la igualdad efectiva entre mujeres y hombres

e) Respeto a la intimidad

f) Aconfesionalidad en el ejercicio de la representación pública

g) Promoción del uso del valenciano

h) Fomento de la sostenibilidad ambiental y protección del patrimonio

i) Racionalidad y no arbitrariedad en la toma de decisiones

j) Inclusión de cláusulas de responsabilidad social en los contratos y subvenciones

Artículo 3. Actuaciones conforme a la integridad, la sobriedad y la ejemplaridad

a) Lealtad institucional y conducta ejemplarizante

b) Respeto de la legislación sobre incompatibilidades
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c) Objetividad, imparcialidad y neutralidad en el ejercicio de las actuaciones

d) Deber de confidencialidad de los asuntos públicos

e) Respeto a la legislación sobre 'paraísos fiscales'

f) Publicidad institucional

g) Reconocimientos honoríficos

h) responsabilidad en las actuaciones

i) Rendición de cuentas y transparencia

j) Presencia en los medios de comunicación

k) Aplicación del Código de Buen Gobierno y Ético en las redes sociales

l) Regalos y obsequios institucionales

m) Puertas giratorias

Artículo 4. Actuaciones conforme al buen uso de los fondos públicos

Uso adecuado de los recursos públicos

b) Retribuciones

c) Desplazamientos por razón del cargo

d) Gastos por razón de servicio en el ejercicio del cargo

e) Relaciones comerciales y financieras

f) Disponibilidad de tarjetas de crédito o débito

g) Acreditación de la condición de concejal o concejala

Artículo 5. Gobierno abierto y buena administración

La buena administración

Principios y rendición de cuentas de la actividad pública

c) Transparencia en la gestión pública

d) Administración próxima

e) Trato con el personal de la institución

Artículo 6. Gestión de la información derivada del Código de Buen Gobierno y Ético

Artículo 7. Adhesión individual

Anexo I. Declaración de adhesión al Código de Buen Gobierno y Ético de los miembros de  
la corporación municipal

Justificación

Determinadas  ya  las  directrices  generales  de  buen  gobierno  y  buena 
administración y los principios que deben regir la conducta de los miembros electos de las  
corporaciones  municipales,  procede  ahora  adaptar  esos  principios  generales  al  caso 
concreto del Ayuntamiento de Borriana, y de ampliar, en todo lo que sea necesario, las 
guías de actuación de los concejales y concejalas de la institución.

A pesar de la amplitud de los ámbitos y especificaciones referidas a los marcos 
generales de actuación y relación con la ciudadanía que figuran en el Código de Buen 
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Gobierno de la FEMP, se echan en falta otras recomendaciones que reflejen el carácter de 
las actuaciones de los cargos electos ante aquellas grandes cuestiones que fundamentan 
la actual  sociedad democrática en la que las instituciones se encuentran insertas.  Nos 
estamos refiriendo a valores tan universales como pueden ser los derechos humanos, la 
responsabilidad social, la no discriminación…, pero también a otros como el respeto a la 
intimidad, la propia imagen, las redes sociales o la lengua propia.

Y para  elaborar  esta  parte  se  ha  tomado como base el  Decreto  56/2016,  del  
Consell,  de  6  de  mayo,  por  el  que  se  aprueba  el  Código  de  Buen  Gobierno  de  la 
Generalitat  (DOCV  7781  de  05.13.2016),  texto  completísimo  que  recoge  de  manera 
exhaustiva los principios que deben regir la labor de las personas que ocupan los altos 
cargos de la Generalitat y del personal asimilado. 

Desde el Equipo de Gobierno del Ayuntamiento se ha considerado oportuno incluir 
un  apartado  referido  a  la  inclusión  de  cláusulas  de  responsabilidad  sociales  en  las 
contrataciones y subvenciones que se llevan a cabo por parte de la corporación en este 
Código de Buen Gobierno y Ético. La finalidad es dar un paso más en la consecución de 
una administración  local  sensible con las  personas y que valore también aspectos  de 
carácter social, medioambiental y ético, y que tengan en cuenta aspectos tales como la 
igualdad  de  oportunidades,  el  cumplimiento  de  los  derechos  laborales  y  sociales, 
cuestiones de sostenibilidad, responsabilidad empresarial, comercio ético, etc., entre otros. 
Y todo ello,  considerando que hay suficiente normativa aplicable de carácter  europeo, 
estatal y autonómico que avala la inclusión de este tipo de cláusulas.

Aunque el Código de Buen Gobierno de la Generalitat también puede ser asumido 
de  manera  voluntaria  y  mediante  la  adhesión  individual  por  los  miembros  de  las 
corporaciones  locales,  tal  como  se  indica  en  el  mismo  Decreto,  se  ha  considerado 
adecuado elaborar una adaptación al ámbito particular del Ayuntamiento de Borriana, en 
todo  lo  que  se  ha  considerado  oportuno.  Esta  adaptación,  asimismo,  incluye  otros 
aspectos que no figuran en los documentos mencionados. 

A continuación, pues, se presenta el documento que complementa la adhesión al 
Código  de  Buen  Gobierno  de  la  FEMP para  que  los  concejales  y  concejalas  de  la 
institución cuenten con un texto propio y detallado que articule el buen gobierno y la ética 
pública que debe regir sus actuaciones en el ejercicio de su cargo. 

Artículo 1. Naturaleza del Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento 
de Borriana

Las  disposiciones  reflejadas  en  este  documento  establecen  las  normas  de 
conducta que los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana deben seguir en el 
ejercicio de sus funciones dentro de los ámbitos respectivos.

Los concejales y concejalas del  Ayuntamiento de Borriana actuarán de acuerdo 
con los  principios  y  valores  democráticos  establecidos  en  la  Constitución  española,  el 
Estatuto de Autonomía de la Comunitat Valenciana, las ordenanzas municipales y el resto 
del ordenamiento jurídico aplicable.

Asimismo, sus actuaciones serán conformes a los valores sociales y democráticos, 
la integridad, la sobriedad y la ejemplaridad, la honestidad, la objetividad y la imparcialidad, 
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el  buen  uso de los  fondos  públicos,  el  fomento  del  gobierno abierto  y  de  una buena 
administración.

Artículo 2. Actuaciones conforme a valores sociales y democráticos 

La  ciudadanía  de  Borriana  espera  de  sus  concejales  y  concejalas  que  sus 
actuaciones en el ejercicio de las responsabilidades adquiridas se realicen conforme a los 
valores  sociales  y  democráticos  comúnmente aceptados,  y  por  ello,  se establecen los 
siguientes criterios relacionados con los mismos.

a) Respeto de las libertades individuales y colectivas y los derechos humanos.
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana, en el ejercicio de sus 

funciones respetarán y  harán respetar  los  principios  incluidos  en  cuanto a derechos y 
libertades individuales y colectivas incluidos en el ordenamiento jurídico de ámbito estatal,  
autonómico, de la Unión Europea, en tratados y acuerdos internacionales y, en especial, 
los recogidos en la Declaración Universal de los Derechos Humanos.

b) Actitud contra la violencia
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana no legitimarán en sus 

actuaciones y declaraciones públicas el terrorismo o cualquier forma de violencia contra 
las personas o colectivos, ni ofenderán la memoria de las víctimas de cualquier tipo de 
violencia  política  o  social,  la  violencia  machista  o  de  la  que  han  podido  sufrir  
históricamente los defensores y defensoras de la democracia.

c) Defensa de la libertad de pensamiento 
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana respetarán la libertad de 

pensamiento y de creencias, e impedirán cualquier actuación que suponga discriminación 
individual o colectiva por razón de nacimiento, raza, etnia, sexo, religión, lengua, opinión,  
orientación sexual o identidad de género o por cualquier otra circunstancia. 

d) En favor de la igualdad efectiva entre mujeres y hombres
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana promoverán en  sus 

acciones  y  en  el  ejercicio  de  su  cargo  la  igualdad  efectiva  de  mujeres  y  hombres  e 
impedirán cualquier actuación que contravenga este principio. Igualmente, utilizarán en sus 
comunicaciones un lenguaje inclusivo no discriminatorio  y  lo  promoverán en las áreas 
administrativas de las que sean responsables.

e) Respeto a la intimidad
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana respetarán los derechos 

a la intimidad personal y familiar, al honor, a la imagen y el derecho a la protección de 
datos de carácter personal, de cualquier persona. Asimismo, evitarán cualquier acción que 
suponga la intromisión en la intimidad de los adversarios y adversarias políticos cuando se 
trate de información que no tenga trascendencia pública o se haya obtenido ilegalmente.

f) Aconfesionalidad en el ejercicio de la representación pública
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana asumen en el ejercicio 

de  su  cargo  y  en  las  acciones  que  se  derivan  del  mismo  la  aconfesionalidad  de  la  
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Administración. No están obligados a participar en actos religiosos, y únicamente podrán 
participar a título individual en atención al derecho de la libertad religiosa. Asimismo, en el 
ejercicio de su cargo, no podrán participar en la presidencia de actos religiosos, excepto en 
los casos en que por razones históricas consolidadas, dichos actos tengan un valor cultural 
que trascienda su origen religioso.

g) Promoción del uso del valenciano
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana asumen su compromiso 

social con el proceso de normalización del valenciano y fomentarán su uso y extensión en 
todos los ámbitos sociales y niveles de intervención ciudadana. En sus comunicaciones 
fomentarán el  uso del  valenciano y respetarán la normativa lingüística de la Academia 
Valenciana de la Lengua.

h) Fomento de la sostenibilidad ambiental y protección del patrimonio
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana promoverán en  sus 

respectivos  ámbitos  de  actuación  políticas  conducentes  al  logro  de  la  sostenibilidad 
ambiental, a la ordenación racional y sostenible del término de Borriana, y que contribuyan 
a la lucha contra el cambio climático. Igualmente, fomentarán actuaciones para proteger el 
medio ambiente y el patrimonio cultural, histórico y natural de la ciudad.

i) Racionalidad y no arbitrariedad en la toma de decisiones
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Burriana con responsabilidad de 

Gobierno  tomarán  sus  decisiones  de  manera  razonada,  consciente  e  informada  y  se 
evitará siempre la arbitrariedad. En su caso, buscarán el apoyo de los principios y estudios 
provenientes  de  los  campos  científicos  y  técnicos  competentes  para  apoyar  sus 
decisiones.  En  el  ejercicio  de  responsabilidades  públicas  se  abstendrán  de  defender 
opiniones subjetivas contrarias al conocimiento científico.

j) Inclusión de cláusulas de responsabilidad social en los contratos y subvenciones
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidad de 

Gobierno  incluirán  en  los  contratos  que  suscriban  con  empresas  y  otras  entidades, 
cláusulas de responsabilidad social con el fin de conseguir contrataciones con un mayor 
valor  social  y  que  ayuden  a  una  mayor  cohesión  e  integración  de  la  sociedad  del 
municipio. 

Las cláusulas sociales que se valorarán se pueden agrupar en cláusulas sociales 
propiamente dichas, que hacen referencia a la inserción laboral de personas en riesgo de 
exclusión social, elevar la calidad del empleo, apoyo a la diversidad funcional, favorecer la 
igualdad de oportunidades entre hombres y mujeres, etc.; las ambientales, que primarán la 
selección de productos de bajo consumo, favorecer la eficiencia energética, el reciclaje de 
residuos, etc.;  y,  finalmente,  las cláusulas éticas, que favorecerán el  comercio justo, el  
precio justo de las tareas realizadas, la valoración del sueldo y condiciones laborales de 
los trabajadores y trabajadoras, etc.

Estas  mismas  cláusulas  deberán  considerarse  igualmente  en  la  adjudicación  de 
subvenciones  a  entidades  y  organizaciones  sociales,  con  el  fin  de  buscar  una mayor 
implicación de las mismas.
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Artículo  3.  Actuaciones  conforme  a  la  integridad,  la  sobriedad  y  la 
ejemplaridad

La  ciudadanía  de  Borriana  espera  de  sus  concejales  y  concejalas  que  sus 
actuaciones en el ejercicio de las responsabilidades adquiridas se realicen conforme a la 
integridad, la sobriedad y la ejemplaridad de todas sus acciones, y por ello, se establecen 
los siguientes criterios relacionados con dichos valores.

a) Lealtad institucional y conducta ejemplarizante
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana guardarán lealtad a esta 

institución y velarán en el ejercicio de sus funciones por contribuir a mantener el prestigio, 
la imagen y la dignidad del Ayuntamiento. En este sentido, sus actuaciones deberán ser  
ejemplarizantes para el resto de personal de la institución.

b) Respeto de la legislación sobre incompatibilidades
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana tendrán el régimen de 

dedicación que se determine, siempre respetando la compatibilidad legal y la legislación 
aplicable. El régimen de incompatibilidades se podrá exigir durante el ejercicio del servicio 
público y también después del cese, de acuerdo con la normativa reguladora. En ningún 
caso se tomarán decisiones que puedan suponer conflicto de intereses.

c) Objetividad, imparcialidad y neutralidad en el ejercicio de las actuaciones
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidad de 

Gobierno  actuarán  persiguiendo  el  interés  general,  con  objetividad,  imparcialidad  y 
neutralidad  respecto  de  sus  intereses  particulares.  Las  relaciones  de  parentesco, 
personales o de otra índole no podrán alterar en ninguna medida estos principios. 

Asimismo,  evitarán  el  uso  o  abuso  del  cargo  para  obtener  alguna  ventaja  o 
beneficio, especialmente por disponer de información privilegiada. Igualmente, el hecho de 
ocupar un cargo en un órgano de dirección de un partido político no podrá comprometer  
sus actuaciones con respecto a estos principios.

Del  mismo  modo,  no  influirán  en  la  agilización  o  resolución  de  trámites 
administrativos  que impliquen trato  de  favor  a  cualquier  persona y,  en  particular,  a  sí  
mismos o a su entorno familiar, social o partidario. 

d) Deber de confidencialidad de los asuntos públicos
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana mantendrán el deber de 

confidencialidad en todos aquellos asuntos públicos que así lo requieran por su naturaleza. 
El deber de confidencialidad se mantendrá incluso después de perder la condición 

de concejal o concejala referente a aquella información que se hubiera obtenido durante su 
ejercicio y no se podrá utilizar en beneficio propio o de otras personas.

e) Respeto a la legislación sobre 'paraísos fiscales'
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana no podrán tener ningún 

tipo de participación en cuentas bancarias que se encuentren en los lugares determinados 
por la legislación nacional o internacional como paraísos fiscales.
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f) Publicidad institucional 
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  no  utilizarán  la 

publicidad  institucional  con  finalidad  partidista  o  de  propaganda  personal.  Asimismo, 
evitarán  que  la  publicidad  institucional  tenga  algún  parecido  con  la  de  su  partido  o 
agrupación política. 

En  las  placas  conmemorativas  o  similares  en  ningún  caso  podrá  aparecer  el 
nombre del concejal o concejala que haya participado en la decisión de construcción o de 
puesta en marcha del servicio. Igualmente, no participarán en inauguraciones de obras no 
finalizadas,  colocación  de  primeras  piedras,  etc.  En  este  sentido,  podrán  visitar  las 
instalaciones sufragadas con fondos públicos cuando ya estén en activo para comprobar 
su funcionamiento.

g) Reconocimientos honoríficos
Los concejales y concejalas del  Ayuntamiento de Borriana, en el  ámbito de las 

respectivas  competencias,  podrán  otorgar  reconocimientos  honoríficos,  en  su  caso,  a 
personas con un compromiso público relevante y los retirarán, en su caso, a las personas 
condenadas penalmente por sentencia firme.

h) responsabilidad en las actuaciones
Los concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de Borriana con responsabilidad 

Gobierno asumirán la responsabilidad de sus actuaciones en el ámbito de las concejalías,  
sin que sea posible derivarlas al personal bajo su dirección sin causa objetiva o a otras 
administraciones. Igualmente, informarán de cualquier actuación irregular de la que tengan 
conocimiento a las autoridades competentes y les proporcionarán su colaboración.

i) Rendición de cuentas y transparencia
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidad de 

Gobierno considerarán la rendición de cuentas como un principio básico de actuación. En 
este sentido, adoptarán la transparencia en sus gestiones y compromisos como norma 
primera de actuación, e informarán oportunamente de estos a la ciudadanía, ante la cual 
deberán rendir cuentas.

j) Presencia en los medios de comunicación
Los concejales  y  concejalas del  Ayuntamiento de Borriana colaborarán con los 

medios de comunicación atendiendo a los principios de transparencia, veracidad y respeto 
profesional. Igualmente, deberán informar periódicamente de sus actuaciones y considerar 
su asistencia a debates y otros actos informativos a los que sean invitados.

k) Aplicación del Código de Buen Gobierno y Ético en las redes sociales
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana deberán aplicar estos 

principios de buen gobierno y código ético en su participación en Internet  y las redes 
sociales. Igualmente, no podrán utilizar, en sus comunicaciones personales elementos de 
la  imagen  corporativa  del  Ayuntamiento  de  Borriana  que  puedan  inducir  a  errores  o 
equívocos.

l) Regalos y obsequios institucionales
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  no  podrán  aceptar 

ningún  regalo,  obsequio,  favor  o  servicio  en  condiciones  ventajosas  -salvo  aquellos 
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derivados  de  los  usos  sociales  habituales  o  de  cortesía-  que,  por  su  valor,  pueda 
condicionar la neutralidad a la hora de sus actuaciones. 

Los regalos y obsequios que no respondan, por su valor, a los usos mencionados, 
deberán  devolverse  a  la  persona  o  entidad  que  los  hizo  y,  si  no  fuera  posible,  se 
incorporarán al patrimonio público. El acto de entrega de regalos y obsequios deberá ser 
público. 

El Ayuntamiento de Borriana creará un registro de regalos y obsequios en el que 
figurarán la persona o entidad que la ha ofrecido,  la persona o dependencia a la que 
estaba  destinado,  la  fecha,  y  el  destino  que  se  le  ha  dado.  Todos  los  obsequios 
enmarcados en el ámbito de la cortesía se indicarán en dicho registro y deberán hacerse 
públicos en el Portal de Transparencia. 

Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  sólo  podrán  hacer 
obsequios en el ejercicio de su cargo por razones de cortesía, conmemoración o respeto 
institucional, cuando los usos sociales así lo aconsejen. Los actos de entrega de estos 
obsequios deberán ser públicos.

m) Puertas giratorias
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidades 

de  Gobierno,  al  finalizar  el  ejercicio  de  su  responsabilidad  municipal,  no  podrán 
incorporarse  a  empresas  privadas  en  lugares  en  los  que  puedan  obtener  beneficios 
derivados de su gestión pública anterior o en los que se puedan producir conflictos de 
intereses entre el ámbito público y el privado, en perjuicio del primero.

Artículo 4. Actuaciones conforme al buen uso de los fondos públicos

La  ciudadanía  de  Borriana  espera  de  sus  concejales  y  concejalas  que  sus 
actuaciones en el ejercicio de las responsabilidades adquiridas se realicen con un buen 
uso de los fondos públicos y de la gestión de la administración municipal, y por ello, se 
establecen los criterios relacionados con dichos valores.

◦ Uso adecuado de los recursos públicos
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidad de 

Gobierno harán un uso adecuado de los fondos públicos en el ejercicio de sus funciones, 
así como de los bienes y servicios que la Administración ponga a su alcance por razón de  
su cargo. Igualmente, actuarán con responsabilidad y sobriedad en cuanto a los gastos.

b) Retribuciones
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con responsabilidad de 

Gobierno tendrán las limitaciones salariales que se establezcan con carácter general para 
cada nivel de responsabilidad y en ningún caso superarán los salarios de los funcionarios 
de mayor rango en la Administración municipal, salvo en lo referente a las cotizaciones por 
desempleo.

c) Desplazamientos por razón del cargo
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana no dispondrán de coche 

oficial ni chófer para sus desplazamientos por razón de sus funciones.

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

Cuando  el  desplazamiento  suponga  un  coste  para  las  arcas  municipales  se 
publicará en el Portal de Transparencia una breve memoria del objeto del desplazamiento 
en  la  que  se  incluya  el  lugar  y  motivo  de  la  reunión  o  acto,  la  persona  u  órgano  
convocante, los gastos producidos por el uso del transporte público o privado y, en su 
caso, por indemnización por razón de servicio.

d) Gastos por razón de servicio en el ejercicio del cargo
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  tendrán  derecho  al 

reembolso de los gastos justificados producidas en el ejercicio de su cargo. Las cantidades 
reembolsadas se ajustarán a las cantidades y conceptos establecidos por la legislación 
vigente referente a indemnización por razón de servicio.

e) Relaciones comerciales y financieras
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana estarán sometidos a las 

mismas  exigencias  y  condiciones  que  la  ciudadanía  en  cuanto  a  sus  relaciones 
comerciales  y  financieras.  En  ningún  caso  podrán  aceptar  trato  de  favor  o  ventajas 
injustificados en gestiones financieras. Particularmente, no podrán aceptar la condonación 
de deudas bancarias o préstamos a interés cero o privilegiado ni recibir trato de favor en 
cuanto al abono de cuotas en servicios que habitualmente tienen un régimen de pago si se 
trata de condiciones ofrecidas por razón del cargo.

f) Disponibilidad de tarjetas de crédito o débito
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  no  dispondrán  de 

tarjetas bancarias de crédito ni de débito para el ejercicio de sus funciones.

g) Acreditación de la condición de concejal o concejala
Los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  dispondrán  de  una 

credencial que los identifique como tales para que puedan acreditar esta condición cuando 
sea necesario, pero no podrán utilizarla con el fin de obtener ventajas o privilegios.

Artículo 5. Gobierno abierto y buena administración

La ciudadanía de Borriana espera de sus concejales y concejalas que forman parte 
del  Equipo  de  Gobierno  que  actúen  en  el  ejercicio  de  sus  funciones  respetando  y 
promoviendo los principios de la buena administración y ética pública. Del mismo modo, el  
Gobierno  municipal  establece  entre  sus  principios  rectores  favorecer  la  creación  y 
consolidación  de  un  gobierno  abierto  y  transparente  para  que  la  ciudadanía  tenga 
conocimiento efectivo de  las  tareas  que se realizan  en  la  administración  municipal.  Al 
mismo tiempo, establecerá las bases para lograr una relación cercana y ágil en cuanto a 
las relaciones administrativas y procedimentales con aquella.  

La buena administración
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana que forman parte del Equipo de 
Gobierno  actuarán  en  el  ejercicio  de  sus  funciones  de  acuerdo  con  los  principios  de 
eficacia, economía y eficiencia, conducentes a la buena administración de la ciudad.
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1. Principios y rendición de cuentas de la actividad pública 
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana que forman parte del Equipo de 
Gobierno  aplicarán  en  el  ejercicio  de  sus  funciones  el  principio  de  transparencia 
administrativa y de gestión económica, y garantizarán una gestión eficaz y justa de los 
fondos de que dispongan.
Para evaluar las actuaciones realizadas se utilizarán mecanismos de rendición de cuentas 
a la ciudadanía y se evaluarán periódicamente los objetivos conseguidos en relación con 
los planes de actuación propuestos. 

Anualmente, se presentarán balances de actuación que incluirán todas aquellas 
acciones  realizadas  en  desarrollo  de  las  responsabilidades  de  gobierno  de  las  áreas 
municipales respectivas con indicación y valoración objetiva de las metas alcanzadas y los 
procesos que no se han podido cumplir.

c) Transparencia en la gestión pública
En  aplicación  del  principio  de  transparencia  que  debe  regir  la  administración 

municipal,  los  concejales  y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  garantizarán  el 
acceso a la  información  por  parte  de la ciudadanía y  promoverán el  ejercicio  de este 
principio. 

El  cumplimiento  de  este  principio  se  llevará  a  cabo  mediante  el  Portal  de 
Transparencia  de  la  web municipal,  en  el  que  se  deberán  incluir  obligatoriamente  los 
siguientes datos de los concejales y concejalas:

i. Información de contacto institucional,que deberá estar en un lugar bien visible y 
que incluirá, además del nombre y apellidos , como mínimo, un teléfono y una dirección 
electrónica. También se podrán incorporar otros datos de carácter público como los perfiles 
de las redes sociales.

ii.  Curriculum  vitae, con  indicación  de  los  méritos  académicos,  experiencia 
profesional, trayectoria laboral, etc. En ningún caso se podrán incluir datos que falseen los 
estudios alcanzados o el currículo laboral.

iii.  Agenda  de  actos  públicos,  referente  a  los  concejales  y  concejalas  con 
responsabilidad  de  Gobierno,  que  incluirá  todos  los  actos  y  reuniones  de  relevancia 
pública que se realicen en el ejercicio de sus funciones. No se incluirán las reuniones con 
ciudadanos o ciudadanas particulares, salvo que tengan proyección pública.

iv. Las retribuciones que reciben por razón del ejercicio de sus funciones, tanto las 
referentes a las dedicaciones como las correspondientes a asistencias y comisiones. La 
publicación  será  mensual  e  incluirá  también las  indemnizaciones que,  en  su  caso,  se 
hayan abonado.

v. Declaración de bienes, que incluirá las declaraciones de actividades, de bienes, 
intereses y rentas percibidas, que se publicará anualmente.

vi. Declaración de la renta, que podrá incluirse voluntariamente.

d) Administración próxima
Los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana velarán por mantener 

una  relación  de  proximidad  con  la  ciudadanía,  la  cual  será  el  centro  de  su  gestión. 
Igualmente, fomentarán en el ejercicio de sus funciones la mejora continua de la gestión 
municipal  y  de  los  servicios  públicos.  Dentro  de  sus  funciones  de  responsabilidad  de 
Gobierno establecerán mecanismos de comunicación con la ciudadanía ágiles y eficaces, 
fomentando en este ámbito el uso de las nuevas tecnologías.
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e) Trato con el personal de la institución
Los concejales y concejalas del  Ayuntamiento de Borriana mantendrán un trato 

cordial,  digno y respetuoso con el  personal  que compone la  administración  municipal, 
reconocerán las  labores  realizadas  y  se impulsará  el  trabajo  colaborativo.  Igualmente, 
fomentarán un buen ambiente de trabajo en el que se potenciará la participación de los 
trabajadores y trabajadoras y se valorará su implicación en el trabajo.

Artículo 6. Gestión de la información derivada del Código de Buen Gobierno y 
Ético

El Equipo de Gobierno del Ayuntamiento de Borriana determinará los mecanismos 
técnicos y destinará los recursos humanos necesarios para que se implementan todas las 
actuaciones derivadas de la aprobación de este Código de Buen Gobierno y Ético. En 
particular, nombrará a una persona responsable de actualizar toda la información que deba 
publicarse  en  el  Portal  de  Transparencia  o  en  el  portal  web  municipal,  con  el  fin  de 
proporcionar a la ciudadanía la información que se detalla en este documento.

Artículo 7. Adhesión individual
A todos los concejales y concejalas del Ayuntamiento de Borriana con anterioridad 

a la toma de posesión de su cargo, la persona responsable de la  Secretaría les entregará 
un ejemplar del Código de Buen Gobierno y Ético para su conocimiento y en su caso 
suscripción de la declaración de adhesión al mismo, que deberá de formalizarse ante el 
secretario o secretaria del Ayuntamiento.

La  adhesión  individual  al  Código  implica  la  asunción  del  deber  del  concejal  o 
concejala de mantener, en todo caso, una conducta y comportamiento tanto en su vida 
pública  como  privada,  acordes  con  el  contenido  expreso  y  los  valores,  principios  y 
conductas establecidos en el mismo.

Anexo I. Declaración de adhesión al Código de Buen Gobierno y Ético de los 
miembros de la corporación municipal

En virtud del contenido del Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento de 
Borriana,   aprobado por el Pleno del  Ayuntamiento  en sesión a celebrada el día 
…………………………….., 
DECLARO: 
1.- Que dispongo de un ejemplar tanto del Código citado en el encabezamiento de 
este documento y del  acuerdo del Pleno por el que se aprueba el mismo. 
2.- Que, una vez leído, me adhiero al contenido del Código en todos sus términos, y 
me comprometo al cumplimiento de los principios y obligaciones en él contenidos. 
3.- Que acepto el compromiso de facilitar su divulgación y aplicación, así como las 
obligaciones que comporta la adhesión al mismo. 

Y para que así conste y a los efectos oportunos, firmo el presente documento. 

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 
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Sr. Del Moral: “Ahora vamos a proceder al debate del Código de Buen Gobierno y Ético,  
que ya hemos trabajado, y de hecho en las comisiones de participación ya hemos debatido 
en alguna ocasión, y también  hemos trabajado en el Consejo Social. Previo al debate y 
posterior  votación,  sí  que me gustaría  presentarlo,  mediante la  justificación  del  propio 
Código de Buen Gobierno y Ético, lo que vamos a votar hoy.

Determinadas  ya  las  directrices  generales  del  buen  gobierno  y  buena 
administración, y los principios que deben regir la conducta de los miembros electos de las 
corporaciones  municipales,  procede  ahora  adaptar  esos  principios  generales  al  caso 
concreto del Ayuntamiento de Borriana, y de ampliar en todo lo que sea necesario las vías 
de actuación de los concejales y concejalas de la institución.

A pesar de la amplitud de los ámbitos y especificaciones referidas a los marcos 
generales de actuación, y la relación con la ciudadanía que figuran en el Código de Buen 
Gobierno y Ético de la FEMP (Federación Española de Municipios y Provincias), se echan 
en falta otras recomendaciones que reflejan el carácter de las actuaciones de los cargos 
electos,  ante  aquellas  grandes  cuestiones  que  fundamentan  la  actual  sociedad 
democrática en la que las instituciones se encuentran insertas. Nos estamos refiriendo a 
valores  tan  universales  como  pueden  ser  los  Derechos  Humanos,  la  responsabilidad 
social, la no discriminación; pero también a otros como el respeto a la intimidad, a la propia  
imagen, las redes sociales, o la lengua propia.

Y para elaborar toda esta parte que vemos que en el Código de Buen Gobierno y 
Ético de la FEMP no está, nos hemos basado (o hemos tomado) parte del trabajo que han 
hecho desde la Generalitat en el Decreto 56/2016, de 6 de mayo, del Consell, en el que se 
aprobó el Código de Buen Gobierno y Ético de la Generalitat. Es un texto que creemos que 
está muy completo, y que recoge de manera exhaustiva  los principios que deben regir la 
labor  de  las  personas  que  ocupan  los  altos  cargos  de  la  Generalitat  y  del  personal 
asimilado.

Desde  el  equipo  de  gobierno  del  Ayuntamiento,  se  ha  considerado  oportuno 
también incluir un apartado (que no está tampoco dentro del Decreto 56/2016) que viene 
referido a la inclusión de cláusulas de responsabilidad social en las contrataciones y las 
subvenciones, que se han llevado a cabo por parte de la Corporación en este Código de 
Buen Gobierno y Ético.

La  finalidad  no  es  más  que  dar  un  paso  más  en  la  consecución  de  una 
administración local sensible con las personas, y que valore también aspectos de carácter 
social, medioambiental, y ético, y que tengan en cuenta aspectos tales como la igualdad 
de oportunidades, el  cumplimiento de los derechos laborales y sociales, cuestiones de 
sostenibilidad,  empresarial,  comercio  ético,  etc.  Y  todo  esto,  considerando  que  hay 
suficiente normativa aplicable de carácter  europeo,  estatal  y  autonómico,  que avala la 
inclusión de este tipo de cláusulas.

Aunque el Código de Bueno Gobierno y Ético de la Generalitat también puede ser 
asumido de manera voluntaria y mediante la adhesión individual por los miembros de las 
corporaciones  locales,  tal  como  se  indica  en  el  mismo  decreto,  se  ha  considerado 
adecuado elaborar una adaptación al ámbito particular del Ayuntamiento de Borriana, en 
todo lo que se ha considerado oportuno.

Esta  adaptación  asimismo  incluye  otros  aspectos  que  no  figuran  en  los 
documentos mencionados. Y se presentan en el documento que completa la adhesión al 
Código de Buen Gobierno y  Ético de la FEMP, que los concejales y  concejalas de la 
institución cuenten con un texto propio y detallado que articule el buen gobierno y la ética 
pública que deben regir sus actuaciones en el ejercicio de su cargo. Más bien, lo que viene 
a decir en esta justificación, y en la presentación de este Código de Buen Gobierno y Ético, 
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es que nos hemos basado sustancialmente en el Decreto 56/2016 del Consell, pero que 
también hemos visto oportunos o interesantes ciertos artículos que no están en éste y sí 
en el de la Federación Española de Municipios y Provincias, o incluso en una guía de 
buenas prácticas que se sacó también posteriormente, y que haba de las contrataciones y 
de las subvenciones.  Y por todo esto les pido su voto favorable.”

Sr. Losada: “Bueno, en primer lugar, lo que quisiera recordar es que lo que vamos a hacer 
hoy  es  aprobar  o  no  aprobar  el  documento que se  ha presentado (la  adhesión  o  no 
adhesión a este o a otro tipo de códigos). Yo quiero volver a contextualizar un poquito cuál 
ha sido la evolución de este documento, que viene hoy aquí para su debate. 

Y creo recordar que surge porque había una declaración de intenciones el 13 de 
junio de 2015, en el Acord per Borriana que suscribieron, en cuyo punto 11 establecía que 
en el plazo de un mes se iba a elaborar un código ético. En mayo de 2016 (como bien ha 
apuntado el Sr. Del Moral) el Decreto 56/2016, que regula el Código de Buen Gobierno 
aprobado por el Consell. En junio de 2016 nosotros solicitamos una copia del código que 
se  debía  estar  elaborando  aquí  en  Borriana.  Y en  septiembre  de  2016  se  facilita  un 
borrador; cosa que agradecemos, porque nos dio la posibilidad de hacer algún tipo de 
propuesta o intentar presentar alguna aportación.

Se trata de un borrador, que como ha dicho el Sr. Del  Moral,  toma de base el  
Código  de  Buen  Gobierno  del  Consell  (el  Decreto  56/2016).  En  octubre  de  2016 
presentamos nuestras propuestas; y ahora se trae ese documento para su aprobación. O 
sea,  cinco  meses  después  de  que  se  hiciera  las  propuestas,  se  trae  el  documento 
definitivo. Y 22 meses después de que se dijera que se iba a elaborar ese código… Nada, 
21 meses de retraso… 

En  mi  opinión,  si  esto  fuera  un  trabajo,  tendría  que  decir  que  mal;  no  podría 
aprobar este trabajo realizado: mal por el tiempo que ha llevado; y mal por el contenido, ya 
que ha sido básicamente copiado de otros documentos. Y mi primera pregunta es: ¿Por 
qué no nos adherimos en su momento al código redactado en mayo de 2016?

La segunda pregunta es: ¿Qué ha cambiado respecto del  borrador que se nos 
presentó en octubre (hace cinco meses) y el documento que viene hoy al Pleno? Yo lo he 
cotejado;  quizás  me he saltado  algún  contenido;  pero  básicamente  se  ha  incluido  un 
artículo… Gracias, porque creo que hicimos referencia a eso de cómo sería la adhesión de 
los concejales a ese código; se ha quitado un párrafo en la justificación del documento; y 
se ha quitado el texto original del artículo 4 c), que hablaba de los desplazamientos por  
razón de cargo… Un párrafo que en su borrador decía: “… Asistirán a las reuniones u  
otros actos oficialmente convocados prioritariamente con su vehículo particular; si esto no  
fuera posible,  utilizarán el  medio de transporte público que mejor  se adecue en cada  
ocasión. Asimismo, podrán hacer uso de medios de transporte privado, cuando no sea  
posible...”; que además está en relación con un pequeño affaire  que tuvimos a raíz de una 
reunión a la que tuvo que asistir en Elche; y por la cual utilizó un taxi,  y se pagó una  
factura de cerca de 400 €.

Sí que agradecemos la inclusión de alguna de las propuestas que hicimos. Pero 
son propuestas que eran de añadir quizás algún texto; que más allá de cambiar la filosofía 
del documento… Bueno, quizás lo enriquecía un poco… Pero lo que sí que lamentamos es 
que no se haya incluido o no se hayan hecho cambios que van más allá de la redacción, y 
que creemos que ya tienen un componente político. 

Entonces, un código ético, quizás mancharlo o querer con él abarcar cuestiones 
políticas  e  intentar  que la  gente  se  adhiera… Pues  puede  ser  peligroso.  Y más  allá, 
cuando este documento, tal y como establece el informe de nuestra Secretaria, no tiene 
ninguna relevancia en el aspecto legal. Es simplemente un compromiso adicional que cada 
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uno puede ser libre de adquirir o no. Con la ética, allá cada uno con lo suyo… 
Las  solicitudes  que  lamentamos  que  no  se  hayan  incluido  o  modificado  son 

particularmente… En el artículo 2 b), en la actitud contra la violencia, cambiar el concepto 
de violencia machista (que es el que se incluye en este código) por un concepto como el 
de violencia de género, que creo que incluye la violencia machista y no excluye a nadie. 
Podríamos incluir más tipos de violencia, que no quiero decir que porque no se hayan 
incluido  en  el  documento no seamos sensibles  a  ellas… En algún momento se pudo 
insinuar que no estábamos en contra del tipo de violencia machista, porque no acudimos a 
un  acto  de  repulsa.  Bueno,  yo  no  quiero  decir  que  porque  no  se  haya  incluido  aquí 
determinados tipos de violencia, ustedes están a favor de ellas o no las condenan.

En el artículo 2 f) habla de la confesionalidad en el ejercicio de la representación 
pública; y mantienen un texto que decía que  “no podrán participar en la presidencia de  
actos religiosos”, donde nosotros hacíamos una propuesta que era simplemente cambiarla 
por “procurarán que las instituciones o corporaciones se abstengan corporativamente de  
participar”,  que es como estaba establecido en el  Código de ética del  Consell.  O sea, 
ustedes mantienen el  “no podrán”   en lugar  de “procurarán que se abstengan...”.  “No 
podrán”   es  un  término  (que  yo  personalmente  me  he  subrayado)  que  aparece  en 
numerosas  ocasiones  en  este  documento;  y  que  choca  con  lo  que  se  habla  en  la 
justificación del documento… Que al final esto se trata de unas recomendaciones… Yo 
cuando  recomiendo  algo  a  alguien,  no  le  digo  “no  podrás” hacer  esto.  No  es  una 
recomendación eso.

¿Este  es  el  talante  de  este  documento?  Han  cambiado  ustedes  el  ser  de 
Podemos… Ahora pasamos al No Podemos… Mi pregunta es: ¿En lugar de un código, lo 
podemos denominar reglamento, normativa? Hay algunos aspectos, como puede ser más 
allá de lo de la confesionalidad, o el uso de la lengua… Por encima de este documento, 
hay  uno  que  para  mí  es  importante,  que  es  la  Constitución.  Y  en  el  artículo  16,  la 
Constitución  dice  que  “se  garantiza  la  libertad  ideológica,  religiosa  y  de  culto  de  los  
individuos”.   Entonces,  por  esos  motivos,  no  podemos  o  (mejor  dicho)  no  creemos 
adecuado (porque lo de no podemos no me gusta) apoyar con nuestro voto a favor la  
aprobación de este documento, y nos abstendremos.”

Sra. Aguilera: “Bueno, es cierto, el Sr. Del Moral, en su primera intervención lo ha dicho 
ya: el código que nos presentan para aprobarlo hoy, evidentemente dos años después de 
la toma de posesión, es un copia y pega  de dos documentos o dos textos que ya estaban 
redactados hace muchísimo tiempo. El presentarlo tan tarde, ustedes sabrán a qué se 
debe, si  es que hasta ahora no regían esas normas, o si  es que para ustedes es tan 
preciso plasmarlo en blanco y negro. 

Pero si pormenorizamos en el documento en sí, nosotros vamos a hacer una serie 
de indicaciones en varios puntos del documento; y después expondremos sobre todo el 
motivo de por qué no les vamos a aprobar el documento.

Ustedes en el documento plantean (ustedes no, el Sr. Del Moral, porque parece 
que eso sea solo suyo): “Los concejales no legitimarán el terrorismo o cualquier forma de  
violencia...”  Bueno, pues algunos de ustedes lo hacen de forma pasiva; por lo menos, 
cuando no condenan declaraciones de sus dirigentes muchas veces expresadas aquí. ¿O 
es que no es terrorismo político cuando su jefe de filas,  el  Sr.  Manuel  Pablo Iglesias,  
respalda un twit  que dice que habrá nuevas elecciones, y lo lógico en un país avanzado 
sería poner un tope de edad máxima para votar por el futuro? ¿Eso qué es? ¿Eso no es 
alguna forma de violencia? Porque vamos, nos parece un poco tremendo.

Ustedes hablan de igualdad efectiva… Pues mire, lógica y loable postura, sin duda. 
¿Entonces por qué en algunas pruebas selectivas se contabilizan 3 puntos por ser mujer? 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

Y se lo dice una mujer. ¿O por qué se permite que a igualdad de puntos prevalecerá la 
mujer? ¿O por qué en algunas pruebas selectivas también las pruebas son diferentes para 
hombres y  mujeres? Realmente eso no es igualdad efectiva.  Eso es de alguna forma 
discriminación positiva hacia la mujer, en todo caso.

Ustedes hablan de la presidencia de actos religiosos… Nosotros no entendemos 
cuáles son las razones históricas consolidadas que hacen que dichos actos trasciendan de 
su carácter religioso, como ustedes dicen… Pero fíjense… También dicen: “Se tomarán 
medidas para proteger el medioambiente y el patrimonio de la ciudad...”  Pues a nosotros 
pánico nos dan sus actuaciones; porque claro, si con eso se refieren a los museos, a la  
última actuación que han hecho en el  Clot de la Mare de Déu,  o al solar de la C/Sant 
Pasqual,  con  su  trozo de  muralla,  que todavía  en  dos  años  no han sido  capaces  de 
arreglar… Pues desde luego, mal vamos… 

También dicen ustedes: “Se tomarán las decisiones de manera razonada, evitando  
la arbitrariedad…” ¡Vaya! Pues fíjese, que creo que de todo es lo más lamentable y ridículo 
que nosotros hemos leído aquí.  Porque llevan dos años,  y muchas de sus decisiones 
llevan  reparos  de  Intervención  que  ustedes  obvian;  y  evidentemente  se  ve  que  para 
ustedes sólo es un detalle. Pero desde luego se les cae el Código Ético ya en esto y en 
muchísimas otras cosas.

Hablan de cláusulas de responsabilidad social… Usted, Sr. Del Moral ha dicho que 
es una de las cosas que no aparecían en los dos textos que ha visto y que ha puesto  
desde el equipo de gobierno… Pues es muy bonito, pero fíjese que ustedes en dos años 
no han remunicipalizado absolutamente nada. En las prórrogas de los contratos no han 
incluido jamás ninguna cláusula de este estilo. Y han tenido dos años, Sr. Del Moral.

También hablan ustedes de selección de productos de bajo consumo, de forma que 
se favorezca la eficiencia energética… Pues ya me dirá usted cuántos de los vehículos 
que han adquirido o están en renting bajo su mandato son híbridos, por ejemplo.

Hablan de consultas ejemplarizantes… De acuerdo, claro, el gastar 400 € en un 
taxi, Sr. Del Moral, eso desde luego es muy poco ejemplarizante.

Hablan ustedes de imparcialidad y objetividad, que no se alterará por razones de 
parentesco. ¡Vaya! Pues se ve que conceder premios a trayectorias deportivas a familiares 
de primer grado es una casualidad, o que se paguen alquileres a familiares de primer 
grado  de  la  Alcaldesa  también  es  una  casualidad….  O  sea,  eso  también  es  una 
casualidad.

Hablan  ustedes  de  que  no  se  utilizará  la  publicidad  institucional  con  finalidad 
partidista… Ahí tendrían que revisarse por ejemplo todas y cada una de las ediciones del 
Boletín  de  Información  Municipal.  Y  podrán  visitar  las  instalaciones  cuando  estén  en 
activo… Pues miren la hemeroteca, y vayan sonrojándose.

También  dicen:  “Asumirán  la  responsabilidad  de  sus  actuaciones  sin  que  sea  
posible derivarlas al personal...”   Oigan, pues vayan poniendo orden ya; porque ustedes 
cada  vez  que  se  les  dice  algo,  o  es  culpa  de  los  Técnicos  o  de  otro  personal  del  
Ayuntamiento. Culpa de ustedes no es jamás; o culpa del gobierno anterior, que también 
puede ser.

Dicen: “No podrán aceptar ningún regalo. El acto de entrega deberá ser público.”. 
¡Ah, muy bien!¿Y las entradas del Arenal Sound que ustedes cogen y van todos con la 
pulserita? ¿Eso que son, prebendas, regalitos? ¿Qué son? Porque claro, evidentemente 
tenemos alguna duda en eso.

Dicen: “Los concejales tendrán límite salarial...”   Límite salarial no lo sé; hay más 
de un sueldo público en algún caso. Con lo cual  aquí,  si  quieren cumplir, tendrán que 
asumir alguna medida al respecto. Porque evidentemente límite salarial no sé si lo habrá;  
pero dos sueldos públicos sí que hay. Y hay una persona que los está cobrando; con lo 
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cual… Ustedes, que eran los que se rasgaban las vestiduras con que la gente estaba 
cobrando dos sueldos públicos… La Sra. Alcaldesa está cobrando dos sueldos públicos… 
Y todo  el  equipo  de  gobierno  la  apoya,  y  no  hay  ningún  problema.  Con  lo  cual,  no 
entendemos que ahora metan en el Código ético, cuando realmente tampoco lo tienen 
muy en cuenta…

Dicen  también  ustedes:  “Actuarán  de  acuerdo  con  los  principios  de  eficacia,  
economía, etc.” ¡Claro! Por eso la regla de gasto ustedes ya la han superado, y todas sus 
contrataciones hasta ahora han sido prácticamente a dedo e irregulares,  como hemos 
denunciado aquí muchísimas veces. 

Indicación de las metas alcanzadas y las que se ha podido cumplir… Pues fíjese 
que aún estamos esperando a que nos digan de esos no sé cuántos miles de puntos que 
ustedes tenían en el Acord per Borriana, qué es lo que han cumplido y qué es lo que no. 

Dicen: “Las retribuciones serán públicas”.   Pero claro, también deberían incluirse 
algunas retribuciones obtenidas indirectamente por razones del cargo, Sr. Del Moral, que 
eso no se  incluye.  “A los  concejales,  con anterioridad a  la  toma de posesión,  se les  
entregará un ejemplar del Código de Buen Gobierno y Ético...” A nosotros sólo han tardado 
dos años; pero bueno… 

La verdad es que la declaración de intenciones que ustedes nos presentan, para 
nosotros es el exponente máximo de la hipocresía política. Y lo van a demostrar, porque 
hoy mismo van a vulnerar este código en dos o tres veces; en dos o tres puntos del orden 
del día de hoy, ustedes mismos vulnerarán el Código de Buen Gobierno y Ético que van a 
aprobar.  Y llevan vulnerándolo dos años.

En definitiva, Sr. Del Moral, usted es el Errejón de Borriana; se lo digo ahora, se lo 
repetiré, y se lo he dicho algunas otras veces más… El Errejón de Borriana, que tarda dos 
años en hacer algo que no es más que un copia y pega, que se comprometió a realizar en 
un mes. Y encima usted estudia en la UNED con una beca de 2.000 € mensuales del  
Ayuntamiento de Borriana. Desde luego, Sr. Del Moral, se lo he dicho muchas veces; pero 
usted nos sale muy caro. Nos sale muy caro y desde luego el sillón de la Alcaldía que lo 
apoya.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Del Moral, no voy a repetir… Porque creo que mis compañeros ya 
han dicho toda trayectoria que usted ha seguido para confeccionar este copia y pega de 
Código Ético. Pero bueno, creo que aquí se han añadido algunas cosas con las que yo no 
estoy muy conforme; y entre ellas que se priorice un idioma sobre otro. 

Yo creo (y como dice la Constitución) que el  castellano es la lengua oficial  del 
Estado, y que todo el mundo tiene la obligación de saberla y el derecho a usarla. Y yo creo 
que ambas lenguas (tanto el valenciano como el castellano) son importantes; y a mí nadie 
me dice lo que tengo que decir o en qué idioma lo tengo que decir, o donde sea. Por tanto, 
creo que ahí se vulnera un poco el derecho a utilizar la lengua española, al priorizar otra; lo 
cual me parece que no es muy legal.

En segundo lugar, lo de las procesiones… A mí de verdad que me parece ridículo, 
y creo que están dando una importancia muy grande a lo que no la tiene. Pero claro, los 
radicales siempre tienen temor por lo que no creen… Miren, cuando nos invitan a una 
procesión, yo creo que lo hacen como concejales… A mí nadie me invitaba antes de ser 
Concejal a una procesión, se lo puedo asegurar; al  igual que cuando nos invitan a un 
concierto, a la inauguración de una exposición, a una charla o a cualquier otra cosa; a  
cualquier acto al que somos invitados como concejales. Y por tanto, se nos reserva un 
sitio. Y aquí creo que es exactamente lo mismo. 

Lo que yo no entiendo es por qué ustedes solamente prohiben las procesiones, y 
no que vayamos a cualquier acto. ¿Por qué solamente ese? Usted puede ir o no ir a ese 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

acto; nadie le obliga a ir. Pero tampoco puede prohibir. La palabra “prohibir”, que suena 
fortísima… Que nos inviten… Es que yo, de verdad, que no lo entiendo. Pero claro, sólo 
los radicales tienen miedo a las creencias de los demás.

Y en tercer lugar, como bien dice el informe de la Secretaria (que yo creo que usted 
se lo habrá leído concienzudamente), dice que ustedes pueden aprobar lo que quieran, y 
hacer lo que quieran; pero no pueden obligar a nadie ni a adherirse a él ni a cumplirlo. Y 
como  bien  dice  el  informe,  es  un  compromiso  adicional  que  debe  ser  asumido 
voluntariamente  por cada miembro de la Corporación. Y también consta en el informe que 
es fundamentalmente político. Y como usted comprenderá, yo no estoy de acuerdo con 
sus políticas; por tanto, no me voy a adherir a un código ético que hace usted.

Por el resto de lo que pone usted en su Código de Buen Gobierno y Ético, creo que 
es un  copia y pega de diferentes leyes, y que sencilla y llanamente ya está recogido en 
muchísimas leyes. Yo creo que soy una persona que no vulnero la legalidad en ningún 
momento; y por tanto, como no la vulnero no me importaría firmarlo. Pero sí que le digo yo 
que  para  mí  tanto  lo  que  dice  de  la  lengua,  como  lo  que  dice  de  la  religión;  pues 
francamente no estoy de acuerdo con usted.”

Sr. Del Moral:  “Sr. Losada, primero quiero agradecerle… Bueno, estamos en el Pleno, 
más o menos ha hecho una cronología o una crónica del transcurso que ha tenido este 
Código de Buen Gobierno y Ético desde que lo presentamos en octubre del año pasado, y 
más o menos lo que hemos tardado; lo que prometimos dentro del Acord per Borriana, y 
más o menos los plazos en los que lo hemos presentado. Es una crónica de dos años… 
¡Menos mal que no ha hecho usted una crónica de los 20 años en los que su partido no lo 
presentó! Pero, bueno, siempre está ahí el porqué piden ahora cosas que cuando estaban 
gobernando no hacían.

Cinco meses tardamos nosotros desde la última modificación; 22 meses desde que 
estamos en el gobierno; 240 meses después de que ustedes terminaran estos 20 años de 
mandato del Partido Popular; que a veces se les olvida que ustedes eran los que estaban 
antes que nosotros, y eran ustedes los que podían haberlo hecho, pero no lo hicieron.

¡Claro! Tampoco me vale la excusa que he escuchado en más de una ocasión de 
“Bueno, estas corrientes de participación, transparencia y gobierno ético son corrientes  
que están surgiendo ahora”;  pues el  Ayuntamiento de Castellón tiene Código de Buen 
Gobierno y Ético desde 2005. Tenían tiempo más que de sobra, pero no lo hicieron.  Pero 
bueno, es bueno que ahora opten por esta vía; y de hecho, de los tres partidos de la  
oposición, es de rigor decir que es el único partido que trabajó el Código de Buen Gobierno 
y Ético, y que presentó sus propuestas. 

Aparte ha hecho un repaso también por las propuestas, y dice que se ha incluido 
un  artículo…  Realmente  no.  De  hecho,  se  ha  incluido  prácticamente  todas  las 
aseveraciones  que  dijeron.  Sí  que  es  bien  decir  que  muchas  eran  de  redacción,  de 
introducir una o dos palabras por artículo, y no generaban más debate. Pero después, en 
puntos como el de la violencia machista (que dice usted que no lo cambiamos), no es así. 
No es  así.  En la  primera  redacción,  nosotros  solo  hablábamos de violencia  machista;  
ustedes  hacen  la  propuesta  de  que  se  hable  de  violencia  de  género,  y  nosotros 
introdujimos las dos. 

Aunque se consideran términos sinónimos, la elección de uno u otro término al final 
simplemente respondió para remarcar sobre quién se está mayoritariamente ejerciendo la 
violencia. Y en este caso, es una violencia que mayoritariamente ejercen hombres sobre 
mujeres. Y por eso utilizábamos el término  “machista”. Ustedes entendieron que era un 
término exclusivo, y que no comprendía bien ese tipo de violencia; y que violencia de 
género sí que lo englobaba. Entonces, nosotros, en la redacción, hemos puesto “violencia 
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de género y machista”. Por lo tanto, sí que trabajamos ese artículo para que así fuera; 
básicamente porque al fin y al cabo era una discrepancia de términos. Sí que queríamos 
mantener en la relación el término “machista”, porque realmente cuando estamos hablando 
de violencia, la mayoritaria es de hombre hacia mujer, y queríamos remarcar eso. Pero no 
hemos tenido inconveniente en añadir “o de género”.

Después, usted habla de la aconfesionalidad… La verdad es que es de todo el 
Código  de  Buen  Gobierno  y  Ético,  es  uno  de  los  puntos  que  más  controversia  ha 
generado. Se ha hablado en la Comisión de Participación, en el Consejo Social algunos 
miembros también tuvieron algunos resquicios con este punto. Pero básicamente, lo que 
estamos haciendo es  (y  de hecho usted  lo  ha citado)  es  citar  a  la  Constitución… La 
Constitución habla de que estamos en un Estado aconfesional. Y lo que estamos haciendo 
no es prohibir  nada,  sino simplemente decir  que se puede ir  a  título individual,  no en 
representación del Ayuntamiento; porque realmente ni la Constitución lo permite… Y de 
hecho, el  Código de Buen Gobierno y Ético (que es el  Decreto 56/2016)  también cita 
literalmente  al  final  la  redacción  que  nosotros  hemos  dejado  en  el  artículo  f),  de  la 
confesionalidad en el ejercicio de la representación pública. Al final, no hemos hecho más 
que citar literalmente el Decreto 56/2016. Si ustedes hablan de la Constitución… Es de lo 
que estamos hablando. De hecho, estamos de acuerdo. Respetemos la Constitución, y 
acudamos a los actos libre y voluntariamente, sean de la religión que sea (en este caso, 
hablamos de procesiones, por tanto actos católicos); no hay ningún problema, pero a título 
individual; no en representación de “,,,,” porque no estamos representando a nadie en ese 
tipo de actos. Simplemente eso es lo que decimos. Lo que decimos en ese punto no es ni 
más ni  menos que cuando vamos a un acto,  tenemos que respetar  la Constitución;  y 
cuando hablamos de actos que por su carácter  cultural  o histórico trasciendan el  acto 
religioso (y está muy claro en el artículo en el propio decreto)… Se trata de actos que 
quizá en sus inicios sí que tenían un componente religioso muy importante, pero que a lo 
largo de la historia, han acabado convirtiéndose en actos culturales e históricos; y aunque 
queden  resquicios  religiosos,  realmente  la  ciudadanía  los  asume  como  culturales  e 
históricos. 

Algunos de los ejemplos podrían ser El Misteri d'Elx o la Romeria de les Canyes de 
Castellón,  o el Corpus de  Valencia. ¿A qué me estoy refiriendo con esto? A que es un 
Código de Buen Gobierno y Ético propio del Ayuntamiento de Borriana; pero los concejales 
y  concejalas  del  Ayuntamiento  de  Borriana  también  somos  invitados  a  otros  actos,  y 
debemos tener una reglamentación que básicamente diga si vamos en calidad individual 
(porque pueda ser un acto religioso) o que realmente no lo esté siendo. Si cualquiera de  
nosotros va a un acto que cultural o históricamente trasciende el rigor religioso, sí que 
podemos ir en representación del consistorio; si no, no. 

Pues  evidentemente,  si  estamos  respetando  la  Constitución  y  el  Estado 
Aconfesional, no deberíamos hacerlo. Pero no estamos prohibiendo nada, Sra. Sanchis; 
porque es de libre adhesión. A usted nadie le está prohibiendo nada. Y de hecho, los 
concejales y concejalas que salieran, tampoco se les estará prohibiendo acudir a ninguna 
procesión; simplemente lo harán a título individual.

Hablando de la intervención de la Sra. Aguilera, simplemente quiero comentarle 
que me resulta curioso que se prepare más la intervención que el propio Código de Buen 
Gobierno y Ético. Porque le recuerdo que eso sí (que no se lo puedo decir al Sr. Losada y 
al Partido Popular) que no lo trabajaron absolutamente nada. Durante dos semanas me 
dieron largas, y decían  que presentarían por escrito las propuestas de modificación al 
Código de Buen Gobierno y  Ético,  pero no presentaron nada.  Nos critican de que no 
abrimos a la participación las decisiones, propuestas o proyectos que presentamos; pero 
cuando tienen cinco meses para hacer alguna propuesta, su partido no las hace. Por tanto, 
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lo que realmente creo es que lo único que quiere es venir aquí a prepararse el turno o el  
artículo  del  BIM.  Porque  aún  no  tengo  ninguna  propuesta  sobre  el  Código  de  Buen 
Gobierno y Ético. Y sin tan malo es y tan poco le gusta, ¿por qué no ha preparado ningún 
tipo de propuesta alternativa? Ya que evidentemente nuestro ayuntamiento ha de contar 
con un Código de Buen Gobierno y Ético. 

Dice usted que no hemos remunicipalizado nada. Bueno, el Mercat de la Mar sería 
una de las primera remunicipalizaciones. 

Habla  usted  de  discriminación  positiva  hacia  la  mujer…  Pues  hombre,  no  me 
esperaba que en un pleno municipal se hablara de discriminación positiva hacia la mujer 
como una crítica,  cuando evidentemente el  sistema en el  que estamos viviendo es un 
sistema patriarcal, y más allá, heteropatriarcal; y la discriminación positiva no hace más 
que atender a unas necesidades. Y es que básicamente se necesita este tipo de medidas 
para seguir avanzando hacia un sistema mucho más feminista. No entiendo esas críticas.  
Y la verdad es que esas críticas me han sorprendido… Tanto como las del terrorismo. Va a 
sacar el discurso de Irán, de Corea del Norte, y lo típico; pero bueno, en eso ni entraré.

Sobre las cláusulas de sostenibilidad medioambiental y demás, quiero decirle que 
sí que las hemos empezado a implementar desde hace bastantes meses. Desde hace 
bastantes  meses  se  piden  las  cláusulas  TC1  y  TC2  de  los  contratos,  para  ver  si  se 
respetan  los  contratos  laborales.  En  materia  medioambiental  se  piden  todos  los 
certificados; y si no no se trabaja con las empresas que no tengan todos los certificados 
medioambientales. Es decir, que sí que lo hemos hecho. Otra cosa es que usted se lea los  
pliegos de prescripciones técnicas.

Sobre las pulseras del  Arenal Sound…  Bueno, ni entro. Ya le digo que nosotros 
todas  las  pulseras  que  se  nos  cedieron  se  las  devolvimos  a  la  organizadora;  y  nos 
compramos las pulseras quienes fuimos, evidentemente con nuestro dinero.

Sobre lo de Errejón, nada. Y lo de que “nos sale muy caro”… Bueno, no sé qué 
quiere  que le  diga  sobre  lo  de  Errejón;  pero bueno sobre lo  otro,  tendremos que ver 
cuántos años lleva usted en esa silla.

A la Sra.  Sanchis,  sobre lo de priorizar  un idioma sobre el  otro,  le contesto lo  
mismo que sobre el tema heteropatriarcal le he comentado a la Sra. Aguilera. No hablamos 
de obligarle a hablar un idioma; simplemente estamos hablando de cumplir la ley.

Sobre  el  tema  de  la  confesionalidad,  creo  que  ha  quedado  suficientemente 
explicado. Lo único que queremos es cumplir la Constitución. Sobre el tema de “los que 
somos superradicales”, bueno, usted misma valorará.”

Sr. Losada: “Discúlpeme, Sr. Del Moral, si me he equivocado en el apartado de la actitud 
contra la violencia… El documento que yo tengo aquí y que he podido contrastar es el que 
se llevó la semana pasada al  Consejo Social.  No sé si  usted tiene el  documento que 
aprobamos allí. Pero yo le leo lo que tengo sobre la mesa: “Los concejales y concejalas  
del Ayuntamiento de Borriana no legitimarán en sus actuaciones y declaraciones públicas  
el terrorismo o cualquier forma de violencia contra las personas o colectivos, ni ofenderán  
la memoria de las víctimas de cualquier tipo de violencia, política o social, la violencia  
machista o de la que han podido sufrir históricamente los defensores y defensoras de la  
democracia...”   No leo nada de lo de la violencia de género. Usted me dice que lo han 
incluido… Igual yo estoy con un documento equivocado, o quizá usted no sabe lo que se 
ha modificado en el documento que presenta, que puede pasar.

Luego habla de la controversia de la confesionalidad… Si para mí ya no se trata de 
confesionalidad u otro punto. Lo que yo veo es el carácter del documento… Que hablamos 
por un lado de recomendaciones, que repito que es llover sobre mojado. Esto para mí no 
tendría que hacer falta hablar de estos documentos. Pero bueno, ustedes usan bien claro 
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aquí el término… “Asimismo, en el ejercicio de su cargo, no podrán participar en actos...”  
Si a mí me invitan a un acto religioso, no es porque yo sea Íñigo Losada, ciudadano de 
Borriana; es porque soy miembro de la corporación, y quieren que les acompañemos con 
nuestra presencia,  pero como concejales… ¡Entonces diga que no nos  inviten a esos 
actos!  O  también  habla  de  que si  por  razones  históricas  también  pedimos… ¿Tienen 
ustedes determinados qué actos son a los que se podrá asistir?

Y enlazo esta asistencia a actos religiosos con otro punto, en el que hablan de la 
publicidad institucional, en el recientemente se ha presentado un acto religioso, y aparecen 
concejales… Que  podría  entenderse  como un  poco  de  publicidad  institucional,  por  el 
hecho de estar en la foto… No es ni un anuncio de obra, ni la puesta de una primera 
piedra; pero bueno, se podría entender como algo así.

Podría entrar a decirle qué puntos o artículos creo que si no se ha rozado la línea, 
se ha pasado en el ejercicio de las funciones de los concejales… Algunas las ha nombrado 
la compañera Sra. Aguilera, dentro de lo que es el fomento de la sostenibilidad ambiental y 
protección  del  patrimonio…  Pues  repito  lo  que  ha  ocurrido  recientemente  con  las 
actuaciones en el Clot… Al final el tiempo seguro que da la razón o no, y dice cómo han 
sido las cosas; pero de momento, mi opinión es que ahí se ha cometido un gravísimo error.

En  el  artículo  3  c)  “no  influir  en  la  agilización  o  resolución  de  trámites  
administrativos”;  también  con  el  tiempo,  cuando  tengan  a  bien  contestar  o  facilitar 
información  que se  ha pedido  por  Registro,  podremos  saber  qué ha ocurrido  con  los 
expedientes  3814/2016,  10602/2015,  1737…  Nos  gustaría  saber  quiénes  eran  los 
instructores, cómo se han nombrado, las fechas de recepción de la documentación, motivo 
de la caducidad… Porque quizás influir es agilizar o ralentizar; depende de cómo se vea.

El tema de la publicidad institucional ya lo hemos comentado. Y otro es el de la 
responsabilidad  de  las  actuaciones.  Pero  bueno,  yo  veo  que  además  de  profesor  de 
matemáticas  (creo que en alguna ocasión  nos había dicho que había dado clases  de 
matemáticas) Lo dijo, ¿no? Bueno, igual estoy equivocado, porque creía que había dicho 
que en su experiencia laboral había ejercido de profesor… Vale, pues ya está.

Lo que quiero decir para finalizar es que creemos que no hace falta códigos éticos; 
que lo que quiere usted es dotar de contenidos la concejalía que ostenta, y que tiene que 
parecer que se trabaja. Y no hace falta estos códigos éticos cuando se cumple la ley. Y 
cuando al jurar o prometer un cargo (como hemos visto ahora recientemente a nuestro 
compañero)  nos  comprometemos  a  cumplir  la  ley  y  a  guardar  y  hacer  guardar  la 
Constitución; que es la que recoge todo esto. Con lo cual, yo creo que ya me he adherido  
a lo que me tengo que adherir.

Siempre me lo dice…. De los 20 años atrás que lleva el PP; yo ya le digo que yo 
llevo aquí 22 meses, no llevo más. Pero lo que sí sé (porque me lo han comentado) es que 
en la última legislatura, lo que hizo el Partido Popular (con los que comparto) fue implantar 
el  Portal  de Transparencia,  que usted también está desarrollando y haciendo un buen 
trabajo,  pero que es algo que ya había;  se creó el  Consejo Social;  el  Reglamento de 
Quejas y Sugerencias;  e incluso me comentan que otros municipios nos cogían como 
ejemplo, y consultaban cómo hacerlo para implantarlo también en sus localidades.

Con esto, le repito que no vamos a votar en contra de algo que en sí nos parece 
que en el fondo es correcto; pero no podemos aprobar (lo repito) un trabajo que por el  
tiempo  que  ha  dedicado,  y  el  contenido  que  lleva,  no  creemos  que  merezca  su 
aprobación.”

Sra. Aguilera: “Sr. Del Moral, usted cada vez se luce más… Usted se atreve a decirme a 
mí que me preparo más la intervención en el Pleno que el Código Ético. A usted se le 
olvidan las cosas,  Sr.  Del  Moral.  El  equipo de gobierno,  no sé si  es que tienen algún 
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problema, pero yo creo que hace muchísimos plenos y muchísimos mese, que yo en este 
Salón de Plenos le dije (y no me oculté) que con usted nosotros no íbamos a trabajar. Y se 
lo dije; puede coger la hemeroteca, y mirarlo. Le dijimos que ni en este tema ni en ninguno;  
porque  usted  no  nos  genera  ninguna  credibilidad.  Y  es  un  señor  que  viene  aquí  a 
plantearnos una serie de cosas que luego sale por la puerta y las incumple.

Con lo cual, nosotros trabajaremos como siempre hemos trabajado. Y usted dice: 
“Cuántos años lleva usted ahí sentada?”  Pues mire, Sr. Del Moral, va a hacer 15 años, me 
guste o no. Y si estoy aquí sentada es porque la gente de Borriana (y hay ciudadanos y 
ciudadanas de Borriana que confían en mí, y que aún nos han votado) nos ha votado, para 
ser exacto por cuatro legislaturas. Dentro de un poquito le preguntaré yo a usted a ver por  
qué ya no está ahí… A ver cuántos años se cree que va a estar ahí sentado, con el ritmito  
que lleva. Entonces, vaya sumando, y atrévase usted a dudar de la confianza que los 
ciudadanos de Borriana depositan en este partido político, y en esta portavoz. Porque a lo 
mejor (como le digo) como usted entre otras  cosas debe ser un tipo de Dios… Y se lo 
explico… Usted acaba de decir aquí: “… Es que las procesiones y la presencia en las  
procesiones, a no ser que sean actos históricos y culturales, arraigados en la historia...” 
Sr.  Del Moral, ¿usted cuántos años tiene? ¿20?, ¿25?, ¿23? Yo, con los 43 años que 
tengo, no tengo la capacidad ni por mis años ni por mi experiencia de casi 15 años aquí 
sentada, ni por la preparación que yo pueda tener (que no me considero una persona no 
preparada), para decidir qué acto religioso tiene o no arraigo histórico en esta ciudad.

Porque yo ahora les preguntaría: ¿Devolvemos la medalla corporativa, o qué? ¿La 
devolvemos,  no¿ ¿La medalla  corporativa  la  devolvemos,  no? Porque claro,  ¿aquí  es 
arraigo histórico la procesión de Sant Blai?, ¿la de la Misericordia?, ¿la del Viernes Santo? 
¿Es  arraigo  histórico  las  procesiones  y  celebraciones  religiosas  de  los  Poblados 
Marítimos? ¿Usted realmente se piensa que usted como responsable político (igual que 
los 11 miembros del equipo de gobierno)…? ¿Quiénes somos nosotros para decidir si nos 
invita la Iglesia, como si nos invitara el  imán de la mezquita a acudir  a alguna de sus 
celebraciones, que no vamos? Es que nos invitan como representantes públicos; le guste 
a usted o no. Que ustedes en su línea o ideario político tengan la conciencia y vayan 
contra la Iglesia… ¡Hagan ustedes lo que les dé la gana! Pero no impidan ni se atrevan a  
decidir  ustedes (y  menos usted)  qué tiene arraigo histórico y  qué no lo  tiene.  Porque 
sinceramente, a mí me daría vergüenza. Esa clausulita me daría vergüenza… Porque ya le 
digo que a nosotros nos gustaría saber si el Viernes Santo guardamos la medalla, y la 
bandera, y vamos a nivel personal. Me gustaría saberlo.

Porque yo le digo una cosa: seguramente, incluso mucha gente de la que le ha 
votado a usted, aunque no se lo crea, les gusta ver a la corporación municipal en las  
celebraciones históricas de toda la vida en Borriana. Lo que pasa es que claro, usted no ha 
visto una procesión en su vida, evidentemente, hasta que ha llegado aquí. Entonces, claro, 
tampoco tiene el conocimiento que puede tener. Ya le digo que yo desde luego, ni con mis 
43  años,  ni  con mi  preparación,  sería  capaz de decidir  qué tiene arraigo  histórico  en 
Borriana.

Pero le voy a decir más… Usted me dice… Por cierto, el TC1 y el TC2 no son 
cláusulas, Sr. Del Moral; son documentos de cotización de las empresas. ¡Pero es que 
usted  no  miente  más  porque  no  puede!  Sr.  Del  Moral,  los  pliegos  técnicos  en  este 
Ayuntamiento, en los quince años que yo llevo aquí son iguales; ustedes no han incluido 
nada. ¡Nada es nada! Y los pliegos técnicos en todas las contrataciones son los mismos. Y 
si  las  empresas  no  presentan  esa  documentación  (como  usted  bien  ha  dicho) 
evidentemente tienen una serie de problemas y demás. ¡Pero ustedes no han incluido 
nada! Los pliegos técnicos son exactamente los mismos. Y es más, se atreve a decir: “Y si 
no no trabajamos con ella...” ¿Usted tiene idea (por poner un ejemplo) de a qué se dedica 
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la empresa que ha recogido la madera del Clot de la Mare de Déu?¿Usted tiene idea de 
eso? ¡Pues vaya preguntando! Porque desde luego sus clausulitas sociales no le sirven 
para nada; absolutamente para nada. Con lo cual, no me venga aquí diciendo ahora que 
ustedes  han implementado esto o lo otro… 

Para  acabar,  le  diré  una  cosa…  Nosotros  (no  nosotros  como  portavoces  de 
CIBUR)  ni  ningún responsable público  que desde luego sea honrado y  tenga sentido 
común, no necesita ningún texto para saber cómo cumplir con su trabajo o no. Y desde 
luego,  ni  nosotros  ni  ningún  responsable  público  que  se  dedique  a  trabajar  por  los 
ciudadanos y ciudadanas de su ciudad, comarca o pueblo, no necesita un código ético 
para  vender,  salir  en  la  foto,  y  luego  incumplirlo.  Porque  se  lo  repito:  ustedes  serán 
capaces de batir un récord. Van a aprobar el Código Ético con todo el rollo que nos ha  
soltado, y lo van a incumplir dentro de dos puntos. Con lo cual, con eso pierde toda la 
credibilidad y todo lo que usted nos pueda decir. Nosotros desde luego no le vamos a 
apoyar el texto.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sr. Del Moral, para hablar de la Constitución hay que conocerla. Y de 
entrada, usted está confundiendo dos términos: laico y aconfesional. Laico es que no hay 
ninguna religión, no se va a apoyar ninguna religión, ni se va a tener en cuenta ninguna 
religión. En cambio, España es un Estado aconfesional, o sea que se limita a reconocer 
que no existe ninguna religión oficial. Pero si va usted al artículo 16.3 de la Constitución 
Española, dice: “Ninguna confesión tendrá carácter estatal. Los poderes públicos tendrán  
en  cuenta  las  creencias  religiosas  de  la  sociedad  española,  y  mantendrán  las  
consiguientes relaciones de cooperación con la iglesia católica y las demás confesiones…”

Yo, lo que sí que le puedo decir  es que ya está reconocida en la Constitución 
Española, no solo la religión católica, sino todas las demás. Y además, como bien claro ha 
dicho la Sra. Aguilera, yo no voy porque sea la religión católica, voy porque es un acto 
social al que me han invitado. Y me da igual que sea una procesión, que un concierto o  
que sea lo que sea. El acto religioso en sí… Vamos, el salir en una procesión no creo  que  
sea una manifestación muy grande de un acto religioso.  Yo creo que más bien se ha 
convertido en un acto social. Solamente tiene que ver usted la de la Mercé, que vamos, se 
ha convertido en los Gigantes y Cabezudos. 

Pero vamos, lo que yo creo es que si usted prohibe (porque lo dice claramente en 
su código) que nosotros vayamos como concejales a las procesiones, prohiba también 
usted el resto de actos sociales. Porque realmente no es más que un acto social. Lo que 
pasa es  que (como le  repito)  las  personas extremistas  temen lo  que no entienden. Y 
parece que usted la religión no la entiende muy bien. 

Y luego, respecto a lo que decía de que no aportamos nada… Mire, yo le dije que 
lo  primero  que  tenía  que  poner  en  su  Código  de  Buen  Gobierno  y  Ético  era  un 
compartimiento de que no se insultara en el Pleno, y no lo he visto en ningún sitio. Desde 
luego, eso no lo he visto. Y como ha dicho la Sra. Aguilera, también es cierto que ustedes 
incumplen el  Código Ético. En ningún contrato he visto ni una sola cláusula social (en 
ningún contrato); simplemente he visto en los contratos aquello más beneficioso para, y 
punto. 

Y por supuesto, lo de la transparencia y todo esas cosas que dice usted… Pues 
mire,  no.  ¿Y cumplir  las  leyes?  Pues  mire,  yo  estoy  segura  de  que  las  cumplo.  ¡Ya 
veremos si de aquí al final de la legislatura ustedes han cometido algún delito o no!”

Sr. Del Moral:  “A ver, iré a varias cosas de mi vida privada, que creo que no deben de 
entrar aquí; que si soy matemático, que si soy Dios… No sé lo que tengo que oír en este  
Pleno. Yo creo que si estábamos hablando de no faltarnos el respeto, pues ahí entra.
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Sr. Losada, yo creo que mi vida privada es privada, y ya está. Tengo mi curriculum 
vitae colgado en la web municipal, y todos los datos que creo que deben ser ser públicos 
están puestos tanto en mi declaración de bienes como en mi currículo. No soy matemático; 
soy estudiante de Física en la universidad, y ya está. Pero creo que no debemos entrar en 
esto.  Hay un debate político, que es del Código de Buen Gobierno y Ético; hay artículos 
en los que estarán de acuerdo, otros en los que no, y en las formas y el fondo de cómo los 
hemos trabajado. Pero creo que en mi vida privada no se tiene por qué entrar, pero bueno, 
eso lo dejo a su elección. 

Sí que es interesante el contenido de lo que he hablado, de que lleva 22 meses, 
pero que su partido en sus últimos cuatro años de legislatura hicieron cosas… Pues bien.  
Vamos a recordar algunas de las cosas… Han pasado dos años, y puede que la gente se  
olvide; pero ahora que estamos hablando del Código de Buen Gobierno y Ético… Eran 
ustedes los que cuando la gente entraba en el Pleno y quería grabarlo, los echaban… Eso 
ha pasado, eso ha pasado. Y de hecho, se han pedido informes de  por qué no se puede 
grabar… Por favor, eso sí que ha pasado; desde que nosotros estamos se graban todos 
los plenos. Eso lo podemos decir.

Eran  ustedes  los  que  no  permitían  intervenir  a  la  ciudadanía  en  el  Pleno  del 
Ayuntamiento; hasta 2016 no se ha podido intervenir en el pleno, y no ha habido desde el  
escaño para la ciudadanía ni una intervención ciudadana. Eran ustedes los que durante 20 
años no publicaron ni una sola de las facturas en la web municipal; desde 2015 hemos 
publicado todas las facturas (sean contratos mayores o menores), contratos formalizados, 
con pliegos técnicos y pliegos jurídicos. Eso es un hecho; es decir, los contratos, y las  
facturas no se publicaban, y ahora son públicas. 

Eran ustedes los que dijeron que habían hecho el Portal de Transparencia; sí, y de 
80 indicadores cumplían 20. Eran ustedes los que hicieron el  Reglamento del  Consejo 
Social. Es cierto, en 2013 se hizo el reglamento del Consejo Social; pero hasta 2015 no se  
convocó la primera reunión de constitución, un poquito antes de las elecciones. En dos 
años, una reunión, y realmente no se trató ningún tipo de contenido en ella, porque era 
solo para ratificar a los miembros. Durante 2016 se ha convocado cuatro veces en pleno 
ordinario el Consejo Social, y 12 comisiones de trabajo. Se lo recuerdo para que hable  
también del pasado con un poco de memoria. 

Y  eran  ustedes  los  que  durante  20  años  no  han  abierto  ni  uno  solo  de  los 
presupuestos  participativos  en  los  Presupuestos  Municipales;  y  han  tenido  muchas 
oportunidades. Les puede gustar más o menos cómo lo hemos hecho nosotros… ¡Pues 
haber  empezado otras  experiencias  pilotos  distintas!  Pero  no lo  hicieron.  En 2015,  el  
primer  Presupuesto que nosotros  aprobamos (que es  el  de  2016)  ya lo  abrimos a  la 
participación. Y el de 2016 para 2017 también lo abrimos. Y el de 2017 para 2018, también 
lo abriremos.

Lo que sabemos es que durante nuestros años de mandato estamos abriendo esos 
canales a la participación, y que ustedes no lo hicieron. Se lo digo porque como usted 
estaba hablando de lo que pasaba cuatro años antes… Pues bueno, pero básicamente me 
sorprende mucho que por una parte trabajen el Código de Buen Gobierno y Ético, y se 
acepten prácticamente todas las consideraciones que hace, y por otra parte se abstengan. 
Entonces, o bien no han hecho bien las consideraciones, porque realmente muy poca cosa 
se ha quedado fuera del debate; o realmente les daba igual cómo fuera el Código de Buen 
Gobierno y Ético, y se iban a abstener fuera como fuera. Porque si no, haber hecho otro 
tipo de propuestas; porque prácticamente todas (el 99%) se han aceptado. Y eso es todo,  
respecto del Sr. Losada.

Respecto a la Sra. Aguilera, bueno, en las consideraciones que estaba hablando 
usted de que si era Dios o no… Es usted quien en muchas ocasiones apela al respeto. Yo 
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creo que no se lo he faltado en ningún momento; y usted tiene mucha facilidad de hablar  
de la vida de los demás, y no de la política, que es de lo que estábamos hablando. No ha 
criticado las formas políticas de haber hecho este Código de Buen Gobierno y Ético, sino 
que directamente se ha metido conmigo. Bueno, no hay problema; pero yo ahí no voy a  
entrar.

Yo no quiero incumplir la Constitución. Lo que yo estoy haciendo es hablar de la 
Constitución. Y de hecho, en el artículo 16 que ha nombrado la Sra. Sanchis, dice en su 
punto 1: “Se garantiza la libertad ideológica, religiosa y de culto de los individuos y las  
comunidades,  sin  más  limitación  en  sus  manifiestos  que  la  necesaria  para  el  
mantenimiento del orden público protegido por la ley.” En el punto 2 dice: “Nadie podrá ser  
obligado a declarar sobre su ideología, religión o creencia.”  Y en el punto 3 de ese mismo 
artículo  dice:  “Ninguna  confesión  tendrá  carácter  estatal  [esto  es  lo  importante].  Los 
poderes públicos tendrán en cuenta las creencias religiosas de la sociedad española, y  
mantendrán  las  consiguientes  relaciones  de  cooperación  con  la  iglesia  católica  y  las  
demás confesiones...”  En base a estos dos derechos consideramos que el Ayuntamiento 
de Borriana, como institución que dirige y gobierna nuestra ciudad;  por un lado ha de  
respetar las creencias, que es lo que dice. En ningún momento decimos lo contrario; y eso  
de que estamos en contra de la Iglesia y otras cosas que acaba de decir, y no entiendo por 
qué… De los ciudadanos y ciudadanas, tanto de los que profesan algún tipo de religión  
como de aquellos que no tienen ningún tipo de credo; y por otro lado, ha de cumplir el  
mandato constitucional, que dice expresamente que  “ Ninguna confesión tendrá carácter  
estatal”. El hecho de participar como institución en un acto religioso (de cualquier tipo de 
religión)  se entiende como una aprobación  del  credo en cuestión,  y  pone en duda la 
aconfesionalidad del Estado. Igualmente los ciudadanos y ciudadanas que no pertenezcan 
a la iglesia o religión en cuestión, pueden considerar con razón que las personas que les  
representan la están asumiendo, en su papel de representante público. La religión da igual  
de  la  que se  trate;  lo  que supone es  una desigualdad de trato  para  con  las  mismas 
personas. 

Por  descontado,  el  mismo  derecho  a  la  libertad  religiosa  que  impone  la 
Constitución  es  el  que  permite  que  con  carácter  particular  (no  estamos  hablando  de 
prohibir  absolutamente  nada,  ni  de  ir  en  contra  de  nada),  cualquier  miembro  de  la 
Corporación  Municipal  asista  a  cualquier  acto,  si  se  les  invita…  –  Antes  estaban 
comentando: “Es que si se nos invita...” No hay ningún problema – .Cualquier miembro de 
la Corporación Municipal asista a un acto religioso, entendiéndose la misma como un acto 
privado.  La aconfesionalidad del  Estado es una cuestión que nadie pone en duda. La 
anomalía  en realidad es que  38 años después de la aprobación de la Carta Magna, 
muchas  administraciones  actúen  a  espaldas  del  mandato  constitucional,  y  sigan 
participando como tales, presidiendo y organizando actos religiosos; algunos incluso para 
uso interno de la Administración Local. 

Siguiendo el mandato constitucional, consideramos que debemos avanzar en la 
separación de los espacios, la confesión religiosa, y la representación pública, por respeto 
a la legislación vigente y por respeto a la libertad religiosa de los ciudadanos y ciudadanas.  
En ningún  momento hemos venido  a faltar  el  respeto  a  ningún tipo  de  religión  ni  de 
ciudadano… Que quede claro, porque cada vez que intervienen, parece que venimos a 
prohibir actos, venimos a faltar el respeto… ¡Para nada, todo lo contrario! No creo que 
deba aportar más argumentos por esta cuestión (la de la aconfesionalidad del Estado), 
porque creo que queda suficientemente claro. 

No obstante, citaré unas palabras del Papa Francisco sobre el mismo asunto. Dice: 
“… La convivencia pacífica entre las diferentes religiones se ve beneficiada por la laicidad  
del Estado, que sin asumir como propia ninguna posición confesional, respeta y valora la  
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presencia  del  factor  religioso  en  la  sociedad...”   Y le  recuerdo  que  según  el  Tribunal 
Constitucional, laico y aconfesional son lo mismo. Pero bueno, no lo digo yo; no soy Dios, 
y para nada vengo a dar clases de nada. Ha quedado patente que en todo lo que estoy 
diciendo,  me estoy  refiriendo o al  Decreto de la  Generalitat,  o  a  la  Constitución,  o  al  
Tribunal Constitucional. Yo no vengo a aplicar nada que me haya sacado del bolsillo. Una 
tras otra estaban diciendo que era la copia de la copia de la copia; y yo simplemente me 
he  remitido  a  estudiar  documentos,  y  ver  que  son  beneficiosos  para  la  sociedad  de 
Borriana.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, TRES 
(2 de CIBUR y 1 de Ciudadanos). Abstenciones, SIETE (7 del PP). Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.

5.- APROBACIÓN INICIAL, EN SU CASO, DEL NUEVO REGLAMENTO DEL CONSEJO 
SOCIAL DE LA CIUDAD DE BORRIANA (Expte. G 3891/2017)  (Área  IV.  Neg. 
Participación Ciudadana)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Participación Ciudadana, del siguiente tenor:

“VISTO el proyecto de nuevo  Reglamento del Consejo Social de la Ciudad de Burriana

VISTO lo dispuesto en los artículos 4.1.a) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las 
Bases de Régimen Local; en el artículo 56 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de 
abril,  por el que se aprueba el texto refundido de las disposiciones legales vigentes en 
materia de Régimen Local y en el artículo 4.1.a) del Real Decreto 2568/1986, de 28 de 
noviembre,  por  el  que se  aprueba el  Reglamento  de  Organización,  Funcionamiento  y 
Régimen Jurídico de las Entidades Locales (ROF).

VISTO el informe propuesta emitido al respecto por la Secretaria General 

Y de conformidad con el dictamen de la Comisión Municipal de Participación Ciudadana.

El Pleno del Ayuntamiento, en uso de las atribuciones que le confiere el artículo 22.2.d) de 
la Ley 7/1985, de 2 de abril  y 50.3 del Real  Decreto 2568/1986, de 28 de noviembre,  
ACUERDA:

Primero.- Aprobar inicialmente el nuevo Reglamento del Consejo Social de la Ciudad de 
Burriana,  cuyo  objetivo  es  regular  el  funcionamiento,  composición  y  funciones  del 
expresado Consejo y, todo ello, conforme a lo previsto en el artículo 70.bis.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local, en el artículo 32 de la 
Ley  8/2010,  de  23  de  junio,  de  la  Generalitat,  de  Régimen  Local  de  la  Comunitat  
Valenciana, en el artículo 118 y en la Disposición Transitoria del Reglamento Orgánico 
Municipal.

Segundo.-  Someter  a  información  pública  y  audiencia  a  los  interesados  por  el  plazo 
mínimo de treinta días, a contar desde el día siguiente al de publicación del acuerdo de 
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aprobación  inicial  en  el  Boletín  Oficial  de  la  Provincia,  para  la  presentación  de 
reclamaciones y sugerencias.

Tercero.- Ordenar la publicación del presente acuerdo en el Tablón de Anuncios de este 
Ayuntamiento y en el Boletín Oficial de la Provincia.

Cuarto.-  Entender  definitivamente  aprobado  el  Reglamento,  en  el  caso  de  que  no se 
hubiera presentado ninguna reclamación o sugerencia”.

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 

Sr.  Del  Moral:  “Se procede a  la  aprobación  inicial.  Es  un  documento que lleva  unos 
trámites burocráticos más complejos que el  del  Código de Buen Gobierno y Ético. Por  
tanto, se da una aprobación inicial del nuevo reglamento del Consejo Social de la Ciudad 
de Borriana. Y como he dicho antes, antes de entrar en el debate y posterior votación, me 
gustaría presentar el mismo código y explicar un poco cómo ha surgido.

Tras la entrada real en funcionamiento del Consejo Social en febrero de 2016, por  
parte  del  Ayuntamiento  se  consideró  la  necesidad  de  modificar  este  reglamento  para 
adaptarlo a las necesidades actuales, y con ello consideró oportuno dar voz a los propios 
consejeros y consejeras, para que determinaran dichas modificaciones. 

Trabajamos durante julio y octubre (dos comisiones de trabajo)  con el  Consejo 
Social,  y  las  asociaciones  hicieron  todas las  aportaciones que creyeron  convenientes, 
trabajando sobre el reglamento del Consejo Social que en 2013 aprobó el Partido Popular.  
Como durante 2016 se produjo la puesta en marcha del Consejo Social, tras el rodaje  
fuimos viendo las cosas que funcionaban mejor y que funcionaban peor. Y eso es lo que 
hemos intentado plasmar en este nuevo documento.

En cuanto a los aspectos formales que se han modificado, cabe destacar que el 
reglamento se ha aprobado y redactado en las dos lenguas oficiales del  País Valencià 
(valenciano y castellano), habida cuenta de que hasta el momento sólo existía una única 
versión en castellano. Del mismo modo, se determina en el mismo la obligación de realizar 
en valenciano y en castellano toda la documentación que emane del  organismo, tanto 
interna como externa.  Con esto,  no se pretende otra  cosa que que el  Consejo Social 
cumpla la legislación que en materia lingüística rige en nuestro municipio.

Asimismo se determina que el Consejo Social utilizará en sus comunicaciones y 
documentos internos y externos un lenguaje inclusivo e igualitario, propio de la sociedad 
en la que estamos insertos y que supere cualquier tipo de discriminación lingüística por  
cuestión de género.

En lo referente a cuestiones de fondo, se destaca también la nueva composición 
del mismo; que se amplía de manera considerable, para dar respuesta a un gran número 
de solicitudes de inclusión que se han realizado desde que entró en funcionamiento por 
parte de la gran diversidad de asociaciones y colectivos sociales. Con esta ampliación el 
Consejo Social gana en riqueza y pluralidad, y aumenta la calidad de la participación de la 
sociedad en su máximo órgano de participación.

Otro aspecto que se ha modificado, dado que en el anterior reglamento se limitaba 
en su redacción a aspectos medioambientales y urbanísticos principalmente, es el de la 
emisión de estudios e informes del Consejo Social, que amplía a estudios y propuestas en 
materia presupuestaria, urbanística, cultural, de participación, de políticas de igualdad, de 
servicios sociales y sanidad, educación, de protección del patrimonio y medioambiental.  
De este modo, las funciones del órgano consultivo recogen prácticamente la totalidad de 
los ámbitos que conforman nuestra sociedad, incluyendo la participación ciudadana y la 
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transparencia, superando abundantemente los temas propios del mismo que reflejaban en 
el anterior reglamento.

Igualmente  se  ha  considerado  oportuno  (para  mí  uno  de  los  cambios  más 
importantes) abrir a la ciudadanía las sesiones de este órgano de representación; que a 
partir de ahora podrá contar con la asistencia de las personas que lo deseen, y se celebran 
(la primera sesión ya se celebró la semana pasada) en este Salón de Plenos.

Se ha estimado conveniente y necesario esta apertura, habida cuenta de que en 
los Plenos municipales son públicos;  y no se entendería en cambio que el  órgano de 
representación  de  la  ciudad  mantuviera  sus  sesiones  sin  permitir  que  la  ciudadanía 
pudiera asistir si lo deseaba.

Por otro lado, a partir de la entrada en vigor de este nuevo reglamento, tanto los 
órdenes del día como las actas de las sesiones se publicarán en el Portal de Participación 
y en la web del Consejo Social. E igualmente se grabarán (ya se grabó la anterior) las  
sesiones plenarias, y se publicará también en el Portal de Participación para que quede 
constancia  de  las  mismas.  De  hecho,  iniciamos  la  primera  audioacta  del  consistorio;  
porque se grabaron todas las intervenciones.

Estos  son  a  grandes  rasgos  las  principales  modificaciones  realizadas  sobre  el 
documento anterior, además de las correcciones de estilo, y otras correcciones menores 
en la parte correspondiente al funcionamiento interno del órgano colegiado.

Por todo esto, les pido su voto favorable.”

Sometido el asunto a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes 
del Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

6.- APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL EXPEDIENTE 2/2017 DE MODIFICACIÓN DE 
CRÉDITOS  MEDIANTE  SUPLEMENTOS  DE  CRÉDITO  Y  CRÉDITOS 
EXTRAORDINARIOS  DEL  PRESUPUESTO  MUNICIPAL  DEL  EJERCICIO  2017 
(G3354/2017) (Área Económica. Intervención)

Sometida la ratificación de la inclusión del asunto en el orden del día a la consideración de 
la  Corporación,  los  veintiún  miembros  presentes  le  prestan  unánime  aprobación. 
Consecuentemente, se ratifica la inclusión del asunto en el orden del día.

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Vista  la  Memoria  de  Alcaldía-Presidencia   sobre  la  necesidad  de   tramitación  del 
Expediente  nº  2-2017  de  Suplementos  de  Crédito  y  Créditos  Extraordinarios  en  el 
Presupuesto Municipal del Ejercicio 2017 vigente.

Se determina la procedencia de tramitar expediente de modificación de créditos mediante 
concesión de créditos extraordinarios y suplementos de crédito. 
Por un lado, el objeto de la presente modificación en cuanto a créditos extraordinarios, es  
dotar  crédito suficiente y adecuado para la adquisición de un vehículo-pala para las tareas 
propias  del  servicio  de  vía pública,  al  igual  que crear   aplicación  presupuestaria  para 
atender las liquidaciones anuales de las tasas por autorizaciones y control de vertidos a 
aguas marítimas litorales de la Generalitat Valenciana. 

 



 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

sanción o resolución de Conselleria o por sentencia. Hay un caso que es una sanción por 
exceso de ocupación de los chiringuitos en el año 2009, que se tenía que haber pagado 
ya, y no entendemos por qué sigue pendiente en el momento actual, ya que lo que nos ha 
acarreado hasta ahora ha sido problemas a la hora de sacar un certificado de estar al 
corriente de pago con la Agencia Tributaria. Como les digo, es una sanción de 2009, el 
obligado tributario es el Ayuntamiento; por tanto no vamos a hacerlo más largo, y vamos a 
pagarla y liquidar esta deuda de hace ocho años. 

También hay dos sentencias por intereses de demora por el pago de unas facturas 
a un proveedor de facturas del año 2008, 2010, 2011 (son de cuatro años) que se pagaron 
tarde; por eso la empresa reclamó ante el Juzgado y ganó, y los intereses que tenemos 
que pagarles están alrededor de los 27.000 €.

 Hay otro expediente que también queremos liquidar, que es una resolución de 
Conselleria que llegó hace unas semanas, sobre una tasa que crea la Generalitat en el  
año 2012 por la autorización de los vertidos al mar; y se trata de alrededor de 15.000 € o 
19.000 €/año (depende del año). Tendría que haberse hecho una autoliquidación anual, 
pero como no se ha pagado nunca, ahora la Conselleria nos reclama por los años 2013,  
2014 y  2015 alrededor  de  unos  52.000 €  que tenemos que pagar  todos a  cargo del  
Presupuesto de 2017.  Tenemos un plazo de pago (creo que el  plazo termina el  5  de 
mayo); por eso tenemos que tramitarlo cuanto antes e intentar llegar a pagarlo dentro del  
plazo.  No queremos que esta deuda también  nos  cree  problemas  a  la  hora  de  pedir 
subvenciones al Govern  por ser deudor el Ayuntamiento.

Y finalmente también tenemos que hacer  una inversión  necesaria  e importante 
(que es  comprar  una pala para Vía Pública)  porque últimamente estamos contratando 
todos los servicios que tenemos que prestar; y la verdad es que es bastante caro.

En  definitiva,  se  trata  de  pagar  obligaciones  que  no  podemos  eludir,  por 
sentencias, por sanciones, por resoluciones de Conselleria a la que le debemos tributos, y 
por hacer una compra de maquinaria para Vía Pública bastante necesaria. Y aunque no 
nos dejen pagarlo con remanentes, no nos queda otra. Tenemos la obligación de pagarlo, 
tenemos los recursos ahí, y vamos a hacerlo. Por eso pedimos el apoyo de todo el Pleno.”

Sr. Fuster: “Mire, Sra. Rius, esta mañana se lo he adelantado en la Comisión, que nuestro 
voto será la abstención. Entendemos que hoy traen esta modificación en la que plantean 
unos gastos necesarios (no lo pongo en duda en este caso); pero tengo que decirle que ya 
son dos Presupuestos los que ha elaborado usted, en los que le vengo advirtiendo de que 
sea prudente, de que tenga mayor previsión a la hora de elaborar el Presupuesto, y que 
deje de improvisar. Cuando le digo que deje de improvisar me refiero a que ahora estamos 
viendo  que  esta  improvisación  trae  consigo  modificaciones  contra  el  remanente  de 
Tesorería… Se lo han dicho antes, que acaba de aprobar el plan económico y financiero; 
primer reparo, primer incumplimiento. 

Sr. Del Moral, el informe de Secretaría decía que era una norma que no se podía  
reglamentar; por tanto, la Sra. Rius va a salvarse de la primera sanción o apercibimiento 
por incumplimiento del código ético. Primero, quince minutos… Con lo cual, ya le digo que 
con esta modificación seguirá usted en su línea de incumplimiento de las obligaciones… 
Ya veremos el segundo trimestre… Luego hablaremos del plan económico y financiero. 
Pero ya le digo que estos 234.000 € le van a computar para el cálculo de la regla de gasto 
por una mala previsión en la elaboración del Presupuesto.”

Sra.  Aguilera:  “Sra.  Rius,  usted  acaba  de  decir:  Hay  que  solventar  problemas  de  la  
legislatura  anterior,  o  del  año,  y  pienso  que  con  eso  está  más  que  justificada  la  
modificación de crédito...”   Pues mire, Sra. Rius, es que ustedes son… No sé por dónde 
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cogerlo… Pues mire, no, no está justificada, porque el Código de Buen Gobierno y Ético 
que acaban de aprobar les dice que no; que tiene que estar respaldada. Y resulta que 
hace escasos minutos (como ya le han dicho) aprueban un código que les dice que usted 
lo está incumpliendo, y todos los que voten a favor de este punto en este momento. 

¡Claro!  Presentan  ahora  la  modificación.  Como  le  han  dicho,  hay  un  informe 
contrario de la Intervención Municipal (no solo una vez, sino más). Pero fíjese que ese 
informe le dice que se vulnera una ley orgánica (ni más ni menos). ¿Entonces qué pasa? 
¿Que vulneramos una ley orgánica, nos saltamos el Código Ético? Y lo seguimos haciendo 
maravillosamente  bien.  Pues  fíjese,  ya  le  digo  que  usted  misma  lo  ha  dicho  en  su 
intervención, y sabe que los remanentes de Tesorería no pueden destinarse al  fin que 
ustedes pretenden, ¿pero qué más da? Me salto la ley orgánica, me salto el Código Ético  
que acabo de aprobar, y me da exactamente lo mismo. Porque claro, ustedes saben que  
en esta situación, yo dejaría la modificación sobre la mesa… ¿Por qué no la dejan sobre la 
mesa? ¡Claro, dejen ustedes la modificación sobre la mesa, y piénsense muy bien lo que 
van a aprobar! O retiren el Código Ético que acaban de aprobar; porque si no realmente 
están ustedes haciendo las cosas muy mal. 

Nosotros entendemos que estas cosas, cuando en las legislaturas anteriores usted 
misma criticaba al Partido Popular… Aparte de hacer Presupuestos, hay que prever.  Estas 
cosas no le vienen llovidas del cielo, ni han aparecido ahora porque las tenga que pagar  
ahora. Usted, que llevaba en la oposición muchísimos años (igual que nosotros), sabía 
perfectamente que estas cosas iban a venir. Entonces, usted en vez de presupuestar lo 
que le dio, debió haber previsto estos gastos. No lo hace porque también era muy fácil  
criticar desde la silla, y después hacer exactamente lo mismo que usted criticaba a boca 
llena al anterior equipo de gobierno. Pero no pasa nada, no pasa nada… Luego resulta 
que nosotros hablamos de hipocresía política; y dice el Sr. Moral que faltamos al respeto… 
No señor, yo no le he faltado el respeto a usted en la vida, en la vida. Pero a nadie… El 
término hipocresía política yo creo que la gente lo entiende perfectamente: ustedes venden 
y dicen una cosa, y luego con sus actos (como lo que van a hacer ahora) hacen totalmente 
lo contrario. 

Usted, Sra. Rius, no tuvo en cuenta esta serie de gastos que podían venirle; y 
usted viene y presenta la modificación, sabiendo que se salta una ley orgánica, y con un 
informe de Intervención  en  contra.  Pues voten  ustedes  la  modificación;  porque desde 
luego apoyo nuestro no tendrán.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sra. Rius, no la entiendo  muy bien… En este  mismo Pleno nos trae 
un plan económico y financiero, y dice de él que “el exceso de gasto ha sido por gastos 
extraordinarios”;  y presenta dos modificaciones de crédito,  una de ellas con conceptos 
similares a los gastos que usted califica de extraordinarios (como son las indemnizaciones 
a terceros, y los intereses de demora). Así que no pensará usted que vayamos a apoyarle  
esto.

Sí que entiendo la adquisición del vehículo, lo de la pala de Vía Pública. Pero como 
la modificación de crédito va toda junta, pues lógicamente no la apoyamos.”

Sra.  Rius:  “Entonces  entiendo  que  no  quieren  que  cumplamos  las  obligaciones  que 
tenemos  por  sentencias,  por  sanciones,  por  resoluciones  de  Conselleria  (a  la  que  le 
debemos tributos desde el año 2013). Esto no quieren que lo paguemos, eso es lo que 
entiendo.  Porque  como  dicen  que  son  gastos  extraordinarios  no  quieren  que  los 
paguemos; o porque incumpliremos la regla de gasto, no sé por qué. 

Nosotros  tenemos la  responsabilidad de pagar  todo aquello  que se debe,  y  el 
Ayuntamiento no tiene por qué ser deudor de ninguna Administración, y que nos pongan 
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colorados, diciéndonos que no nos dan subvenciones porque debemos dinero a la Agencia 
Tributaria. De preferir cumplir el  Código Ético a preferir pagar sentencias, sanciones, o 
deudas tributarias… Ya le digo que estamos por pagar, porque somos responsables, y 
pagamos todo lo que debemos, y somos buenos pagadores.

Nos ha dicho que teníamos que haber sido prudentes, y tener una previsión a la  
hora de presupuestar. Mire, la sanción me la dio el Sr. Tesorero antes de irse, hace dos  
semanas. La resolución de la Conselleria que nos decía que la tasa de vertidos marítimos 
había  que  pagarla,  llegó  hará  tres  semanas  (no  en  octubre  o  noviembre,  cuando 
estábamos elaborando el Presupuesto, sino hace tres semanas, en el mes de marzo). Por 
tanto, si ustedes lo sabían y conocían esto, lo que no entiendo es por qué no lo pagaron.  
Porque esto se paga por autoliquidación; autoliquidación anual. Cada año usted tendría 
que haber pagado los 15.000 €, 16.000 € o 19.000 € que tocaba cada año (2013, 2014, y 
2015); y no entiendo por qué no se pagó. Como tampoco entiendo por qué no se pagó la 
sanción de la ocupación de los chiringuitos. La conocían desde 2009; ha estado aquí en 
esta Casa; y yo desde luego no la conocía. Me enteré hace dos semanas. Pero si ustedes 
la conocían, haberla pagado. Tantos años que han tenido tantos remanentes de Tesorería 
y tan buena situación económica… ¡Normal que tuvieran buena situación económica! Si no 
pagaban nada, ¿cómo no tenían que tener una situación económica boyante?  Si se debía 
todo…Hemos  llegado  nosotros,  y  no  hacemos  nada  más  que  pagar;  pagar  gastos 
extraordinarios  el  año  pasado,  y  este  año  ya  empezamos  la  segunda  modificación 
pagando cosas de hace ocho años (desde 2008 a 2015). Por tanto, no me diga a mí que 
no somos prudentes, y que no tenemos previsión; porque si ustedes lo sabían, haberlo 
pagado entonces, en 2009. Ustedes tenían que haber pagado estas obligaciones y no lo 
hicieron. Nosotros somos responsables y las pagaremos.”

Sr. Fuster:  “Mire, Sra. Rius, se lo voy a explicar… Cuando le hablo de prudencia o de 
responsabilidad, le voy a recordar lo que usted decía cuando el que le habla creó una 
partida  denominada “Fondo de Contingencia”,  y  que usted  decía  que era  una partida 
oscura, que no sabía lo que se iba a aplicar sobre la misma, que me pedía que destinara el 
50% a Servicios Sociales, etc.

Esa  partida  que  por  consejo  del  área  técnica  se  planteó  establecer  en  el 
Presupuesto, era una partida que servía para acometer imprevistos de los Presupuestos 
que se tenían que desarrollar durante ese ejercicio. ¡Tan sencillo como eso! Y ya se sabía 
qué gastos más o menos podían venir al respecto. Y para que la gente se haga una idea 
de la diferencia entre lo que usted dice y lo que yo digo, en 2013 el Fondo de Contingencia 
(ahora denominado “Fondo de imprevistos”) tenía 1.208.000 €; en  2014, 634.000 €; se iba 
modulando en función de las necesidades. Con usted este año,  47.000 €… 47.000 €, 
45.000 €, 43.000 €; si da igual. Se lo gasta todo en la próxima modificación.

Con lo cual, lo que le vengo a decir es que lo que tendría que tener es prudencia.  
Porque usted ahora dice que hay que hacer una inversión para vía pública que es muy 
necesaria. ¡Es que ha cerrado el Presupuesto hace dos meses! Si tan necesaria era, Sra. 
Rius, no tendría que haber comprometido la salud financiera del Ayuntamiento con una 
modificación ahora que le hace cumplir el recién aprobado Código de Buen Gobierno y 
Ético del Ayuntamiento.

Entonces,  usted  luego  intenta  justificar  su  actuación  con  un  batiburrillo  de 
argumentarios, que se lo tengo que explicar. Usted me dice a mí por ejemplo, por qué el  
Tesorero le ha dado ahora una sanción de Costas de 2009… ¿Usted se cree que yo al 
Tesorero,  un habilitado nacional,  le digo que esconda en un cajón un pago a Costas? 
¿Usted está acusando al Tesorero de algo? No, vamos a ver, si se la ha dado al Sr. Fuster, 
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Sra. Rius… Usted lo primero que tendría que preguntar es si se han hecho actuaciones, 
porque se consideraba que a lo mejor esa sanción no era correcta. Eso es lo primero que 
tendría que preguntar, en lugar de dejar verter acusaciones que más lejos de pensar que 
yo he paralizado ese pago, que el Tesorero lo ha escondido para no pagarlo. Y ahora que 
se va (y habrá que plantearse por qué se va) se tiene que pagar. Eso es lo que tendría que 
plantearse usted, Sra. Rius. 

Y lo tiene fácil,  lo tiene fácil,  porque ahora gobierna usted.  Eso que ahora nos 
critica  a  nosotros,  nosotros  defendíamos  que  no  tendría  por  qué  repercutir  en  el  
Ayuntamiento; porque el Ayuntamiento saca un Plan de Usos que delimita el perímetro y 
las  medidas  que ha de tener  cada local  que se instala  allí.  Lo tiene fácil,  y  ahora lo 
gestiona usted.  Y vamos a ver qué hace usted bajo su responsabilidad con esta sanción. 
Porque usted ahora puede repercutirla a los  chiringuitos.   Usted puede hacerlo, y se lo 
preguntaré.  Porque  ya  que  ha  querido  usted  bajar  al  barro,  bajaremos  al  barro  y  lo 
discutiremos. 

Y  entonces  le  dice  a  la  gente  que  esa  sanción  (que  no  le  corresponde  al  
Ayuntamiento) usted la ha transferido a los propietarios de los locales. O le dice a la gente 
que  las  sanciones  que  nosotros  no  tenemos  que  pagar,  las  condonamos,  a  los 
empresarios, esos a los que ustedes muchas veces demonizan.

Tengo que decirle, cuando habla de la tasa… Mire, lo primero que hice cuando vi 
que había  una tasa,  subí  arriba… Perfectamente,  una tasa  de  2012 aprobada  por  el 
Partido Popular en Conselleria, por vertidos; esos vertidos en los que la tasa sirve para ser 
mucho más ecológicos  que ustedes,  Sra.  Rius,  mucho más ecológicos que ustedes… 
Pues mire, no soy yo quien liquida las tasas. ¡Es que no soy yo! Usted a lo mejor tiene que 
subir arriba y preguntar por qué no se liquidaron las tasas. ¿O es que usted se cree que yo 
…? Pues mire, a lo mejor sí que tendría que haberlo hecho… No se lo discuto: que me 
tendría que haber leído la Ley de Presupuestos de la Generalitat, haber ido a buscar el  
epígrafe exacto donde decía que había una tasa que se tenía que autoliquidar… Y el Sr.  
Fuster y el Partido Popular, seguramente a lo mejor la habrían pagado… ¡Pero claro, es  
que ya me está pidiendo un grado de excelencia, Sra. Rius, que no llego! La verdad es que 
ahí no llego. 

Pero no ha hablado usted de la cuota de Sant Gregori… Hable también, no la 
esconda… ¿O es que el año que viene, según las que nos caigan, también va a justificar 
usted a la gente que también son gastos coyunturales? ¡Tomen decisiones! ¡Gobiernan 
ustedes, Sra. Rius! Es que gobiernan ustedes. 

Y mire,  se lo digo,  en época de bonanza,  Sra.  Rius,  lo que hay que hacer es  
gestionar,  pero  además  saber  administrar.  Porque  el  dinero  es  de  los  ciudadanos;  y 
cuando las cosas van mal, Sra. Rius (que usted lo ha vivido en la oposición) Y mire que 
puso piedras en la rueda para que al final las cosas no pudieran salir adelante, pero al final 
las  sacamos… Y cuando  son  épocas  difíciles,  lo  que  hay  que  hacer  es  gestionar.  Y 
entonces, lo que hay que hacer es priorizar; muy al contrario de lo que hace usted. Que ni 
gestiona ahora, ni administra ahora, y que lo único que hace es priorizar con un interés 
particular que ya le comentaré después.”

Sra.  Aguilera:  “Irresponsable  es  su  actitud;  porque  usted  es  capaz  de  decir  (y 
prácticamente ha dicho) que estas cosas se las ha encontrado por el camino. Mire, cuando 
una persona toma una responsabilidad, y asume un cargo, su primera función debe ser 
pedirle a los funcionarios de la Casa (y funcionarias) todos y cada uno de los expedientes 
administrativos y judiciales que puedan tener sobre la mesa, en los cajones o debajo del 
colchón. Y se lo vuelvo a repetir; ése es su trabajo, porque usted asumió la delegación de 
Hacienda. Y es un trabajo que usted en dos años no ha hecho. Porque continuamente en 
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este Salón de Plenos dice: “… Es que del cajón salía no sé qué… Es que el funcionario  
me lo dio… Es que me lo dio hace tres semanas...” Perdone, ésa es su responsabilidad; y 
usted  es  una  irresponsable.  Porque  fíjese…  Si  usted  hubiera  sido  lo  suficientemente 
responsable, y hubiera hecho su trabajo, no tendría estas sorpresas… Esa, la primera. 

La segunda es más irresponsable todavía… Porque es aprobar modificaciones de 
este tipo, cuando cualquier ciudadano (no solamente los representantes públicos) podría 
acusarlos  de  tomar  decisiones  a  sabiendas  de  que no son  correctas.  Porque no son 
correctas;  porque  se  lo  dice  la  Intervención  Municipal.  Y  usted  está  demostrando  un 
desprecio absoluto (usted y todo el equipo de gobierno) que evidentemente van a votar a 
favor… Porque las sillas hay que guardarlas, pero a veces para guardar las sillas, resulta 
que cometen verdaderas irregularidades. Y eso sí que es irresponsable. 

O  sea,  resulta  que  hay  momento  determinado  en  que  dice:  tenemos  que  ser 
responsables de pagar… ¡Sra. Rius, claro que hay que pagar! Si nosotros no le decimos 
que no se pague. Lo que pasa es que las cosas hay que hacerlas bien hechas. Y usted  
tendría que haber hecho su trabajo bien hecho, para no tener que llegar aquí. Y tener que 
haberse revisado (le guste o no) y hacer una previsión (le guste o no); porque estos temas 
(como bien dice)  no vienen de ayer ni de hace tres semanas (incluso hay algunos que 
vienen desde 2009).  Tendría que haber hecho su trabajo:  haber  cogido el  expediente, 
haber  hablado  con  quien  tuviese  que  hablar  (hablar  con  el  abogado,  hablar  con  el 
administrativo, hablar con el judicial y lo que hiciera falta). Pero usted eso no lo hace; y se  
encuentra con las sorpresas que se encuentra.  Y como se lo encuentra y no prevé, resulta 
que ahora nos saltamos una ley orgánica. Pero no se la salta usted, se la saltan los once 
que van a votar a favor. Y usted despreciando lo que acaban de votar dice: “Hombre,  
¿será más importante pagar que el Código Ético?” Sra. Rius, pues con eso usted lo dice 
todo… Ese es un poco el  resumen de la actitud de los once miembros del  equipo de 
gobierno. Nosotros vamos a salto de mata. “… Yo me voy encontrando papelitos por el  
cajón, voy haciendo lo que puedo, y después ya veremos cómo salgo en la defensa en el  
Salón de Plenos o donde sea…”  Pues mire,  yo le  voy a decir  una cosa:  actitud más 
irresponsable que esa entendemos que no hay ninguna, absolutamente ninguna. 

Y le voy a decir otra cosa: no sé cómo se ha atrevido a levantar la mano; se lo digo 
de  verdad.  Porque ante  el  desprecio  que  ha tenido  por  el  Código  Ético  y  lo  que  ha 
expresado en este momento… Sinceramente,  por  lo menos podría haberse dignado a 
levantarse y salir por la puerta… Porque para decir lo que ha dicho… Pero se lo vuelvo a 
decir: ni en ésta ni en la siguiente. Sra. Rius, ni en ésta ni en la siguiente. Aquí la única 
irresponsable es usted y su mala gestión, porque no se lo ha trabajado, ni ha previsto 
absolutamente  nada.  Y  son  temas  que  llevan  muchos  años  colgando  en  este 
Ayuntamiento.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sra. Rius, yo no le digo que no pague. Yo lo que le digo es que usted, 
cuando le interesa, y cuando ha hecho un plan económico financiero, ha dicho que no iba 
a tomar medidas, porque eran gastos extraordinarios. Pero es que usted nos viene cada 
poco con modificaciones de créditos por ese mismo tipo de gastos extraordinarios. Se lo 
ha dicho el  Sr.  Fuster,  se lo ha dicho la Sra.  Aguilera… Tendría que tener  usted una 
previsión; porque perdone, si esa sanción no se ha pagado, supongo (y creo que todo el 
mundo aquí piensa lo mismo)… Es que fue recurrida en su momento, y habrá llegado 
ahora la  resolución, para tenerla que pagar. Al igual que las sentencias judiciales que 
llegan, es porque se ha recurrido. Y al final ha llegado una sentencia firme (unas veces a 
favor de este Ayuntamiento, otras en contra). Pero vamos, que usted no sepa que se ha 
recurrido una sanción, o que usted no sepa que se ha recurrido una sentencia judicial, eso 
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es lo grave. Que usted no tenga esa previsión es lo grave; y que a eso le llame gastos 
extraordinarios, y que además en el Plan Económico y Financiero me diga usted que no 
van a tomar medidas porque son gastos extraordinarios… Pues luego veremos dónde 
quedan sus gastos extraordinarios. Porque me parece a mí que de sentencias judiciales y 
de indemnizaciones a terceros nos vamos a hinchar.”

Sra. Rius: “Bien, yo nunca he acusado aquí a ningún Técnico de ocultar nada (ni lo haré). 
Y si quiere insinuar algo de por qué se ha ido el Tesorero… Pues usted lo pregunta, pero  
yo no tengo ni idea de por qué insinúa usted que tenemos que saber por qué se ha ido el  
Tesorero.

Cuando entré aquí, sí que pedí todos los expedientes; y de hecho, hemos estado 
dos  años solucionando expedientes  del  listado largo que hemos ido  haciendo,  hemos 
solucionado todos los expedientes.

La tasa que se tenía que haber pagado en el año 2013, 2014, y 2015 (como ya he 
dicho) la comunicamos hace tres semanas. No podía tener una previsión a la hora de 
hacer el Presupuesto, porque no existía esa comunicación. Nos hemos enterado hace tres 
semanas. 

La sanción de 2009, lo mismo… Sé que se estaba recurriendo, hay un fallo del 
Tribunal Superior de Justicia (TSJ) de 2013, en el que se dice que hay que pagarla; y ahí 
está pendiente de pagar, de que alguien la pague. Y la pala que se rompió hace un mes, 
pues también ustedes (como hace cinco años con averías) pues también podrían haberla 
pagado con ese 1.200.000 € que tenían en 2013 de Fondo de Contingencia. Podrían haber 
pagado la pala, podrían haber pagado las tasas (que ya estaban en vigor) y la sanción  
también.  O  sea,  que  podrían  haber  pagado  todo  con  ese  Fondo  de  Contingencia  de 
1.200.000 € que gastaron para lo que lo utilizaron.

Yo lamento mucho que no apoyen esta propuesta. Creo que tenemos la obligación 
(como hemos hecho hasta ahora) de pagar todas estas deudas de años anteriores… En 
este caso se trata de sentencias, sanciones o tasas, lo que sea; pero los tenían que haber  
pagado ustedes hace muchos años, y no lo hicieron; y por eso lo pagamos nosotros.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, TRES 
(2 de CIBUR, y 1 de Ciudadanos). Abstenciones, SIETE (7 del PP). Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.

7.-  APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL EXPEDIENTE 3/2017 DE MODIFICACIÓN DE 
CRÉDITOS  MEDIANTE  SUPLEMENTOS  DE  CRÉDITO  Y  CRÉDITOS 
EXTRAORDINARIOS  DEL  PRESUPUESTO  MUNICIPAL  DEL  EJERCICIO  2017 
(G3354/2017) (Área Económica. Intervención)

Sometida la ratificación de la inclusión del asunto en el orden del día a la consideración de 
la  Corporación,  los  veintiún  miembros  presentes  le  prestan  unánime  aprobación. 
Consecuentemente, se ratifica la inclusión del asunto en el orden del día.

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Vista  la  Memoria  de  Alcaldía-Presidencia   sobre  la  necesidad  de   tramitación  del 
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Expediente  nº  3-2017  de  Suplementos  de  Crédito  y  Créditos  Extraordinarios  en  el 
Presupuesto Municipal del Ejercicio 2017 vigente.

Se determina la procedencia de tramitar expediente de modificación de créditos mediante 
concesión de créditos extraordinarios y suplementos de crédito. 

Por un lado, el objeto de la presente modificación, en cuanto a créditos extraordinarios, es  
dotar crédito suficiente y adecuado para las inversiones de  mejora del alumbrado publico 
en Av.  Jaime Chicharro y  la pavimentación de caminos rurales,  ambas inversiones se 
declaran financieramente sostenibles y se financian a cargo del remanente de tesorería 
para gastos generales procedente de la liquidación del ejercicio 2016. Para las inversiones 
financieramente sostenibles  se ha tramitado memorias técnicas y memoria de la alcaldía a 
tal efecto, con el oportuno informe de la intervención municipal, y cuyos documentos se 
adjuntan al presente expediente.

Otras inversiones nuevas son la reforma de construcción  módulo de despachos en el  
antiguo recinto de La Bosca y la mejora de la eficiencia energética del alumbrado exterior  
Llombai, estas dos inversiones se financian prácticamente con la subvención procedente 
de la Diputación Provincial de Castellón del Plan para Obras y Servicios para 2017 “Plan 
Castellón” y en una pequeña parte con recursos municipales.

Por otro lado, suplementar aplicaciones presupuestaria existentes pero insuficientes para 
afrontar gastos hasta final de año, en arrendamiento terrenos colindantes del colegio Jose 
Iturbi, transferencia a la federación de municipios y gastos diversos de servicios sociales.  
La financiación de los suplementos de crédito correrá íntegramente a cargo de la baja de 
la aplicación de gastos del capitulo II “fondo de imprevistos”.

Visto el informe emitido por la Intervención Municipal, y conforme a lo establecido en el art. 
177 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto  
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales y el art. 37 del R.D. 500/1990,  
y   Disposición Adicional 6º  de la  Ley  Orgánica 2/2012,  de 27 de abril,  de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, visto el dictamen favorable por mayoría de la 
Comisión  Municipal  Permanente  de  Hacienda  y  Cuentas,   el   Ayuntamiento  Pleno 
ACUERDA:

PRIMERO.- Declarar  inversiones  financieramente  sostenibles  a  realizar  por  este 
Ayuntamiento, de conformidad con lo establecido en la Disposición Adicional 6º de 
la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril,  de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera, y la Disposición Adicional 16ª del TRLRHL, las siguientes:

PROYECTO DE ALUMBRADO PÚBLICO PARA ADAPTACIÓN AL NUEVO PERFIL DE LA 
AVENIDA JAIME CHICHARRO.

PROYECTO DE PAVIMENTACIÓN DEL FIRME EN VIALES MUNICIPALES DE CAMINOS 
RURALES

SEGUNDO.- Aprobar  el  Expediente  3-2017  de  Modificación  de  Créditos  mediante 
Suplementos  de  Crédito  y  Créditos  Extraordinarios  en  el  Presupuesto  Municipal  del 
Ejercicio 2017, según el desglose que se relaciona: 
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suplementamos  la  partida  de  gastos  de  Servicios  Sociales  por  nuevas  iniciativas  que 
hemos creído interesante que continúen. 

Y suplementamos  la  partida  del  alquiler  de  los  terrenos  que  ocupa el  Colegio 
Cardenal  Tarancón.  Este caso ha sido una situación  muy desagradable la  que hemos 
vivido desde que los propietarios nos comunicaron que no era de su interés renovar, que 
estaban cansados de regalarle dinero al Ayuntamiento. Y nos pidieron que el día 1 de 
enero dejáramos libre el solar,  o en caso contrario adoptarían medidas legales, porque 
estaríamos  ocupando  ilegalmente  unos  terrenos  privados.  El  traslado  a  otro  solar  se 
descartó por falta de tiempo material y por el elevado coste que eso suponía. Además,  
faltaban seis meses para finalizar el nuevo centro educativo. Hablamos con la Conselleria 
de  Educación,  y  nos  aconsejaron  que  intentáramos  llegar  a  un  acuerdo  con  los 
propietarios, porque no había otra solución que quedarse en el lugar en el que estaba. Y al  
final,  después de varias conversaciones, ellos aceptaron continuar con el  alquiler;  pero 
querían unas nuevas condiciones,  porque nos acusaron de haberles estado estafando 
durante 16 años.

De momento nos negamos a las condiciones que ellos ponían, porque eran un 
abuso, y finalmente rebajaron sus pretensiones, y aceptaron hacer un contrato de un año 
(porque ellos querían un mínimo de tres, y si no no firmaban), incrementando el precio en 
la cantidad de 19.350 € (es decir, casi 3 €/m²). La verdad es que esta situación nos parece 
muy injusta, pero lo que no podíamos hacer era dejar a los niños sin centro educativo en 
mitad del curso. Y aunque no nos guste, los propietarios están en todo su derecho de que 
cuando se  acaba la  prórroga,  no  renovar.  Por  tanto,  pienso que  se  ha  solventado el  
problema sin perjudicar el curso escolar, que creo que es lo más importante.

Por  último,  abrimos  dos  partidas  que  van  cofinanciadas  con  el  Plan  de  la 
Diputación,  con los 20.000 € que faltan para completar  uno de los dos proyectos:  los 
despachos del polideportivo de La Bosca, (que se abre la partida para cuando venga la  
subvención) y la mejora de la eficiencia energética de los campos de Llombai, que nos 
permitirá reducir los elevados costes de luz que tenemos actualmente. Esta partida se dota 
de 20.000 €, que es lo que falta para poder hacer la inversión. Estos son los gastos que 
irían a cargo del Fondo de imprevistos.

Por  otra  parte,  proponemos  hacer  dos  inversiones  que hemos  tramitado  como 
inversiones financieramente sostenibles, para utilizar los remanentes sin incumplir la ley. 
Con 150.000 € se licitará el proyecto para mejorar y ajustar la iluminación en los nuevos 
viales de Borriana al Puerto. Y también 150.000 € se destinarán para pavimentar caminos 
rurales. 

El problema con el que nos encontramos es que a día de hoy (6 de abril de 2017) 
los  Presupuestos  del  Estado  continúan  prorrogados;  y  esa  prórroga  mantiene  unas 
cláusulas  (por  ejemplo  la  prohibición  de  contratar  personal);  pero  no  otras,  como  la 
posibilidad  de  utilizar  los  remanentes  en  inversiones  financieramente  sostenibles.  Esa 
posibilidad acabó en el ejercicio 2016, aunque es muy probable según nos han dicho, que 
la vuelvan a prorrogar para 2017. Pero de momento no se puede tramitar hasta que no se 
aprueben los Presupuestos del Estado; y eso será, según han dicho, a mitad de año.

Por  eso  sacamos  adelante  el  expediente  para  no  perder  más  tiempo, 
condicionando la utilización de los créditos que se aprueben a los Presupuestos Generales 
del Estado de 2017, y al menos la posibilidad de destinar los remanentes a estas dos 
inversiones. Como ha pasado en los últimos años, aunque este Ayuntamiento nunca había 
tramitado expedientes de este tipo. Simplemente hemos tratado de hacer un expediente 
cumpliendo la normativa, y por eso esperamos que en este sí que nos apoyen.”

Sr. Fuster: “Ya le he adelantado esta mañana en la comisión que nuestro voto será la 
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abstención, Sra. Rius. Acabamos de tratar en el punto anterior, y hemos tenido un debate 
entre usted y yo. Yo le decía que no había que improvisar. Y en este caso, si usted se da  
cuenta, el  ejemplo es clarísimo. Usted ahora hace utilización del  Fondo de imprevistos 
para hacer frente a imprevistos. Cuando elaboró el Presupuesto, ese fondo tendría que 
haberse incrementado, y no hubiese tenido el problema que ha tenido en la modificación 
anterior; esa es la diferencia de hacer las cosas bien a hacerlas mal, Sra. Rius. 

Tengo que decirle que la utilización del remanente de Tesorería para inversiones 
financieramente  sostenibles,  lo  único  que  ocurre  es  que  no  están  aprobados  los 
Presupuestos  Generales  del  Estado.  Si  el  Partido  Socialista  tuviese  responsabilidad 
política, a día de hoy los habría aprobado. Y a lo mejor, esa situación no se la habría 
encontrado, Sra. Rius. Pero lo único que le están diciendo… porque le he escuchado decir 
que  antes  no  se  podía  gastar  el  remanente  de  Tesorería;  y  eso  no  es  cierto.  Las 
inversiones  financieramente  sostenibles  se  vienen  pudiendo  aplicar  en  los  últimos 
ejercicios, siempre con el límite máximo entre el superávit o el remanente. Pero sí que se 
posibilita; lo único es que ahora,  al  no estar  los Presupuestos,  en la moción o en los 
acuerdos que luego quieren que tratemos, lo que se está solicitando es que se deje una 
situación transitoria hasta que se aprueben los mismos. 

Pero  nosotros  hace  tiempo  que  venimos  poniéndoles  en  conocimiento  de  la 
situación en la que se encuentran los caminos rurales. Y nos alegramos de que aunque 
sea tarde, que hayan llegado. Se van a mantener. Es una necesidad; ya no es que sea una 
necesidad estética, sino que es un peligro. No se pueden imaginar la cantidad de gente 
que transita para ir a sus fincas, o que transita para ir a sus lugares los fines de semana de 
descanso, porque tienen allí una alquería; que nos trasladan la situación penosa en que se 
encuentran muchos de ellos, muchos de ellos intransitables. 

Pero mire, no sé si fue en el pleno pasado o el anterior, le hice una pregunta: ¿Si el  
vial del puerto iba a tener más gastos? Y usted me dijo que no; que no iba a tener más  
gastos. Hará tres plenos que la Sra. Sanchis le preguntó al Sr. Aparisi si iba a haber más  
gastos; y el Sr. Aparisi dijo que no. Y ahora nos traen 150.000 € para sustituir la luminaria.  
Les leo en prensa, y argumentan que es para dotarla de mayor eficiencia energética. Y 
hace tres años se cambiaron todas las luminarias a sistema led. Por tanto, ya no sé si es 
una falta de planificación.

Antes  le  comentaba  del  alcantarillado;  ahora  vemos  que  los  camiones  no  se 
pueden cruzar; el autobús no cabe, talamos un árbol… Un vial, que por muchos ya es 
conocido como la calle Chicharro. Y tengo que decirle que nosotros pensamos que esos 
150.000 € que ahora van a destinar a mayor coste del vial, los deberían destinar a otras  
necesidades. Y le hemos planteado que si quiere que nosotros le aprobemos el punto, sólo 
tiene que modificarlo. Y en lugar de poner 150.000 € para caminos rurales, ponga 300.000 
€; y yo le digo que cambio el sentido del voto de la abstención al voto favorable.”

Sra. Aguilera: “Lo haremos breve. Porque claro, aquí está diciendo usted que hacen bien 
las cosas, y que son previsores y demás. Y se lo acaba de decir el Sr. Fuster: la carretera 
del puerto no nos iba a costar un duro más, y resulta que 150.000 € más para mejorar el 
alumbrado público.  ¡Claro!  A nosotros nos ha asaltado una pregunta:  ¿ese importe no 
debería haberse incluido en  la  reforma o en la remodelación? ¿O es  que también ha 
venido después la idea? Que es lo que yo le decía antes… ¿Y todo el importe lo va a 
afrontar el Ayuntamiento, o la Generalitat también va a sufragar una parte? Porque a lo  
mejor tampoco pillamos. 

Además, como les digo, aparecen 150.000 € más para la pavimentación de los 
caminos  rurales;  que  realmente  son  muy  necesarios.  Pero  el  año  pasado  existía  la 
necesidad, había fondos para poder hacerlo, y no lo hicieron.
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Nosotros no les vamos a apoyar la modificación, porque le repito lo mismo, y me 
remito a mi intervención anterior. No se puede hacer peor, ni se puede prever peor. Esto 
tendría que estar muchas de las cosas aprobadas y previstas en el Presupuesto, y sobre 
todo lo de la carretera del puerto, previsto en el proyecto de obra, que para eso cuesta  
1.000.000 €.”

Sra. Sanchis: “Mire, yo lamento ser repetitiva, pero yo la carretera del puerto… Es verdad 
que le pregunté al  Sr. Aparisi  hace tres plenos si tenían claros todos los gastos de la 
carretera del puerto, si se iban a incrementar, y me dijo que no. Y yo les he oído a ustedes  
hablar de un bulevar en la carretera del puerto. Un bulevar con un paseo peatonal ha de 
tener luz, porque la gente no va a ir a oscuras… O sea, que eso tendría que haber estado 
presupuestado  cuando  se  hizo  la  carretera.  Porque  lógicamente  si  ustedes  hacen  un 
paseo peatonal, tienen que poner luz. Si la luz ya estaba cambiada hace (como ha dicho el  
Sr.  Fuster)  tres  o  cuatro  años,  y  ahora  las  van  a  poner  nuevas,  es  que  sencilla  y  
llanamente  ustedes  no  habían  contado  con  el  alumbrado  cuando  presupuestaron  la 
carretera. A mí lo que me gustaría saber es con qué no han contado, y con qué nos van a  
sorprender ustedes de aquí a que se finalice.”

Sra.  Rius:  “Los  caminos  rurales  están  así  porque  nunca  se  ha  tenido  un  plan  de 
mantenimiento; no es que se hayan roto ahora, sino que llevan rotos toda la vida desde 
que los conozco.  Por tanto,  lo que vamos haciendo es que hay tanto que hacer,  que 
necesitaríamos mucho dinero para arreglar los caminos rurales, y dejarlos bien.

El  vial  del  puerto  no  tiene  más  gastos  de  los  428.000  €  del  proyecto  de 
pavimentación  del  vial  del  puerto.  Es  decir,  ese  es  un  proyecto  cerrado  que  paga  la 
Generalitat y paga el Ayuntamiento. Y para el Ayuntamiento, el proyecto eran 428.000 €, y  
les dije que incorporaríamos al Presupuesto de 2017. Y es lo que vamos a hacer. Otra  
cosa es un proyecto de iluminación; no es pavimentación, y no tiene nada que ver. Ellos sí 
que han dejado la instalación preparada. Pero tenemos que poner las farolas. Y esas otras 
las reutilizaremos para otro sitio donde haga falta, que seguro que encontramos el lugar… 
Por aquí ya me dicen que ya lo tienen preparado. 

Lo que queremos es que se quede un vial acabado y bien acabado; no como el vial 
que ustedes hicieron el carril bici que hicieron en el Camí Fondo, en el que aparte de que 
estén compartiendo bicis y peatones el mismo carril (que eso es peligroso), aparte de que 
no hay separación entre el vial de los coches y el de las bicis y peatones, que también es 
peligroso… Además, no hay iluminación, y ahí o hay luna llena, o no puedes ir por ese vial,  
porque está oscuro totalmente. Eso sí que es una chapuza… Lo que han dicho ustedes 
muchas veces de lo que ahora es un éxito. Porque sólo hay que ir a pasear por el vial del  
puerto;  y  es  un  éxito  de  gente  caminando  y  en  bicicleta  que  va  por  allí.  Por  tanto,  
queremos acabar  el  vial,  y  queremos acabarlo completamente.  Y creo que están bien 
gastados estos no 150.000 €… La licitación saldrá en 150.000 €; pero veremos al final lo  
que gastaremos.”

Sr.  Fuster:  “Lo  voy  a  intentar  sintetizar,  y  voy  a  intentar  hacerlo  más  corto,  Sra. 
Alcaldesa…  Mire,  que  los  caminos  rurales  están  como  están  a  día  de  hoy  es  una 
evidencia. A día de hoy es algo que los que los utilizan lo ponen de manifiesto. Ustedes 
han estado en la oposición; buscaré cuántas quejas realizaron ustedes al respecto.

Le  tengo  que  decir  que  dentro  de  lo  que  era  el  contrato  de  Vía  pública,  y 
anteriormente el contrato de vías públicas para el cual se solicitaba financiación externa 
para poder ejecutarlos se realizaba… Infórmese bien, Sra. Rius, a lo mejor es por eso por  
lo que tiene usted el desconocimiento… De la carretera del puerto (discúlpeme) no voy a 
hablar… Usted interpone la palabra “chapuza”; y a mí lo de  chapuza, qué quiere que le 
diga, para gustos colores… Yo siempre diré que la carretera del puerto lo que necesitaba 
era una remodelación por bajo (donde no se ve). Pero ustedes querían la foto; y ahí tienen  
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la  foto.  Y  las  consecuencias,  no  se  preocupe,  que  no  las  dirá  el  Sr.  Fuster;  las  
consecuencias están en la calle, y las consecuencias las ven los vecinos. No las dice el Sr.  
Fuster;  porque usted ha visto que  el Sr. Fuster no ha hecho ni una declaración de la 
carretera del puerto. La gente ya es suficientemente inteligente para que vean la obra que 
han hecho ustedes ahí. 

Y  tengo  que  decirle  que  vaya  previendo  gasto.  Porque  claro,  yo  espero  ver 
papeleras, bancos, espero que todo eso esté en el presupuesto; espero ver la limpieza del 
carril bici peatonal; espero ver el mantenimiento de la jardinería… Porque no creo que las 
empresas ahora digan como lo que ha dicho anteriormente: que se sienten estafadas, si  
tienen que hacer un servicio que ahora les tocará hacer sin cobrar.

Porque antes no se lo he dicho en la intervención; pero me he quedado un poco 
sorprendido cuando dice que alguien que está 16 años con una relación contractual se 
sienta estafado cuando puede (porque se prorrogaba anualmente) decidir unilateralmente 
si quiere continuar o si no quiere continuar.

A mí me da más, Sra. Rius, y se lo digo sinceramente, que la gente ha visto la  
fragilidad que tiene el tripartito; la ha visto y se aprovecha. Se aprovecha de que ustedes  
son incapaces de negociar y de tener fuerza para negociar. Y la gente, que lee la prensa y 
ve que si  tienen 20.000 €  más  para  el  de  Cultura,  10.000 €  más  para  normalización 
lingüística, o tienen X más para lo que sea… ¿Por qué no les tengo que pedir yo? Y es  
normal,  Sra.  Rius.  El  propietario…  Le  tengo  que  decir  que  antes  seguramente  se 
negociaba. Pero claro, que usted ahora quiera decirle a la gente que estaban estafados… 
Yo antes me lo habría callado. Habría pasado el punto del orden del día esquivando eso,  
¡mire cómo se lo digo! Yo lo habría esquivado… Porque dejémoslo estar… Yo al menos 
prefiero pensar que la fragilidad que ustedes están demostrando de cara a los vecinos de 
Borriana y hacia fuera… Porque cuando salgan fuera, al menos, demuestren lo que es 
Borriana… Cuando se acerquen a Vila-real, que Vila-real no se los coma… Cuando tengan 
que hacer algo, y no sepan cómo hacerlo, que no vengan de Valencia; porque se han 
acostumbrado de venir para todo; y los que gobiernan son ustedes… Bueno, gobiernan… 
Lo dejamos ahí...”

Sra.  Rius:  “Para  acabar…  En  cuanto  al  vial  del  puerto,  espero  que  la  gente  sea 
suficientemente inteligente para comparar un vial y el otro (el camí Fondo y el vial de la 
carretera del puerto). 

Del tema del solar del Cardenal Tarancón no voy a hablar mucho más; pero es un 
tema muy delicado, la verdad. Y le hemos dado la máxima discreción para que no se 
hablara demasiado del tema… Y le hemos dado la mejor solución que hemos podido darle.  
Y eso nos los han dicho Técnicos de esta Casa;  porque han vivido la situación como 
nosotros. 

Yo simplemente le diré que si ustedes hubieran firmado un contrato, y en lugar de 
haberlo acabado el 31 de diciembre, lo hubieran acabado el 30 de junio, habrían acabado 
el curso escolar, y no habríamos tenido el problema del alquiler a mitad del curso (es decir, 
a  siete días  de empezar otra  vez).  Habríamos tenido dos  meses y medio para poder  
solventar el problema. Pero es muy importante que si el Partido Popular hubiera construido 
el  centro  educativo  hace diez  años,  en  lugar  de gastarse el  dinero en  Fórmula 1,  en 
sobrecostes de CIEGSA, en todo lo que se malgastaban el dinero… Si hubiera construido 
ese centro educativo hace diez años,  los niños no habrían estado en barracones diez 
años, y tampoco estaríamos ahora hablando del tema del alquiler del Cardenal Tarancón; 
porque ya haría diez años que los niños habrían estado en un colegio.

Nosotros  hemos  tenido  un  grave  problema;  hemos  puesto  fin  a  un  problema 
surgido  del  alquiler;  y  también  acabaremos  con  los  barracones,  aunque  les  pese  a 
algunos.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
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ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, DOS (2 
de CIBUR). Abstenciones, OCHO (7 del PP y 1 de Ciudadanos) Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.

8.- MODIFICACIÓN, EN SU CASO, DE LA ORDENANZA FISCAL REGULADORA DE 
LAS TASAS POR PRESTACIÓN DE SERVICIOS Y REALIZACIÓN DE ACTIVIDADES 
POR  EL ÁREA DE  SERVICIOS  SOCIALES  (Expte.  G4096/2017)  (Área  Económica. 
Intervención) 

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

““Examinada la  memoria  del  Concejal  Delegado  de  servicios  Sociales  en  orden  a   la 
conveniencia  de la  aprobación de una modificación de la  Ordenanza  Fiscal  Reguladora 
de las  Tasas  por Prestación de Servicios y Realización de Actividades por el Área de 
Servicios Sociales. (G-3726/17)

Visto el  preceptivo  informe  emitido  por la  Intervención Municipal.

Dictaminada   favorablemente  la  propuesta  por   la  Comisión  Municipal 
Permanente de Hacienda y Cuentas.

  En virtud de todo ello, y   de conformidad con lo dispuesto en los arts. 22.2.e,  
47.2.h, 49 y 106  de  la Ley 7/1985 de 2 de abril, Reguladora de las  Bases del  Régimen 
Local, y arts. 15 á 19 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se 
aprueba  el  Texto  Refundido  de  la  Ley   Reguladora  de  las  Haciendas  Locales,  el 
Ayuntamiento Pleno ACUERDA:

PRIMERO.- Modificar  la  Ordenanza  Fiscal  Reguladora  de  la   Tasa  por 
Prestación de Servicios y Realización de Actividades por el Área de Servicios Sociales, 
según la propuesta que se adjunta al presente acuerdo como Anexo .

SEGUNDO.-  Someter el presente acuerdo de modificación de tributos  a 
exposición   pública durante el  plazo de 30 días,  mediante anuncio  en el   Tablón de  
Edictos  de este Ayuntamiento,  y publicar  el  anuncio  de exposición  en el Boletín Oficial  
de la Provincia,  así  como en uno  de los diarios de  mayor difusión de la  provincia. 
Durante el citado plazo  las personas interesadas  podrán  examinar  el expediente  y 
presentar  las  reclamaciones   que   estimen oportunas, conforme al artículo 17 del citado 
Real Decreto Legislativo 2/2004.

TERCERO.-   Entenderse    definitivamente    adoptado    el  presente 
acuerdo sin necesidad de nuevo acuerdo plenario  de  conformidad  con lo  que  establece 
el artículo  17 del citado  texto legal, en el caso de que  no se presentase reclamación  
alguna durante la exposición pública del  mismo, y publicarse en este caso en el Boletín 
Oficial de la Provincia el texto del presente acuerdo, en cumplimiento de lo  previsto  en  el 
artículo señalado, entrando  en  vigor la  nueva redacción de la Ordenanza desde el día 
siguiente al de la citada publicación en el Boletín Oficial de la Provincia.
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CUARTO.-  Contra  el  presente  acuerdo  de  modificación   de  Ordenanza 
Fiscal  podrá  interponerse,  de  conformidad  con  lo  dispuesto  en  el  art.  19.1  del  Texto 
Refundido  de  la   Ley   Reguladora  de  las   Haciendas  Locales,  recurso 
contencioso-administrativo  ante  la  Sala  de  esta  Jurisdicción  del  Tribunal  Superior  de 
Justicia de la Comunidad Valenciana, en el plazo de dos meses a contar desde el día 
siguiente al de la publicación en el Boletín Oficial  de la Provincia, sin perjuicio de que 
pueda interponerse cualquier otro que se estime procedente.

ANEXO 1

“ORDENANZA FISCAL REGULADORA DE LAS TASAS POR PRESTACION DE  
SERVICIOS  Y  REALIZACION  DE  ACTIVIDADES  POR  EL  AREA  DE  SERVICIOS  
SOCIALES.

1. DISPOSICIONES GENERALES.

Artículo 1.  Fundamento.
El Ayuntamiento de Burriana, en uso de las facultades concedidas por los artículos  

133.2 y 142 de la Constitución Española, y de conformidad con lo dispuesto en el artículo  
106 de la Ley 7/1985, de 2 de Abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local y en la  
Sección  Tercera  del  Capítulo  Tercero  del  Título  Primero  del  Real  Decreto  Legislativo  
2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley  Reguladora de  
las Haciendas Locales,  establece la tasa por prestación de servicios y realización de  
actividades  por el Area de Servicios Sociales, que  se regirá por la presente Ordenanza  
Fiscal, según lo dispuesto por el art. 57 del citado Real Decreto Legislativo.

Artículo 2. Objeto.
Será objeto de la presente ordenanza fiscal el definir las tasas que se derivan de la  

prestación de servicios y realización de actividades por el  Área de Servicios Sociales,  
abarcando tanto la organización como la gestión de dichas actividades  y servicios.  

2.  HECHO IMPONIBLE.

Artículo 3.  Hecho imponible. Supuestos de no sujeción.

1. El  hecho imponible de la tasa por la prestación de los servicios y actividades  
por  el  Área  de  Servicios  Sociales  viene  constituido  por  la  prestación  por  parte  del  
Ayuntamiento  de  Burriana,  a  través  del  Área  de  Servicios  Sociales,  de  los  servicios  
definidos en los epígrafes del artículo 7 de la presente Ordenanza. 

▪ No obstante lo anterior,  se determinan específicamente como supuestos de no  
sujeción a la presente tasa, previo informe técnico al respecto, los siguientes:

a) aquellos en los que las personas  beneficiarias de los servicios sujetos a las  
presentes  tasas   se  encuentren  en  especial  situación  de  vulnerabilidad,  sometidas  a  
actuaciones de intervención o seguimiento por los servicios sociales municipales conforme 
a la normativa de aplicación.

b) aquellos en los que las personas  beneficiarias de los servicios sujetos a las  
presentes  tasas   se  encuentren  en  situación  de  acogimiento  familiar  conforme  a  la  
normativa de aplicación.
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c)  cuando se acredite que la renta per cápita de la unidad familiar en la que se  
integran las personas beneficiarias del servicio no supera la cuantía anual establecida en  
los  requisitos  de  acceso  a  las  prestaciones  de  emergencia  social  que  determine  la  
normativa autonómica que las regula vigente en el momento de la solicitud.

3. OBLIGACION DE CONTRIBUIR

Artículo 4. Obligación de contribuir. Devengo.
1.- La obligación de contribuir por las presentes tasas se produce como  

consecuencia de la prestación por parte del Ayuntamiento de Burriana  de los servicios o  
actividades  definidos en las tarifas,  entendiéndose con carácter general producida  la  
obligación de contribuir con la solicitud formulada. 

2.-  El devengo se producirá   con carácter ordinario en el momento en que  
se solicite la prestación del servicio o actividad. 
   

4. SUJETO PASIVO.

 Artículo  5. Sujeto Pasivo.
Son  sujetos  pasivos  de  esta tasa,   en  concepto  de contribuyentes, las  

personas físicas o jurídicas o entidades del art. 35.4 de la Ley 58/2003 General Tributaria  
que  soliciten  o  resulten  beneficiadas  por  los  servicios  o  actividades  regulados  en  la  
presente Ordenanza.

Artículo  6. Responsable.
1.   Responderán  solidariamente  de  las   obligaciones tributarias de los sujetos  

pasivos  de  este  tributo,  todas  las  personas  físicas  y  jurídicas  que  sean  causantes  o  
colaboren en la realización de una infracción tributaria, a que se refieren los artículos 41 y  
42 de la Ley General Tributaria.

2.    Serán   responsables   subsidiariamente   de   las deudas tributarias y de  
las sanciones que pudieran derivarse contra las personas jurídicas, los Administradores de  
hecho o de derecho,  los integrantes de la administración concursal y liquidadores,  en los  
supuestos y con  el alcance   que  señala  el  articulo  43  de  la  Ley   General Tributaria

5. BASE IMPONIBLE Y CUOTA TRIBUTARIA

Artículo  7. Cuota tributaria.

Las cuantías exigibles en atención a los servicios o actividades que se indican  
serán las definidas en los siguientes epígrafes:

Epígrafe 1.- Por participación en la Escola d’Estiu:
1.1.- Mes completo:  50 €
1.2.- Una quincena:  25 €

Epígrafe 2.-Por asistencia al campamento de verano dentro de las actividades de  
la Escola  d’Estiu:   90 € .

6. EXENCIONES Y BONIFICACIONES
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Artículo 8. Reducciones de la cuota tributaria.

1.  Sobre la cuantía resultante de las tarifas definidas en los epígrafes 1 y 2 del  
artículo  anterior, se aplicarán los siguientes porcentajes de reducción, en los casos en que  
proceda:

a)  Cuando la  persona  obligada al  pago ostente  la  condición  de  miembro  de  
familia  numerosa  o  de  familia  monoparental  según  título  acreditativo  en  vigor   podrá  
disfrutar de una reducción  en la cuota conforme a los siguientes porcentajes:

- Familias numerosas o monoparentales de categoría general: 25 %
- Familias numerosas o monoparentales de categoría especial: 50 %

b)  Por  liquidaciones correspondientes a  2  o más miembros de la  misma  
unidad familiar y para el mismo concepto, entendida como tal unidad  la que merezca  
dicha consideración a efectos de la   normativa autonómica que  regule las ayudas en  
materia  de  servicios  sociales  vigente  en  el  momento  de  la  solicitud,   se  aplicará  un 
descuento del 25 % a todas y cada una de ellas.

2. Las citadas bonificaciones no podrán ser aplicadas de forma acumulativa.

7. NORMAS DE GESTION

Artículo 9. Normas de Gestión.

Las  tasas  previstas  en  la  presente  Ordenanza  se  exigirán  en  régimen  de  
autoliquidación, estando obligados los sujetos pasivos a practicar la misma conforme a los  
modelos y al sistema de pago que se determinen  por el  Ayuntamiento de Burriana.

8. INFRACCIONES Y SANCIONES TRIBUTARIAS

Artículo 11. Infracciones y sanciones tributarias.

Se estará a lo dispuesto en la Ordenanza General de Gestión, Recaudación e  
Inspección de los Ingresos de Derecho Público del Ayuntamiento de Burriana y demás  
normativa de aplicación.

9. NORMAS COMPLEMENTARIAS

Artículo 12. Normas complementarias.

En  lo no dispuesto  en la presente Ordenanza y  que  haga referencia a su  
aplicación, gestión, liquidación, inspección y recaudación  de  esta  Tasa, se realizará de  
acuerdo  con  lo previsto  en  la Ley General Tributaria y en las demás  leyes del  Estado  
reguladoras  de  la  materia,  así  como  en  las  disposiciones   dictadas   para  su  
desarrollo,   y   demás  legislación   vigente  de  carácter  local  y  general  que le  sea  de  
aplicación,  según previene el articulo 12 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de  
marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas  
Locales.

10. DISPOSICION TRANSITORIA Y VIGENCIA
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Artículo 13.  Vigencia.

Esta Ordenanza comenzará a regir  una vez se haya procedido  a su  publicación  
en  el "Boletín  Oficial  de  la Provincia", en cumplimiento  de  los artículos  17.4 del   Texto  
Refundido de la Ley de Haciendas Locales y 107.1 y 111 de la Ley 7/1985, de 2  de  abril,  
reguladora  de las  Bases  de  Régimen  Local,  continuando  en  vigor  hasta que se  
acuerde  su  derogación o modificación en su caso.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones:

Sr. Navarro:  “Traemos a este Pleno una nueva modificación de la Ordenanza sobre las 
tasas fiscales de servicios sociales. Esta ordenanza  viene desde 2009 (es la tercera). 
Seguramente intentaremos hacer lo mejor posible la redacción… Seguramente con el paso 
del  tiempo  puede  ser  tengamos  que volver  a  modificarla;  porque  el  tiempo  nos  hace 
evolucionar, y también a las ordenanzas fiscales de esta población. 

Hemos tenido en cuenta necesidades obviadas o que con el paso del tiempo, por 
culpa  de  la  crisis  que  hemos  padecido  estos  años,  se  han  desarrollado  en  nuestra 
población. Seguramente lo mejor de todo es que familias vulnerables puedan disfrutar de 
estos servicios.  También se ha tenido en cuenta a familias monoparentales que hasta 
ahora no estaban reconocidas , que a partir de ahora también pasarán a ser recogidas en 
esta ordenanza. Y sobre todo, familias que no tienen ingresos suficientes para hacer frente 
a este servicio, que puedan disfrutar de actividades desde Servicios Sociales. 

También tenemos en cuenta que las familias, si bien están trabajando algunas de 
ellas gracias a que tienen trabajo y pueden subsistir  dignamente, también el  hecho de 
tener  hijos  es  un  gasto  que  quieras  o  no  te  condiciona  a  la  mensualidad.  Por  tanto, 
también hemos tenido en cuenta a esos niños de las familias en las que a pesar de que 
trabajan, puedan tener un descuento y puedan beneficiarse también de ese servicio.

Por tanto, traemos a este Pleno esta modificación que espero que sirva para que 
todos los niños puedan disfrutar plenamente de este servicio.”

Sr. Fuster: “Sr. Navarro, tengo que decirle que cuenta con nuestro apoyo. Le votaremos el 
punto a favor.”

Sometido el asunto a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes 
del Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

9.- MODIFICACIÓN, EN SU CASO, DE LA ORDENANZA FISCAL REGULADORA DE 
LAS TASAS POR PRESTACIÓN DE SERVICIOS, REALIZACIÓN DE ACTIVIDADES Y 
USO DE INSTALACIONES DEL ORGANISMO AUTÓNOMO CENTRE DE LES ARTS 
RAFEL MARTÍ DE VICIANA (Expte. G3675/2017) (Área Económica. Intervención)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Examinada la memoria del Concejal Delegado de Cultura en orden a  la  conveniencia 
de la  aprobación de una modificación de la  Ordenanza  Fiscal  Reguladora de las 
Tasas  por Prestación de Servicios, Realización de actividades y Uso de Instalaciones 
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del  Organismo  Autónomo   Centro  Municipal  de  Las  Artes   Rafael  Martí  de  Viciana. 
(G-3675/17)

 Vista  la propuesta  formulada por el  Consejo Rector  del  Organismo 
Autónomo  del  Centro  Municipal  de  Las  Artes  Rafael  Martí  de  Viciana,  así  como   el 
preceptivo  informe  emitido  por la  Intervención Municipal.

   Dictaminada  favorablemente  la propuesta por  la Comisión Municipal Permanente 
de Hacienda y Cuentas.

  En virtud de todo ello, y   de conformidad con lo dispuesto en los arts. 22.2.e,  
47.2.h, 49 y 106  de  la Ley 7/1985 de 2 de abril, Reguladora de las  Bases del  Régimen 
Local, y arts. 15 á 19 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se 
aprueba  el  Texto  Refundido  de  la  Ley   Reguladora  de  las  Haciendas  Locales,  el 
Ayuntamiento Pleno ACUERDA:

PRIMERO.- Modificar  la  Ordenanza  Fiscal  Reguladora  de  la   Tasa  por 
Prestación de Servicios, Realización de actividades y Uso de Instalaciones del Organismo 
Autónomo  Centro Municipal de las Artes Rafael Martí de Viciana,  según la propuesta que 
se adjunta al presente acuerdo como Anexo .

SEGUNDO.-  Someter el presente acuerdo de modificación de tributos  a 
exposición   pública durante el  plazo de 30 días,  mediante anuncio  en el   Tablón de  
Edictos  de este Ayuntamiento,  y publicar  el  anuncio  de exposición  en el Boletín Oficial  
de la Provincia,  así  como en uno  de los diarios de  mayor difusión de la  provincia. 
Durante el citado plazo  los interesados  podrán  examinar  el expediente  y   presentar  las  
reclamaciones   que   estimen oportunas, conforme al artículo 17 del citado Real Decreto 
Legislativo 2/2004.

TERCERO.-   Entenderse    definitivamente    adoptado    el  presente 
acuerdo sin necesidad de nuevo acuerdo plenario  de  conformidad  con lo  que  establece 
el artículo  17 del citado  texto legal, en el caso de que  no se presentase reclamación  
alguna durante la exposición pública del  mismo, y publicarse en este caso en el Boletín 
Oficial de la Provincia el texto del presente acuerdo, en cumplimiento de lo  previsto  en  el 
artículo señalado, entrando  en  vigor la  nueva redacción de la Ordenanza desde el día 
siguiente al de la citada publicación en el BOP.

CUARTO.-  Contra  el  presente  acuerdo  de  modificación   de  Ordenanza 
Fiscal  podrá  interponerse,  de  conformidad  con  lo  dispuesto  en  el  art.  19.1  del  Texto 
Refundido  de  la   Ley   Reguladora  de  las   Haciendas  Locales,  recurso 
contencioso-administrativo  ante  la  Sala  de  esta  Jurisdicción  del  Tribunal  Superior  de 
Justicia de la Comunidad Valenciana, en el plazo de dos meses a contar desde el día 
siguiente al de la publicación en el Boletín Oficial  de la Provincia, sin perjuicio de que 
pueda interponer cualquier otro que estime procedente.

ANEXO 1

“ORDENANZA FISCAL REGULADORA DE LAS TASAS POR PRESTACION DE 
SERVICIOS,  REALIZACION DE  ACTIVIDADES   Y  USO DE  INSTALACIONES   DEL 
ORGANISMO AUTONOMO CENTRO MUNICIPAL DE LAS ARTES  RAFEL MARTI DE 
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VICIANA.

1. DISPOSICIONES GENERALES.

Artículo 1.  Fundamento.

 El Ayuntamiento de Burriana, en uso de las facultades concedidas por los artículos 133.2  
y 142 de la Constitución Española, y de conformidad con lo dispuesto en el artículo 106 de  
la Ley 7/1985, de 2 de Abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local y en la Sección  
Tercera del Capítulo Tercero del Título Primero del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5  
de  marzo,  por  el  que  se  aprueba  el  Texto  Refundido  de  la  Ley   Reguladora  de  las  
Haciendas  Locales,   establece  la  tasa  por  prestación  de  servicios  ,  realización  de  
actividades y uso de instalaciones  del Organismo Autónomo  Centro Municipal de las  
Artes Rafel Martí de Viciana, que se regirá por la presente Ordenanza Fiscal, según lo  
dispuesto por el art. 57 del citado Real Decreto Legislativo.

Artículo 2. Objeto.

Será  objeto de  la  presente  ordenanza fiscal  el  definir  las  tasas  que se derivan de la  
prestación de servicios  y  la realización de actividades  efectuadas por el  Organismo  
Autónomo local  Centro Municipal de las Artes Rafel Martí de Viciana, así como  por el uso  
de  instalaciones  cuya gestión corresponda al mismo, abarcando tanto la organización  
como la gestión de dichas actividades, así como el  mantenimiento y uso de los inmuebles  
en que se presten.

2.  HECHO IMPONIBLE.

Artículo 3.  Hecho imponible.

El  hecho imponible de la tasa por prestación de servicios, realización de actividades y uso  
de instalaciones  del Organismo Autónomo Centro Municipal de las Artes Rafel Martí de  
Viciana viene constituido  por  la  prestación  por  parte  del  Organismo Autónomo Centro  
Municipal de las Artes Rafel Martí de Viciana de los  servicios o  actividades, así como por  
el uso de las instalaciones  de titularidad municipal cuya gestión corresponda al mismo,  
según lo definido en el artículo ocho. 

Artículo 4. No sujeción.

4. 1. No estarán sujetas  a la presente tasa el uso de las instalaciones  realizadas por el  
Ayuntamiento de Burriana o sus Organismos Autónomos en virtud de actos  organizados o  
patrocinados principalmente por la propia entidad con motivo de campañas, espectáculos  
o actuaciones.

4.2. Los derivados de la realización o celebración de espectáculos por alguna entidad sin  
ánimo de lucro, siempre que el espectáculo a desarrollar sea ejecutado por miembros de  
la propia entidad y sea de carácter gratuito.

4.3. Tampoco quedarán sujetas las actividades que se presten en base a la colaboración  
con el CEAM, excluida la actividad definida en el epígrafe 7 del artículo 8.
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3. OBLIGACION DE CONTRIBUIR

Artículo 5. Obligación de contribuir. Devengo.

La  obligación  de  contribuir  y  el  devengo  de  las  presentes  tasas  se  produce  como  
consecuencia de la prestación por parte del Organismo Autónomo Centro Municipal de las  
Artes  Rafel  Martí  de  Viciana   de  los  servicios,   actividades   o  uso  de  instalaciones  
definidos en las tarifas,  entendiéndose con carácter general producido el devengo con la  
solicitud formulada. 

4. SUJETO PASIVO.

 Artículo  6. Sujeto Pasivo.

Son  sujetos  pasivos  de  esta tasa  en  concepto  de contribuyentes las personas físicas o  
jurídicas o entidades del art. 35.4 de la Ley 58/2003 General Tributaria que soliciten o  
resulten beneficiadas por los servicios regulados en la presente Ordenanza.

Artículo  7. Responsable.

1.  Responderán  solidariamente  de  las   obligaciones tributarias de los sujetos pasivos  
de este tributo, todas las personas físicas y jurídicas que sean causantes o colaboren en la  
realización de una infracción tributaria, a que se refieren los artículos 41 y 42 de la Ley  
General Tributaria.

2.  Serán   responsables   subsidiariamente   de   las deudas tributarias y de las sanciones  
que pudieran derivarse contra las personas jurídicas, los Administradores de hecho o de  
derecho,  los integrantes de la administración concursal  y liquidadores,  en los supuestos  
y con  el alcance   que  señala  el  articulo  43  de  la  Ley   General Tributaria

5. CUOTA TRIBUTARIA

Artículo 8. Cuota tributaria.

1. La cuota tributaria será la que resulte de la aplicación de los siguientes epígrafes:

Epígrafe  1.- Gastos de inscripción

Inscripción-Matrícula : 23 €

Epígrafe 2.- Pruebas de acceso

Prueba de acceso a enseñanzas profesionales: 23,50 €

Epígrafe 3.- Certificados

Certificado de datos de expediente: 7,5 €

Epígrafe 4.- Cesión de instrumentos (tarifa por curso, entendido por tal el desarrollado con 
carácter ordinario desde la última semana de septiembre hasta junio)

4.1.- Instrumento hasta 300 €: 40 € curso

4.2.- Instrumento hasta 1800 €: 78 € curso

4.3.- Instrumento de más de 1800 €:  152 € curso

Epígrafe 5.- Cursos específicos de carácter complementario y de perfeccionamiento.
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5.1.-  Escuela Artística de Verano.

5.1.1. Curso completo: 200 €

5.1.2. Tres semanas: 158 €

5.1.3. Dos semanas: 114 €

5.1.4. Una semana: 75 €

5.2.-  Disciplinas de música.

5.2.1.- Semana Musical: 98 €

5.2.2.- Disciplinas instrumentales:

5.2.2.1.- Todas las disciplinas y niveles: 3,2 €/módulo

5.3. Escuela Artística de Verano y Semana Musical: 245 €

5.4.-  Disciplinas de danza.

5.4.1.- Todas las disciplinas y los niveles: 3,2 €/módulo

5.4.2.- Semana de danza: 63 €

5.5.- Disciplinas de artes plásticas.

5.5.1.-  Todas disciplinas y niveles: 3,2 €/módulo

5.6.- Danza y percusión africanas

5.6.1.- Curso anual (30h, 15 sesiones de 2h): 192 €

5.6.2.- Trimestre (10h, 5 sesiones de 2h): 70 €

5.6.3.- Mensual (4h, 2 sesiones de 2h): 25 €

5.7.- Artes prenatales (3 meses, 1h semana): 35 €

5.8.- Bono promoción de actividades

5.8.1. Dos semanas consecutivas de prueba: 10 €

5.8.2. Tres  semanas consecutivas de prueba: 15 €

5.8.3. Un mes continuo de prueba: 20 €

El  módulo utilizado para la determinación de la tarifa por el epígrafe 5  es el de 30  
minutos de duración de curso. La cuota tributaria se determinará multiplicando la tarifa por 
módulo definida por el número de módulos totales del curso.

A los alumnos/as  matriculados en el Centro Municipal de las Artes Rafel Martí de 
Viciana durante el curso escolar se les aplicará una reducción del 10% sobre las tarifas 
anteriormente definidas.

Epígrafe 6.- Actividades de Música, Danza y Artes plásticas y visuales (tarifa por curso,  
entendido  por  tal  el  desarrollado  con  carácter  ordinario  desde  la  última  semana  de 
septiembre hasta junio)

6.1.- Jardín Artístico

6.1.1.- De 0 a 3 años: 140 € ( 50min semana,acompañante no sujeto)

6.1.2.- De 4 a 7 años: 185 € (2 horas semana)

6.2.- Actividades de artes plásticas y visuales

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

6.2.1.- Arte (hasta 2h semanales): 48,35 € / 30 min

6.2.2.- Arte (más de 2 horas semanales): 35,83 € / 30 min

6.2.3.- Arte (más de 3 horas semanales): 27,50 €/ 30 min

6.2.4.- Cerámica (más de 2 horas semanales): 40 €/ 30 min

6.3.- Actividades de danza y formación corporal.

6.3.1.-1º de formación elemental de danza: 275,00 €

6.3.2.-2º de formación elemental de danza: 275,00 €

6.3.3.-3º de formación elemental de danza: 452,00 €

6.3.4.-4º de formación elemental de danza: 452,00 €

6.3.5.- Disciplinas del área de danza 6h semanales: 452,00 €

6.3.6.- Disciplinas del área de danza 4h30min semanales: 360 €

6.3.7.- Disciplinas del área de danza 3h semanales: 265€

6.3.8.- Disciplinas del área de danza 2h semanales: 185€

6.3.9- Actividad de danza de formación elemental (hasta 3h semana): 43,00 
€ / 30 min.

6.3.10.-Actividad  de  danza  de  formación  elemental  (hasta  4h  semana): 
34,00 € / 30 min.

6.3.11.-  Actividad  de  danza  de  formación  elemental  (más  4h  semana): 
32,30 € / 30 min

6.4.- Escuela Municipal de Música Pasqual Rubert.

6.4.1.- Instrumento individual (40 minutos semana): 270 € curso

6.4.2.- Instrumento individual (60 minutos semana): 360 € curso

6.4.3.- Instrumento individual (30 minutos semana): 165 € curso

6.4.4.- Asignatura colectiva (30 minutos semana): 40 € curso

6.4.5.-  Instrumento individual  40 minutos  y  4 horas  semana asignatura  
colectiva: 480 €

6.4.6.-  Instrumento individual  40 minutos  y  3 horas  semana asignatura  
colectiva: 430 €

6.4.7.-  Instrumento individual  40 minutos  y  2 horas  semana asignatura  
colectiva: 332 €

6.4.8.-  Instrumento individual  40 minutos y 1h30min semana asignatura  
colectiva: 320 €

6.4.9.- Instrumento individual 40 minutos y 1h semana asignatura colectiva: 
310

6.4.10.- Instrumento individual 60 minutos y 4 horas semana asignatura  
colectiva: 580 €

6.4.11.- Instrumento individual 60 minutos y 3 horas semana asignatura  
colectiva: 530 €
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6.4.12.- Instrumento individual 60 minutos y 2 horas semana asignatura  
colectiva: 440 €

6.4.13.- Instrumento individual 60 minutos y 1h30min semana asignatura  
colectiva: 430 €

6.4.14.- Instrumento individual 60 min. y 1h semana asignatura colectiva: 
420 €

6.4.15.- Instrumento a tres (60 minutos semana): 200 €  curso 

6.4.16.- Instrumento a tres 60 min y 3 horas semana asignatura colectiva: 
390€

6.4.17.- Instrumento a tres 60 min y 2 horas semana asignatura colectiva: 
300 €  curso

6.4.18.- Instrumento a tres 60 min y 1h30min semana asignatura colectiva: 
275

6.4.19.- Instrumento a tres 60 min y 1h semana asignatura colectiva: 250 €

6.4.20.- Instrumento a dos (60 minutos semana): 225 € curso

6.4.21.- Instrumento a dos 60min y 3 horas  semana asignatura colectiva: 
415 €

6.4.22.- Instrumento a dos 60min y 2 horas  semana asignatura colectiva: 
325 €

6.4.23.- Instrumento a dos 60min y 1h 30min semana asignatura colectiva: 
300

6.4.24.- Instrumento a dos 60min y 1 horas semana asignatura colectiva: 
275 €

6.4.25.-  1r i 2n del cicle elemental de dolçaina (instrumento individual 60 
min., lenguaje musical 2 horas y Coro 1 hora a la semana): 400€

6.4.26.-  3r  i  4t  del  cicle  elemental  de  dolçaina (instrumento individual  1 
hora, lenguaje musical 2 horas, Coro 1 hora y Conjunto Instrumental 1 
hora a la semana): 435€

6.5.- Conservatorio elemental de música Abel Mus.

6.5.1.- 1º y 2º Conservatorio elemental de Música (instrumento individual 50 
min.,lenguaje musical 2 horas y Coro 1 hora a la semana): 390 € 

curso

6.5.2.- 1º y 2 Conservatorio elemental de Música (instrumento individual 60 
min., lenguaje musical 2 horas y Coro 1 hora a la semana): 400 € 

curso

6.5.3.- 3º Conservatorio elemental de Música (instrumento individual 1 hora, 
lenguaje musical 2 horas, Coro 1 hora. y Conjunto Instrumental 1 

hora a  la semana): 435 € curso

6.5.4.- 4º Conservatorio elemental de Música (instrumento individual 1 hora, 
lenguaje musical 2 horas, Coro 1 hora y Conjunto Instrumental 1 

hora a la semana): 435 € curso

6.5.5.-  Instrumento de conservatorio: 300 €
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6.5.6.- Instrumento de conservatorio y lenguaje musical: 370 €

6.5.7.- Instrumento de conservatorio y conjunto instrumental: 345 €

6.5.8.- Lenguaje musical  3º y 4º Conservatorio elemental de Música (2h): 
185 €

6.5.9.- Conjunto musical  3º y 4º Conservatorio elemental de Música (1h): 
92,5 

6.5.10.- Coro de 3º y 4º Conservatorio elemental de Música (1h): 92,5 €

Epígrafe 7.- “Escola Sènior” (tarifa por curso, entendido por tal el desarrollado con carácter  
ordinario desde la última semana de septiembre hasta junio)

La participación en los cursos la Escola Sènior exige ser mayor de 60 años, siendo 
las tarifas exigibles las siguientes:

7.1. Cursos de 1h/semana: 64 €

7.2. Cursos de 2h/semana: 107 €

7.3. Cursos de 3h/semana: 129 €

7.4. Curso de cerámica 3h/semana: 150 €

7.5. Curso de coral 1h/semana: 43 €

7.6. Cursos instrumental colectiva 1h/semana: 76 €

Los participantes  en  estos  cursos  no quedarán sujetos  al  pago de la  tasa por  
inscripción-matrícula prevista en el epígrafe 1 de este artículo.

Epígrafe 8.- Utilización privativa o aprovechamiento especial de dependencias del centro

La cesión de espacios o dependencias del Centro de Estudios en favor de terceros 
para usos distintos de los previstos en la presente Ordenanza, exigirá autorización previa 
por el órgano competente en la que se definirán las condiciones de la misma y quedará 
sujeta al pago de las siguientes tarifas

 8.1.- Aulas :  4 € / 30 minutos

8.2.- Auditorio Juan Varea: 25€/30 minutos

Cuando la utilización se produzca fuera del horario normal del centro, además  
de la autorización previa del órgano competente la cesión también estará supeditada a la  
disponibilidad de un conserje para la apertura y cierre del auditorio.

Todos los usuarios se harán cargo de los derechos de autor que resulten de los  
actos programados en el auditorio. Por ello, se tendrá que abonar la cantidad estipulada  
por la entidad que en su momento tenga delegada la representación de la persona autora  
con anterioridad al uso del espacio.

Artículo 9. Reducciones de la cuota tributaria.

1.  Sobre la cuantía resultante de las tarifas definidas en el  epígrafe 6  anterior  
se aplicarán, previa solicitud entre el periodo del 1 de abril hasta el 15 de octubre del curso  
que comienza en el año,  los porcentajes de reducción que se detallan a continuación.

La  concesión  y  aplicación   de  los  mismos  quedará  condicionada  a  la  
verificación  de que la unidad de convivencia familiar en la que se integra el obligado al  
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pago  no  obtenga  rentas  de  cualquier  naturaleza  (deducidas  de  los  últimos  datos  
suministrados por la Agencia Tributaria al Ayuntamiento) superiores al importe obtenido de  
multiplicar el indicador público de renta de efectos múltiples (IPREM) anual vigente en el  
momento del devengo por 1,2 y por el número de miembros que integran la citada unidad  
(en  caso  de  que  cualquiera  de  los  miembros  de  la  unidad  fuera  discapacitado/a  o  
estuviese incapacitado/a para trabajar conforme a la normativa reguladora del régimen de  
las familias numerosas, se computará respecto al mismo, a efectos de determinación del  
límite de rentas, el doble del IPREM).

Los porcentajes serán los siguientes:

a)  Por  liquidaciones  practicadas a  2 o más miembros de la misma unidad  
familiar y correspondientes al mismo período,  se aplicará un descuento del 25 % a cada  
una de ellos.

b) Aquellos sujetos pasivos que ostenten la condición de miembros de familia  
numerosa según título acreditativo en vigor  podrán disfrutar de una reducción  en la cuota  
conforme a los siguientes porcentajes:

- Familias numerosas de categoría general: 50 %

- Familias numerosas de categoría especial: 75 %

c)  A los sujetos pasivos que sean mayores de 65 años  se les  aplicará una  
reducción del 40 %.

2.  Los  sujetos  pasivos  titulares  del  Carnet  Jove  expedido  por  la  Generalitat  
Valenciana se beneficiarán de una reducción del 5% sobre la cuantía resultante de las  
tarifas definidas en el  epígrafe 6.

3.    La aplicación de los porcentajes de reducción de la cuantía  de la  cuota  
definidos en los apartados a),   b)   y c)  del  apartado primero  deberán ser solicitados  
expresamente  por   los  sujetos  pasivos  en  el  momento  de   formalizar  la  matrícula  ,  
acreditando en tal  momento las circunstancias para su aplicación.  De no concurrir  las  
circunstancias  que  determinan  su  aplicación  en  dicho  momento,  o  no  solicitarse  
expresamente  cuando  proceda,  no  se  tendrán  en  cuenta   para   el  resto  de  curso  
académico.

Respecto a las solicitudes formuladas,  previa tramitación y comprobación, se adoptará  
resolución con carácter previo al  cobro de las cuotas.

4. En caso de concurrencia de varios supuestos de reducción en una misma  
liquidación y para un sujeto pasivo se aplicará únicamente el mayor de los concurrentes,  
salvo la relativa al apartado segundo (Carnet Jove),  que se aplicará de forma acumulativa.

5.  La  cuota  a  pagar  resultante  tras  la  aplicación  de  las  reducciones  que  
procedan, se redondeará al alza a la cifra más cercana múltiplo de cinco céntimos de euro.

6. EXENCIONES Y BONIFICACIONES

Artículo 10. Exenciones y Bonificaciones.

1.- Los sujetos pasivos que efectúen el pago total de las tasas correspondientes al curso  
académico por los epígrafes 4 y 6 en el  momento de la matrícula,  disfrutarán de una  
bonificación del 5%.

2.- A los obligados al pago por el epígrafe 7 “Escola Sènior” que no perciban ningún tipo  
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de pensión o que perciban las pensiones fijadas como mínimas por el sistema público y no  
dispongan de otras fuentes de ingresos superiores en 300 € en el ejercicio anterior, se les  
aplicará una bonificación del 50%.

Para la efectividad de esta bonificación deberá solicitarse expresamente en el momento de  
la inscripción y acreditar las circunstancias exigidas.

3.- No se admitirán más beneficios fiscales que los definidos en las normas que resulten  
de obligada aplicación.

7. NORMAS DE GESTION

Artículo 11. Normas de Gestión.

1.  Por  la  dirección  del  Centro  se  definirá  la  oferta  formativa  ofrecida  con  detalle  de  
duración de los cursos o actividades, ratio de profesor/a-alumnos/as, nivel del curso o  
actividad  e importe de las tasas según los epígrafes definidos en el artículo 8.

2.  Las  tasas  previstas  en  la  presente  Ordenanza  se  exigirán  en  régimen  de  
autoliquidación, estando obligados los sujetos pasivos a practicar la misma conforme a los  
modelos que se determinen  por el  Organismo Autónomo Centro Municipal de las Artes  
Rafel Martí  de Viciana y a  efectuar el ingreso de las Tasas  con carácter previo a la  
prestación de los servicios según las normas dictadas al respecto.

3.  El  cobro  de  las  tarifas  previstas  en  los  epígrafes  4,  6  y  7   se realizará  
mediante domiciliación bancaria, pudiendo optar el obligado entre los siguientes sistemas  
de pago:

a)  Pago  total  del  curso  académico   en  el  momento  de  la  matrícula  ordinaria  
(junio-julio-setiembre), con aplicación de la bonificación del 5%.

b)  Pago fraccionado con carácter mensual de una novena parte del total (cargos en las  
segundas quincenas de los meses de  septiembre, octubre, noviembre, diciembre, enero,  
febrero, marzo, abril y mayo).  

Quedan excluidos del régimen de opción  las altas producidas fuera del periodo normal de  
matrícula determinado por la dirección CMA Rafel Martí de Viciana. En estos supuestos  el  
obligado al  pago tendrá que ingresar  en la  cuenta del  Centro el  pago total  del  curso  
académico. 

4.  Para los supuestos de bajas y altas , y a  los solos efectos de gestión de las cuotas  
resultantes de los epígrafes 4, 6 y 7,  se establece un criterio de  prorrateo por  meses  
académicos según lo definido en los puntos siguientes.

Presentada una baja ante el Centro Municipal de las Artes Rafel Martí de Viciana mediante  
solicitud específica, sus efectos fiscales en cuanto a devolución de tasas o no cobro de las  
fracciones pendientes dependerán de la fecha de presentación según el siguiente detalle:

- hasta el 20 de setiembre, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el inicio del  
curso

- hasta el  20 de octubre,  se admitirán  las que deban surtir  efectos desde el  mes de  
noviembre

- hasta el 20 de noviembre, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el mes de  
diciembre

- hasta el 20 de diciembre, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el mes de  
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enero

- hasta el 20 de enero, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el mes de febrero

- hasta el 20 de febrero, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el mes de marzo

- hasta el 20 de marzo, se admitirán  las que deban surtir efectos desde el mes de abril

- hasta el 20 de abril (fecha máxima para baja), se admitirán  las que deban surtir efectos  
desde el mes de mayo y hasta la finalización. 

Admitida la baja, según lo señalado, se procederá a no cargar las cuotas fraccionadas  
cuya  exigencia  sea  posterior  a  los  plazos  señalados  para  su  presentación  según  lo  
indicado en los puntos anteriores.  El supuesto de pago total del curso se asimilará al de  
pago fraccionado, procediendo a la devolución del importe prorrateado resultante según  
las reglas definidas para el fraccionamiento.

En  el  caso  de  altas,  se  liquidarán  las  cuotas  resultantes  de  los  epígrafes  4,  6  y  7  
prorrateados por nueve fracciones de acuerdo con las siguientes fechas de alta: 

- alta hasta el 19 de octubre incluido, cobro íntegro el curso

- alta hasta el 19 de noviembre incluido, cobro de 8/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de diciembre incluido, cobro de 7/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de enero incluido, cobro de 6/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de febrero incluido, cobro de 5/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de marzo incluido, cobro de 4/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de abril incluido, cobro de 3/9 de la tasa

- alta hasta el 19 de mayo incluido, cobro de 2/9 de la tasas

En caso de producirse una alta después de haber sido previamente una baja, el solicitante  
quedará sujeto por dicha alta al epígrafe 1. Gastos de inscripción.

5. Podrá admitirse el cambio de curso o servicio siempre que se formalice dentro de las  
dos primeras sesiones del  mismo y que lo permita el  número de inscripciones,  según  
modelo definido por el Organismo Autónomo, practicándose liquidación por la diferencia de  
tarifa entre los cursos o servicios y tramitando el ingreso a la devolución de la diferencia.

6. El impago de las tasas en los supuestos de domiciliación dará lugar a la pérdida del  
derecho a utilizar el servicio, así como  la utilización de la vía de apremio para su cobro en  
los supuestos en que proceda.

Artículo 12. Convenios de colaboración.

Podrán  establecerse  convenios  de  colaboración  con  entidades,  organizaciones  e  
instituciones representativas de los sujetos pasivos de estas tasas, con el fin de simplificar  
el  cumplimiento de las obligaciones formales y materiales derivadas de aquéllas o los  
procedimientos de liquidación y recaudación

8. INFRACCIONES Y SANCIONES TRIBUTARIAS

Artículo 13. Infracciones y sanciones tributarias.

Se estará a lo dispuesto en la Ordenanza General de Gestión, Recaudación e Inspección  
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de los Ingresos de Derecho Público del Ayuntamiento de Burriana y demás normativa de  
aplicación.

9. NORMAS COMPLEMENTARIAS

Artículo 14. Normas complementarias.

En  lo no dispuesto en la presente Ordenanza y que haga referencia a su aplicación,  
gestión, liquidación, inspección y recaudación  de esta  Tasa, se realizará de  acuerdo  con  
lo prevenido en la Ley General Tributaria y en las demás  leyes del  Estado  reguladoras  
de la materia,  así como en las disposiciones dictadas para  su  desarrollo,   y demás  
legislación vigente de carácter local y general que le sea de aplicación,  según previene el  
articulo 12 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el  
Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.

10. DISPOSICION TRANSITORIA Y VIGENCIA

Artículo 15.  Vigencia.

Esta Ordenanza comenzará a regir  una vez se haya procedido a la publicación de la  
misma en el "Boletín  Oficial  de  la Provincia", en cumplimiento  de  los artículos 17.4 del  
Texto Refundido de la Ley de Haciendas Locales y 107.1 y 111 de la Ley 7/1985, de 2 de  
abril,  reguladora  de  las  Bases de Régimen Local,  continuando en vigor  hasta  que se  
acuerde su derogación o modificación.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones:

Sr. Fuster: “Mire, yo espero poder cambiar el sentido del voto, o como mínimo (es lo que 
quiero pedirle al Sr. Granel) dejar el punto sobre la mesa. Se lo planteo… Sé que está el 
plan de ajuste; sé que usted me podrá argumentar que a lo mejor se ve en esa situación… 
Nuestro apoyo, si no se trata de subir impuestos, y tal como usted mencionó también en el  
Consejo del Centre d'Estudis Rafel Martí de Viciana, hace falta un estudio más exhaustivo 
tanto del personal por las actividades deficitarias. Y después, porque es una apreciación 
mía de lo que yo he podido ver… Me doy cuenta de que a lo mejor estamos subiendo la 
tasa a un colectivo (el del jardín artístico, que es el que más repercusión tendrá en la 
subida de las tasas), que seguramente es el más eficiente, porque es el que más completa 
los  grupos… Sí  que me gustaría  que nuestro  apoyo lo  tendrá,  porque fíjese  que por 
ejemplo en el punto anterior el Sr. Navarro nos trae primero una modificación en la que 
habían establecido primero una tasa de 6 € por recomendación técnica. Y al final, el Sr.  
Navarro,  con un criterio propio decidió quitarla.  Y eso ha sido motivo de que nosotros 
actualmente también le apoyemos.

Yo  sí  que  le  pediría,  si  es  posible,  que  lo  deje  sobre  la  mesa.  Nuestro 
reconocimiento  lo  tiene  por  hacerlo.  Nos  ponemos  a  su  disposición  para  estudiar  las 
necesidades. El anterior concejal,  el  Sr.  Safont,  usted sabe también que en el  plan de 
ajuste de 2014-2015-2016 -2017, al final no incrementó las tasas. Se  hizo un esfuerzo 
para que ese centro continuara dando la calidad que tenía, pero en la situación que había 
era necesario reducir  los gastos primordialmente.  Por tanto,  sí  que me gustaría (si  es 
posible) dejarlo sobre la mesa; no subir los impuestos (en este caso las tasas); y realizar  
un estudio de qué es lo que a lo mejor es necesario para el centro.”

Sra. Aguilera: “Nuestro grupo, si no se deja sobre la mesa, como le ha estado pidiendo el  
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Sr.  Fuster,  tampoco va a apoyarle el  punto;  porque evidentemente en su momento no 
pudimos asistir al  Consejo. Y luego, después de informarnos bien, entendemos que es 
posible que no podamos o no tengamos por qué subir las tasas si se hace un estudio de  
los recursos humanos que existen.
 Con lo cual, si no tenemos la suficiente información, podemos hacer otra reunión; 
pero yo entiendo que la postura más loable en este momento sería que lo dejaran sobre la 
mesa, y pudiéramos estudiarlo.”

Sra. Sanchis: “Yo creo que en aquella reunión no estuve. Dije que sí por lo que usted me 
había dicho anteriormente;  pero yo no estuve en la explicación.  Y sí  que me gustaría 
(como dicen ellos) que nos explicara detalladamente en una reunión o que se estudiara 
realmente qué se va a subir, qué tasas se va a subir y qué tasas no se va a subir. Porque 
si a lo mejor una parte de los alumnos tienen que financiar las actividades de los otros,  
pues no me parece muy justo. Yo creo que se tiene que hacer un estudio más profundo.”

Sr. Granel: “Lamento profundamente su decisión. La verdad es que yo pensaba que en el  
consejo rector (la única que no estuvo fue la Sra. Sanchis) yo me había explicado bien. De 
hecho, hasta la explicación fue apoyada por el anterior concejal del Partido Popular, el Sr. 
Safont; porque hubo una complicidad a la hora de… Porque nadie mejor que él conoce la 
realidad del centro.

Es cierto que el  centro ha pasado  durante unos años de tener una aportación 
municipal de 1.600.000 € , y ahora mismo tiene 600.000 €… Tiene el mismo profesorado, y 
tiene más alumnado. 

Es  cierto  también,  como se  dice  en  las  propias  tasas,  que  por  eso  no  había 
entendido a la Sra. Sanchis; porque en lo que se presenta en el plenario vienen todas las  
tasas, lo que se sube y demás. Por eso no había entendido su precisión.

Sí que es cierto que en 2014 -2015 no se subieron, en 2015-2016 ya estábamos 
nosotros y decidimos que tampoco las íbamos a subir; y en  2016-2017 tampoco. Pero sí 
que es cierto que el presupuesto se ajusta mucho más; y por tanto, sí que necesitamos 
una pequeña subida. Es cierto que no hemos hecho la subida pensando en nada, sino que 
se ha hecho un estudio exhaustivo de todas las clases y de todo el alumnado, y de ver las 
clases que realmente tienen rendimiento, las que no… Y ése es el primer estudio que se 
ha realizado para ver si realmente hay modalidades que hace falta que se realicen; o que a 
lo mejor no hace falta, porque no tiene el alumnado, y claro, no tiene la demanda que 
debería tener la oferta que se presenta.

Y por eso, ese primer estudio sí que se ha realizado ya; y sí que es cierto (y es un  
tema que estuve hablando con el Sr. Fuster y con el Sr. Safont) que se ha de hacer un 
estudio del profesorado. Porque para la gente que no conozca el centro, hasta 2008 los 
profesores  que se contrataban,  se contrataban con un sueldo.  Y a  partir  de 2008 los 
profesores que se contrataban, mágicamente redujeron su sueldo a casi un 30% o 40% de 
lo que tenían los otros profesores; haciendo el mismo trabajo, o asumiendo cargos de más 
relevancia.

Todo esto supone que el estudio que se ha de hacer del profesorado no es un 
estudio que pueda durar un mes, ni dos, ni tres; sino que es un estudio exhaustivo, en el  
que se ha de hacer realmente un estudio de si todo el profesorado que hay es necesario 
para el centro; si realmente parte de ese profesorado (usted que está tan al día), cómo se  
actúa ahora en los conservatorios profesionales, en los que solo se contrata las X horas  
del  alumnado  que  se  necesita;  pues  por  ejemplo  en  modalidades  de  instrumentos  y 
demás, en las que no hay las plazas que a lo mejor el profesorado no cubre.

Ahora  mismo  el  profesorado  del  centro  está  contratado  a  jornada  completa  o 
partida, y hay mucho profesorado que no completa las horas de su instrumento… Hablo de 
instrumento porque es algo más detallado: un profesor – un alumno. Entonces, ahí sí que 
hay una diferencia más destacada. Y la verdad es que si ya hemos hecho un estudio es 
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porque  queremos  hacer  ahora  otro  estudio  del  profesorado.  Es  cierto  que  estoy 
convencido de que en este centro no voy a hacer amigos con nadie; y digo esto porque sí 
que sé que las medidas que se adoptarán más adelante son medidas que se deberían  
adoptado, porque el centro es una bola que tarde o temprano explotará, y no hay ganas de 
que llegue a explotar. Porque yo creo que todos estiman ese centro; por lo que representa 
y porque es único en todo el  País Valencià porque está en danza, música y arte. Y de 
hecho, el proyecto que llevamos es que en la danza no sólo sea una escuela, sino que sea 
el primer conservatorio de danza de toda la provincia de Castellón.

Por eso, nos estamos esforzando en sacar de otras partes para poder hacer un 
centro mejor; y también es cierto que con esta subida que en ninguna de las modalidades 
llegará al 10%. Sí que es cierto que por el estudio que habíamos dicho la subida afecta 
especialmente a las actividades que son de dos horas semanales; que son (como ha dicho 
el Sr. Fuster) las del jardín artístico o algunas de la escuela de danza, que pasan a tener 
una subida de un poco más de 10 €. Y otras actividades, en las que son alumnos que 
tienen  que  hacer  varias  asignaturas  por  los  estudios  que  están  cursando;  pues  esas 
asignaturas es cierto que no han subido tanto, porque sabíamos que el precio iba a subir  
mucho, y el alumno no tenía que asumir tampoco toda esa subida de todas.

Entonces,  sí  que  es  cierto  que  el  estudio  se  ha  hecho;  que  sí  que  estamos 
trabajando en eso, y que vamos a iniciar un estudio del profesorado. Y por eso sí que yo  
aún tengo la esperanza de que estas explicaciones hayan valido la pena, y que se pueda 
cambiar el sentido de su voto. Y que después, en el estudio que hagamos del profesorado, 
yo no tengo ningún problema en que estén a mi lado; porque con el  Centre de les Arts  
Rafel Martí de Viciana  siempre he sido muy transparente. La gente sabe cómo está el 
centro; y lo que se quiere es sacar adelante el centro. 

Y es cierto que la campaña que hicimos de reclamar alumnos de otras ciudades ha 
funcionado; porque tenemos más de 100 alumnos de Castellón, tenemos gran parte de 
Vila-real, ha venido gente de Nules, de Vilavella… Es decir, que eso sí que ha funcionado, 
porque hemos conseguido que el centro se vea un poco reconocido a nivel comarcal. Y 
eso ayuda también para que otras instituciones también se fijen en nosotros, y que puedan 
colaborar. Es cierto que hemos tenido alguna colaboración más de la Generalitat; hemos 
conseguido alguna subvención más de la Escuela de Danza. Y es cierto que nos estamos 
moviendo mucho para que el centro salga adelante. Pero es cierto que se ha de hacer 
estas modificaciones; que aún haciéndolas estaríamos a un 70% o 80% por debajo de la  
oferta privada que existe a nivel autonómico. Así que yo creo que es importante; y por eso  
les pido su apoyo. Y de todas formas, si no fuera así, también lo respeto.”

Sr. Fuster: “Mire, Sr. Granel, se lo digo sinceramente: yo no dudo de su compromiso con 
el  Centre  de  les  Arts.  No  lo  he  puesto  en  duda  en  ningún  momento.  Por  eso  mi 
planteamiento, antes de ser una crítica que sea constructiva, lo que intenta es intentar 
llegar a una solución que creemos que es la más adecuada; que es que antes de adoptar 
decisiones  (como  puede  ser  la  de  incrementar  las  tasas)  llevar  a  cabo  el  estudio 
exhaustivo del que usted mismo está hablando; que mi compañero le ha reconocido que 
hay que hacer… Porque el año pasado nuestro apoyo, cuando hizo una modificación en la 
que había 6.000 €, y el motivo fue para incrementar las matrículas… Nuestro voto fue 
favorable. O sea, que nosotros no nos negamos. 

O sea, ahora estamos hablando de subir las tasas (por ejemplo, a la gente del 
jardín artístico, hasta un 10%) y lo único que obtuvo de ingresos de más el Centre de les 
Arts son 10.000 €. O sea, estamos hablando de 10.000 €. Por eso, no creo que el Centre 
de  les  Arts,  al  que  yo  considero  desde  su  implantación,  el  trabajo  que  se  ha  hecho 
posteriormente, en el que se ha tomado medidas muy complicadas… Porque usted mismo 
lo ha dicho: “… hay que tomar medidas...”  Pero usted lo ha dicho también: es un centro de 
estudios que partía de un presupuesto de 1.200.000 €, y se ha ajustado a 700.000 € Y 
sigue siendo el mejor centro de estudios (o el mejor centro para educar en las diferentes 
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modalidades que hay) de la provincia. Y eso usted lo pone en valor, y yo le agradezco que 
ponga en valor ese centro; y nosotros lo ponemos en valor. Con lo cual, pensamos que al 
final lo único que estamos planteando es (y con nuestro apoyo) no subir las tasas para 
ingresar 10.000 €. Es lo único que le estamos diciendo. 

Si después de hacer ese estudio, de reajustar los gastos en personal, o de hacer  
un estudio para saber qué actividades de las que se realizan allí hay que subir más que 
otras que a lo mejor no son deficitarias… Bueno, pues si está hecho, yo al menos no he 
tenido acceso a dicho estudio, y se lo digo.

Pero dudo mucho, Sr. Granel, y perdone que lo dude (no lo he mirado) que el jardín 
artístico, del que mi familia es usuaria, y sabiendo de los problemas que hay para poder 
acceder, que sea deficitario. Porque el número mínimo de alumnos creo que está más que 
cubierto para poder garantizar esa actividad, sin que eso suponga un coste adicional al  
centro.

Yo creo que lo  que nosotros  le  estamos diciendo es  una medida  que es  más 
constructiva; que nosotros, si tienen que hacer una modificación en el presupuesto, para 
intentar  cubrir  estos  10.000  €…  Yo  le  digo  que  nosotros  se  la  apoyaremos.  Se  la 
apoyaremos; estaremos a su lado, a sabiendas a lo mejor de incumplir el Código de Buen  
Gobierno y Ético del Sr. Del Moral… ¡Mire cómo se lo digo!”

Sra. Sanchis: “Mire, yo a lo que me refiero es a que si yo tuviera un hijo en el centro, yo  
no querría pagar las actividades de otra persona. Y a mí lo que se me antoja (o lo que me  
parece) es que haya actividades que se cubren en 100%, otras que se cubran a un 30%; y 
que estamos compensando unas con otras. O por lo menos, es la impresión que me está 
dando a mí. 

Entonces,  si  es  así,  lo  que dice  el  Sr.  Fuster:  cada uno que pague lo  que le 
corresponde; y por parte del Ayuntamiento o de quien sea, se subvencione al resto. Pero 
no obligar a subvencionar a las familias unas a otras. Eso es a lo que me refería antes...”

Sr. Granel: “Sí que tengo que decir que los números este año ya fueron más ajustados; y 
por eso estamos hoy aquí. El presupuesto que se presentó es un presupuesto demasiado 
ajustado. Y estamos hablando de que más del 97% del presupuesto era para personal; y 
esto quiere decir que solo un 3% existe para poder hacer actividades del centro. 

Yo estoy con ustedes, y creo que ustedes saben que si yo no tuviese que subir las 
tasas,  no las  habría  subido.  Pero  si  veo la  necesidad es  porque el  año que viene la 
aportación  municipal  del  Ayuntamiento  será  menor.  Y  como  aún  será  menor,  el 
presupuesto del Centre de les Arts Rafel Martí de Viciana no puede estar más ajustado de 
lo  que  está.  Podríamos  decir  que  este  año  hemos  hecho  magia;  y  la  magia  hay  un 
momento en el que se acaba, que ya no aparece. Por eso mismo estamos haciendo esto;  
para seguir otros caminos… Es cierto (y me consta que parte de la corporación lo sabe) 
que estamos dando muchas patadas en muchos sitios para que este centro no sea lo que 
es, sino que sea más aún. Y entonces, por eso estamos luchando.

Lamento que no se apoye; pero nos vemos obligados a hacer esta subida para que 
el centro siga como está ahora mismo.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, SIETE 
(7 del PP). Abstenciones, TRES (2 de CIBUR y 1 de Ciudadanos). Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.
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10.- APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL PLAN ECONÓMICO FINANCIERO 2017-2018 
(Expte. G3521/2017) (Área Económica. Intervención) 

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Vistos los expedientes de aprobación de la Liquidación del Presupuesto del ejercicio 2016 
del Ayuntamiento de Borriana y el organismo autónomo Centre de les Arts Rafael Marti 
Viciana, e informe de la Intervención Municipal en relación a la evaluación de los objetivos 
de estabilidad presupuestaria, regla de gasto y sostenibilidad financiera de la mencionada 
liquidación.

Vista la remisión al Ministerio de  Hacienda y Función Pública de los datos y magnitudes 
de  la  Liquidación  del  ejercicio  2016,  y  evaluación  de  los  objetivos  de  estabilidad 
presupuestaria, regla de gasto y sostenibilidad financiera de la mencionada liquidación, en 
el  que  se  constata  el  incumplimiento  de  la  regla  de  gasto  por  un  exceso  de  gasto 
computable por  cuantía  de  1.576.171,27 €,  y la consiguiente obligación de formular  el 
oportuno plan económico financiero.

Considerando que el art. 21.1 de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, determina que “En caso de incumplimiento del  
objetivo de estabilidad presupuestaria,  del  objetivo de deuda pública o de la  regla de  
gasto, la Administración incumplidora formulará un plan económico-financiero que permita  
en el año en curso y el siguiente el cumplimiento de los objetivos o de la regla de gasto,  
con el contenido y alcance previstos en este artículo”. 

Considerando las prescripciones del art. 23.4 de la citada Ley Orgánica 2/2012, de 27 de 
abril,  de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera,  sobre tramitación  “Los 
planes económico-financieros elaborados por las Corporaciones Locales deberán estar  
aprobados  por  el  Pleno  de  la  Corporación  (…)  Los  planes  económico-financieros  se 
remitirán para su conocimiento a la Comisión Nacional de Administración Local. Se dará a  
estos planes la misma publicidad que la establecida por las leyes para los Presupuestos  
de la entidad”.

Considerando que la previsión para cada uno de los ejercicios del Plan (2017 y 2018) será 
la  que  se  recoge  en  los  formularios  del  Modelo  Normalizado  del  Plan  Económico 
Financiero  (habilitado en  la  Oficina  Virtual  de  las  Entidades  Locales  del  Ministerio  de 
Hacienda y Función Pública), que se adjuntan como Anexo al presente documento

Y dado que el incumplimiento de la regla de gasto se produce por una situación de gastos  
de naturaleza coyuntural y no obedece a una insuficiencia de ingresos, no se establecen 
medidas concretas. No obstante, si durante la ejecución del Plan económico financiero se 
detecta  una  desviación  relevante  de  las  variables  económicas   presupuestarias  que 
conlleve la previsión de incumplimiento de alguno de los objetivos de la normativa de 
estabilidad presupuestaria, se adoptaran las oportunas medidas preventivas.

Visto el informe de la Intervención Municipal sobre el presente expediente, y en base al art. 
21 y siguientes de la  Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y 
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Sostenibilidad  Financiera,  visto  el  dictamen  favorable  por  mayoría  de  la  Comisión 
Municipal Permanente de Hacienda y Cuentas,  el Pleno de la Corporación ACUERDA:

PRIMERO: Aprobar el Plan Económico Financiero para los ejercicios 2017 y 2018, según 
Anexo a la presente propuesta.

SEGUNDO:  Remitir el presente Plan Económico Financiero al Ministerio de  Hacienda y 
Función Pública, a los efectos oportunos.

TERCERO:   Dar  publicidad del  Plan  Económico Financiero en el  Boletín  Oficial  de la 
Provincial.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 

Sra.  Rius:  “Conocen desde hace más de un mes  el  expediente  de  la  liquidación  del 
Presupuesto de 2016, del que hoy se da cuenta al Pleno en la parte de control. Y han 
podido comprobar el esfuerzo que se está haciendo para cumplir toda la normativa exigida 
por el Ministerio.

Las principales magnitudes que recoge el informe de Intervención de la liquidación, 
y que intentamos cumplir al 100%, son positivas. El resultado presupuestario es positivo; 
remanente de Tesorería, positivo; también lo es el ahorro neto. Continúa reduciéndose la 
ratio de endeudamiento. Cumplimos durante todo el ejercicio con el período medio de pago 
a proveedores. Acabamos el ejercicio con todas las facturas aplicadas al Presupuesto; es 
decir, no se ha gastado más del crédito presupuestario. Es muy importante también el  
cumplimiento de la estabilidad presupuestaria.

Pero a pesar de todo esto, no se ha podido lograr que el gasto no superara el tope  
que exige el Estado. Por tanto, se ha sobrepasado ese límite o margen de 354.000 €, que 
es  el  límite  que  nos  permitían  crecer  en  2016.  Y  a  partir  de  que  se  constata  ese 
incumplimiento  (que  es  la  liquidación  y  no  antes)  hay  un  mes  para  aprobar  un  plan 
económico y financiero, donde se describan las causas del incumplimiento y la previsión 
de cumplir la norma en el ejercicio actual y en el siguiente.

En ese documento que exige la norma en este caso, por una parte se ha hecho un 
diagnóstico de la situación económica en el momento de la liquidación, detallando cada 
norma y cada cumplimiento de esa norma… Y finalmente se hace referencia a algunas de 
las causas que han provocado ese incumplimiento de la regla de gasto; que al ser causas 
coyunturales y no estructurales, no requiere de medidas en especial: simplemente prever 
el cumplimiento en 2017 y 2018. Por tanto, para cumplir la normativa al 100%, hay que 
aprobar este plan económico y financiero en el Pleno; y por eso lo traemos hoy para su 
aprobación.”

Sr. Fuster: “Mire, Sra. Rius, habrá pasado hora y media desde que hemos aprobado el 
Código de Buen Gobierno y Ético… Segundo incumplimiento, segundo… Y vamos a ir 
sumando… En hora y media… No sé qué media llevaremos… Esto es consecuencia, Sra. 
Rius (y se lo voy a decir muy claro) de no escuchar. Cuando le digo de no escuchar, ya no  
me refiero a mí (o sea,  no piense en mí ni  en los grupos de la oposición) sino a los 
Técnicos Municipales, que llevan todo el año 2016 advirtiéndole de lo que al final iba a  
suceder. Y usted, cada pleno en el que hemos tenido la ocasión de debatir, siempre nos  
dijo que estuviésemos tranquilos; que esto no pasaría.

Y lo que ha pasado es muy fácil: usted (el tripartito) ha gastado 1.500.000 € más 
de lo que tenía permitido. Así de claro; es que no hay más. O si no no habría tenido que  

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

llevar a cabo el plan económico y financiero. Y es muy fácil, Sra. Rius… Mire, cualquier  
familia planifica su situación financiera para todo el ejercicio. 

Uno llega y piensa: tengo tanto para el préstamo, tanto para la luz, para el teléfono, 
para la reparación del coche…. Y llega un día en que ha de llevar el coche al taller; y sabe  
que  tiene  que  hacer  el  mantenimiento.  Y decide  apartar  el  mantenimiento,  y  ve  más 
atractivo tunear el coche. Y usted, en un acto de irresponsabilidad (que es lo que yo le he 
dicho siempre) tunea el coche… Claro, al principio lucir el coche es muy bonito; es muy 
bonito lucir el coche. Pero al final el coche se rompe. 

Y ahí está el problema. Y el Partido Socialista, que es rehén de lo que es, lo que ha 
preferido durante esta legislatura ha sido tunearle el coche a Compromís. Y ustedes van a 
remolque, Sra. Rius; ustedes van a remolque. Pero el que luce el coche tuneado es el Sr. 
Granel, Sra. Rius. Y eso es muy triste; porque que priorice usted el asiento en el que está 
sentada a  garantizar  la  salud financiera  del  Ayuntamiento  dice  mucho de lo  que está 
pasando en este Ayuntamiento. 

Además sorprende cuando en vez de afrontar otra vez la realidad, usted elabora un 
plan económico y financiero otra vez haciendo suya su virtud (la irresponsabilidad). No 
acomete las medidas que requiere el plan económico y financiero; y yo le explicaré por 
qué. Porque claro, usted habla ahora de gastos coyunturales… Mire, de los gastos que 
plantea,  estaban  todos  en  presupuestos  iniciales  a  excepción  de  uno  (todos  en 
presupuestos iniciales). Cuando aprobamos el primer trimestre, Sra. Rius, nadie le dice 
que usted exceda la regla de gasto. Por tanto, esos gastos no eran coyunturales. Eran  
gastos políticos; eran decisiones del tripartito, que quería que estuvieran ahí… Perfecto…

Lo que pasa,  y lo acabamos de ver ahora también, es que usted le ha cogido  
mucho gustito a eso de las modificaciones. Y ahora hoy, 550.000 € más, 550.000 €, de los 
que 234.000 € ya están con reparo de Intervención, en que se dice que ahora llegará el 
segundo trimestre, y veremos exactamente en qué situación se queda su plan económico 
y financiero. Porque aún le queda por incorporar remanentes, el vial del puerto, alguna 
unidad de ejecución. Tendrá que incorporar gastos de diferentes suministros (porque le 
harán falta); y si no ya lo verá, Sra. Rius. 

Y al final lo que está claro es que el coche acabará teniendo problemas. Y eso, 
Sra. Rius, lo ha de tener en cuenta. Tendría que haber actuado con diligencia; haber hecho 
las cosas con responsabilidad, y no atendiendo a posicionamientos políticos, que al final a 
lo que nos han llevado es a gastar 1.500.000 € más de lo que realmente nos permitía la 
legislación.

Y antes lo ha dicho: “… lo hemos cumplido casi todo...”  No, Sra. Rius, usted está 
ahí para cumplirlo todo… Pues la regla del gasto no la cumple… Y como siempre le digo 
que el tiempo está por venir, usted hoy ha hecho como el que limpia la casa, y en vez de 
recoger lo pone bajo la alfombra. Pero al final, ya le digo que bajo la alfombra no cabrá 
todo, y tendrá que levantarla; y alguien tendrá que limpiar lo que usted haya dejado.”

Sra. Aguilera:  “Mire, nosotros seremos breves; que ya se está haciendo largo. Y como 
esto es un documento político que la Sra. Rius se ha querido sacar de la manga, porque  
era necesario, pero sin ninguna medida concreta, y absolutamente sin algo serio con lo 
que podamos saber qué medidas va a tomar para intentar solucionar esto y no llegar a lo 
que el Sr. Fuster le está anunciando. Usted lo puede vender como quiera: se han gastado 
casi 1.500.000 € más de lo que tenían; y aquí estamos por esa gestión estupenda que dice 
usted que ha hecho. 

Quizás ahí entra mucho (y ahí nosotros sí que le tenemos que dar la razón al Sr. 
Fuster) el tunear el coche del Sr. Granel y de Compromís. Yo creo que todo el mundo en 
Borriana se está dando cuenta de que ustedes están dejando hacer a Compromís lo que le 
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da la gana, con tal de mantener el sillón… Y todos se dan cuenta menos ustedes. Todos se 
dan cuenta menos ustedes, que son el Partido Socialista.

Con lo cual, sigan sonriendo, Sra. Rius; y dentro de un par de añitos que son las 
elecciones, van a ver ustedes cómo cambia el número, que va a ser muy divertido.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sra. Rius, en el  informe técnico queda claro que ustedes no han 
cumplido la regla de gasto; y por tanto, han tenido que proceder a la elaboración de un 
plan económico y financiero.  Y por decisión política deciden no tomar ninguna medida. 
Pero lo que me resulta llamativo no son los argumentos; son los argumentos que esgrimen 
para no tomar las medidas concretas; es decir, justiprecios, intereses, expropiaciones, etc.  
Es cierto que algunas partidas (como son la Xarxa Llibres, la paga extraordinaria) sí; pero 
como  dice  el  Sr.  Fuster,  estaban  presupuestados.  Entonces,  no  entiendo  en  qué 
modificaban esos gastos la regla de gasto. Pero sí entiendo lo que decían ustedes de las 
indemnizaciones a terceros, y de los justiprecios. Lo que pasa es que ustedes tienen un 
problema, y van a incumplir la regla de gasto por lo mismo; porque tienen ustedes 200.000 
€ en reclamaciones de plusvalías… Y las que les van a venir, porque yo recuerdo que 
presenté aquí una moción para que se dejaran de cobrar y se empezaran a devolver; 
porque  lo  ha  dicho  el  Tribunal  Constitucional.  Y les  va  a  decir  a  ustedes  el  Tribunal 
Supremo que lo devuelvan de oficio, y será cuestión de meses o días… O sea, que será 
dentro de este año… Lo cual les hará a ustedes también incumplir la regla de gasto, y  
dirán que es un pago extraordinario, también; y desde luego ya lo sabían ustedes antes. Y  
por cuotas de Sant Gregori, de momento, llevan ustedes 250.000 € en reclamaciones. Y 
son las primeras, que vendrán muchas más.

Así que ya teniendo en cuenta que hay 450.000 € en reclamaciones seguras… No 
me diga usted a mí que eso son gastos extraordinarios. Porque ustedes están convirtiendo 
los gastos corrientes en gastos extraordinarios. Porque yo creo que las indemnizaciones a 
terceros se van a convertir durante su mandato en gastos extraordinarios. Ustedes han 
decidido no establecer medidas concretas (y digo de momento) porque estamos en abril, y 
ya han presentado dos mociones de créditos; y una de ellas ya tiene el informe técnico en 
contra,  porque  ya  incumplen  la  regla  de  gasto.  Y como dicen  ustedes,  si  durante  la 
ejecución del plan se detecta una desviación relevante que conlleva el incumplimiento, se 
adoptarán  medidas.  Yo espero  que las  tomen  ya;  porque ya  (hoy  mismo)  acaban  de 
incumplir su plan económico y financiero; porque ya lo han incumplido hoy.”

Sr. Granel: “Yo había leído el informe, y no había dicho nada de coches, ni de Compromís, 
ni nada. Pero bueno, parece ser que ahora…”

Sra. Aguilera: “El Sr. Granel no puede intervenir...”

Sra. Alcaldesa: “Me ha pedido permiso…”

Sr. Granel: “¿Porque es la primera intervención no puedo hablar?

Sra. Aguilera: “Él no defiende el punto...”

Sra. Alcaldesa: “Pero él es portavoz de un grupo municipal…”

Sra. Aguilera: “Pero sólo interviene en este… En los demás puntos, no”
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Sra. Alcaldesa: “Si quiere intervenir, puede intervenir… Ha habido mociones y ha habido 
situaciones en las que han intervenido todos los portavoces de los grupos municipales. Y 
en otros casos, no. Cuando lo piden y quieren intervenir, pueden intervenir.”

Sra. Aguilera: “Cuando les da la gana...”

Sra. Alcaldesa: “Cuando les da la gana no; de todas formas, miraremos el Reglamento, y 
veremos si lo hemos incumplido o no. No se preocupe que lo tendremos claro.”

Sra. Aguilera: “O interviene en todos o en ninguno. Pero no cuando le da la gana...”

Sra. Alcaldesa: “Cuando pide la palabra… Interviene cuando pide la palabra.”

Sr. Granel: “Yo soy miembro del equipo de gobierno, pero además soy de un partido que 
está en este Ayuntamiento. Antes usted estaba haciendo bandera de que ha estado aquí 
desde hace 15 años en dos partidos...”

Sra. Aguilera: “Miremos el Reglamento, y ya está...”

Sr. Granel:  “Sí, sí, mirémoslo; que yo no tengo ningún tipo de problema, y además se 
puede observar. Pero personalmente también quería participar en el debate; sobre todo 
porque como he visto que ha aparecido mi nombre y demás…

También es cierto (ha sido casualidad, pero eso son también son habladurías de la  
gente),  el tema del coche me ha hecho gracia. Por eso también he querido participar,  
porque hoy cuando estaban las modificaciones he visto… No sé si alguna modificación se 
iba a alguna concejalía… Aunque yo creo que no deberíamos hablar de concejalías, sino 
del interés que tenemos para el pueblo, y de las cosas que se ha de hacer por el pueblo. 
Yo creo que aquí (y creo que no me equivoco) que los 21 concejales que estamos en este  
Salón de Plenos tienen que trabajar por el pueblo, y por eso estamos ahora trabajando 
para eso. No se trata de si el  dinero va a unos o va a otros, sino que al final vaya a 
beneficio de la misma ciudadanía. 

La verdad es que me sorprende cuando hacen estas críticas; y además me hago 
cargo también de que es trabajo de la oposición hacer estas críticas, y crear este espíritu 
de crispación y  demás. Pero sí  que me gusta decirles que estamos trabajando por el 
pueblo. Está claro que yo soy Compromís, que mi compañero es de Se Puede Burriana, 
que está el Partido Socialista… Pero al final estamos trabajando por el pueblo; y si hay 
alguna cosa que estemos haciendo mal, o que se hace una mala inversión, o no sé si a lo 
mejor se ha referido al mantenimiento del pabellón de La Bosca… Pues yo creo que era un 
mantenimiento casi obligado; porque ya había problemas en el pabellón de La Bosca. Por 
eso mismo me sorprende un poco. 

Yo creo que trabajamos todos por el pueblo; y que tanto las modificaciones como 
las decisiones que se adoptan aquí en este plenario son por el bien de la ciudadanía.”

Sra. Rius: “Según ustedes (es evidente que es su papel) estamos haciendo una muy muy 
mala gestión económica, pero viendo el informe discrepamos totalmente de esa visión tan 
negativa que nos quieren mostrar. Los informes que recogen la liquidación (que recogen el  
plan económico) sirven para hacer un repaso a todas las obligaciones que por normativa 
tenemos  que  cumplir.  Y  se  están  cumpliendo,  Sr.  Fuster,  no  casi,  sino  al  100%.  El 
diagnóstico habla de magnitudes de las que ustedes no han hablado (porque como dicen 
que  lo  hacemos  todo  mal).  El  resultado  presupuestario  (del  que  no  han  hablado)  es 
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positivo en 2.400.000 €;  es  decir,  la  diferencia entre ingresos y  gastos  es positiva.  El  
remanente de Tesorería también es positivo en 1.600.000 €, donde se incluyen obras en 
trámites (evidentemente administrativos, o en ejecución de obra) que se incorporarán al 
Presupuesto de 2017 para finalizarlas. Y también se incorporará el resto para pagar lo que 
acabamos de aprobar hace un rato (sanciones, sentencias, tasas de varios años atrás) y 
evidentemente para hacer nuevas inversiones en lo que nos quede. Y esperamos también 
que el Estado cambie de actitud, y nos deje utilizar el ahorro para cubrir necesidades de 
gasto o inversión libremente, y no solo las que ellos nos ponen en un listado y a las que 
nos tenemos que acoplar.

Por otra parte, pensamos que era importante señalar en este documento que no 
hay ninguna factura en la cuenta 413 pendiente de aplicar al Presupuesto. Y eso también 
es un dato positivo; sobre todo para los que dicen que no se puede gastar más de lo que 
podemos gastar, como el Partido Popular (a través del Sr. Fuster) decía en su congreso, 
que la izquierda gasta más de lo que puede gastar. Pues en la cuenta 413 el saldo es 0 en 
2016.  Esto  quiere  decir  que  todo  el  gasto  comprometido  durante  2016  se  ha  hecho 
teniendo consignación presupuestaria. Y no puedo decir lo mismo del momento en que yo 
estaba en la oposición y ustedes gobernaban, porque en la cuenta 413 aquí han llegado a 
tener 2.000.000 €. Por tanto, no será tan negativa la situación de ahora.

También se ve claramente una reducción del endeudamiento, de forma que la ratio 
actual  es  de  37,40  %,  y  veníamos  cuando  se  inició  la  legislatura  de  un  48  %.  Y 
continuamos en esa línea que es la que exige el Ministerio a los ayuntamientos para así 
compensar de esa forma el grave endeudamiento estatal y autonómico que hay.

El  dato  de ahorro neto  también es  positivo en  3.500.000 €,  y  ese es  un dato 
importante  también  a  la  hora  de  concertar  nuevos  préstamos,  y  no  tener  que  pedir  
permisos  al  Ministerio  para  poder  concertar  esos  préstamos.  Por  tanto,  también  es 
importante que dé positivo para no estar tutelado por el Ministerio.

En cuanto al plazo de pago a los proveedores, también se ha cumplido; también es 
positivo. Y lo destacable es que por primera vez en este Ayuntamiento los cuatro trimestres 
se ha pagado dentro de los 30  días que marca la ley. El último trimestre fue 7,10 días. No  
es importante tampoco que sean 7 o 25. Se paga a menos de 30 días. Y en los cuatro 
trimestres, por primera vez, ha pasado así. Esta norma del pago a proveedores también es 
importante, porque de ella depende (o por lo menos dependía hasta 2016) el poder o no 
destinar los remanentes a otra cosa que no sea amortizar deuda. Creíamos que es una 
barbaridad que nos obliguen a amortizar deuda con el ahorro con el ahorro conseguido por 
el  Ayuntamiento,  cuando hay tantas y tantas inversiones necesarias por hacer,  que se 
podrían ejecutar con los remanentes. 

Esperamos  que  cuando  aprueben  los  Presupuestos  Generales  del  Estado  se 
mantenga al menos esta posibilidad de utilizar los remanentes. Por eso, la prioridad del 
departamento  de  contabilidad  (desde  el  primer  día  que llegamos)  es  antes  que nada 
tramitar las facturas para poder llegar a Tesorería, y cuando haya disponibilidad pagarlas lo 
antes posible.

También  indica  el  informe  de  Intervención  que  se  cumple  la  estabilidad 
presupuestaria, con un margen bastante elevado de 3.500.000 €. Y esto también es muy 
importante que sea positivo, porque en el caso contrario sí que estaríamos hablando de un 
plan  económico  y  financiero  en  las  que  las  medidas  serían  incrementar  impuestos  y 
recortar servicios públicos, como pasó aquí cuando gobernaba el Partido Popular en el año 
2008, que se tuvo que hacer un plan económico y financiero, subir los impuestos y recortar  
los servicios públicos; esos servicios de los que ahora se quejan de la mediocridad que 
tienen; que Borriana está sucia y los jardines todos llenos de escombros. Pero no es el 
caso actual; porque en 2016 se cumple la estabilidad presupuestaria.
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A pesar  de  cumplir  con  toda  la  normativa,  se  ha  superado  la  regla  de  gasto 
permitido por el Ministerio, que era un 1,8 % del gasto de 2015 (es decir, un incremento de 
354.000 € respecto de 2015). El Partido Popular nos acusa a nosotros de incumplir esta  
norma en dos años que estamos (es la primera vez que la incumplimos). Tengo que decir 
que ustedes tampoco es que hayan tenido muchas oportunidades de incumplirla; porque 
desde que se implantó, la primera vez fue en 2013, Intervención no informó sobre la regla 
de gasto. Por tanto, sólo han tenido un año (2014) para poder incumplirla o no.

De todas formas, no vamos a hacer una competición de esto. Pensamos que es 
una norma que no se ha estudiado demasiado bien a la hora de implantarla. De hecho, en 
tres años se ha modificado ya tres veces. Y en este momento ya hay una comisión de 
expertos reunidos para ver cómo vuelven a cambiarla, porque el Ministro tiene a todos los 
ayuntamientos en pie de guerra, porque tenemos ahorro y no podemos utilizarlo en lo que 
queremos por culpa de esta regla de gasto. Y justamente hoy la Federación de Municipios 
se ha reunido por este tema. 

Pienso que la norma no entiende la realidad municipal. Es un poco absurda; ya que 
no tiene en cuenta la capacidad de gasto que podemos asumir desde el consistorio con los  
ingresos (o con el ahorro, los remanentes) sino que el Estado nos limita el incremento a 
354.000 € respecto del anterior ejercicio de 2015. Pero es que al mismo tiempo que nos 
exige que el gasto no supere estos 354.000 €, también nos obliga por ley a pagar unas 
obligaciones de la legislatura pasada; como es la paga extra de 2012, que supone 240.000 
€, cargados al Presupuesto de 2016, pero no es un gasto de ese ejercicio. Y también la ley 
nos obliga a un incremento salarial del 1%, cosa que nos aboca directamente a incumplir 
la regla de gasto nada más empezar. Por eso no tiene ningún sentido que el mismo Estado 
que nos limita nos obligue a incumplir y superar ese límite.

Pero es  que una vez  superado ese margen para aplicar  la  ley,  tenemos otros 
gastos extraordinarios que llegaron al Ayuntamiento, y que nunca se sabe cuántos gastos 
extraordinarios llegarán (no se pueden prever el  año anterior).  Llegan ya en forma de 
sentencias o de resoluciones de otras administraciones (como nos acaba de pasar hace ya 
unas semanas). Pero la norma no excluye estos gastos extraordinarios de computar para 
el cumplimiento de la regla de gasto. Es decir, te limita el gasto a los 354.000 €.

Y así, tenemos unos cuantos gastos que no corresponden al ejercicio 2016 pero 
que  son  de  obligado  cumplimiento;  y  por  eso  se  cargaron  a  éste.  Tenemos  varias 
sentencias que han llegado en contra del Ayuntamiento; como es el caso de los 62.500 € 
que le habíamos pagado a la cadena SER por  una decisión política de los anteriores 
gobiernos  municipales,  y  el  pago  se  hizo  en  2016.  Expropiaciones,  más  los 
correspondientes intereses de 1.173.000 € que también eran de obligado cumplimiento, y 
también se cargaron evidentemente en 2016. O el programa de Xarxa Llibres, al que nos 
adherimos  sabiendo  que  era  un  esfuerzo  económico  grande,  todo  en  un  año, 
presupuestando inicialmente 313.000 €; pero que se tenía que hacer para crear un banco 
de libros, y que las familias que quisieran participar pudieran acceder a la gratuidad de los 
libros de texto durante los cursos  siguientes.

En estos gastos extraordinarios cargados en el ejercicio 2016, de los que la mayor 
parte no teníamos otra opción porque eran por  sentencia o por  ley,  ya justificamos la 
cantidad incumplida de 1.500.000 €. Pero tengo que decir que durante 2016 ha sido un 
año en el que se ha cargado mucho más gasto del que tocaba, pero no el vial del puerto 
(como creo que ha dicho el Sr. Fuster o no sé quien lo ha dicho). Han dicho que computa 
en la regla de gasto… No computaba en 2016 ni computará en 2017 el vial del puerto. Y 
tampoco hemos tuneado ningún coche. Lo que hemos hecho ha sido pagar la ITV, las  
reparaciones, y hasta el  coche que no pagaron los que estaban antes. Eso es lo que 
hemos hecho. Porque hemos hecho inversiones que eran urgentes,  cuando entramos; 
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porque el anterior equipo de gobierno no lo hizo cuando estaba gobernando, y tenía tantos 
fondos de contingencia y tantos remanentes… El climatizador de la Piscina llevaba dos 
años roto; estábamos amenazados de que nos cerrarían la instalación municipal; porque si 
venía una inspección,  cerrarían la instalación municipal.  Y no se cambió;  tuvimos que 
llegar nosotros para cambiar el climatizador.

También ha habido un gasto extraordinario; eso lo pueden comprobar en los datos 
que tienen de la liquidación; y es que en Seguridad Social se ha pagado 435.000 € más 
respecto  del  año  anterior.  ¿Por  qué?  Pues  porque  en  algún  momento  se  tenía  que 
regularizar un mal vicio que estábamos pagando… Pues hemos pagado en 2016 desde 
diciembre de 2015 hasta diciembre de 2016. Es decir, se ha pagado 13 meses en vez de 
12, para aplicar el gasto real de Seguridad Social a su propio ejercicio.

También hemos tenido gasto extraordinario en la luz; en la luz hemos querido sacar 
a  licitación  para  evitar  los  continuos  reconocimientos  extrajudiciales  de  facturas,  con 
informes en contra que venían por esas facturas que no tenían contrato, y también para 
ahorrar dinero al Ayuntamiento; que ha sido un ahorro de alrededor de 120.000 € anuales 
por contratar la luz. Y esto provocó tener que añadir a 2016 más dinero para pagar la luz, 
para regularizar los atrasos que llevábamos desde octubre de 2015, y pagar todo el año  
entero de 2016. Eso quiere decir que también se incrementó el gasto de luz en 72.000 €.

También se ha incrementado el gasto respecto de 2015 en el control de plagas de 
mosquitos  (concretamente  12.000  €)  porque  ustedes  no  destinaban  un  contrato 
específicamente  para  el  control  de  plagas  de  mosquitos.  Nosotros  hemos  hecho  el 
contrato específicamente para eso. Por tanto, hemos incrementado los gastos en 12.000 € 
por el control de plagas de mosquitos. Me parece perfecto.

Como  me  parece  también  perfecto,  hemos  creído  conveniente  recuperar 
subvenciones que se habían perdido hace muchos años a las ONGs, o apoyar por primera 
vez el trabajo social que hace la Cruz Roja (al igual que se ha estado apoyando desde  
este Ayuntamiento durante mucho tiempo a otra entidad del municipio). Esto ha supuesto 
(entre ONGs y Cruz Roja) 20.000 € más de gasto. 

Sigo con el gasto… Ya sé que les estoy cansando mucho, pero son gastos con los 
que  hemos  cargado  en  2016…  Quieran  decir  ustedes  si  eran  responsables  o 
irresponsables… Hemos pagado 12.000 € de facturas no tramitadas por el anterior equipo 
de  gobierno… Aún hemos pagado 12.000 €  en  el  año 2016 de facturas  de  Igualdad, 
Fiestas,  y  de  prensa  del  año  anterior,  que  el  Partido  Popular  no  había  tramitado 
correctamente. Hemos liquidado también las deudas que tenía la Guardería Municipal, que 
arrastraba desde 2012 hasta el inicio del curso 2015-2016. Y como somos los patronos, 
teníamos que hacernos cargo de esas deudas. Y eso supuso un gasto adicional de 32.000 
€. 

Todos  estos  gastos  extraordinarios  que  se  cargaron  al  ejercicio  de  2016 
pensábamos que era necesario hacerlos. Y es importante decir que teníamos recursos 
para hacerlos; por tanto, si no los hubiéramos tenido, evidentemente no los habríamos 
hecho, pero teníamos recursos para hacerlos. Todos estos gastos que acabo de nombrar 
computan en esa regla de gasto que ya estaba sobrepasada nada más iniciar el ejercicio 
con los gastos de personal impuestos por ley. Por eso digo que esta norma está fuera de 
lugar, de hecho el Ministerio dice que está buscando una solución al problema que está 
provocando a las Administraciones Locales. Esperamos que la encuentre pronto… 

Y de todos modos, aunque los grupos de la oposición muestren preocupación por 
las  consecuencias  del  incumplimiento,  saben  perfectamente  que  incumplir  la  regla  de 
gasto no es grave;  como sí  lo fue en el  año 2008 el  incumplimiento de la estabilidad 
presupuestaria, que provocó la obligación de hacer un plan económico y financiero. O en 
2009 el plan de saneamiento por tener que concertar un préstamo para poder pagar a los 
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proveedores, al haber gastado más de lo que permitía el Presupuesto. O el plan de ajuste  
de  2012  hasta  2022,  que  aún  quedan  seis  años  más  de  vigencia,  y  nos  marca  las 
decisiones que queremos tomar en algunos momentos. Es un plan de ajuste que también 
fue (como el plan de saneamiento) por contratar un crédito de 4.000.000 € para pagar 
facturas de gasto corriente que habían hecho fuera del Presupuesto. Justamente lo que 
ahora predican que no se puede hacer es lo que ustedes hacían; y por eso tuvimos que 
pedir hasta casi 100.000.000 € para poder pagar facturas que estaban en los cajones.

El  caso  presente  no  tiene  nada  que  ver  con  estos  tres  planes  que  ustedes 
aprobaron. En el caso presente el plan que hay que hacer por el incumplimiento de la regla  
de gasto, dado que se trata de gastos de naturaleza coyuntural y no estructural, no se 
establecen medidas. Y eso es así, y el Partido Popular lo sabe perfectamente, aunque 
aquí quiera hacer un poco de teatro y decir que no es así. En 2017 no se volverá a repetir  
ni las cuatro expropiaciones, ni la sentencia de la cadena SER, ni tendremos que pagar la  
paga extra de 2012 (porque está liquidada), ni  tampoco el  programa de  Xarxa Llibres, 
porque el programa fue para la creación de un banco de libros de un año, y el esfuerzo 
económico y humano se exigía en 2016, y ya está hecho. Por tanto, pensamos que no 
habrá ningún problema en cumplir la regla de gasto en 2017. 

Para acabar, tengo que repetir que la normativa se ha cumplido al 100%, y para 
seguir este camino, lo que hay que hacer es aprobar el plan económico y financiero, y así  
se cumple al 100%. Y seguiremos trabajando en este sentido.”

Sr. Fuster: “ En primer lugar, Sr. Granel, le agradezco que intervenga; se lo agradezco. He 
de decirle que el año pasado mi hija era fallera. Y a lo mejor ha de entender que me haya 
salido esa crítica fallera. 

Y lo de tunear no se lo tome a mal, sino que el otro día le di la enhorabuena. Le di 
la enhorabuena. Usted, cuando no nos demos cuenta, soltará el remolque, y arremeterá 
contra la bancada socialista, y aquí nadie se sorprenderá. Pero eso no es que lo diga yo; 
es el sentimiento de la gente, y algún día nos lo encontraremos, Sr. Granel. Pero toméselo  
a bien, tómeselo como una crítica constructiva. El problema no lo tiene usted, el problema 
lo tienen los que están ahí delante. Y entonces, yo le pido disculpas por el ejemplo del  
coche; pero buscaré un ejemplo mejor, se lo digo. Para la próxima vez, intentaré encontrar 
un ejemplo mejor. 

Pero es que ciertamente, Sra. Rius, tengo que decirle que le ha tuneado el coche 
muy bien.  Muy bien le  tuneado  el  coche,  Sra.  Rius.  Y no confunda a la gente.  No la 
confunda… Cuando dice usted que ha cumplido con 100%. ¡Retire el plan económico y 
financiero! Pero a la gente que está aquí, ¿cómo le explica usted que está trayendo hoy un 
plan  económico y  financiero porque ha cumplido el  100%? ¡Igual  es que a mí se me 
escapa algo! ¡Igual es que a lo mejor la gente lo entiende! La gente luego ya lo dirá… Pero 
lo que está claro es que usted se ha gastado 1.500.000 € más de lo que tenía permitido. Y 
a partir de ahí, puede darle las vueltas que quiera. Pero hoy trae un plan económico y 
financiero, encima irresponsable. 

Le  dije  que  era  una  irresponsable  a  principio  de  año,  y  se  lo  repito  ahora. 
Empezaremos a llevar trimestres aprobados por la Intervención, y veremos quién da y 
quita razones. Usted dijo que esto no ocurriría, y ha ocurrido.  La gente que viene a los 
plenos podrá valorar si el que estaba diciendo una falsedad era el Sr. Fuster o era la Sra.  
Rius. Pero la evidencia es que hoy trae un plan económico y financiero. Y luego se lo  
explicaré; no se preocupe, que luego se lo explicaré.

Porque mire, tengo que decirle que me alegro de que me siga… Que usted tenga 
que seguir un congreso del  Partido Popular,  quiere decir que las cosas funcionan. Del  
Partido Popular tengo que decirle que las cosas han cambiado, y las cosas funcionan. Y se 
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lo demostraremos dentro de dos años, Sra. Rius. Se lo demostraremos.
Tengo que decirle que usted habla de gastos coyunturales… Se lo he explicado 

antes, y no voy a volver a repetirlo. Si es que iban en presupuestos iniciales; si es que 
estaban ahí… Si es que aprobaron el primer trimestre, y no incumplían la regla de gasto… 
Si es una evidencia. Si son informes… ¡Que no lo digo yo! 

Y mire, yo creo que cuando ustedes hablan de la paga extra, el Partido Socialista 
lo mínimo que podrá hacer es esconderse. Porque ustedes les bajaron a los funcionarios 
el sueldo un 7%, y a día de hoy, Sra. Rius, lo siguen sin cobrar. ¡Miren el valor adquisitivo 
que han perdido los funcionarios de este país, porque el Sr. Rodríguez Zapatero (ese que 
negaba la crisis,  ese que decía que no pasaba nada) les bajó un 7% el  sueldo a los  
funcionarios. Y usted, Sra. Rius, les ha devuelto con un gobierno del Partido Popular la 
extra. Y esa es la diferencia entre ustedes y nosotros. Los que prometen los  cheques 
bebés, los que prometen infinidad de cosas, que al final acaban retirando… Porque lo de 
Xarxa Llibres ha sido eso; ha sido un visto y no visto. Y encima ha dado por el saco lo que 
no está en los escritos. A la Alcaldesa la ha puesto en cada tesitura, que daba miedo. Total, 
se ha acabado. Se ha acabado el Xarxa Llibres… Y el cheque bebé, y los 400 €… Si con 
el dinero de los demás, Sra. Rius, es muy fácil gobernar, con el dinero de los demás. Es 
muy fácil.

¿Usted quiere hacer comparativas de los resultados que saca usted? Mire, usted 
habla de un resultado presupuestario de 2.400.000 €; el Presupuesto de 2015, 2.700.000 
€.  El remanente de Tesorería, 1.600.000 € esta liquidación; y 1.300.000 € el de la anterior. 
Pero claro, si empezamos a quitarle que hay que incorporar la carretera del Puerto, la UE 
D-3.3,…  Empiece  a  sumar…  Lo  que  usted  antes  criticaba  de  que  trasladábamos  al 
ejercicio siguiente… Usted se lo ha tomado al pie de la letra. Y  agua… Que nos va a 
dejar…

Después   usted  me  dice…  También  ha  hablado  usted  de  la  estabilidad 
presupuestaria que saca 3.500.000 €; Sra. Rius, la del año pasado era de 5.700.000 €. 
2.000.000 € menos, Sra. Rius. 

Yo creo que antes de ponerse a hacer ese tipo de afirmaciones, hay que revisarse 
la documentación. Eso es primordial. Yo he estado cuatro años gestionando la hacienda de 
este Ayuntamiento, y yo no he incumplido nada, Sra. Rius. Usted, dos Presupuestos, dos 
años… Usted, Sra. Rius, la verdad es que nos va a batir récords. 

Y después, que tenga que empezar a hacer el discurso de lo que se permite o no 
se  permite  en  la  ley  de  Presupuestos…  Porque  que  se  pueda  hacer  inversiones 
financieramente sostenibles… Esto ya venía anteriormente… Usted pregunte, Sra. Rius, y 
se lo traeré.  Que en 2014, 2015 y 2016 se podía realizar  inversiones financieramente 
sostenibles, hasta el máximo entre el remanente de Tesorería y el superávit. Pregúntelo, 
que esto no es una novedad. Que lo que están planteándole ahora en lo que después 
debatiremos… Porque claro, traer temas aquí y no habérselos mirado bien; pasa lo que 
pasa… Lo que están pidiendo es que no están aprobados los Presupuestos Generales del 
Estado;  por  lo cual,  tenemos que guiarnos por  la Ley Orgánica 2/2012 de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, que dice que hay que amortizar deuda. Pero 
luego,  en  los  Presupuestos  hay  una  disposición  que  autorizaba  las  inversiones 
financieramente sostenibles. Y como con usted lo mejor es, al pleno siguiente se lo traeré , 
se lo demostraremos a la gente. Y así no habrá ninguna duda al respecto.

Pero mire,  en un acto de responsabilidad,  el  Gobierno de Zapatero modificó el 
artículo  135  de  la  Constitución  Española,  dando  cabida  a  que  se  creara  la  ley  de 
estabilidad presupuestaria. Responsabilidad, Sra. Rius. El Partido Socialista aprobó la Ley 
de  Estabilidad  Presupuestaria  y  Sostenibilidad  Financiera;  un  partido  socialista 
responsable. El partido socialista, en el mes de diciembre aprobó el tope de la regla de 
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gasto; un partido socialista responsable.
¡Si hay que poner en valor lo que se hace bien! Yo no lo discuto, yo no lo discuto.  

Pero claro, no se puede ahora pretender plantear una serie de cuestiones para que la  
gente al final se lleve un concepto totalmente erróneo. Y además le tengo que decir algo… 
Para usted da igual que estén o no los Presupuestos Generales del Estado. Lo que va a  
traer  luego para que le pidamos al  Ministerio, usted hoy se lo ha pasado por el  forro. 
Porque usted hoy ha hecho lo que la Federación Española de Municipios y Provincias le va 
a pedir  luego que se espere para que se pueda solicitar.  No sé para qué lo vamos a 
solicitar luego; si es que usted ya ha hecho lo que ha querido. ¡Y ahí está el problema! No 
lleva reparo porque lo deja entre comillas la modificación anterior. 

Así que, Sra. Rius, yo creo que queda muy claro que usted ha gastado 1.500.000 € 
más. No se molesten por lo del  tunning,  se lo digo sinceramente. Preocúpese más de 
cuándo les quitarán el gancho del remolque, y les dejarán atrás.”

Sr. Granel:  “Yo sólo quería decir que me imagino que de lo que estaba hablando el Sr. 
Fuster es la asimilación de un coche de tunning  y el trabajo. Yo creo que se refiere a eso: 
al trabajo de la persona que trabaja; de la misma manera que trabajan los once concejales. 
Yo creo que por eso en dos años Borriana ha conseguido cambiar muchas de las cosas 
que hay  en  la  ciudad.  Porque me había  sorprendido  cuando ha dicho que el  Partido 
Popular había cambiado… Yo sí que sé que el Partido Popular cambiaría si lo contratara a 
usted en Valencia, seguramente. Además creo que se lo toma a bien; no es una crítica. 
Tómeselo a bien, porque creo que es no una crítica constructiva sino un consejo, porque 
creo que sí que le ayudaría al partido regional.

Y simplemente eso… Quiero reiterar que cuando hablamos del  coche creo que 
estamos  hablando  de  Borriana;  y  cuando  estamos  hablando  de  Borriana  estamos 
hablando de todos los vecinos y las mejoras son para todos.”

Sra. Rius:  “Inversiones financieramente sostenibles yo tengo claro que se podían hacer 
desde 2012. No sé si usted lo tenía claro, porque no ha hecho ninguna nunca. Nunca ha 
intentado  hacer  un  expediente  de  utilizar  remanentes  en  inversiones  financieramente 
sostenibles; porque hemos tenido que ser nosotros quienes busquemos cómo se hace ese 
expediente. Y por primera vez se hace un expediente de ese tipo.

Que pagar la paga extra de 2012 o pagar lo de  Xarxa Llibres  con dinero de los 
demás es fácil… Pues no sé; nosotros lo hemos intentado, porque nos creíamos lo de 
Xarxa Llibres, y porque creíamos que teníamos que pagar la paga extra que se debía. Yo 
no sé si eso es fácil o no; irse a Luxemburgo con dinero público también debe serlo. Y 
ustedes lo deben saber muy bien,  porque se fueron a un viaje privado a Luxemburgo 
pagado  con  dinero  público.  Nosotros  no  veíamos  la  manera  de  hacerlo.  Es  que  ni 
pensamos hacerlo, ni lo pensamos. Nosotros lo hemos hecho, y aún estamos esperando a 
que  alguien  se  disculpe  o  por  lo  menos  devuelva  el  dinero  que  cobramos,  encima 
falsificando el concepto de la factura, para que ninguno supiera que estaba falsificado, que 
era un viaje privado a Luxemburgo de gente que no era ni concejal de aquí. 

Yo no sé.. Es muy curiosa la preocupación que muestra el Partido Popular por el 
incumplimiento de la regla de gasto por haber atendido gastos coyunturales. Está claro 
que  todo  esto  es  teatro;  tienen  que  hacer  ver  que  están  en  la  oposición,  y  han  de 
interpretar lo que han interpretado. Si tuviera sentido común o criterio, se habría callado,  
en  lugar  de  defender  una postura  totalmente diferente  a  la  que usted  defendió en  la  
Diputación (donde gobiernan), donde defendió que la Diputación lo cumplía todo al 100%, 
porque todas las magnitudes eran positivas… Igual que aquí, las magnitudes eran igual 
que positivas que aquí. Ustedes allí defendían que lo cumplían al 100%. 
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En la  Diputación  también  se  incumplió  la  regla  de  gasto;  y  el  Partido  Popular 
defendió que no tiene ninguna importancia si presentas un plan económico y financiero 
que  has  de  presentar.  Y  no  hace  falta  hacer  nada  más,  porque  no  es  grave  el 
incumplimiento.  Eso es  lo  que ustedes defienden donde están  gobernando,  y  pasa lo 
mismo que aquí. Cumplen al 100% todo e incumplen la regla de gasto. 

El Sr. Aguilella, portavoz del Partido Popular, decía que “… sólo hay que presentar  
el documento donde dice los motivos del incumplimiento, y decir qué vamos a hacer. Que  
no hace falta hacer nada, porque son gastos coyunturales...” Exactamente igual que aquí. 
Y acabó diciendo: “… Si uno tiene un criterio, tiene el mismo en todas las administraciones  
donde ha de estar...” Ustedes gobiernan en Diputación, y aquí sí critica lo que allí defiende. 
Por tanto, revise sus criterios.”
 
Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, DIEZ 
(7 del PP, 2 de CIBUR, y 1 de Ciudadanos). Abstenciones, NINGUNO. Consecuentemente 
se declara el asunto aprobado por mayoría.

11.- DACIÓN DE CUENTA DE INFORMACIÓN RELATIVA AL PLAN DE SANEAMIENTO 
2009-2015 (Expte. G3862/2017) (Área Económica. Intervención)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Vistos los datos confeccionados por la Intervención Municipal con motivo de la evaluación 
anual del  Plan de Saneamiento 2009-2015 aprobado por el Ayuntamiento Pleno el 2 de 
julio  de  2009,  al  amparo  del  Real  Decreto  Ley  5/2009,  de  24  de  abril,  de  medidas 
extraordinarias y urgentes para facilitar a las Entidades Locales el saneamiento de deudas 
pendientes  de  pago  con  empresas  y  autónomos,  visto  el  dictamen  favorable  por 
unanimidad  de  la  Comisión  Municipal  Permanente  de  hacienda  y  Cuentas,  el 
Ayuntamiento Pleno, acuerda:

Tener  por  efectuada la  dación  de  cuenta al  Pleno de la  Corporación  de  los  Informes 
confeccionados por la Intervención Municipal con motivo de la evaluación anual del  Plan 
de Saneamiento 2009-2015, aprobado por el Ayuntamiento Pleno el 2 de julio de 2009, al 
amparo del Real Decreto Ley 5/2009, a los efectos oportunos, así como su remisión al  
Ministerio de Hacienda y Función Publica y Generalitat Valenciana.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las  siguientes intervenciones: 

Sra. Rius: “Nos llegó hace unos días una comunicación de la Conselleria de Hacienda, en 
la  que  nos  alertan  de  que  el  Ministerio  no  ha  recibido  de  nuestro  Ayuntamiento  la 
información anual que tenía la obligación de suministrar antes de cada 31 de marzo, sobre 
el cumplimiento del plan de saneamiento que se aprobó en 2009, con una vigencia de seis 
años.

La verdad es que nos sorprendió, porque también hacía tiempo que no teníamos 
ninguna información de este plan que se aprobó cuando aún estaba en vigor el primer plan 
económico  y  financiero  de  2008  –  2011,  por  incumplimiento  de  la  estabilidad 
presupuestaria… Es decir, que simultáneamente estuvieron en vigor los dos planes: el plan 
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económico y el  plan de saneamiento (este para poder pagar gastos a proveedores de 
gasto corriente, gracias a una medida extraordinaria que dispuso el Ministerio), que nos 
permitió endeudarnos para pagar gasto corriente, porque se había hecho el gasto sin tener 
consignación presupuestaria.

Lo  que  se  ha  hecho  ahora  desde  Intervención  es  buscar  los  antecedentes,  y 
hemos visto que sí que hay una primera comunicación de la información en el año 2010, y 
que en los seis restantes no se informó del seguimiento al Ministerio. Ya se ha enviado los  
datos de las liquidaciones de 2010 a 2015; y ahora simplemente se ha de enviar el acta de  
este Pleno, donde se da cuenta del incumplimiento de la normativa durante los seis años 
de vigencia del plan de saneamiento. Simplemente se trata de dar cuenta.”

La Corporación queda enterada.

12.- DACIÓN DE CUENTA DEL INFORME DE LA SINDICATURA DE COMPTES SOBRE 
“OBLIGACIONES  PENDIENTES  DE  APLICAR  A  PRESUPUESTOS,  INFORME  Y 
REPAROS  DE  LA INTERVENCIÓN  Y CUAERDOS  DE  LAS  ENTIDADES  LOCALES 
CONTRASRIOS A LOS INFORMES DE SECRETARÍA” DEL EJERCICIO 2015 (Expte. 
G3576/2017) (Área Económica. Intervención)   

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Visto el escrito de la Sindicatura de Comptes de 10 de marzo de 2017 (con registro de 
entrada n.º 3484 de 14/03/2017) en el que se anuncia que en la web institucional de esta 
Sindicatura  se  encuentra  el  informe  definitivo  correspondiente  al  ejercicio  2015  de 
“obligaciones pendientes de aplicar a presupuestos, informes y reparos de la Intervención 
y acuerdos de las entidades locales contrarios a los informes de Secretaria”   Y vista la 
obligación de dar cuenta al Pleno de la Corporación para su conocimiento,visto el dictamen 
favorable por unanimidad de la Comisión Municipal Permanente de Hacienda y Cuentas, 
por el Ayuntamiento Pleno,  se  ACUERDA:

Tener  por  efectuada  la  dación  de  cuenta  al  Ayuntamiento  Pleno  del  Informe  de  la 
Sindicatura  de  Comptes  sobre  “obligaciones  pendientes  de  aplicar  a  presupuestos, 
informes y reparos de la Intervención y acuerdos de las entidades locales contrarios a los 
informes de Secretaria” del ejercicio 2015.“

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 

Sra.  Rius:  “También  tenemos  la  obligación  de  dar  cuenta  al  Pleno del  informe de  la 
Sindicatura  de  Comptes  correspondiente  a  2015,  que  nos  llegó  también  hace  unas 
semanas, donde se analiza las obligaciones pendientes de aplicar al Presupuesto; que en 
este caso no hubo ninguna factura pendiente de aplicar al Presupuesto; dado que todos 
los gastos que se hicieron tenían consignación presupuestaria.  También se analiza las 
resoluciones adoptadas en contra de informes de Secretaría, que tampoco hay ninguno en 
2015; y los informes y reparos de Intervención, que en nuestro caso sí que hay, y se da 
cuenta de ellos en este Pleno trimestralmente.

Pero  así  como en 2014 la  Sindicatura  nos  eligió  para  hacer  una auditoría  del  
funcionamiento  de  casi  todas  las  áreas  del  Ayuntamiento,  en  la  que  nos  detectaron 
debilidades  y  cuestiones  que  se  tenían  que  corregir.  En  el  caso  de  2015,  se  ha 
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seleccionado 186 expedientes de 84 entidades distintas. Y en nuestro caso el expediente 
elegido es una modificación de créditos que vino a este Pleno en octubre de 2015, donde 
se utilizaban los remanentes de Tesorería para pagar la paga extra (25%), y suplementar  
la partida de la luz, porque con los remanentes que nos dejó el Partido Popular cuando 
dejó de gobernar, teníamos la luz pagada hasta julio, y tuvimos que añadir para pagar 
agosto y septiembre.

Evidentemente el informe de Intervención en ese momento fue en contra de utilizar 
los  remanentes para pagar este tipo de gasto;  aunque fuera para pagar necesidades 
(como es la luz) u obligaciones (como es la paga extra de 2012). Sabíamos que con los 
remanentes sólo podíamos amortizar deuda bancaria;  pero no teníamos otra forma de 
atender estos gastos, y pensábamos que las necesidades y las obligaciones impuestas por 
ley había que atenderlas. 

De  todas  formas,  la  Sindicatura  de  Comptes  dice  que  no  hay  indicios  de 
responsabilidad contable; y el informe, que es muy extenso y lo tienen a su disposición; 
pero quitando de lo que les acabo de comentar, no dice nada mas, no destaca ninguna 
incidencia más de nuestro Ayuntamiento.

La Corporación queda enterada.

13.- DACIÓN DE CUENTA DEL EXPEDIENTE DE LIQUIDACIÓN DEL PRESUPUESTO 
DEL ORGANISMO AUTÓNOMO CENTRE DE LES ARTS RAFEL MARTÍ DE VICIANA 
DEL EJERCICIO 2016 (Expte. G1382/2017) (Área Económica. Intervención)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“«Visto que de conformidad con el artículo 191 del Texto Refundido de la Ley Reguladora 
de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo,  
se aprueba la liquidación del Presupuesto General del Organismo Autónomo Centre de les 
Arts Rafael Martí de Viciana  de Burriana del ejercicio 2016, mediante resolución de la 
Alcaldía-Presidencia nº 2017-0533, de fecha 28/02/2017

Considerando que el art. 193.4 del citado texto legal establece que una vez realizada 
la aprobación de la  Liquidación  se dará cuenta al  Pleno en la primera sesión que se 
celebre, visto el dictamen favorable por unanimidad de la Comisión Municipal permanente 
de Hacienda y Cuentas, por el Ayuntamiento Pleno , se ACUERDA:

Tener por efectuada la dación de cuenta del Decreto de la Alcaldía-Presidencia por 
el que se aprueba la Liquidación del Presupuesto Municipal  del  ejercicio 2016, que se 
transcribe a continuación:

“  DECRETO DE  ALCALDÍA

RESOLUCIÓN  DE  ALCALDÍA  DE  APROBACIÓN  DE  LA  LIQUIDACIÓN  DEL  
EJERCICIO 2016 DEL ORGANISMO AUTÓNOMO CENTRE DE LES ARTS RAFAEL  
MARTI DE VICIANA

Visto  el  expediente  que  se  sigue  con  motivo  de  la  liquidación  del  Presupuesto  del  
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de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo,  
se  aprueba  la  liquidación  del  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Burriana  del 
ejercicio 2016,  mediante resolución de la Alcaldía-Presidencia n º  2017-0532 de fecha 
28/02/2017

Considerando que el art. 193.4 del citado texto legal establece que una vez realizada 
la aprobación de la  Liquidación  se dará cuenta al  Pleno en la primera sesión que se 
celebre, visto el dictamen favorable por unanimidad de la Comisión Municipal permanente 
de Hacienda y Cuentas, por el Ayuntamiento Pleno, se ACUERDA:

Tener por efectuada la dación de cuenta del Decreto de la Alcaldía-Presidencia por 
el que se aprueba la Liquidación del Presupuesto del ejercicio 2016 del Ayuntamiento, que 
se transcribe a continuación:

“ DECRETO DE  ALCALDÍA

RESOLUCIÓN  DE  ALCALDÍA  DE  APROBACIÓN  DE  LA  LIQUIDACIÓN  DEL  
EJERCICIO 2016 DEL AYUNTAMIENTO DE BURRIANA  

Visto  el  expediente  que  se  sigue  con  motivo  de  la  liquidación  del  Presupuesto  del  
Ayuntamiento de Burriana del ejercicio 2016

Visto que fue emitido informe de Intervención, de conformidad con el artículo 191.3 del  
Texto  Refundido  de  la  Ley  de  Haciendas  Locales,  e  Informe  de  Evaluación  del  
Cumplimiento del Objetivo de Estabilidad Presupuestaria.

De conformidad con el  artículo 191 del  Texto Refundido de la Ley Reguladora de las  
Haciendas Locales aprobado por Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, y con el  
artículo 90.1 del Real Decreto 500/1990, sobre materia presupuestaria.

RESUELVO

PRIMERO.  Aprobar  la  liquidación  del  Presupuesto  General  del  AYUNTAMIENTO  DE 
BURRIANA DEL EJERCICIO 2016, y con el siguiente detalle:

RESULTADO PRESUPUESTARIO  EJERCICIO 2016
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de  acuerdo  con  cuanto  establecen  los  artículos  193.4  del  Texto  Refundido  de  la  Ley 
Reguladora de las Haciendas Locales aprobado por Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 
de marzo, y 90.2 del Real Decreto 500/1990, de 20 de abril.

TERCERO. Ordenar la remisión de copia de dicha Liquidación a los órganos competentes 
del Estado y Comunidad Autónoma.»

Con relación al fondo del asunto,  se producen las siguientes intervenciones: 

Sr.  Fuster:  “Yo  intervengo  porque  antes  lo  que  estábamos  defendiendo  era  el  plan 
económico y financiero. Cuando yo he escuchado su intervención, la verdad es que no 
sabía  si  el  punto  estaba  modificado… A lo  mejor,  si  me  lo  hubiera  comentado  en  la 
comisión,  lo  habríamos debatido  conjuntamente.  Le digo  que no habría  tenido  ningún 
problema.

De lo que sí que quiero dejar constancia es de la situación de la liquidación para 
mayor conocimiento. Para ello, quiero hacer un poquito de memoria. Y voy a intentar ser lo 
suficientemente rápido para no hacer esperar tanto a la gente.

Mire, en la aprobación de Presupuestos de 2016 se disponía de diferencia respecto 
del de 2015 de 1.223.000 € más para gastar. Y únicamente destinaron a ayudas sociales 
55.000 € (4% de lo que disponían de más). Por no hablar de lo que se destinaba a empleo,  
que es 0 (por no decir saldo negativo) al dejar perder 18 puestos de trabajo. Lo mismo ha  
ocurrido en 2017: disponemos de 850.000 € más que en 2016… Total, desde el último 
Presupuesto elaborado por el Partido Popular al de 2017, disponen de 2.000.000 € más. 
¿Con esto qué quiero decir? Mire, el 7 de abril usted trajo una modificación de créditos, por 
valor de 974.000 €. A políticas sociales, podemos entender que pusieron una partida de 
12.000 € para una organización social, contra 974.000 €; y el resto fue para el coche del  
Sr. Granel.

Sra. Rius, se lo tengo que decir… No entendía de necesidades. Espero que el Sr.  
Granel… Yo entiendo que lo del coche no le ha gustado; pero no creo que sea en tono 
despectivo. Pero bueno… Usted luego interviene y me dice lo que me tenga que decir, Sr.  
Granel.

A usted, Sra. Rius, en abril del año pasado, lo único que le importaba (más allá de 
actuar  con responsabilidad)  era ocultar  lo  que realmente iba  a ocurrir.  Nosotros  se lo 
advertimos,  se  lo  advertimos  entonces,  porque  le  dijimos  los  problemas  que  podía 
acarrear. Usted, Sra. Rius, le dijimos que de 1.300.000 € que le dejó de herencia el Partido 
Popular,  le  dijimos  que  lo  primero  que  tenía  que  hacer  era  atender  obligaciones. 
Obligaciones de las que usted era conocedora; que la Intervención le estaba indicando que 
iba a tener que hacer frente a las mismas. Pero más allá de acometer la modificación a las 
necesidades que tenía el Ayuntamiento, usted decidió que ese no era el motivo. 

Posteriormente trae otra modificación de 96.000 € (fiestas, Fallas, cultura, etc.). Al 
final de noviembre sorprendentemente dice que tiene unas obligaciones: tiene que hacer 
un préstamo para pagar lo que con el 1.300.000 €  que le dejó el Partido Popular hubiese 
podido hacer  frente.  Y usted lo declinó,  en  todo momento lo  declinó.  Consecuencia… 
Incumplimiento. 

Sra. Rius, incumplimiento en la regla de gasto, gastarnos 1.500.000 € más de lo 
que usted tenía permitido (le guste o no) y que al final nos hemos visto obligados a tener  
que  aprobar  (como  hemos  hecho  anteriormente)  ustedes  con  sus  votos,  un  plan 
económico y financiero, que veremos cómo evoluciona en los próximos trimestres.”

La Corporación queda enterada.
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15.-  DACIÓN DE CUENTA AL PLENO DE LOS ACUERDOS ADOPTADOS POR LA 
JUNTA DE GOBIERNO LOCAL ENTRE LOS DÍAS 23/02/2017 y 23/03/2017,  AMBOS 
INCLUIDOS (Secretaría)

Sometido por la Presidencia el asunto a la consideración de la Corporación, los veintiún 
miembros  presentes  del  Ayuntamiento  Pleno  se  dan  por  enterados  de  los  acuerdos 
adoptados  por  la  Junta  de  Gobierno  Local  en  las  sesiones  celebradas  entre  los  días 
23/02/2017 y 23/03/2017, ambos inclusive.

La corporación queda enterada.

16 - DACIÓN DE CUENTA AL PLENO DE LAS RESOLUCIONES DICTADAS POR LA 
ALCALDÍA  PRESIDENCIA  OBRANTES  EN  LA  SECRETARÍA  MUNICIPAL 
CORRESPONDIENTE AL PERÍODO DE 20/02/2017 al 26/03/2017, AMBOS INCLUIDOS

Sometido por  la  Presidencia el  asunto a consideración  de la  Corporación,  los  veintiún 
miembros presentes del Ayuntamiento Pleno se dan por enterados de las resoluciones 
adoptadas  por  la  Alcaldía-Presidencia  obrantes  en  la  Secretaría  Municipal, 
correspondientes al período de 20/02/2017 al 26/03/2017,  ambos inclusive.

La corporación queda enterada.

Concluido  el  examen de  los  asuntos  incluidos  en  el  orden  del  día,  la  Sra.  Alcaldesa 
Presidenta informa de la existencia de asuntos, que por razones de urgencia, no están 
comprendidos  en  el  mismo,  y  los  somete  a  consideración  de  los  miembros  de  la 
Corporación.

DESPACHO EXTRAORDINARIO

16.BIS.1.- MOCIÓN GRUPO PSOE- COMPROMÍS- SE PUEDE BURRIANA, RELATIVA A 
LA DECLARACIÓN DE LOS SERVICIOS SOCIALES MUNICIPALES COMO SERVICIOS 
PÚBLICOS ESENCIALES DEL AYUNTAMIENTO DE BORRIANA

Por el Sr. Manel Navarro Ruiz, Concejal del Grupo Se Puede Borriana, se da lectura de 
moción del siguiente tenor literal:

“El apartado 1 del artículo 2 de la Ley 7/85, Reguladora de Bases de Régimen Local, tras  
la  redacción  dado  por  la  Ley  27/2013  de  27  de  diciembre,  de  racionalización  y 
sostenibilidad de la Administración Local dispone: “ Para la efectividad de la autonomía 
garantizada constitucionalmente a las Entidades Locales, la legislación del Estado y la de 
las  Comunidades  Autónomas,  reguladora  de  los  distintos  sectores  de  acción  pública, 
según la distribución constitucional de competencias, deberá asegurar a los Municipios, las 
Provincias y las Islas su derecho a intervenir en cuantos asuntos afecten directamente al 
círculo de sus intereses, atribuyéndoles  las competencias que proceda en atención a las 
características de la actividad pública de que se trate y a la capacidad de gestión de la  
Entidad Local, de conformidad con los principios de descentralización, proximidad, eficacia 
y  eficiencia,  y  con  estricta  sujeción  a  la  normativa  de  estabilidad  presupuestaria  y 
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sostenibilidad financiera”.

En el apartado 2 de ese mismo artículo, se indica que “Las Leyes básicas del  Estado 
previstas  constitucionalmente  deberán  determinar  las  competencias  que  ellas  mismas 
atribuyan o que, en todo caso, deban corresponder a los entes locales en las materias que 
regulen”. 

En consonancia con dicho precepto, en el artículo 25 de la citada Ley, en su apartado 2, se 
señala: “El municipio ejercerá en todo caso como competencias propias, en los términos 
de  la  legislación  del  Estado  y  de  las  Comunidades  Autónomas,  en  las  siguientes 
materias… e) Evaluación e información de situaciones de necesidad social y la atención 
inmediata a personas en situación o riesgo de exclusión social.” 

A su vez el artículo 26 apartado primero dispone: “Los Municipios deberán prestar, en todo 
caso,  los  servicios  siguientes….c)  En  los  Municipios  con  población  superior  a  20.000 
habitantes además: protección civil, evaluación e información de situaciones de necesidad 
social  y  la  atención  inmediata  a  personas  en  situación  o  riesgo  de  exclusión  social, 
prevención y extinción de incendios e instalaciones deportivas de uso público.” 

De otra parte, por lo que se refiere a la normativa sectorial en la materia, el artículo 6.1 b) 
de la Ley 5/1997, de 25 de junio, por la que se regula el Sistema de Servicios Sociales en  
el  ámbito de la Comunitat  Valenciana,  atribuye a las entidades locales la competencia 
propia sobre la titularidad y gestión de los servicios sociales generales, los cuales quedan 
integrados  por  los  servicios  de  información,  orientación  y  asesoramiento  técnico,  los 
servicios de ayuda a domicilio, los programas de cooperación social, los programas de 
convivencia y reinserción social, los programas de ocio y tiempo libre, los programas que 
tendrán por objeto la atención de las necesidades más básicas de aquellos ciudadanos y 
ciudadanas  que  no  las  puedan  abordar  por  sí  mismos  mediante  la  gestión  de  las 
prestaciones económicas y programas de prevención y reinserción social.

De otra parte la Ley 26/2015, de 28 de julio de modificación del sistema de protección a la 
infancia y  la adolescencia,  ha asignado a los municipios importantes competencias en 
materia de menores en situación de riesgo.
 
Asimismo, la Ley 13/2016, de 29 de diciembre de 2016, de medidas fiscales, de gestión 
administrativa y financiera, y de organización de la Generalitat, en su artículo 34, asigna 
competencias a las corporaciones locales en materia de promoción de la autonomía y 
atención a las personas en situación de dependencia. (1)

Dichas  competencias  declaradas  como  propias  de  los  municipios  (que  responden  al 
anterior concepto de servicio público esencial o servicio público obligatorio) se encuentran 
incardinadas en nuestro ámbito municipal en el Área de Acción Social. 
Resultan  sobradamente  conocidas  las  graves  carencias  de  recursos  humanos,  que 
conllevan una prestación de los recursos sociales del todo insuficientes para atender a una 
demanda  de  población  cada  vez  mayor,  que  genera  un  evidente  desgaste  en  los 
profesionales adscritos al Área. 

La situación social actual exige un compromiso de actuación urgente de la corporación, 
máxime si se tiene en cuenta que la población atendida, es una población con un elevado 
grado de vulnerabilidad y riesgo social, que hace exigible un incremento de los recursos 
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humanos  que  posibilite  que  un  servicio  municipal,  que  conlleva  en  mayor  grado  que 
cualquier otro, un factor humano, sea atendido con los adecuados cánones de eficacia e 
inmediatez. 

La situación expuesta evidencia la concurrencia de las circunstancias que exceptúan la 
prohibición de contratación de personal, establecida en el artículo 20, apartado dos de la 
Ley 48/2015, de 29 de octubre, de Presupuestos Generales del Estado para el año 2016, 
al concurrir los supuestos de excepcionalidad, urgencia y carácter inaplazable previstos en 
el mismo. (2)

Por último resaltar que, con fecha 4 de septiembre de 2015, el Consell aprobó el Decreto 
4/2015, de 4 de septiembre, por el que se establecen las medidas urgentes derivadas de la 
aplicación de las disposiciones adicional decimoquinta y transitorias primera y segunda de 
la  Ley  27/2013,  de  27  de  diciembre,  de  Racionalización  y  Sostenibilidad  de  la 
Administración Local, relativas a la educación, salud y servicios sociales en el ámbito de la 
Comunitat Valenciana. De acuerdo con el citado decreto ley los municipios de la Comunitat 
Valenciana  podrán  continuar  prestando  competencias  relativas  a  educación,  salud  y 
servicios sociales a que hace referencia la Ley 27/2013, de 27 de diciembre, en tanto no 
sean aprobadas las normas reguladoras del sistema de financiación de las comunidades 
autónomas y de las haciendas locales.

La sentencia 185/1995 de 14 de diciembre del Tribunal Constitucional, ofrece una visión de 
lo que puede considerarse como servicio esencial: el servicio requerido es objetivamente 
indispensable para poder satisfacer las necesidades básicas de la vida personal o social 
de los particulares de acuerdo con las circunstancias sociales de cada momento y lugar o,  
dicho, con otras palabras, cuando la renuncia a estos bienes, servicios o actividades priva 
al o a la particular de aspectos esenciales de su vida privada o social. 

Atendiendo a lo anteriormente expuesto y teniendo también en consideración que: no se 
incurre  en  el  supuesto  de  ejecución  simultánea  del  mismo  servicio  público  con  otra 
Administración Pública; se clarifican las competencias locales y se avanza en el principio 
de  «una  Administración  una  competencia»,  evitando  problemas  de  solapamientos 
competenciales entre Administraciones; se debe racionalizar la estructura organizativa de 
la  Administración  local  de  acuerdo  con  los  principios  de  eficiencia,  estabilidad  y 
sostenibilidad financiera, garantizando un control financiero y presupuestario riguroso; se 
gestionan  los  intereses  municipales  en  el  ámbito  de  sus  competencias,  promoviendo 
actividades y prestando los servicios públicos que contribuyan a satisfacer las necesidades 
y aspiraciones de la comunidad vecinal

La no prestación de los recursos sociales necesarios a la ciudadanía que satisfagan sus 
aspiraciones y necesidades como seres humanos, es una responsabilidad que debe ser 
asumida y resuelta por todo el equipo de gobierno.

Por tanto, el Ayuntamiento de Borriana ostenta la competencia propia sobre los servicios 
sociales  generales,  la  promoción  de  la  autonomía  y  la  atención  a  las  personas 
dependientes, la gestión de las prestaciones básicas y de los programas de actuación 
adecuados, mediante la disposición del personal adecuado para la atención en proximidad 
de su ciudadanía.

Por todo lo anterior, se tiene el deber de emitir el siguiente acuerdo:
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1.- Declarar a todos los efectos como servicios públicos esenciales del Ayuntamiento 
de Borriana, los recursos que integran los servicios sociales municipales, en base a las 
disposiciones legales  y  razonamientos  recogidos  en la  parte  expositiva de la presente 
resolución. 

Respecto  de  estos  servicios  tendrán  la  consideración  de  esencial  las  categorías  y 
funciones que se consideren necesarias para su prestación.  

2.-  En base a la  anterior  declaración,  que surta  efectos  en  relación  con la  excepción 
prevista  en  el  artículo  20,  apartado  dos  de  la  Ley  48/2015,  de  29  de  octubre,  de 
Presupuestos  Generales  del  Estado  para  el  año  2016,  al  concurrir  los  supuestos  de 
excepcionalidad, urgencia y carácter inaplazable previstos en el mismo.

3.- Aprobar de conformidad con lo dispuestos en el artículo 127 g) Ley 7/85, de 2 de abril,  
Reguladora de Bases de Régimen Local, la realización con carácter urgente por parte del  
Servicio de Recursos Humanos de las gestiones oportunas para dotar al Departamento de 
Servicios Sociales del personal necesario, en las diferentes categorías.

4.-  Comunicar  el  presente  acuerdo  a  las  y  los  representantes  de  las  trabajadoras  y 
trabajadores,  Delegadas  y  Delegados  de  personal,  por  lo  que  respecta  al  personal 
funcionario; y al Comité de empresa, por lo que respecta al personal laboral.  

(1). Pendiente de aprobación en los próximos días
(2). O normativa que la sustituya.”

Sometida la urgencia a la correspondiente votación, se aprueba por unanimidad.

Con relación al fondo del asunto no se producen intervenciones:

Sr. Navarro: “Traemos aquí de nuevo al Pleno una moción que hemos presentado a todos 
los  grupos  municipales  de  este  Ayuntamiento;  una moción  para  declarar  los  Servicios 
Sociales de Borriana como servicios esenciales.

No voy a alargarme mucho, porque este Pleno se está haciendo muy largo. Pero sí 
que quiero comentar que es posible que sea una de las mociones más importantes que 
traemos a este Pleno. 

Los  Servicios  Sociales  en  los  últimos  años  se  han  visto  desbordados  por  la 
situación económica de las familias agravada por la crisis social que hemos padecido. Los 
Servicios Sociales las intervenciones que han hecho han sido exponencialmente cada año 
mayores. Por tanto, tenemos a bien desde este equipo de gobierno traer esta moción para 
condicionar la contratación de plantilla en Servicios Sociales.

También  quiero  comentar  que  desde  Conselleria  se  nos  ha  delegado  las 
competencias de dependencia y valoración y riesgo de menores. Por todo lo anterior, se 
tiene el deber de emitir el siguiente acuerdo:

“1.- Declarar a todos los efectos como servicios públicos esenciales del Ayuntamiento  
de Borriana, los recursos que integran los servicios sociales municipales, en base a las  
disposiciones legales y  razonamientos recogidos en la  parte  expositiva de la presente  
resolución. 
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Respecto  de  estos  servicios  tendrán  la  consideración  de  esencial  las  categorías  y  
funciones que se consideren necesarias para su prestación.  

2.-  En base a la  anterior  declaración,  que surta  efectos  en relación con la  excepción  
prevista  en  el  artículo  20,  apartado  dos  de  la  Ley  48/2015,  de  29  de  octubre,  de  
Presupuestos  Generales  del  Estado  para  el  año  2016,  al  concurrir  los  supuestos  de  
excepcionalidad, urgencia y carácter inaplazable previstos en el mismo.

3.- Aprobar de conformidad con lo dispuestos en el artículo 127 g) Ley 7/85, de 2 de abril,  
Reguladora de Bases de Régimen Local, la realización con carácter urgente por parte del  
Servicio de Recursos Humanos de las gestiones oportunas para dotar al Departamento de  
Servicios Sociales del personal necesario, en las diferentes categorías.

4.-  Comunicar  el  presente  acuerdo  a  las  y  los  representantes  de  las  trabajadoras  y  
trabajadores,  Delegadas  y  Delegados  de  personal,  por  lo  que  respecta  al  personal  
funcionario; y al Comité de empresa, por lo que respecta al personal laboral.”
  

Sra.  Suay:  “Yo quiero  comentarle  al  Sr.  Navarro  que estamos a  su  lado,  tanto  en  la 
dependencia como al lado del funcionariado en la labor que realizan. Pero en esta moción 
no podemos más que abstenernos por el tema de la legalidad vigente.

Esto no es a pagarlo pebrereta. Primero, atribuyendo la función estatal, de que no 
se  puede  crear  más  funcionariado;  luego,  posteriormente  a  nivel  autonómico,  una 
legislación  reciente  donde  lanzan  hacia  las  corporaciones  locales  (es  el  ejemplo  de 
Infodona, de la dependencia ahora) y a pagarlo los ayuntamientos., en algo sobre lo que 
no tienen competencia, y que se les ha transferido sin ningún tipo de apoyo al 100%. Y lo  
único que vamos a tener es que esto es una declaración de intenciones, un corta y pega 
de la Federación Valenciana de Municipios y Provincias. Si usted lo busca en internet, es 
la misma moción genérica para todos, que es un corta y pega claro. 

No comprendemos cómo otras acciones que se pueden llevar a nivel local, como le 
ha dicho mi compañero el Sr. Fuster, que de una modificación de crédito tan solo el 2% se 
destine a Servicios Sociales (que eso sí que es una cuestión municipal). O cómo usted, 
que le reconocemos su labor, y cuando otras concejalías anteriormente habían tenido una 
dedicación parcial. Y ahora que habían tenido sus compañeros de gobierno la posibilidad 
de haberle dado una exclusiva parcial a Servicios Sociales, y ponerlo en el lugar que le  
corresponde, no ha sido reconocida.

Por una parte, guiños como puede ser su exclusiva, que yo sé que sí lo trabaja 
usted, o como puede ser destinar a nivel local (que eso sí que es competencia municipal)  
no se ha hecho; y esto, sobre lo que no podemos legislar,  porque no es competencia  
nuestra legislar, se esté haciendo brindis al sol.

A mí me gustaría que no atribuyésemos ni al Estado ni a la Comunidad Autónoma 
las culpas; que cada uno pague lo suyo. Y si Rajoy nos debe, que nos pague; y si la Sra. 
Oltra no puede pagar, que no se lo envíe al de al lado. 

Entonces, es una cuestión de que yo le alabo su voluntad; pero primero a Dios 
rogando  y  con  el  mazo  dando.  Y me hubiera  gustado  que  usted  hubiera  tenido  una 
dedicación parcial, y que el destino de todas esas modificaciones que hace la Sra. Rius 
fueran para salvar a las personas.”

Sra. Aguilera:” Sr. Navarro, sabe usted que más que quisiéramos nosotros apoyarle la 
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moción. Pero tras estudiarla, como mi compañera le ha dicho, vemos un problema grave 
de  competencias,  y  sólo  nos  abstendremos,  porque  no  tenemos  claro  que  podamos 
realizarlo.”

Sra. Sanchis: “A pesar de estar totalmente de acuerdo con el fondo de la moción, y siendo 
conscientes de las carencias de recursos de los Servicios Sociales, voy a abstenerme. 
Porque  me  parece  lamentable  que  la  Conselleria  traspase  a  los  ayuntamientos 
competencias en materia de dependencia, pero ello no lleve acompañada una dotación 
económica para poderlo  desarrollar.  Es más,  da la impresión de que lo único que ha 
querido  Conselleria  es  quitarse  el  problema  de  encima,  diciendo:  “  te  traspaso  las  
competencias, y te apañas”. 

Es cierto que la Administración Local,  por ser la más cercana al  ciudadano, es 
también la que mejor conoce sus necesidades. Y por ello comparto que debe realizar el  
consistorio las labores sociales, pero también los recursos para poder desarrollar esas 
funciones. Y en esto, se ha producido el traspaso del fondo pero no del dinero. Con lo cual, 
creo que este Ayuntamiento no puede asumir más competencias de la Conselleria sin que 
esté dotado económicamente.”

Sr. Navarro: “Seré muy claro. Yo no soy legislador. Yo vengo aquí a trabajar por la gente 
del pueblo. Si nos atribuyen unas competencias porque la Ley 26/2015, de 28 de julio hace 
una modificación del sistema de protección a la infancia y adolescencia, en competencias 
en materia de menores en situación de riesgo. Si una ley nos obliga a cogerlo, pues lo 
tendremos que coger. No vamos a dejar a los menores sin valorar. La propia Ley 13/2016, 
de 29 de diciembre de medidas fiscales, nos asigna en su artículo 34 las competencias a 
las  corporaciones  locales  en  materia  de  promoción  de  autonomía  y  atención  a  las 
personas en situación de dependencia.  Una dependencia en la que desgraciadamente 
tenemos  un  retraso  de  unos  dos  años;  un  tapón  que  mucha  gente  quiere  que 
solucionemos. A ellos les da igual que sea Madrid, Valencia o Borriana; pero quiere que se 
lo solucionemos. 

Desgraciadamente mucha gente se queda por el camino; se queda por el camino 
esperando una valoración. Y eso no lo podemos permitir. Sí que es verdad que en la carta 
que nos mandan desde la Federación  Valenciana de Municipios y  Provincias  hay una 
partida de 20.000.000 € destinada a ayudas en equipamiento para Servicios Sociales y 
dotaciones. Pero aquí en Borriana la verdad es que hace falta no sólo por la dependencia 
(porque lo he dicho antes), no sólo por los menores que se han otorgado ahora, sino por 
todo el volumen de trabajo que necesitamos sacar para que la gente pueda tener esas 
ayudas y solventar las listas de espera, que son inviables en esta situación.

Sí que querría recordarle a la Sra. Suay (que si no me equivoco), quien el día 25 
de  abril  de  2013 ,  en  el  Pleno del  Ayuntamiento  de  Nules,  en  dictamen de comisión  
informativa permanente de gobernación, hacienda y personal, hubo una “Aprobación, en 
su caso...” que habla del dictamen sobre la  designación de los sectores de prioridades  
esenciales del Ayuntamiento de Nules”, en el que un compañero suyo era el Alcalde. La 
verdad es que yo este acuerdo lo he visto, y la verdad es que lo veo normal y coherente.  
No sé por qué de una situación que aquí en Borriana (le repito que yo no soy legislador, y 
no voy a entrar en el fondo de las leyes) simplemente intentaré hacerlo lo mejor posible por 
la gente de Borriana, y para que puedan tener una segunda oportunidad.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE  (6  del  PSOE,  3  de  Compromís,  2  de  Se  Puede  Burriana).  Votos  en  contra: 
NINGUNO.   Abstenciones,  DIEZ  (7  del  PP,  2  de  CIBUR  y  1  de  Ciudadanos). 
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Consecuentemente se declara el asunto aprobado por mayoría.

16.BIS.2.-  MOCIÓN  CONJUNTA  GRUPOS  PSOE-  COMPROMÍS-  SE  PUEDE 
BURRIANA, RELATIVA AL APOYO A LA AGRICULTURA VALENCIANA

Por  el  Sr.  Santiago  Zorío  Clemente,  Concejal  del  Grupo  Compromís  del 
Ayuntamiento de Borriana, se da lectura de moción del siguiente tenor literal:

“La presión de las potentes centrales hortofrutícolas de Gran Bretaña y Países Bajos, con 
notables intereses comerciales a Sudáfrica, ha tenido su efecto beneficioso para el sector  
citrícola  de  Sudáfrica,  uno  de  los  principales  productores  mundiales.  El  Ejecutivo  de 
Bruselas  y  The  Southern  African  Customs  Union  (SACU)  acordaron  la  ampliación  del 
período de libre acceso a la Unión Europea de naranjos con arancel reducido (que hasta 
ahora cubría el período 1 de junio- 15 de octubre) hasta finales de noviembre.

Tanto la Generalitat Valenciana como las organizaciones agrarias AVA-FEPAC, Asaja y la 
Unión de Labradores han exigido al Gobierno de España y a la Comisión Europea que 
actúan frente a las importaciones de cítricos procedentes de Sudáfrica por el peligro de 
que  se  introduzca  el  citrus  black  spot,  también  conocido  como  mancha  negra.   La 
citricultura del Mediterráneo se encuentra exenta de esta grave enfermedad y el sector 
exige más control.

El nicho de mercado de calidad no interesa a las grandes empresas. Lo intangible, la  
imagen de la naranja ha desaparecido, y sería necesario recuperarla si queremos vender 
caro. Por caro no significa que un zumo de una sola naranja en el aeropuerto cueste 3 € y  
que no llegue ni a diez céntimos por kilo al agricultor. No se tiene en cuenta que hay un  
oligopolio de comerciantes que influyen sobre el precio. Las quejas de las organizaciones 
agrarias  son  testimoniales,  no  son  acciones  sociales  consistentes.  El  individualismo 
impide adoptar medidas más allá del riego por goteo que afecten a la planificación varietal,  
el cooperativismo y una disciplina productiva. Ya no puede ser que aquello de los “machos” 
de pueblo que plantaban lo que querían sin planes de producción.

No ha existido nunca, aunque la naranja tiene más historia que el vino, el aceite o el caqui.  
Hay una Indicación Geográfica Protegida (IGP) que nadie conoce, y está en manos de los 
elaboradores. De la naranja que se ven fuera, solamente el 30% es de Valencia, pero sería 
diferente si  se diferenciaran zonas con la denominación  de origen o incluso con otras 
marcas bien diferenciadas según las variedades de cada una de las comarcas.

Por todo esto, las localidades de La Vilavella, Nules, Moncofa, Vall d'Uixò, Betxí y Borriana 
se han unido con un manifiesto que agrupa la Plana Baixa (y al que también se añadirán  
Onda,  Vila-real,  Almassora,  y  las  Alquerías  del  Niño  Perdido)  que  elaboren  sus 
ayuntamientos,  sindicatos  agrícolas  y  cooperativas  agrarias.  Y  por  esta  razón, 
presentamos  para  su  aprobación  la  siguiente  propuesta  de  acuerdo,   apoyando   los 
intereses de la citricultura del País Valencià en particular, y de todo el Estado en general, 
solicitando de las Administraciones Públicas la realización de las acciones oportunas a los 
efectos siguientes:

1º.- Rescisión del acuerdo de Asociación Económica firmado por la Unión Europea y seis  
países de la Comunidad de Países de África del Sur, entre ellos Sudáfrica, por contemplar  
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una  reducción  progresiva,  hasta  su  desaparición,  de  los  aranceles  aplicables  a  las 
naranjas importadas, en un período, 16 de octubre a 30 de noviembre, en el que nuestros 
campos están en plena campaña de comercialización.

2º.- Reforzar las medidas de defensa fitosanitaria de los cítricos europeos para aumentar 
la seguridad de las plantaciones citrícolas comunitarias, exigiendo las máximas cautelas y 
controles a los productos importados desde países con plagas de cuarentena, sea cual 
sea el lugar de entrada a la unión europea, minimizando con ello el riesgo de contagio de  
plagas  y/o  enfermedades  y  estableciendo  a  las  producciones  de  países  terceros  una 
reciprocidad en cuanto a requisitos de todo tipo exigidos a las producciones comunitarias.

3º.- Incrementar los presupuestos destinados a la contratación de los seguros agrarios.”

Sometida la urgencia a la correspondiente votación, se aprueba por unanimidad.

Con relación al fondo del asunto, interviene la Sra. Montagut, quien propone una enmienda 
de adición a la moción del siguiente tenor literal:

“4º.- Trasladar estos acuerdos a los grupos europarlamentarios que representan a  nuestro 
país en la Eurocámara.”

Con relación al fondo del asunto no se producen intervenciones: 

Sr. Zorío:  “La moción que presentamos el otro día por el tema de la agricultura, todo lo 
que está padeciendo el agricultor (sobre todo en el tema de la clemenules), y después de  
diversas reuniones decidimos (no sólo nuestro ayuntamiento, y ya conocen toda la historia) 
presentar una moción.

Seré breve, y pasaré a leer el manifiesto, que son tres puntos: 

“1º.- Rescisión del acuerdo de Asociación Económica firmado por la Unión Europea y seis  
países de la Comunidad de Países de África del Sur, entre ellos Sudáfrica, por contemplar  
una  reducción  progresiva,  hasta  su  desaparición,  de  los  aranceles  aplicables  a  las  
naranjas importadas, en un período, 16 de octubre a 30 de noviembre, en el que nuestros  
campos están en plena campaña de comercialización.

2º.- Reforzar las medidas de defensa fitosanitaria de los cítricos europeos para aumentar  
la seguridad de las plantaciones citrícolas comunitarias, exigiendo las máximas cautelas y  
controles a los productos importados desde países con plagas de cuarentena, sea cual  
sea el lugar de entrada a la unión europea, minimizando con ello el riesgo de contagio de  
plagas  y/o  enfermedades  y  estableciendo  a  las  producciones  de  países  terceros  una  
reciprocidad en cuanto a requisitos de todo tipo exigidos a las producciones comunitarias.

3º.- Incrementar los presupuestos destinados a la contratación de los seguros agrarios.”

Sra. Montagut: “Seré muy breve… Nuestro Grupo, el grupo popular se adhiere (como no 
podía ser de otra forma) al manifiesto que nos presenta, sobre el que nos ha invitado a 
participar el Sr. Zorío. Primero, porque apoyamos cualquier medida o acuerdo que vaya 
destinado a la defensa de nuestra citricultura.  También porque estamos totalmente de 
acuerdo en la rescisión de ese acuerdo adoptado por la Unión Europea, firmado con los 
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seis países del  África austral  (entre ellos Sudáfrica);  por  el  perjuicio que genera en el  
sector comercial.

También pensamos que debemos (como dice el manifiesto) aumentar las medidas 
fitosanitarias de control a la entrada de los cítricos que vienen de terceros países, para 
evitar males mayores a nuestros cultivos, a los futuros cultivos que vengan. Y por otra  
parte,  porque  es  necesario  que  incrementemos  los  presupuestos  destinados  a  la 
contratación de seguros agrarias principalmente, porque esto supondrá una buena medida 
para la defensa de nuestro sector citrícola. Por tanto, hasta ahí ya le digo que nosotros nos 
vamos a adherir.

Nos  vamos  a  adherir  porque  es  una  declaración  institucional  llena  de  buenas 
voluntades (pensamos que es así) para la defensa del sector. Y además, como usted ha 
dicho,  se  ha  aprobado  en  varias  poblaciones  de  la  comarca.  Pensamos  que  es  muy 
importante;  que  también  los  representantes  municipales  (en  este  caso,  usted)  esté 
representando a la corporación municipal de Borriana, a la gente, a los agricultores de 
nuestro pueblo (como debe ser). La unión hace la fuerza, es así. Y no podemos dejar que 
políticas que afectan a los valencianos como puntal económico, sigan en funcionamiento, y 
sigan en marcha.

Hoy que hacemos una declaración de intenciones ejemplar, y damos voz a ese 
sector afectado siempre por las confrontaciones y los intereses de las grandes economías 
y los grandes sectores económicos.

Por  eso nosotros  (nuestro  grupo)  tampoco  podía  dejar  pasar  el  día  de  hoy,  y 
además (como le digo) siendo voz de ese malestar generalizado de los agricultores, no 
podíamos dejar  pasar hoy desde nuestro grupo que:  de los 417 votos a favor de ese 
tratado  (un  tratado  muy  extenso,  porque  tiene  1200  hojas)  y  donde  este  punto  pasa 
bastante desapercibido,  porque hay diferentes acuerdos adoptados de otras relaciones 
comerciales;  y de las 67 abstenciones que hubo, por dejar  aprobar ese tratado; había 
parlamentarios españoles. 

Por tanto a ellos también (sean de las siglas que sean) les hemos de dar un toque 
de aviso. Debemos hacerles llegar el manifiesto generalizado del sector agrario y de las 
instituciones. Aquí, como le digo, vamos todos a una. Y por eso proponemos (y pensamos 
que no tendrán ningún problema ninguno de los grupos) que aparte de la declaración 
institucional que vamos a aprobar hoy con todas esas buenas voluntades, y del malestar 
agrario… Esas dos cuestiones sean recogidas y enviadas a los grupos europarlamentarios 
que  representan  a  nuestro  país  en  la  eurocámara.  Porque  está  en  su  mano  esta 
modificación de ese acuerdo… Lo antes posible… No esperarnos ni  a noviembre ni  a 
diciembre; lo antes posible. Y además está en su mano la confianza de los citricultores 
valencianos, que la han depositado en nosotros (como ha dicho usted).

Dicho esto, esperando que haga suya y que se añada a la declaración y que así se 
envíe… Yo sé que el  Sr.  Del  Moral  no tendrá ningún problema en hacer el  trámite de 
remitirlo  a  los  grupos  europarlamentarios…  Esperamos  que  nuestra  proposición  sea 
aceptada, le manifestamos que por supuesto nuestro voto y nuestra adhesión al manifiesto 
será favorable.”

Sr. Zorío:  “Yo agradezco todo el apoyo a esta moción. Pero Sra. Montagut, tengo que 
decirle que ese discurso que usted ha dicho aquí lo hizo un señor a quien llaman Pepe 
Montagut, que usted no estaba en la reunión del Ayuntamiento de Nules el lunes pasado. Y 
ese punto vendrá después, si viene. Primero, vamos a ir todos en el mismo carro; vamos a 
asentar los puntos como corresponde. Y después, lo que venga después vendrá. Por eso 
la moción queda en estos tres puntos exclusivamente.

Espero  que  lo  entienda,  porque  ya  mantuvimos  una  reunión  entre  las 
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organizaciones agrarias muy dura. Y ha dicho lo mismo que dijo él...”

Sra. Montagut: “Sr. Zorío, yo creo que usted no ha entendido nuestra postura. Nosotros le 
hemos dicho que nosotros nos vamos a adherir. Nosotros nos hemos adherido, y vamos a  
aprobar la adhesión; de hecho, es como si la presentáramos todos. Nosotros no estamos 
pidiendo  (como decía  la  agrupación  local  de  la  clementina,  cuyo  representante  en  la 
asamblea es D. José Montagut  Jofer);  nosotros estamos pidiendo que el  acuerdo y el 
malestar generalizado del sector agrario se remita a todos los europarlamentarios. Es que 
no sé si usted ha entendido la postura.

Yo creo que nuestro planteamiento es… A ver, nosotros no queremos que esta 
declaración institucional se quede aquí o se envíe a la Conselleria. Nosotros queremos 
que la declaración institucional, igual que el malestar generalizado del sector agrario, que 
nos han hecho llegar (igual que a usted) sea enviado donde ha de ser enviado. Porque los 
que deben poner remedio no somos nosotros. Si no, no traiga estas cosas aquí; si cree 
que no debemos ser nosotros. Nosotros le decimos que lo envíen, y que además envíen el  
malestar  generalizado;  que  usted  es  testigo  de  ese malestar  generalizado.  Esa es  la 
propuesta.”

Sr.  Zorío:  “Ahora ya ha quedado todo claro,  Sra.  Montagut.  La había malinterpretado. 
Obviamente  adoptaremos una serie  de  medidas.  La  semana que viene estaremos  en 
Conselleria  en  Valencia;  después,  antes  de  Pascua  si  fuera  posible,  el  miércoles 
estaremos en Castellón. Y todo esto se elevará tanto a la Conselleria como al Gobierno 
Central, como a Bruselas. Y se hace extensible no solo al País Valencià sino que también 
iremos bajando hacia todas las zonas citrícolas (como Tarragona, Murcia,…) para que se 
haga también a nivel estatal. 

Y la idea  nuestra (no sé si lo han visto) era recoger firmas. Cuantas más firmas 
recojamos,  más  lejos  llegaremos.  Porque efectivamente es  una cuestión  de  fuierza;  y 
llegará a Conselleria, al Gobierno Estatal y después también a la Unión Europea. Para ver 
si  entre  todos,  sobre  todo  defendiendo  lo  que  es  la  clemenules;  que  al  nivel  de  las  
comarcas de Castellón y de la Plana Baixa es lo que se ha pagado entre 10 y 15 céntimos; 
cosa que ha sido vergonzosa, y todas aquellas que no se han quedado en el árbol. 

Aquí tenemos episodios de gente que ha invitado a otros a recoger naranjas… 
“Venid a mi huerto a recoger naranjas, porque si no encima me tocará pagar a alguien  
para tirarlas al suelo… Las cogéis y os las lleváis...”  Así que  muchas gracias a todos los 
grupos por su apoyo.”

El texto sometido a la consideración de la Corporación queda redactado del siguiente 
tenor literal:

“ACUERDOS

1º.- Rescisión del acuerdo de Asociación Económica firmado por la Unión Europea y seis  
países de la Comunidad de Países de África del Sur, entre ellos Sudáfrica, por contemplar  
una  reducción  progresiva,  hasta  su  desaparición,  de  los  aranceles  aplicables  a  las 
naranjas importadas, en un período, 16 de octubre a 30 de noviembre, en el que nuestros 
campos están en plena campaña de comercialización.

2º.- Reforzar las medidas de defensa fitosanitaria de los cítricos europeos para aumentar 
la seguridad de las plantaciones citrícolas comunitarias, exigiendo las máximas cautelas y 
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controles a los productos importados desde países con plagas de cuarentena, sea cual 
sea el lugar de entrada a la unión europea, minimizando con ello el riesgo de contagio de  
plagas  y/o  enfermedades  y  estableciendo  a  las  producciones  de  países  terceros  una 
reciprocidad en cuanto a requisitos de todo tipo exigidos a las producciones comunitarias.

3º.- Incrementar los presupuestos destinados a la contratación de los seguros agrarios.

4º.-  Trasladar  los  siguientes  acuerdos a  la  Generalitat  Valenciana,  Gobierno Central  y 
Parlamento Europeo.”

Sometido el asunto enmendado a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: 
Votos a favor,  VEINTE  ( 6 del PSOE, 3 de Compromís, 2 de Se Puede Burriana, 7 del PP, 
y  2  de  CIBUR).  Votos  en  contra,  UNO (1  de  Ciudadanos)  Abstenciones,  NINGUNO. 
Consecuentemente se declara el asunto aprobado por mayoría.

16.BIS.3.-  MOCIÓN  CONJUNTA  GRUPOS  PSOE-  COMPROMÍS-  SE  PUEDE 
BURRIANA, RELATIVA A LA ADHESIÓN DE LA RESOLUCIÓN ADOPTADA POR LA 
FEDERACIÓN ESPAÑOLA DE MUNICIPIOS Y PROVINCIAS (FEMP) PARA QUE LAS 
ENTIDADES  ESPAÑOLAS  PUEDAN  REINVERTIR  SU  SUPERÁVIT  EN  MEJORAS 
PARA LA CALIDAD DE VIDA DE SUS VECINOS

Por la Sra.  Cristina Rius Cervera,  Concejal   del  Grupo Socialista del  Ayuntamiento de 
Borriana, se da lectura de moción del siguiente tenor literal:

“Las Entidades Locales españolas son la única administración pública que cumple con los 
objetivos de estabilidad. Su contribución a la reducción del déficit  público del Reino de 
España ante la Unión Europea ha sido determinante.

Desde el año 2012 el conjunto de las Corporaciones Locales viene generando superávit:

2012 0,32% PIB 2.287 mill. €
2013 0,55% PIB 5.474 mill. €
2014 0,53% PIB 5.938 mill. €
2015 0,47% PIB 5.094 mill. €
2016 0,64% PIB 7.083 mill. €

Pero las restricciones impuestas a su reinversión han impedido que los ciudadanos de los 
municipios españoles vean mejorada su calidad de vida.

Los alcaldesa y alcaldesas españoles se ven en graves dificultades para explicar a sus 
vecinos que no pueden atender sus demandas a pesar de contar con recursos disponibles 
para ello.

Durante los últimos ejercicios, la obligación de circunscribir la reinversión del superávit al  
concepto de “inversión financieramente sostenible” y de generar nuevos ingresos por la 
misma cuantía de la reinversión, ha impedido realizar infraestructuras y prestar servicios 
demandados por los ciudadanos.
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A estas restricciones, para 2017 se suma la de no poder hacer ninguna reinversión hasta 
que  los  Presupuestos  Generales  del  Estado  para  este  año  estén  definitivamente 
aprobados,  a  finales de este semestre o principios del  próximo, haciendo imposible  la 
tramitación de los expedientes administrativos durante este ejercicio.

Precisamente ahora,  cuando mejor  es el  superávit  de las entidades locales  españolas 
(7.083 mil. €, un 39% más que en 2015; casi 26.000 mill.  € en términos agregados desde 
2012) y cuando nuestro país, por fin, ha cumplido el objetivo de déficit comprometido con 
Bruselas,  más restricciones vamos a tener  para  hacer  uso de  unos recursos  que son 
nuestros y que deben ser utilizados en beneficio de nuestros vecinos.

Esta situación, a juicio de la Junta de Gobierno de la FEMP – coincidiendo con todos los 
gobiernos locales de nuestro país — no puede ser aceptada. Ha llegado ya el momento de 
que se nos permita reinvertir nuestro superávit sin más restricción que el cumplimiento de 
la estabilidad presupuestaria.

Por todo ello, la Junta de Gobierno de la FEMP, en su reunión extraordinaria, celebrada el 
día  6 de abril  de 2017,  a  iniciativa de su presidente,  D.  Abel  Caballero,  aprueba esta 
resolución:

1.-  Instar  al  Gobierno de España y a los Grupos Parlamentarios a que,  por  la vía  de 
urgencia, adopten iniciativas legislativas que permitan a las entidades locales españolas 
reinvertir  su superávit  sin tener que generar nuevos ingresos por su misma cuantía en 
cualquier iniciativa que consideren oportuna para mejorar la calidad de sus ciudadanos, 
con el único límite de no poner en riesgo su estabilidad presupuestaria.

2.- Teniendo en cuenta la entrada en vigor de los Presupuestos Generales del Estado para 
el año 2017, la Disposición Adicional nonagésima segunda, deberá establecer que el plazo 
temporal  para  poder  realizar  la  revinversión  del  susperávit  de  2016  en  los  términos 
señalados contemple los ejercicios 2017 y 2018, tanto en relación con los compromisos de 
gasto como con las ejecuciones. Por lo tanto, quedaría sin aplicación legal el contenido del  
párrafo  segundo  del  apartado  5  de  la  Disposición  adicional  decimosexta  del  Texto 
Refundido de las Ley Reguladora de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto 
Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, en cuanto a la condición de que el gasto ejecutado en 
el año 2018, tenga que estar comprometido en el año 2017, pudiendo comprometerse y 
ejecutarse el gasto en el año 2017 y 2018

3.-  Trasladar  esta  resolución  a  todas  las  corporaciones  locales  españolas  para  su 
conocimiento y, si lo estiman oportuno, para que el Pleno de la Corporación manifieste su 
apoyo a la misma.”

Sometida la urgencia a la correspondiente votación, se aprueba por unanimidad.

Con relación al fondo del asunto se producen las siguientes intervenciones: 

Sra. Rius:  “Nos hacemos eco de la demanda de todos los municipios, y apoyamos la 
propuesta que nos ha llegado hoy a las 15:00 horas desde la Federación Española de 
Municipios y Provincias (FEMP), que esta mañana se ha reunido de forma extraordinaria, y 
ha  redactado  esta  moción  para  exigir  al  Ministerio  poder  invertir  nuestro  ahorro  en 
inversiones necesarias para nuestros vecinos, y no en las inversiones que el Estado nos 
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limite, o en amortizar deuda; ya que eso solo demuestra que les preocupa más los bancos 
que las personas. 

Como dice la resolución de la FEMP, es muy difícil explicar a nuestros vecinos y 
vecinas que teniendo remanentes, no podemos destinarlos a cualquier actuación que sea 
necesaria en el pueblo. Eso ni lo entienden los vecinos, ni lo entendemos nosotros. Con 
los remanentes no podemos suplementar  partidas  de gasto de servicios públicos para 
mejorar los servicios (por ejemplo de jardinería o limpieza); eso en este momento nos lo 
tienen prohibido. 

Por tanto, exigimos que cambie la normativa, y que solo tengamos que cumplir la 
estabilidad presupuestaria (que es lo más razonable) sin limitaciones a la hora de destinar 
el  superávit.  Y  que  también  se  nos  permita  utilizar  los  remanentes  de  2016, 
comprometiendo y ejecutando el gasto durante 2017 y 2018, dado que los Presupuestos 
Generales del Estado no se aprobarán hasta mitad del presente ejercicio; por lo que será 
complicado (por no decir imposible) poder hacer la tramitación de todas las modificaciones 
de crédito, sacar las licitaciones de obras, y poder finalizar las obras dentro del mismo 
ejercicio económico 2017. Por eso se pide lo que la Federación nos propone en esta 
moción.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
VEINTE  ( 6 del PSOE, 3 de Compromís, 2 de Se Puede Burriana, 7 del PP,  y 2 de 
CIBUR).  Votos  en  contra,  UNO  (1  de  Ciudadanos)  Abstenciones,  NINGUNO. 
Consecuentemente se declara el asunto aprobado por mayoría.

[En este momento abandona el Salón de sesiones la Sra. Aguilera y el Sr. Sánchez]

17. RUEGOS Y PREGUNTAS

1.- Sr. Losada: “Yo tengo un ruego y una pregunta para el Sr. Del Moral… El ruego es que 
me disculpe si cuando he realizado la pregunta de si había ejercido como profesor, se ha 
molestado o se ha sentido ofendido. Lo siento, no era mi intención; en ningún caso quise 
decir que era matemático. Simplemente creía que había ejercido de profesor. 

Y la pregunta es porque no me la ha contestado en el turno de intervenciones, 
cuando hemos trabajado el tema del  Código de Buen Gobierno y Ético del Ayuntamiento 
de Borriana.  Y claro,  luego usted se sorprendía de que aun habiendo trabajado en el  
documento, que nuestro voto fuera la abstención. Y es que yo creo que era clave: yo le 
hablaba de una propuesta que hacíamos respecto a la violencia y demás; usted me ha 
dicho que se había incorporado esa modificación. Yo le he dicho que en el texto que yo 
había trabajado, que tenía, el que se había llevado al Consejo Social no estaba. Entonces, 
quiero saber si el documento sobre el que yo he trabajado no es el que hemos aprobado 
hoy; o es que usted se cree que hay algo en el Código que no es cierto.”

Sr. Del Moral:  “El tema de lo de dar clases, es una anécdota y ya está. No le doy más  
importancia;  simplemente no me había molestado que me hubiera llamado una u otra 
cosa, sino que en una ronda varias interlocuciones fueran sobre mi vida personal: que si 
qué edad tenía (19, 25), que si lo otro o que si lo demás… Simplemente quería centrarlo 
en el tema político.

El  documento sobre el  que usted ha trabajado es el  oficial;  finalmente sólo se 
quedó la redacción de machismo… Perdóneme si le he confundido cuando le he dicho que 
se habían aceptado todas. Se había aceptados todas menos dos, que era la segunda 
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redacción del punto f) de aconfesionalidad.
Por lo tanto, de todas las propuestas que tengo aquí que hizo, sólo en esas dos no 

hubo  acuerdo.  Estuvimos  mirando  hasta  el  último  momento,  pero  al  final  quisimos 
reafirmarnos en el término machista, y no descentralizarlo. Lo entendemos también como 
que también se puede entender como sinónimo y que también engloba los dos casos;  
aunque recalca y remarca que la violencia mayoritaria es de hombres hacia mujeres.

Y como usted ha dicho, nos hemos dejado fuera muchas más violencias. Hemos 
querido resaltar las que creemos prioritarias, y por ello al final estuvimos sopesándolo, y 
quedó esa redacción. Lamento que en mi intervención me haya extralimitado.”

Sr.  Losada:  “Entonces ahora ya mi  último ruego es que entonces entienda el  porqué 
nuestro voto ha sido la abstención y no de apoyo.”

2.- Sra. Sanchis: “Mi primera pregunta es para el Sr. Aparisi. La verdad es que las Fallas 
habitualmente tienen un carácter satírico, sobre temas de actualidad. Pero en el caso de la 
Carretera del Puerto es más satírica la realidad. Porque en la falla, aunque los camiones 
van de lado, pasan; pero la realidad es que en la Carretera del Puerto difícilmente van a 
pasar  cuando se  crucen… Mire,  un  autobús  mide  2,60  m sin  contar  con  los  espejos 
retrovisores (o sea 2,75 m si contamos los espejos retrovisores). Si se cuenta uno de cada 
uno de ellos, y la carretera según el Ingeniero mide 2,80 m; en conclusión, quedan 10 cm 
entre los dos autobuses cuando se crucen.

Le  recuerdo  que  según  las  normas  de  tráfico  no  pueden  pisarse  las  líneas 
continuas. Y yo supongo que esa carretera tiene línea continua desde el principio hasta el  
final, y no se pueden pisar. Porque pisar una línea continua es una multa de 300 €.  Y no  
creo que usted le vaya a decir ahora a la Guardia Civil lo que tiene que hacer o no. Ellos 
son  muy libres de hacer lo que consideren, evidentemente.

¿Y sabe lo más grave de todo? Que cuando se quiera ampliar la carretera, todo lo 
que han hecho ahora no sirve para nada; lo cual me lleva a recordarle que debe inscribir 
en el registro la obra como provisional, porque en el Plan General de Obras (que no se ha 
modificado para hacer la carretera) tiene dos carriles de ida y dos carriles de vuelta. Con lo 
cual, como no se ajusta al Plan General, tienen que inscribirlo en el registro, y poner que 
cuando se deshaga la carretera, será a costa del consistorio.

Yo he hablado con el Ingeniero… Bueno, le pedí las  medidas (estoy dando las 
medidas porque son las que me dio el Ingeniero) y él dice que propuso reducir el carril bici 
y el carril peatonal para darle 25 cm más a cada carril de la carretera. Y no se hizo caso; la 
Conselleria dijo que no. Y otra propuesta de él fue hacer el carril bici y el carril peatonal en 
el centro para después poder ampliar la carretera, y también se le dijo que no… Entonces 
yo, lamentándolo mucho porque es una inversión grande para Borriana (bien lo pague la 
Conselleria o el  Ayuntamiento sale de los impuestos de la gente de Borriana y de los 
valencianos) y que haya quedado esto: una carretera que yo considero que… Además 
tiene tráfico de camiones; porque no nos olvidemos de que está la lonja, está el puerto, 
hay naves industriales en esa carretera, y también está la piscifactoría. 

Entonces, explíquenme qué van a hacer.”

Sr. Aparisi: “Lo primero de todo que quiero decirle es que lo más fuerte de todo lo que me 
acaba de decir es que después de leer el informe técnico, se atreva a decir lo que ha 
dicho. Y más aún… Cuando nombra a un funcionario de la Casa, que evidentemente yo 
tengo que ir a hablar con él… Ahora nos topamos con la tesitura de que uno de los dos es  
un mentiroso… O es usted la mentirosa o lo es él. Porque esta mañana nos ha dicho que 
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en ningún momento le ha dicho lo del carril central… Yo no sé quién es el mentiroso; pero 
en  este  momento  es  muy  grave…  No,  no,  Sra.  Sanchis,  que  no  le  estoy  llamando 
mentirosa ni mucho menos; no me atrevería… Pero que uno de los dos miente; y a mí me 
parece muy grave poner en esa tesitura a un técnico municipal, y más sacando una nota 
de  prensa… Me lo  tendrán que aclarar  los  dos  juntos… ¡Ya lo  aclararemos,  que hay  
confianza! ¡Es grave mentir a un concejal delegado de la Casa! ¡Es grave una mentira de 
ese estilo! Porque le he requerido esta mañana, le he pedido que me pase un informe. En 
el informe él no ha querido nombrar nada de lo que usted dice… Porque él dice que no lo  
ha dicho. Yo ni le creo antes a él, ni la creo antes a usted. Pero uno de los dos es un 
mentiroso. Y eso es grave. Es grave que se atrevan a decir estas cosas. Tendremos que 
saber quién de los dos miente. Pero bueno, ya que le digo eso…

Yo no quería entrar en el tema técnico (como usted, que lo ha detallado); pero 
bueno,  no  pasa nada,  lo  desmenuzaremos… O si  quiere,  empiezo a  leer  su  nota  de 
prensa… “…  Los vecinos han pagado 1.000.000 € por una carretera por la que no pasan  
ni  dos  autobuses...”  Mentira,  primera  mentira…  En  cualquier  caso,  se  consignan  las 
medidas de ancho normalizadas de determinados vehículos. A saber: autobuses (2,55 m), 
camión ligero (2,45 m), camión articulado (2.55 m) [esto son fuentes de dimensión de 
vehículos de patrón norma 3.1, instrucción de carreteras] Ni se lo inventa el Ingeniero, ni  
me lo invento yo, ni se lo inventa nadie… Esto es la ley…  Con estas medidas, sobra para  
que pasen… Es más, hoy yo no voy a defender… El hecho de que pasen los que se 
cruzan está probado técnicamente.

Y poner en cuestión a los técnicos que hacen la carretera… Una cosa es que diga 
que le gusta la carretera o no… Eso, podemos discutirlo, y para gustos los colores… Yo lo  
entiendo. Entiendo que a usted le guste o no le guste. Se lo respeto totalmente. Pero que 
ponga en tela de juicio a unos técnicos (tanto de Conselleria como municipales), que si 
caben dos camiones… Yo no voy a valorar si pasan muchos camiones o si se cruzan dos 
autobuses… ¡Ojalá pasaran más camiones para trabajar! ¡No me sabría mal! Pero creo 
que es grave lo que ha dicho. Y si quiere empiezo a decir las cosas técnicas, ¿sabe? 
¿Quiere que le hable del arcén? 0,40 m… Ya sé que lo tiene; por eso veo más grave que 
haga estas declaraciones ante la prensa, después de tener los datos técnicos. Lo veo 
grave… Los coches pasan, los camiones pasan… 

Olvidándome de las cuestiones técnicas, voy a decirle lo que pienso… Yo creo que 
a un grupo le molesta que hayamos hecho; pero es más prudente que usted. Ese grupo 
está a la expectativa (y no hace mucho que lo ha dicho el Sr. Fuster) de ver qué pasará… 
Porque  ellos  han  gobernado  20  años  y  no  han  sido  capaces  de  hacer  nada  en  esa 
carretera. Nada, firmar un protocolo que no sirvió para nada. Después tenemos a la Sra. 
Aguilera, que es menos prudente que usted, porque decía barbaridades… Que después se 
tendrán que retractar… Yo sé que se tendrán que retractar los tres grupos políticos; pero le 
agradezco la prudencia del Partido Popular en este momento, se la agradezco. Ahora, 
usted se ha tirado a la piscina, y no tiene ni una gota de agua… Pero ni una gota…

Que yo entiendo que a la gente no le guste que nosotros en dos años hayamos 
conseguido lo que otros en 20 no han podido… Ya sé que usted no está en ese grupo. Le 
estoy contestando en general. Pero lo que no han podido conseguir en 20 años, nosotros 
lo hemos hecho en dos. Y estoy contento cuando he visto (la verdad no me lo creía, y que 
nadie se enfade con lo que voy a decir)… Porque creía que tardaría mucho en ver a un 
concejal  del  Partido Popular caminando por allí,  porque parece que vayan escondidos, 
para que no les vean… ¡Pues no, los he visto! Y estoy super contento de verlos. Estoy 
super contento… Yo estoy diciendo esto porque el  Sr. Fuster hace un momento se ha 
referido  a  esto cuando hablaba con la  Sra.  Rius… Ha hablado sobre la  carretera  del  
puerto… Entonces yo no podía contestar, pero ahora sí que le puedo decir lo que ella le ha 
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dicho. Tengo el turno de palabra, y lo puedo decir.
Bueno, simplemente quiero decir que la carretera del puerto a nosotros nos gusta 

mucho;  nuestro  modelo  de  ciudad  es  un  modelo  sostenible,  totalmente  sostenible.  Y 
queremos que la gente vaya al máximo en bicicleta y a pie. Y en coche también se puede 
ir. Esté totalmente tranquila… En camión y en autobús.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Aparisi, yo no miento. Creo que usted nunca jamás en la vida me 
ha  pillado  en  ninguna  mentira,  porque  no  lo  hago.  Yo  he  estado  dos  veces  con  el  
Ingeniero. Y yo le dije que por qué no se había hecho el carril por el centro para después  
poder ampliar la carretera; y él me dijo que desde Conselleria se le dijo que no. Eso son 
palabras del Ingeniero… Eso me lo ha dicho a mí el Ingeniero; yo no me lo invento. ¿Para 
qué me lo voy a inventar? Si yo con las medidas ya tengo suficiente… Si mide 2,80 m la 
carretera, y un camión (me da igual que me diga usted que mide 2,55 m que 2,60 m)… Si  
le añade usted el retrovisor, son 15 cm más… ¿Qué más me da que queden 10 o 20 cm 
para pasar? Me da igual, me da igual. Habrá problema cuando se crucen dos autobuses o 
dos camiones por esa carretera… Porque no se puede pisar las líneas continuas, diga 
usted lo que diga. Y me puede llamar usted mentirosa, o puede decir usted lo que le dé la 
gana. Pero eso es una realidad. Y eso es una realidad que de la que está hablando toda  
Borriana, no yo, que esa carretera se ha quedado estrecha, demasiado estrecha.

Es más, a mí me ha dicho el Ingeniero (y si quiere me llama usted mentirosa) que 
él propuso añadir 25 cm más a la carretera, y le dijeron en Conselleria que no; porque se 
ha hecho lo que querían los técnicos de Conselleria. Y que usted me diga que yo estoy  
cuestionando a los técnicos… Pues mire, estoy defendiendo al Técnico del Ayuntamiento, 
porque es el que hizo las propuestas… Y lo que estoy diciendo es que 25 cm más en esa 
carretera  habría  permitido  que  pasaran  más  holgadamente;  o  por  lo  menos  habrían 
pasado holgadamente los camiones, cosa que así no pasará. Me parece que es ridícula, 
en el sentido de que los carriles son estrechos, que además es provisional, porque no se  
ha modificado el plan urbanístico de Borriana.”

Sr. Aparisi: “Sólo para aclarar que yo no la he llamado mentirosa. He dicho que uno de los 
dos miente… Es algo que tendrán que aclarar entre ustedes; entre ustedes tendrán que 
aclararse quién ha mentido, pero uno de los dos ha mentido. Eso es evidente. Y no delante 
de mí, sino delante de más gente… Y no tengo ganas de crear polémica; pero es que es 
algo muy serio… Yo no voy a hacer más caso al uno o al otro; pero no estaré todo el rato  
repitiéndome y repitiéndome.”

Sra. Sanchis: “No hace falta que se repita. Yo le digo (y además lo llevo hasta el fin del 
mundo) que eso me lo dijo él.”

3.- Sra.  Sanchis:”  Ahora voy a leerle algo  al  Sr.  Del  Moral… La localidad de Priego 
(Córdoba) fue la primera en convertirse en ciudad libre de circos con animales, al menos 
en teoría. La moción aprobada por unanimidad en el Pleno municipal de 2010 ha servido  
de poco a la hora de evitar la instalación del Circo Roma de Priego. La justicia ha fallado a  
favor de la Asociación de Circos reunidos de España, que recurrió la moción aprobada en 
el  Pleno de la  corporación  municipal  ante el  Contencioso Administrativo.  La sentencia 
esgrime  que  los  ayuntamientos  no  tienen  competencia  para  prohibir  los  circos  con 
animales, algo que solo puede hacer el máximo órgano institucional, es decir, el Congreso 
de los Diputados… ¡Anda que ustedes no se han dado prerrogativas ni nada!  Usted está 
confundiendo lo que es administrar con gobernar. 
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Ustedes no pueden dictar leyes; y parece que es lo que han hecho. Además, varios 
circos por supuesto se han agrupado, han contratado a un gabinete jurídico, y están dando 
batalla en los Tribunales. Ahora, la sentencia favorable (jurisprudencia) puede afectar a 
300 municipios, incluido Borriana. Por supuesto, les han condenado a pagar las costas del  
juicio.

Entonces, Sr. Del Moral, de la misma forma que usted presentó una moción de 
copia y pega  de su partido, de esas que hacen sin mirar nada, porque está visto que no 
cuestionan nada, sino que simplemente hacen copia y pega… Tendrá usted que presentar 
una  moción  para  retirar  para  retirar  la  que  usted  presentó  y  aprobaron  en  el  Pleno 
Ordinario  de 1 de octubre de 2015;  porque lógicamente así  nos evitaremos pagar  las 
costas.”

Sr. Del Moral: “Quiero decirle a la Sra. Sanchis que parece ser que usted no estuvo en el 
Pleno en el que se aprobó la moción, porque ya explicó muy bien la Sra. Suay, y que 
nosotros dijimos que la moción la presentábamos de todos modos, porque no queríamos 
trabajar con ningún tipo de instalación (itinerante o no) que trabajara con animales; porque 
entendíamos que el mero hecho de que los circos utilizaran los animales era maltrato. Era 
maltrato a todos los niveles, y no quisimos. Presentamos la moción, y salió aprobada.

Lo primero que le diré es que le agradezco la información, y estudiaremos la nueva 
jurisprudencia con la Secretaria Municipal… De veras se lo agradezco… Y me sorprende 
que me diga que estoy confundiéndome. Me sorprende, y mucho, porque que me lo diga  
usted, que mientras todos estábamos en la Font del Vi usted estaba en el  Mesón del 
Vino… O que nos tocó explicarle lo que era la calle Mayor y el Pla… Y bueno, acaba de 
presentar hace una semana por Registro una nota en la que manifestaba que estaba muy 
interesada en las medidas de las  rayas,  la  anchura de la  carretera del  puerto,  según 
usted… Que bueno, la llama carretera del puerto, pero es la Avenida Jaime Chicharro.  
¡Pero bueno…! Usted sigue diciendo cosas que se confunde muchas veces. Nosotros no 
nos confundimos; sabíamos lo que votábamos. De hecho, toda la intervención de la Sra. 
Suay fue citando leyes… Me acuerdo perfectamente, y aún así le dijimos que nosotros 
presentábamos una moción,  porque no queríamos trabajar  con ese tipo de circos que 
tienen unas rutas itinerantes. Pero vamos, ¡que la Generalitat también lo ha dicho ahora! 
Posteriormente a que nosotros presentáramos la moción, la propia Generalitat Valenciana 
también dijo lo mismo para todo el País Valencià; no solo lo dijimos nosotros.

Pero vamos, no le digo nada en contra de la jurisprudencia. La estudiaremos. Se lo 
agradezco. Pero vamos, que diga que estoy confundido… No, no estábamos confundidos; 
es que no queremos trabajar con circos que trabajen con animales. Y lo decimos claro.

Que diga lo de copia y pega, también me resulta extraño, porque es una moción 
que trabajamos y que de hecho la aplicamos a nivel municipal. No la hemos cogido por  
coger, ni era del partido. La presentamos a nivel municipal del Acord per Borriana.  No la 
presenté yo solo, la presentó el Acord per Borriana. De todas formas, ¿qué problema tiene 
usted con el copia y pega, si acaba de abstenerse en dos mociones, porque no le ha dicho 
su partido a nivel autonómico si puede adherirse o no a ellas. Y eso lo ha dicho usted hace 
un rato; así que no nos diga copia y pegas sí o no. O sea, le han venido fenomenal las 
intervenciones del Partido Popular y de CIBUR justificando su abstención; porque usted se 
ha copiado de lo  que ellos  han dicho.  Pero realmente sabemos que se ha abstenido 
porque a nivel autonómico su partido no se ha pronunciado. Por tanto, si no hay criterio 
municipal, no hay criterio municipal. No venga a engañarnos, Sra. Sanchis.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Del Moral, lo primero es que es bastante barriobajero usted; y eso 
ya se lo digo porque yo me puedo confundir, y ponerlo en mi facebook, y usted o quien sea 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

copiarlo y pasarlo a los demás. Ya digo desde aquí que eso es un delito. Que sepan que 
es un delito; que les quede muy clarito… Yo me puedo confundir: una cosa es que yo me 
confunda con un nombre, y además eso ha sido toda la vida la carretera del puerto, y no 
creo yo que sea tan grave.

Y otra cosa es que usted empiece a legislar algo para lo cual no está cualificado… 
No es que no esté cualificado; es que no tiene competencia este Ayuntamiento. Y se lo 
está diciendo a usted un Tribunal. O sea, que no me diga a mí ahora que yo (porque me 
equivoque) o que yo asuma las decisiones de mi partido.  La alcaldesa sabe que estaba 
llamando  por  teléfono  a  mi  partido,  y  me  han  dicho:  “Nosotros  no  tenemos  aún 
posicionamiento”.   Y a mí francamente no me ha gustado, y he sido la que ha llamado, 
porque no me ha gustado. Y he decidido yo abstenerme. Y el de mi partido me ha dicho: 
“Haz  lo  que  quieras;  porque  como  nosotros  no  la  tenemos  aún,  tampoco  tenemos  
posicionamiento...”  

Es lógico y normal que cuando yo tenga o me den a mí una moción de las que 
corren por todos los sitios, que en un partido político se vote lo mismo. Y estas, que son de 
la Federación, lógicamente se vota lo mismo en todos los sitios; no como ustedes, que en 
cada sitio… Bueno, es que ustedes no son partido político, sino que son una plataforma, y 
hacen lo que quieren. Nosotros, por supuesto tenemos disciplina de partido; nos reunimos 
una vez al mes, y las discutimos. Y las que llegan como me han llegado a mí al principio, 
pues llamo y pido opinión. Pero sí soy bastante libre para votar lo que quiera. Eso se lo  
puedo  asegurar.  Y  yo  desde  luego  no  voy  a  votar  nada  para  lo  que  no  tenga 
competencias.”

Sr. Del Moral: “Quiero decirle que no sé qué está diciendo de lo de facebook. Ahí no voy a 
entrar, porque es que yo no la tengo en facebook  ni muchísimo menos, y sé que no he 
pasado nada… Simplemente sé que se confundió. 

Y sobre el apelativo de barriobajero, yo no entraré en ningún apelativo calificativo 
contra usted, ni muchísimo menos. Creo que es entrar en lo personal, y aquí estamos para 
hablar  de política.  Le he respondido políticamente,  y  no entraré en temas personales, 
como ha hecho usted.”

Sra. Sanchis: “Si le parece no entrar en temas personales mencionar un error que yo he 
cometido… Que además yo creo  que son  errores  bastante  mínimos… Bueno,  peores 
errores ha cometido usted; como gastar dinero público a lo tonto; cosa que yo jamás ni he 
hecho ni haré...”

Sr. Del Moral: “Evidentemente esta parte no la tenía muy preparada, y le ha salido como 
le ha salido. Entiendo que el derecho al pataleo lo tiene todo el mundo, Sra. Sanchis.”

4.-  Sra. Sanchis: “Mi última pregunta es para usted; y ya sabe qué le voy a preguntar… 
El  día  23  de  marzo  se  informó  de  la  inadmisión  del  recurso  de  Vistamar  por  la  no 
suspensión de la condición de agente urbanizador; lo que refuerza la decisión que tomó en 
su  momento  este  consistorio  de  quitar  la  condición  de  agente  urbanizador  a  la 
urbanizadora Golf Sant Gregori.

Entiendo mucho menos que no se conteste ahora a este recurso, denegando su 
petición.  Y no entiendo qué le impide a usted contestar y poner a este consistorio en la  
situación de vulnerabilidad que le está poniendo. Solo tiene que hablar con los Técnicos de 
esta Casa (como he hecho yo), y verá que lo que le estoy diciendo es cierto.

Y sé a ciencia cierta que se lo han dicho; y que usted está haciendo caso omiso de 
ello. Lo sé a ciencia cierta… Y me gustaría que nos explicara por qué; por qué no está 
haciendo caso a lo que le dicen desde los Servicios Técnicos de esta Casa y está dejando 
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pasar el tiempo  a lo tonto.”

Sra. Alcaldesa: “Yo creo que eso de dejar pasar el tiempo a lo tonto lo acaba de decir de 
una forma muy inconsciente e irresponsable, utilizando palabras que se han utilizado aquí. 
El caso de responder o no responder, sí que he hablado con los Técnicos; me consta que  
me han dicho que nos estamos poniendo (todo eso que acaba de decir) no me consta… 
Pero sí que estamos en contacto… Hoy precisamente hemos tenido una reunión con los 
propietarios (una asociación de propietarios que se ha creado, que ya está formada por 
unos 40 propietarios) Estamos teniendo contactos y reuniones con personas que pueden 
hacer  avances;  como  se  están  haciendo  desde  nuestro  punto  de  vista,  y  somos 
conscientes de que los están haciendo, para intentar resolver el  problema de la mejor 
forma para todos; para vecinos, y especialmente para el Ayuntamiento, que es el caso que 
nos ocupa.

O sea, no vamos a hacer nada que sea perjudicial para el Ayuntamiento. Si quiere  
que le cuente más información,  son reuniones que no hemos tenido aún formalmente. 
Tenemos más documentación que también le podemos aportar. Pero este mes de abril y el  
de mayo tendremos avances en el tema. 

No puedo decirle nada más. Que los Técnicos me han dicho que tenemos que 
resolver; eso se lo niego.”

Sra.  Sanchis:  “¿El  arreglar  la  situación  significa  devolverle  la  condición  de  agente 
urbanizador a la urbanizadora Golf Sant Gregori?”

Sra. Alcaldesa: “Resolver la situación significa resolver la situación de la mejor forma para 
los propietarios y para el Ayuntamiento.”

Sra. Sanchis: “Si es devolver la condición de agente urbanizador… Yo creo que  no es la 
mejora manera. Usted sabe que solo hay una forma legal de resolver esto, y es hacer un 
concurso, que se presenten empresas que demuestren la solvencia económica y técnica, y 
que se adjudique de forma legal. Si no, se estará cometiendo un delito de prevaricación. 
Usted lo sabe. Devolver la condición  de agente urbanizador es un delito; y no adjudicarla 
con un concurso, es otro delito. Usted verá lo que quiere hacer… Usted verá si quiere 
enfrentarse a  demandas  por  prevaricación;  o  quiere arreglar  esto de la  mejor  manera 
posible. 

Yo le digo que es muy difícil devolvérsela (y esto son palabras de los Técnicos de 
esta  Casa)  porque no tienen  la  condición  de  agente  urbanizador,  porque por  silencio 
administrativo no la tienen. Y para poder levantar el concurso de acreedores, necesitan 
tener la condición de agente urbanizador. Y palabras del Técnico de esta Casa: “…  es la 
pescadilla  que  se  muerde  la  cola…” Y  eso  es  de  la  semana  pasada.  No  me  estoy 
inventando nada; y no le estoy diciendo nada que no sea así. 

A mí también me ha llegado el rumor de que aquí se está vendiendo fincas que se 
compraron como rústicas, que se están vendiendo como urbanas. Yo no sé qué significado 
puede tener eso, ni por qué se está haciendo. Pero sí que me ha llegado el rumor de que 
eso se está llevando a cabo… La verdad es que no lo sé cierto; no he logrado averiguar 
aún por qué. Si usted lo averigua, me gustaría que me lo dijera.”

Sra. Alcaldesa: “A mí sí que me gustaría concretar una de las cuestiones; que todos los 
pasos que se dé desde el Ayuntamiento, se hará de la manera legal, como no puede ser 
de otro modo. Eso no lo dude.

¿Y compra de fincas rústicas que se pasan a urbanas está diciendo?”
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Sra.  Sanchis:  “Sí,  lo  que se está vendiendo ahora se compró  en  su  momento como 
rústica, y ahora se está vendiendo a otras sociedades como urbana… Eso es lo que me ha 
llegado. No me han dicho ni las personas que lo están haciendo…” 

Sra. Alcaldesa: “Yo creo que son rumores…”

Sra. Sanchis:  “Exactamente por eso se lo estoy preguntando. A mí me ha llegado ese 
rumor. Yo le estoy preguntando si usted sabe algo de eso...”

Sra. Alcaldesa: “Yo supongo que una finca rústica no se puede vender como urbana si no 
hay una revalorización de las ponencias catastrales. Eso es una cosa…. Si tiene rumores, 
me gustaría mucho que me confirmada de dónde vienen esos rumores, para poder tener 
constancia de ese hecho.”

Y sin más asuntos de qué tratar,  la Presidencia levanta la sesión a las 23 horas y 00  
minutos, de la cual, como Secretaria doy fe, y para que conste extiendo la presente acta  
que firmo junto con la Sra. Alcaldesa.

 LA  ALCALDESA LA SECRETARIA ,  

Documento firmado electrónicamente al margen
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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA REALITZADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT EL 6 
D'ABRIL DE 2017

A la ciutat de Borriana, el 6 d'abril de 2017, es reuneixen a la sala de sessions de la casa 
consistorial  de l'Ajuntament de Borriana, assistits per la secretària,  Sra.  Iluminada Blay 
Fornas,  i  la  interventora,  Sra.  M.  Carmen  González  Bellés,  els  senyors  i  senyores 
següents:

ALCALDESSA
SRA. MARIA JOSÉ SAFONT MELCHOR (PSOE)

TINENTS D'ALCALDE
1r. SR. VICENT GRANEL CABEDO (Compromís)
2n. SR. CRISTOFER DEL MORAL ESPINOSA (Se Puede Burriana)
3r. SR. VICENTE APARISI JUAN (PSOE)
4a. SRA. MARIA ROMERO CANO (Compromís) 
5a. SRA. M. CRISTINA RIUS CERVERA (PSOE)
6é. SR. JAVIER GUAL ROSELL (PSOE)
7é. SR. MANUEL NAVARRO RUIZ (Se Puede Burriana)

REGIDORS
SR. BRUNO ARNANDIS VENTURA (PSOE)
SRA. M. LLUÏSA MONFERRER AGUILELLA (PSOE)
SR. SANTIAGO ZORÍO CLEMENTE (Compromís)
SR. JUAN FUSTER TORRES (PP)
SRA. ANA MONTAGUT BORILLO (PP) 
SR. ÍÑIGO LOSADA BREITLAUCH (PP)
SRA. VICTORIA MARÍA MARÍN FUENTES (PP)
SRA. M. CONSUELO SUAY MONER (PP)
SR. CARLOS SOLÁ PERIS (PP)
SR. ALEJANDRO CLAUSELL EDO
SRA. MARIOLA AGUILERA SANCHIS (Cibur)
SR. ANTONIO SÁNCHEZ AVILÉS (Cibur)
SRA. M. JESÚS SANCHIS GUAL (Ciudadanos)

La Sra. presidenta declara oberta la sessió, quan són les 19 hores i 1 minut, i es passa a 
continuació a llegir i resoldre els assumptes compresos en l'ordre del dia.

PRESA DE POSSESSIÓ DEL SR. ALEJANDRO CLAUSELL EDO, COM A REGIDOR 
D'AQUEST AJUNTAMENT PEL PARTIT POPULAR (PP)

La Secretaria dóna compte d'informe proposta de la Secretaria, del tenor següent:

“Donat compte a la corporació que s'ha presentat en aquest Ajuntament credencial emesa 
per  la  Junta Electoral  Central,  en  data  3 d'abril  de  2017,  per  la  qual  es  designa SR. 
ALEJANDRO  CLAUSELL  EDO,  pel  partit  PARTIT  POPULAR  (PP),  regidor  d'aquest 
Ajuntament, per renúncia de Sr. Enrique Safont Melchor, i que aquest ha complit l'obligació 
que preveu l'art. 75.7 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, 
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de formular declaració sobre causes de possible incompatibilitat i sobre qualsevol activitat 
que li proporcione o puga proporcionar ingressos econòmics, així com declaració dels seus 
béns patrimonials, és procedent que prenga possessió del seu càrrec, per a la qual cosa 
se li ha cursat la corresponent citació.

L'Alcaldia procedeix a cridar el Sr. ALEJANDRO CLAUSELL EDO, el qual presta jurament 
o  promesa que  ve  establida  en  el  RD 707/1979,  de  5  d'abril,  atenint-se  a  la  fórmula 
ʻpromet per la meua consciència i honor complir fidelment les obligacions del càrrec 
de regidor amb lleialtat al rei,  i guardar i fer guardar la Constitució com a norma 
fonamental de l'Estatʼ, i en conseqüència la Presidència el declara possessionat en el 
seu càrrec, i ocupa el seu lloc corresponent.”

La corporació es dóna per entesa. 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ESBORRANY DE L'ACTA CORRESPONENT A LA 
SESSIÓ ORDINÀRIA REALITZADA EL DIA 1 DE SETEMBRE DE 2016, EN LA SEUA 
VERSIÓ EN LES DUES LLENGÜES OFICIALS (Secretaria)

La Secretaria  dóna compte  de  l'esborrany  de  l'acta  corresponent  a  la  sessió  plenària 
ordinària  realitzada  el  dia  1  de  setembre  de  2016,  en  la  seua  redacció  en  ambdues 
llengües oficials.

Sotmesa l'acta a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del Ple 
de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

2.- ESMENA, SI ESCAU, DE L'ACORD PLENARI DE 26 DE FEBRER DE 1998 I, EN 
CONSEQÜÈNCIA, CESSIÓ GRATUÏTA, A LA CONSELLERIA DE SANITAT UNIVERSAL 
I SALUT PÚBLICA, DE LA FINCA REGISTRAL NÚM. 60380 DESTINADA A CENTRE DE 
SALUT I, EN CARRETERA NULES 26 (exp. G-13227/2015) (Àrea II. Neg. Urbanisme) 

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent 
d'Urbanisme i Medi Ambient, del tenor següent:

“Examinades les actuacions que consten en l'expedient de cessió gratuïta a la Conselleria 
de  Sanitat  de  l'immoble  delimitat  per  l'illa  que  conformen  la  ronda  de  la  Panderola, 
l'avinguda de Nules, el carrer de València i el carrer de Mallorca per a la construcció d'un 
centre de salut,  acordada pel  Ple d'aquest  Ajuntament en data 26 de febrer de 1998 i 
acceptada  per  Decret  68/1998,  de  26  de  maig,  del  conseller  d'Economia,  Hisenda  i 
Administració Pública (DOGV núm. 3267, de 18 de juny de 1998).

Vist que el bé immoble cedit figurava inscrit en l'Inventari de béns immobles municipal,  
amb  els  números  24,  25  i  26  i  denominació  antic  col·legi  Historiador  Viciana ,  ambʻ ʼ  
naturalesa de bé patrimonial i integrat per les següents finques registrals:

 Immoble núm. 24: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
603, llibre 243, foli 248, finca 29653, denominada grup escolar Historiador Vicianaʻ  
a  Borriana,  carretera  de  Nules ,  de  482  mʼ 2 de  superfície;  títol  d'adquisició, 
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certificació segons article 206 de la Llei hipotecària. 

 Immoble núm. 25: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
389, llibre 169, foli  199, finca 21945, de 501 m2 de superfície; títol  d'adquisició, 
compra, segons escriptura autoritzada pel notari de Borriana, Sr. Carlos Montalbán, 
el 7 de desembre de 1955. 

 Immoble núm. 26: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
666, llibre 262, foli 241, finca 31711, de 707,31 m2 de superfície; títol d'adquisició, 
compra, segons escriptura autoritzada pel notari de Borriana, Sr. Carlos Montalbán, 
el 29 de juliol de 1970. 

La suma de les superfícies de les esmentades finques registrals cedides era de 1.690,31 
m2.

Vist que la Conselleria d'Economia, Hisenda i Ocupació ha comunicat a aquest Ajuntament 
diverses vegades la discrepància entre la superfície cedida, de 1.690,31 m2, i l'ocupada 
per  la  construcció  del  centre  de  salut  sobre  la  base  d'una  parcel·la  de  2.917,08  m2 

corresponent al recinte tancat de l'antic col·legi Historiador Viciana, i ha requerit  aquest 
Ajuntament perquè efectuara els tràmits necessaris que permeteren formalitzar i inscriure 
la cessió.

Vist que per Decret 2015-3778, d'11 de desembre de 2015, l'Alcaldia va resoldre incloure 
en la següent rectificació de l'Inventari municipal l'alta del bé immoble denominat  eʻ difici 
del col·legi Historiador Vicianaʼ, de 1.178,80 m², a fi de possibilitar la immatriculació de la 
finca que ocupava l'edificació del col·legi, d'acord amb el que preveu l'article 206 de la Llei  
hipotecària; i de regularitzar la cessió. I vist que l'esmentada rectificació d'inventari va ser 
acordada pel Ple de l'Ajuntament, en sessió realitzada el 3 de març de 2016.

Vist que en data 8 d'abril de 2016 (RE 5135) el Registre de la Propietat de Nules núm. 1 
va  emetre  qualificació  desfavorable  a  la  inscripció  registral  sol·licitada,  suspenent  la 
pràctica de la immatriculació de la finca núm. 210, fins que no es procedira a la prèvia 
agrupació de les finques registrals núm. 29653, núm. 21945 i núm. 31711 de Borriana, i de 
la mateixa finca que es pretenia immatricular, fent constar que:

la superfície gràfica de la parcel·la cadastral 8994301YK4189S001ZW, segons 
certificació cadastral obtinguda pel registrador que subscriu amb data 6 d'abril 
de 2016, és de 2.900 m²; que la superfície que ara es pretén immatricular és 
de 1.171,80 m²; i que la superfície total resultant de les tres finques inscrites 
més la que ara s'immatricularia és de 2.862,11 m² (482 + 501 + 707,31 + 
1.171,80).
En conseqüència quedaria pendent de regularització una superfície de 37,89 
m², que atesa la seua escassa magnitud i  en ser inferior al 5% de la total  
inscrita  no  plantejaria  problema d'actualització  en  inscriure  la  corresponent 
gràfica cadastral, tenint en compte l'incís final de l'art. 201 de la LH i que l'art. 9 
obliga a consignar en la inscripció la superfície que resulte de la representació 
gràfica que haja sigut objecte d'inscripció.

Vist que per Decret núm. 2016-2131, de 14 de juliol, l'Alcaldia va resoldre rectificar l'error 
material advertit en el dispositiu primer del Decret 2015-3778, d'11 de desembre de 2015, i 
la consegüent rectificació en l'Inventari municipal, quedant l'immoble núm. 210 de l'epígraf 
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1r (Immobles) descrit amb una superfície de 1.171,80 m².

Vist que per Decret núm. 2016-2183, de 18 de juliol -notificat el 21/07/16-, l'Alcaldia va 
concedir un període d'audiència a la Generalitat Valenciana com a tercer interessat en el  
procediment d'agrupació de finques, i vist que no ha presentat cap escrit d'al·legacions.

Vist  que  per  Decret  núm.  2016-3632,  de  29  de  novembre,  l'Alcaldia  Presidència  va 
resoldre l'agrupació de les següents finques, que es troben en l'epígraf  d'Immobles de 
l'Inventari municipal:

 Immoble núm. 24: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
603, llibre 243, foli 248, finca 29653, denominada ʻgrup escolar Historiador Viciana 
a  Borriana,  carretera  de  Nules ,ʼ  de  482  m2 de  superfície. Títol  d'adquisició: 
certificació segons article 206 de la Llei hipotecària. 

 Immoble núm. 25: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
389, llibre 169, foli 199,  finca 21945, de 501 m2 de superfície. Títol d'adquisició: 
compra, segons escriptura autoritzada pel notari de Borriana, Sr. Carlos Montalbán, 
el 7 de desembre de 1955. 

 Immoble núm. 26: inscrit en el Registre de la Propietat de Nules núm. 1, en el tom 
666, llibre 262, foli 241, finca 31711, de 707,31 m2 de superfície. Títol d'adquisició: 
compra, segons escriptura autoritzada pel notari de Borriana, Sr. Carlos Montalbán, 
el 29 de juliol de 1970.

 Immoble  núm.  210:  parcel·la  de  1.171,80  m² a  la  ronda  de  la  Panderola  de 
Borriana,  que  conformava  l'antic col·legi  Historiador  Viciana.  Pendent 
d'immatricular.

I obtenir així la finca agrupada amb la descripció següent:

 Parcel·la urbana de 2.862,11 m² de superfície, delimitada per l'illa que conformen la 
ronda de la Panderola, l'avinguda de Nules, el carrer de València i el  carrer de 
Mallorca, formada per l'agrupació de les finques registrals núm. 29653, núm. 21945 
i núm. 31711, de 482 m², 501 m² i 707,31 m² respectivament; i la finca més amunt 
descrita amb el núm. 210 de l'Inventari municipal, de 1.171,80 m².

Referència cadastral: 8994301YK4189S0001ZW; segons consta en la certificació cadastral 
descriptiva i gràfica electrònica.

Vist que, elevat a públic l'esmentat Decret núm. 2016-3632 mitjançant certificació de la 
Secretaria General municipal, va ser presentat en el Registre de la Propietat de Nules 1, 
que va practicar la inscripció registral en data 16 de gener de 2017, on segueix:

Finca núm. 60370 del  municipi  de Borriana,  inscrita en el  tom 2068, llibre 1035 de 
Borriana, foli 41, inscripció 1a. CRU:12015000895308.
Descripció extensa de la finca: URBANA: parcel·la urbana de DOS MIL NOU-CENTS 
METRES QUADRATS, a Borriana, carretera de Nules 26 A. Delimitada per l'illa que 
conformen la ronda de la Panderola,  l'avinguda de Nules, el  carrer  de València i  el  
carrer de Mallorca. 
Limita: nord, carrer de Mallorca; sud, ronda de la Panderola; est, carretera de Nules, i 
oest, carrer de València.
Referència cadastral: 8994301YK4189S0001ZW
Naturalesa del domini: patrimonial de l'Ajuntament de Borriana, en virtut d'acord plenari  
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de 21 de maig de 1997. 
Destinació i acord que ho haguera disposat: cessió gratuïta a la Conselleria de Sanitat 
per a la construcció d'un centre de salut, segons acord de 26 de febrer de 1998.
Títol: 100% del ple domini per títol d'agrupació formalitzada en certificació administrativa 
autoritzada per l'Ajuntament de Borriana el 30 de novembre de 2016.

Atés que, d'acord amb l'article 109.2 del Reial decret 1372/1986, de 13 de juny, pel qual es 
va aprovar el Reglament de béns de les entitats locals (d'ara endavant RB), i l'article 186 
de  la  Llei  8/2010,  de  23  de  juny,  de  la  Generalitat,  de  règim  local  de  la  Comunitat  
Valenciana,  els  béns  immobles  patrimonials  poden  cedir-se  gratuïtament  a  entitats 
públiques sempre que els fins que justifiquen la cessió redunden en benefici dels habitants 
del terme municipal, devent-se la cessió efectuar-se de conformitat amb el procediment 
previst en el Reglament de béns de les entitats locals.

Atés que l'expedient de cessió gratuïta a favor de la Conselleria de Sanitat i Consum de 
l'immoble denominat antic col·legi Historiador Viciana , delimitat pels carrers de València,ʻ ʼ  
de Mallorca, carretera de Nules i ronda de la Panderola, per a la construcció d'un centre de 
salut, va tenir la seua oportuna tramitació administrativa, complint-se el tràmit d'informació 
pública regulat  en  l'article  110.1 del  Reglament  de béns de les entitats  locals,  segons 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província núm. 16, de 5 de febrer de 1998, i acord del 
Ple d'aquest Ajuntament de 23 de febrer de 1998 de cessió de les finques registrals núm.  
29653, núm. 21945 i núm. 31711 de Borriana.

Atés que l'obra de construcció del centre de salut va finalitzar l'any 1999.

Atés que, havent-se immatriculat la finca de 1.171,80 m², en la qual es trobava construït el 
col·legi  Historiador  Viciana  de  Borriana,  i  havent-se  agrupat  l’esmentat  immoble  a  les 
finques registrals núm. 29653, núm. 21945 i núm. 31711 de Borriana, en la finca registral 
núm.  60370,  de  2.900  m²,  és  procedent  esmenar  l'acord  de  cessió  gratuïta  per  a  la 
construcció d'un centre de salut efectuada el 26 de febrer de 1998 per aquest Ajuntament a 
la  Conselleria  de  Sanitat,  a  fi  de  regularitzar  la  cessió  física  efectuada  al  seu  dia  i 
possibilitar l'atorgament de l'escriptura de cessió i acceptació de la totalitat dels terrenys 
ocupats pel centre de salut construït, i que coincideixen amb l'illa que conformen la ronda 
de la Panderola, l'avinguda de Nules, el carrer de València i el carrer de Mallorca.

Atés que, de conformitat amb el que preveu l'article 110 RB, en tot cas, la cessió gratuïta 
dels béns requereix acord adoptat amb el vot favorable de la majoria absoluta del nombre 
legal de membres de la corporació. 

Per tot l'anterior, vist l'informe de la cap de la Secció II i el de la Secretaria General, i amb 
el  dictamen  favorable  de  la  Comissió  Informativa  d'Urbanisme i  Medi  Ambient,  el  Ple 
d'aquest Ajuntament per majoria absoluta ACORDA:

PRIMER.- Esmenar  l'acord del Ple d'aquest Ajuntament de 26 de febrer de 1998 i,  en 
conseqüència, cedir gratuïtament a la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública, per 
a la construcció d'un centre de salut, el següent bé immoble inclòs en l'Inventari de béns 
d'aquesta corporació davall els números núm. 24, núm. 25, núm. 26 i núm. 210, i inscrit en 
el Registre de la Propietat de Nules núm. 1 amb la descripció següent:

Finca núm. 60370 del municipi de Borriana, inscrita en el  tom 2068, llibre 1035 de 
Borriana, foli 41, inscripció 1a.
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Descripció extensa de la finca: URBANA: parcel·la urbana de DOS MIL NOU-CENTS 
METRES QUADRATS, a Borriana, carretera de Nules 26 A. Delimitada per l'illa que 
conformen la ronda de la Panderola,  l'avinguda de Nules, el  carrer  de València i  el  
carrer de Mallorca. 
Limita: nord, carrer de Mallorca; sud, ronda de la Panderola; est, carretera de Nules, i 
oest, carrer de València.
Referència cadastral: 8994301YK4189S0001ZW
Naturalesa del domini: patrimonial de l'Ajuntament de Borriana, en virtut d'acord plenari  
de 21 de maig de 1997. 
Destinació i acord que ho haguera disposat: cessió gratuïta a la Conselleria de Sanitat 
per a la construcció d'un centre de salut, segons acord de 26 de febrer de 1998.
Títol: 100% del ple domini per títol d'agrupació formalitzada en certificació administrativa 
autoritzada per l'Ajuntament de Borriana el 30 de novembre de 2016.

SEGON.- Facultar l'Alcaldia Presidència per a la firma de tots els documents i actuacions 
que resulten necessaris amb vista a la formalització de la cessió a la Conselleria de Sanitat 
Universal i Salut Pública de la finca registral núm. 60370, en què es troba construït un 
centre de salut.

TERCER.- Notificar el present acord a la Conselleria d'Hisenda i Model Econòmic de la 
Generalitat Valenciana, d'acord amb el que preveu l'article 109.2 del Reglament de béns 
de les entitats locals.”

En relació amb el fons de l'assumpte, no es produeixen intervencions.

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del 
Ple de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

3.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DEL PROJECTE D'OBRES DE RENOVACIÓ I MILLORA 
DE LES INFRAESTRUCTURES DEL SERVEI - ANY 2017 (exp. G2921/2017) (Àrea II. 
Neg. Urbanisme)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent 
d'Urbanisme i Medi Ambient, del tenor següent:

“Vist el  projecte  d'obres  de  RENOVACIÓ I  MILLORA DE LES INFRAESTRUCTURES 
D'AIGUA I CLAVEGUERAM. ANY 2017, presentat el 22 de febrer de 2017 (RE 2438) per la 
mercantil  Sociedad  de  Fomento  Agrícola  Castellonense,  SA,  amb  un  pressupost 
d’1.020.270,24 € (EM, sense GG i BI ni IVA), redactat per l'enginyer industrial Sr. Pedro 
Villanueva Mallén.

Vist que:

I.- Per acord del Ple d'aquest Ajuntament de 4 de desembre de 2014 es va adjudicar el 
contracte de gestió dels serveis públics d'abastiment d'aigua potable i de clavegueram de 
Borriana a la mercantil Sociedad de Fomento Agrícola de Castellón, SA (Facsa).

II.- Consta en l'expedient un informe de supervisió de l'enginyer de camins municipal, de 3 
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de març de 2017, en el qual es fa constar:

El projecte, redactat per Facsa, s'emmarca en el Pla anual de renovació i millora 
de les infraestructures del servei,  establit  en el  vigent contracte d'abastiment 
d'aigua  i  de  clavegueram  del  municipi,  que  fixa  el  compromís  per  part  del 
concessionari  d'escometre  anualment  aquestes  obres  amb  un  import  i  abast 
determinats.

De  conformitat  amb  el  plec  regulador,  per  a  la  realització  de  les  obres  el 
concessionari ha d’elaborar anualment el corresponent projecte, ajustant-se a les 
condicions  contractuals,  indicant  clarament  l'import  corresponent  al  servei 
d'abastiment i l'import corresponent al servei de clavegueram; i ha de presentar el 
projecte a l'Ajuntament per a la seua supervisió, aprovació i replantejament. 

El plec planteja l'execució d'obra de renovació de les xarxes municipals d'aigua 
potable i clavegueram al llarg del període concessional en deu fases, corresponent 
el present projecte a la tercera fase del pla de renovació.

Les  obres  previstes  dins  del  projecte  són  les  previstes  en  el  Pla  director 
d'abastiment  i  de  clavegueram,  d'acord  amb  les  determinacions  del  plec  i  de 
l'oferta, actualitzat amb els ajustos derivats de l'interés o necessitat del servei, i 
consensuades  amb  l'Ajuntament,  seguint  criteris  d'optimització  i  coordinació 
d'obres d'aigua i clavegueram. En concret en el present projecte es refereix a la 
renovació de xarxa d'aigua potable dels carrers següents:

C/ Sant Andreu Avinguda del Camí d’Onda
C/ Primer de Maig C/ General Prim
C/ Sta. Helena C/ Joaquín Peris Fuentes
C/ Peu de la Creu Av. Jaime Chicharro

Av. Mediterrània
Pl. Tremedal C/ Fanzara
C/ Tremedal C/ Lourdes
C/ Sant Joan C/ Àngels
C/ Creu de Sant Joan C/ Sant Guillem

Respecte a la xarxa de clavegueram, es defineix i valora la renovació de xarxa 
dels carrers següents:

C/ Cid P. Monges
C/ Mariano Benlliure C/ General Prim
C/ Pere Cornell C/ Joaquín Peris Fuentes
C/ V. Cantos Figuerola Pl. Tremedal
C/ Sant Andreu. C/ Sant Joan
C/ Primer de Maig C/ Creu de Sant Joan
C/ Sta. Helena C/ Tremedal
C/ Peu de la Creu C/ Fanzara

El projecte preveu, a més, que les obres de reposició en els trams afectats es 
resolguen atenent a l'adequació i accessibilitat dels seus paviments, a partir de les 
característiques funcionals i  la regulació viària aplicable en cada cas, tenint  en 
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compte la normativa urbanística i les afeccions de l'entorn. 

El pressupost del projecte és d’1.020.270,24 €  (EM, sense GG i BI ni IVA), dels 
quals 488.004,16 € corresponen a obres de clavegueram i 532.266,08 € a obres 
d'aigua  potable.  Aquest  pressupost  es  correspon  amb  el  fixat  en  l'oferta  del 
concessionari  i  el  contracte  (equivalent  a  un  percentatge  del  90% i  32% dels 
ingressos anuals respectius del servei) (*); per a la seua definició s'han aplicat, a 
més, els preus unitaris del plec corregits a la baixa en un 30%, d'acord així mateix 
amb les condicions contractuals. Incorpora els corresponents estudis de gestió de 
residus, geotècnic i de seguretat i salut.(**)

(*)  Per  a  la  definició  del  pressupost,  l'empresa  concessionària  ha  presentat  el 
document  titulat  FORMULACIÓ  DE  L'IMPORT  DE  LES  OBRES  ANUALS 
D'ABASTIMENT I  CLAVEGUERAM DE L'EXERCICI  2017 I  REGULARITZACIÓ 
DE  LES  DE  L'EXERCICI  2016,  en  què  acrediten  o  justifiquen  les  quanties 
corresponents, a partir dels ingressos haguts en 2016 i els previstos per a 2017; 
respecte d'això es fa constar que el Ple de l'Ajuntament de data 2 de març de 2017 
va adoptar l'acord de ʻmantenir per a l'exercici de 2017 els mateixos preus i tarifes 
de  l'exercici  2016  en  el  contracte  de  gestió  dels  serveis  públics  d'aigua  i 
clavegueramʼ. 

(**) El pressupost inicial estricte del projecte, d'acord amb els ingressos previstos, 
seria d’1.039.355,14 €; no obstant això, la liquidació del projecte de renovació de 
xarxa corresponent a l'exercici 2016 presenta un saldo romanent desfavorable de 
23.222,91 €.  De conformitat  amb les  previsions  de l'actuació,  aquest  saldo de 
liquidació s'incorporarà com a partida romanent negativa (despesa) al pressupost 
de renovació del següent exercici (2017), amb la qual cosa resulta la quantia final 
assenyalada d’1.020.270,24 €.

El  Projecte  es  considera  viable  tècnicament  i  econòmicament,  així  com 
conforme amb la normativa urbanística municipal i sectorial d'aplicació; en 
particular, queda acreditada la idoneïtat del sòl en què s'emplacen les obres per a 
albergar aquest tipus d'instal·lacions, d'acord amb les determinacions del vigent 
PGOU,  sense  perjudici  del  seguiment  arqueològic  corresponent  en  els  trams 
inclosos  en  l'àmbit  del  Pla  especial  de  protecció  del  centre  històric,  que  es 
programa  expressament.  Així  mateix, es  constata  la  plena  possessió  i 
disponibilitat real dels terrenys necessaris, lliures de càrregues i gravàmens, 
per a la normal execució de les obres i, en conseqüència de tot això, l'adequació 
del Projecte; per la qual cosa no s'aprecia inconvenient a procedir a la tramitació 
de l'expedient.

III.- Consta així mateix en l'expedient l'acta de la reunió realitzada l'1 de febrer de 2017 per  
la Mesa tècnica de seguiment del contracte de gestió, constituïda de conformitat amb el 
que preveu la clàusula XXII del plec de condicions regulador de l'esmentada contractació.

Atés que:

I.-  La  normativa  aplicable  al  present  procediment  està  constituïda  principalment  pels 
articles 88, 90 i 93 del RDL 781/1986, de 18 d'abril (TRRL), en relació amb els articles 121 
a 126 del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s'aprova el text refós 
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de la Llei de contractes del sector públic (TRLCSP).

II.-  L'aprovació del  projecte  correspon  a  l'òrgan  de  contractació  que,  d'acord  amb  la 
disposició addicional segona del TRLCSP, és el Ple de l'Ajuntament.

Per tot això, vist l'informe emés per la cap de la Secció II i de conformitat amb el dictamen 
de la Comissió Informativa d'Urbanisme i Medi Ambient; el Ple d'aquest Ajuntament, fent ús 
de les facultats que legalment té conferides, ACORDA:

PRIMER.-  Aprovar  el  projecte  d'obres  de  RENOVACIÓ  I  MILLORA  DE  LES 
INFRAESTRUCTURES DEL SERVEI. ANY 2017, presentat el 22  de febrer de 2017 (RE 
2438) per la mercantil Sociedad de Fomento Agrícola Castellonense, SA (Facsa), amb un 
pressupost d’1.020.270,24 € (EM, sense GG i BI ni IVA).

SEGON.- Ordenar la publicació d'aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província.

TERCER.- Contra el present acte, per posar fi a la via administrativa, es pot interposar, en 
el termini d'un mes, recurs potestatiu de reposició davant del Ple d'aquest Ajuntament o, en 
el  termini  de  dos  mesos,  recurs  contenciós  administratiu  davant  del  jutjat  d'aquesta 
jurisdicció de la ciutat de Castelló de la Plana, de conformitat amb allò que disposen els 
articles 123 i 124 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú de 
les administracions públiques, i articles 8 i 46 de la Llei 29/1998, de 13 de juliol. Això sense 
perjudici que es puguen utilitzar altres recursos si s’estimara oportú.”

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Aparisi: “Com he explicat aquest matí en la Comissió d'Urbanisme, seré breu… És a 
dir, que són unes obres que entren en el pla director. Heu de saber que és un document  
viu, i en qualsevol moment per qualsevol urgència si s'ha de canviar es canvia.

També vull dir a tot el Ple que la setmana després de Pasqua ens reunirem, i els 
presentarem el pla director.”

Sr. Fuster: “En primer lloc, el nostre vot serà favorable. Vull posar en valor el contracte que 
vam licitar en la nostra època de govern; un contracte que en aquell moment vam haver 
d'aprovar en solitari, però que estem veient que està permetent a la ciutat millorar en la 
seua renovació, tant en la xarxa d'abastiment d'aigua, com en la de clavegueram.

Únicament trobe a faltar una cosa en el pla director que ens acaba de comentar el  
company, el Sr. Aparisi; i, tal com ell ha dit, es tracta d'un pla que està viu, i que es pot 
modular en funció de les necessitats que tinga el municipi.

I  si  s'observa  el  document,  veiem  les  diferents  actuacions  que  hi  ha  tant  en 
renovació de clavegueram com d'abastiment d'aigua. I trobem a faltar que, així com s'ha 
executat la renovació de l'abastiment del vial al Port, que no s'haja executat la inversió en 
el  clavegueram;  tan  necessària  (no  en  l'actualitat,  sinó  des  de  fa  anys)  que  és  una 
reivindicació que els veïns, i sobretot els empresaris que tenen els seus negocis al camí  
Fondo, històricament vénen reclamant.

Ho dic perquè, tant en l'anterior legislatura com en l'actual, en tot el pla director, el 
que es realitzava era que, amb l'objectiu d'establir l'eficiència màxima dins de l'execució de 
les obres, quan s'alçava un vial per a escometre la renovació bé d'abastiment d'aigua bé 
de clavegueram, s'executaven els dos al mateix temps. I en aquest cas, hem vist que no 
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s'ha  dut  a  terme.  Veiem  que  s'ha  realitzat  una  obra  (d’1.000.000  €)  que  ara  se 
suplementarà amb major inversió; i considerem que potser hauria sigut un moment oportú 
per a haver-nos assegut, haver parlat amb l'empresa, haver avançat part de l'execució dels 
anys  que  falten  per  venir  en  diferents  zones  del  municipi,  o  haver  destinat  part  del 
romanent que avui destinarem per a algunes inversions. I potser, amb alguna planificació 
(no de tres mesos ni  d'un any) però potser d'any o any i  mig, potser es podria haver  
escomés aquesta infraestructura, que realment pensem que és molt necessària.”

Sr. Aparisi: “Simplement per puntualitzar… Com diu el Sr. Fuster, sí que hem estudiat, sí 
que hem intentat fer el clavegueram. Però, tal com he dit fa un moment, és un document 
viu. I en el pla director hi havia el clavegueram de l'Escorredor (el que va a la plaça de la 
Generalitat Valenciana). 

En  fer  les  obres  de  la  carretera  del  Port,  hem vist  que  era  important,  ja  que 
alçaríem tot l'asfalt, i  que tocaríem tota la carretera, perquè també s'ha de canviar tota 
l'aigua potable. Hem fet aquest canvi per això; pel de la plaça Generalitat. 

Però li prenc la paraula, i treballarem per això.”

Sr.  Fuster:  “Li  agraïsc  l'aclariment,  Sr.  Aparisi.  L'única  cosa  per  la  qual  ho  pose  de 
manifest és perquè hem alçat ja, i ara haurem de tornar a alçar, quan ja hem fet fa dos 
mesos una execució d'obra per a posar l'abastiment. El meu comentari era únicament que 
es podria haver aprofitat, i ens hauríem estalviat aquest cost.”

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del 
Ple de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

4.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DEL CODI DE BON GOVERN I ÈTIC DE L'AJUNTAMENT 
DE BORRIANA (exp. G-3893/2017) (Àrea IV. Neg. Participació Ciutadana)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent  de 
Participació Ciutadana, del tenor següent:

“VIST el Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament de Borriana.

ATÉS que el  Codi  de bon govern i  ètic de l'Ajuntament de Borriana consisteix en una 
declaració  de  caràcter  polític  que  es  presenta  al  Ple  de  l'Ajuntament  per  a  la  seua 
aprovació. 

ATÉS que des del punt de vista legal es tracta d'un compromís addicional, més enllà del  
compliment del principi de legalitat, que defineix el Ple de la corporació, però que ha de ser 
assumit voluntàriament per cada membre de la corporació.

VIST l'informe proposta emés respecte d'això per la secretària general.

I de conformitat amb el dictamen de la Comissió Municipal de Participació Ciutadana.

El Ple de l'Ajuntament, fent ús de les atribucions que li confereix l'article 22.2.d de la Llei  
7/1985, de 2 d'abril, i 50.3 del Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, ACORDA:
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Aprovar el Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament de Borriana, que s'adjunta com a 
annex al present acord."
 

ANNEX 

CODI DE BON GOVERN I ÈTIC 
DE L'AJUNTAMENT DE BORRIANA

Justificació

Article 1. Naturalesa del Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament de Borriana

Article 2. Actuacions d'acord amb valors socials i democràtics

a) Respecte de les llibertats individuals i col·lectives i els drets humans

b) Actitud contra la violència

c) Defensa de la llibertat de pensament

d) En favor de la igualtat efectiva entre dones i homes

e) Respecte a la intimitat

f) Aconfessionalitat en l'exercici de la representació pública

g) Promoció de l'ús del valencià

h) Foment de la sostenibilitat ambiental i protecció del patrimoni

i) Racionalitat i no-arbitrarietat en la presa de decisions

j) Inclusió de clàusules de responsabilitat social en els contractes i subvencions

Article 3. Actuacions d'acord amb la integritat, la sobrietat i l'exemplaritat

a) Lleialtat institucional i conducta exemplaritzant

b) Respecte de la legislació sobre incompatibilitats

c) Objectivitat, imparcialitat i neutralitat en l'exercici de les actuacions

d) Deure de confidencialitat dels assumptes públics

e) Respecte a la legislació sobre 'paradisos fiscals'

f) Publicitat institucional

g) Reconeixements honorífics

h) Responsabilitat en les actuacions

i) Rendició de comptes i transparència

j) Presència en els mitjans de comunicació

k) Aplicació del Codi de bon govern i ètic en les xarxes socials

l) Regals i obsequis institucionals

m) Portes giratòries

Article 4. Actuacions d’acord amb el bon ús dels fons públics

a) Ús adequat dels recursos públics

b) Retribucions

c) Desplaçaments per raó del càrrec
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d) Despeses per raó de servei en l'exercici del càrrec

e) Relacions comercials i financeres

f) Disponibilitat de targetes de crèdit o dèbit

g) Acreditació de la condició de regidor o regidora

Article 5. Govern obert i bona administració

a) La bona administració

b) Principis i rendició de comptes de l'activitat pública

c) Transparència en la gestió pública

d) Administració pròxima

e) Tracte amb el personal de la institució

Article 6. Gestió de la informació derivada del Codi de bon govern i ètic

Article 7. Adhesió individual

Annex I. Declaració d'adhesió al Codi de bon govern i ètic dels membres de la corporació 
municipal

Justificació

Determinades ja les directrius generals de bon govern i bona administració i els 
principis  que  han  de  regir  la  conducta  dels  membres  electes  de  les  corporacions 
municipals,  és  procedent  ara  adaptar  aquests  principis  generals  al  cas  concret  de 
l'Ajuntament de Borriana, i ampliar, en tot el que siga necessari, les guies d'actuació dels  
regidors i regidores de la institució.

A pesar de l'amplitud dels àmbits i  especificacions referides als marcs generals 
d'actuació i relació amb la ciutadania que figuren en el Codi de bon govern de la FEMP, es  
troben a faltar altres recomanacions que reflectisquen el caràcter de les actuacions dels 
càrrecs  electes  davant  d'aquelles  grans  qüestions  que  fonamenten  l'actual  societat 
democràtica en què les institucions es troben inserides. Ens estem referint a valors tan 
universals com poden ser els drets humans, la responsabilitat social, la no-discriminació…, 
però també a altres com el respecte a la intimitat, la pròpia imatge, les xarxes socials o la  
llengua pròpia.

I per a elaborar aquesta part s'ha pres com a base el Decret 56/2016, del Consell, 
de 6 de maig, pel qual s'aprova el Codi de bon govern de la Generalitat (DOCV 7781 de 
13.05.2016), text completíssim que recull de manera exhaustiva els principis que han de 
regir la labor de les persones que ocupen els alts càrrecs de la Generalitat i del personal 
assimilat. 

Des de l'equip de govern de l'Ajuntament s'ha considerat oportú incloure un apartat 
referit  a  la  inclusió  de  clàusules  de  responsabilitat  social  en  les  contractacions  i 
subvencions dutes a terme per part de la corporació en aquest Codi de bon govern i ètic.  
La finalitat és fer un pas més en la consecució d'una administració local sensible amb les  
persones  i  que valore  també  aspectes  de  caràcter  social,  mediambiental  i  ètic,  i  que 
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tinguen en compte aspectes com ara la igualtat d'oportunitats, el compliment dels drets 
laborals i socials, qüestions de sostenibilitat, responsabilitat empresarial, comerç ètic, etc.,  
entre altres. I tot això, considerant que hi ha prou normativa aplicable de caràcter europeu, 
estatal i autonòmic que avala la inclusió d'aquest tipus de clàusules.

Encara que el  Codi  de bon govern de la Generalitat  també pot  ser assumit  de 
manera  voluntària  i  mitjançant  l'adhesió  individual  pels  membres  de  les  corporacions 
locals, tal com s'indica en el mateix Decret, s'ha considerat adequat elaborar una adaptació 
a  l'àmbit  particular  de  l'Ajuntament  de  Borriana,  en  tot  el  que  s'ha  considerat  oportú. 
Aquesta adaptació, així mateix, inclou altres aspectes que no figuren en els documents 
mencionats. 

A continuació, doncs, es presenta el document que complementa l'adhesió al Codi 
de bon govern de la FEMP perquè els regidors i regidores de la institució compten amb un 
text propi i detallat que articule el bon govern i l'ètica pública que ha de regir les seues  
actuacions en l'exercici del seu càrrec. 

Article  1.  Naturalesa  del  Codi  de  bon  govern  i  ètic  de  l'Ajuntament  de 
Borriana

Les  disposicions  reflectides  en  aquest  document  estableixen  les  normes  de 
conducta  que  els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  han  de  seguir  en 
l'exercici de les seues funcions dins dels àmbits respectius.

Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han d'actuar d'acord amb els 
principis i valors democràtics establits en la Constitució espanyola, l'Estatut d'Autonomia 
de la Comunitat Valenciana, les ordenances municipals i la resta de l'ordenament jurídic 
aplicable.

Així  mateix,  les  seues  actuacions  han  de  ser  conformes  als  valors  socials  i 
democràtics,  la  integritat,  la  sobrietat  i  l'exemplaritat,  l'honestedat,  l'objectivitat  i  la 
imparcialitat, el  bon  ús  dels  fons  públics,  el  foment  del  govern  obert  i  d'una  bona 
administració.

Article 2. Actuacions d'acord amb valors socials i democràtics 

La ciutadania de Borriana espera dels  seus regidors i  regidores que les seues 
actuacions  en l'exercici  de les  responsabilitats  adquirides  es  realitzen d'acord amb els 
valors socials i democràtics comunament acceptats, i per això, s'estableixen els següents 
criteris relacionats amb aquests.

a) Respecte de les llibertats individuals i col·lectives i els drets humans
Els regidors i  regidores de l'Ajuntament de Borriana,  en l'exercici  de les seues 

funcions, han de respectar i fer respectar els principis quant a drets i llibertats individuals i 
col·lectives inclosos en l'ordenament jurídic d'àmbit estatal, autonòmic, de la Unió Europea, 
en tractats i acords internacionals i, en especial, els recollits en la Declaració Universal 
dels Drets Humans.
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b) Actitud contra la violència
Els regidors i  regidores de l'Ajuntament de Borriana no han de legitimar en les 

seues actuacions i  declaracions públiques el  terrorisme o qualsevol  forma de violència 
contra les persones o col·lectius, ni han d’ofendre la memòria de les víctimes de qualsevol  
tipus de violència política o social, de la violència masclista o de la que han pogut patir  
històricament els defensors i defensores de la democràcia.

c) Defensa de la llibertat de pensament 
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de respectar la llibertat de 

pensament i  de creences,  i  han d'impedir qualsevol  actuació que supose discriminació 
individual  o  col·lectiva per  raó de naixement,  raça,  ètnia,  sexe,  religió,  llengua,  opinió, 
orientació sexual o identitat de gènere o per qualsevol altra circumstància. 

d) En favor de la igualtat efectiva entre dones i homes
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de promoure en les seues 

accions i en l'exercici del seu càrrec la igualtat efectiva de dones i homes i han d'impedir  
qualsevol actuació que contravinga a aquest principi. Igualment, han d'utilitzar en les seues 
comunicacions un llenguatge inclusiu no discriminatori i  l’han de promoure en les àrees 
administratives de què siguen responsables.

e) Respecte a la intimitat
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de respectar els drets a la 

intimitat  personal  i  familiar,  a  l'honor,  a  la imatge i  el  dret  a la protecció de dades de 
caràcter  personal,  de  qualsevol  persona.  Així  mateix,  han d'evitar  qualsevol  acció  que 
supose la intromissió en la intimitat dels adversaris i adversàries polítics quan es tracte 
d'informació que no tinga transcendència pública o que s'haja obtingut il·legalment.

f) Aconfessionalitat en l'exercici de la representació pública
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana assumeixen en l'exercici del 

seu càrrec i en les accions que se’n deriven l'aconfessionalitat de l'Administració. No estan 
obligats a participar en actes religiosos, i únicament poden participar-hi a títol individual en 
atenció al dret de la llibertat religiosa. Així mateix, en l'exercici del seu càrrec, no poden 
participar  en la presidència d'actes religiosos,  excepte en els casos en què,  per raons 
històriques consolidades, els esmentats actes tinguen un valor cultural que transcendisca 
el seu origen religiós.

g) Promoció de l'ús del valencià
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana assumeixen el seu compromís 

social amb el procés de normalització del valencià i han de fomentar-ne l’ús i extensió en 
tots els àmbits socials i nivells d'intervenció ciutadana. En les seues comunicacions han de 
fomentar  l'ús  del  valencià  i  han  de  respectar  la  normativa  lingüística  de  l'Acadèmia 
Valenciana de la Llengua.

h) Foment de la sostenibilitat ambiental i protecció del patrimoni
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de promoure en els seus 

respectius àmbits d'actuació polítiques conduents a l'èxit de la sostenibilitat ambiental, a 
l'ordenació racional  i  sostenible  del  terme de Borriana, i que contribuïsquen a la  lluita 
contra el  canvi  climàtic.  Igualment,  han de fomentar  actuacions per  a  protegir  el  medi 
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ambient i el patrimoni cultural, històric i natural de la ciutat.

i) Racionalitat i no-arbitrarietat en la presa de decisions
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han de prendre  les  seues  decisions  de  manera  raonada,  conscient  i  informada i  s'ha 
d’evitar sempre l'arbitrarietat. Si s’escau, han de buscar el suport dels principis i estudis 
provinents dels camps científics i tècnics competents per a recolzar les seues decisions. 
En  l'exercici  de  responsabilitats  públiques  s'han  d'abstenir  de  defendre  opinions 
subjectives contràries al coneixement científic.

j) Inclusió de clàusules de responsabilitat social en els contractes i subvencions
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han d’incloure, en els contractes que subscriguen amb empreses i altres entitats, clàusules 
de responsabilitat social a fi d'aconseguir contractacions amb un major valor social i que 
ajuden a una major cohesió i integració de la societat del municipi. 

Les clàusules socials que s’han de valorar es poden agrupar en clàusules socials 
pròpiament dites, que fan referència a la inserció laboral de persones en risc d'exclusió 
social, elevar la qualitat de l'ocupació, suport a la diversitat funcional, afavorir la igualtat  
d'oportunitats entre homes i dones, etc.; les ambientals, que han de donar prioritat a la 
selecció  de productes  de baix  consum, afavorir  l'eficiència energètica,  el  reciclatge  de 
residus, etc.; i, finalment, les clàusules ètiques, que han d’afavorir el comerç just, el preu 
just de les tasques realitzades, la valoració del sou i condicions laborals dels treballadors i  
treballadores, etc.

Aquestes mateixes clàusules han de considerar-se igualment en l'adjudicació de 
subvencions a entitats i organitzacions socials, a fi de buscar més implicació d’aquestes.

Article 3. Actuacions d'acord amb la integritat, la sobrietat i l'exemplaritat

La ciutadania de Borriana espera dels  seus regidors i  regidores que les seues 
actuacions  en  l'exercici  de  les  responsabilitats  adquirides  es  realitzen  d'acord  amb  la 
integritat, la sobrietat i l'exemplaritat de totes les seues accions i, per això, s'estableixen els 
següents criteris relacionats amb els esmentats valors.

a) Lleialtat institucional i conducta exemplaritzant
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana han  de guardar  lleialtat  a 

aquesta  institució  i  han  de  vetlar  en  l'exercici  de  les  seues  funcions  per  contribuir  a 
mantenir  el  prestigi,  la imatge i  la dignitat  de l'Ajuntament. En aquest  sentit,  les seues 
actuacions han de ser exemplaritzants per a la resta de personal de la institució.

b) Respecte de la legislació sobre incompatibilitats
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  han  de  tenir  el  règim de 

dedicació  que  es  determine,  sempre  respectant  la  compatibilitat  legal  i  la  legislació 
aplicable. El règim d'incompatibilitats es pot exigir durant l'exercici del servei públic i també 
després del cessament, d'acord amb la normativa reguladora. En cap cas s’han de prendre 
decisions que puguen suposar conflicte d'interessos.
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c) Objectivitat, imparcialitat i neutralitat en l'exercici de les actuacions
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han d'actuar perseguint l'interés general, amb objectivitat, imparcialitat i neutralitat respecte 
dels seus interessos particulars. Les relacions de parentiu, personals o d'una altra índole 
no poden alterar en cap manera aquests principis. 

Així mateix, han d'evitar l'ús o abús del  càrrec per a obtenir  algun avantatge o 
benefici, especialment per disposar d'informació privilegiada. Igualment, el fet d'ocupar un 
càrrec en un òrgan de direcció d'un partit polític no pot comprometre les seues actuacions  
respecte a aquests principis.

De  la  mateixa  manera,  no  han  d’influir  en  l'agilització  o  resolució  de  tràmits 
administratius  que  impliquen  tracte  de  favor  a  qualsevol  persona i,  en  particular,  a  si 
mateixos o al seu entorn familiar, social o partidari. 

d) Deure de confidencialitat dels assumptes públics
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de mantenir el deure de 

confidencialitat en tots aquells assumptes públics que així ho requerisquen per la seua 
naturalesa. 

El deure de confidencialitat s’ha de mantenir fins i tot després de perdre la condició 
de regidor o regidora referent a aquella informació que s'haguera obtingut durant el seu 
exercici i no es pot utilitzar en benefici propi o d'altres persones.

e) Respecte a la legislació sobre 'paradisos fiscals'
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana no poden tenir cap tipus de 

participació en comptes bancaris que es troben en els llocs determinats per la legislació 
nacional o internacional com a paradisos fiscals.

f) Publicitat institucional 
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana no han d'utilitzar la publicitat 

institucional amb finalitat partidista o de propaganda personal. Així mateix, han d'evitar que 
la publicitat institucional tinga algun paregut amb la del seu partit o agrupació política. 

En les plaques commemoratives o semblants en cap cas pot aparéixer el nom del 
regidor o regidora que haja participat en la decisió de construcció o de posada en marxa 
del  servei.  Igualment,  no  han  de  participar  en  inauguracions  d'obres  no  finalitzades, 
col·locació  de  primeres  pedres,  etc.  En  aquest  sentit,  poden  visitar  les  instal·lacions 
sufragades  amb  fons  públics  quan  ja  estiguen  en  actiu  per  tal  de  comprovar-ne  el 
funcionament.

g) Reconeixements honorífics
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana, en l'àmbit de les competències 

respectives,  poden  atorgar  reconeixements  honorífics,  si  escau,  a  persones  amb  un 
compromís públic rellevant, i  els han de retirar,  si  escau, a les persones condemnades 
penalment per sentència ferma.

h) Responsabilitat en les actuacions
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han d'assumir la responsabilitat de les seues actuacions en l'àmbit de les regidories, sense 
que siga possible derivar-les al personal sota la seua direcció sense causa objectiva o a  
altres administracions. Igualment, han d'informar de qualsevol actuació irregular de què 
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tinguen  coneixement  les  autoritats  competents  i  els  han  de  proporcionar  la  seua 
col·laboració.

i) Rendició de comptes i transparència
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han de considerar  la rendició  de comptes com un principi  bàsic d'actuació.  En aquest 
sentit, han d'adoptar la transparència en les seues gestions i compromisos com a norma 
primera d'actuació, i  han d'informar oportunament d'aquests la ciutadania, davant de la 
qual han de retre comptes.

j) Presència en els mitjans de comunicació
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de col·laborar amb els 

mitjans  de  comunicació  atenent  als  principis  de  transparència,  veracitat  i  respecte 
professional. Igualment, han d'informar periòdicament de les seues actuacions i considerar 
la seua assistència a debats i altres actes informatius a què siguen invitats.

k) Aplicació del Codi de bon govern i ètic en les xarxes socials
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han d'aplicar aquests principis 

de bon govern i codi ètic en la seua participació en Internet i les xarxes socials. Igualment,  
no  poden  utilitzar,  en  les  seues  comunicacions  personals  elements  de  la  imatge 
corporativa de l'Ajuntament de Borriana que puguen induir a errors o equívocs.

l) Regals i obsequis institucionals
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana no poden acceptar cap regal,  

obsequi,  favor o servei  en condicions avantatjoses -excepte aquells derivats dels  usos 
socials habituals o de cortesia- que, pel seu valor, puga condicionar la neutralitat a l'hora 
de les seues actuacions. 

Els regals i obsequis que no responguen, pel seu valor, als usos mencionats, han 
de tornar-se a la persona o entitat que els va fer i, si no fóra possible, s'han d’incorporar al  
patrimoni públic. L'acte d'entrega de regals i obsequis ha de ser públic. 

L'Ajuntament de Borriana ha de crear un registre de regals i obsequis en què ha de 
figurar la persona o entitat que l'ha oferit, la persona o dependència a què estava destinat,  
la data i la destinació que se li ha donat. Tots els obsequis emmarcats en l'àmbit de la  
cortesia  s'han  d’indicar  en  l'esmentat  registre  i  han  de  fer-se  públics  en  el  Portal  de 
Transparència. 

Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana només poden fer obsequis en 
l'exercici  del  seu càrrec per raons de cortesia,  commemoració o respecte institucional, 
quan els usos socials així ho aconsellen. Els actes d'entrega d'aquests obsequis han de 
ser públics.

m) Portes giratòries
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  amb  responsabilitats  de 

govern, en finalitzar l'exercici de la seua responsabilitat municipal, no poden incorporar-se 
a empreses privades en llocs en què puguen obtenir beneficis derivats de la seua gestió 
pública anterior o en els quals es puguen produir conflictes d'interessos entre l'àmbit públic  
i el privat, en perjudici del primer.
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Article 4. Actuacions d’acord amb el bon ús dels fons públics

La ciutadania de Borriana espera dels  seus regidors i  regidores que les seues 
actuacions en l'exercici de les responsabilitats adquirides es realitzen amb un bon ús dels 
fons públics i de la gestió de l'administració municipal i, per això, s'estableixen els criteris 
relacionats amb els esmentats valors.

◦ a) Ús adequat dels recursos públics
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han de fer un ús adequat dels fons públics en l'exercici de les seues funcions, així com 
dels béns i serveis que l'Administració pose al seu abast per raó del seu càrrec. Igualment,  
han d'actuar amb responsabilitat i sobrietat quant a les despeses.

b) Retribucions
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana amb responsabilitat de govern 

han de tenir les limitacions salarials que s'establisquen amb caràcter general per a cada 
nivell de responsabilitat i en cap cas han de superar els salaris del funcionariat de més 
rang en l'Administració municipal, excepte pel que fa a les cotitzacions per desocupació.

c) Desplaçaments per raó del càrrec
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana no han de disposar de cotxe 

oficial ni xòfer per als seus desplaçaments per raó de les seues funcions.

Quan el desplaçament supose un cost per a les arques municipals s’ha de publicar 
en el Portal de Transparència una breu memòria de l'objecte del desplaçament en què 
s'incloga el lloc i motiu de la reunió o acte, la persona o òrgan convocant, les despeses 
produïdes per l'ús del transport públic o privat i,  si  escau per indemnització per raó de 
servei.

d) Despeses per raó de servei en l'exercici del càrrec
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  han  de  tenir  dret  al 

reemborsament de les despeses justificades produïdes en l'exercici del seu càrrec. Les 
quantitats  reemborsades  s'han  d'ajustar  a  les  quantitats  i  conceptes  establits  per  la 
legislació vigent referent a indemnització per raó de servei.

e) Relacions comercials i financeres
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  han  de  sotmetre’s  a  les 

mateixes exigències i condicions que la ciutadania quant a les seues relacions comercials i  
financeres.  En  cap  cas  poden  acceptar  tracte  de  favor  o  avantatges  injustificats  en 
gestions financeres. Particularment, no poden acceptar la condonació de deutes bancaris o 
préstecs a interés zero o privilegiat ni rebre tracte de favor quant a l'abonament de quotes 
en  serveis  que  habitualment  tenen  un  règim  de  pagament  si  es  tracta  de  condicions 
oferides per raó del càrrec.

f) Disponibilitat de targetes de crèdit o dèbit
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana no han de disposar de targetes 

bancàries de crèdit ni de dèbit per a l'exercici de les seues funcions.
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g) Acreditació de la condició de regidor o regidora
Els  regidors  i  regidores  de  l'Ajuntament  de  Borriana  han  de  disposar  d'una 

credencial que els identifique com a tals perquè puguen acreditar aquesta condició quan 
siga necessari, però no poden utilitzar-la a fi d'obtenir avantatges o privilegis.

Article 5. Govern obert i bona administració

La ciutadania de Borriana espera dels seus regidors i regidores que formen part de 
l'equip de govern que actuen en l'exercici de les seues funcions respectant i promovent els 
principis  de  la  bona  administració  i  ètica  pública.  De  la  mateixa  manera,  el  Govern 
municipal estableix entre els seus principis rectors afavorir la creació i consolidació d'un 
govern obert i transparent perquè la ciutadania tinga coneixement efectiu de les tasques 
que es realitzen en l'administració municipal. Al mateix temps, ha d'establir les bases per a 
aconseguir una relació pròxima i àgil quant a les relacions administratives i procedimentals 
amb aquella. 

a) La bona administració
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana que formen part de l'equip de 

govern han d'actuar en l'exercici de les seues funcions d'acord amb els principis d'eficàcia,  
economia i eficiència, conduents a la bona administració de la ciutat.

b) Principis i rendició de comptes de l'activitat pública 
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana que formen part de l'equip de 

govern  han  d'aplicar  en  l'exercici  de  les  seues  funcions  el  principi  de  transparència 
administrativa i de gestió econòmica, i han de garantir una gestió eficaç i justa dels fons de 
què disposen.

Per a avaluar les actuacions realitzades s'han d'utilitzar mecanismes de rendició de 
comptes  a  la  ciutadania  i  s'han  d'avaluar  periòdicament  els  objectius  aconseguits  en 
relació amb els plans d'actuació proposats. 

Anualment,  s'han  de  presentar  balanços  d'actuació  que  han  d'incloure  totes 
aquelles accions realitzades en desplegament de les responsabilitats de govern de les 
àrees  municipals  respectives  amb  indicació  i  valoració  objectiva  de  les  metes 
aconseguides i els processos que no s'han pogut complir.

c) Transparència en la gestió pública
En aplicació del principi de transparència que ha de regir l'administració municipal, 

els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de garantir l'accés a la informació 
per part de la ciutadania i han de promoure l'exercici d'aquest principi. 

El  compliment  d'aquest  principi  s’ha  de  dur  a  terme  mitjançant  el  Portal  de 
Transparència del web municipal, en el qual s'han d'incloure obligatòriament les següents 
dades dels regidors i regidores:

i. Informació de contacte institucional, que ha d'estar en un lloc ben visible i que ha 
d’incloure, a més del nom i cognoms, com a mínim, un telèfon i una adreça electrònica.  
També es poden incorporar altres dades de caràcter públic com els perfils de les xarxes 
socials.

ii. Curriculum vitae, amb indicació dels mèrits acadèmics, experiència professional, 
trajectòria  laboral,  etc.  En  cap cas  es  poden  incloure  dades  que falsegen  els  estudis 
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assolits o el currículum laboral.
iii. Agenda d'actes públics, referent als regidors i regidores amb responsabilitat de 

govern, que ha d'incloure tots els actes i reunions de rellevància pública que es realitzen 
en  l'exercici  de  les  seues  funcions.  No s'han  d'incloure  les  reunions  amb ciutadans o 
ciutadanes particulars, llevat que tinguen projecció pública.

iv. Les retribucions que reben per raó de l'exercici de les seues funcions, tant les 
referents  a  les  dedicacions  com  les  corresponents  a  assistències  i  comissions.  La 
publicació ha de ser mensual  i  ha d'incloure també les indemnitzacions que,  si  escau, 
s'hagen abonat.

v.  Declaració de  béns, que ha d'incloure  les  declaracions  d'activitats,  de  béns, 
interessos i rendes percebudes, que s’ha de publicar anualment.

vi. Declaració de la renda, que pot incloure's voluntàriament.

d) Administració pròxima
Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borriana han de vetlar per mantenir una 

relació de proximitat  amb la ciutadania,  la qual  ha de ser el  centre de la seua gestió.  
Igualment, han de fomentar en l'exercici de les seues funcions la millora contínua de la 
gestió municipal i dels serveis públics. Dins de les seues funcions de responsabilitat de 
govern  han  d’establir  mecanismes  de  comunicació  amb la  ciutadania  àgils  i  eficaços, 
fomentant en aquest àmbit l'ús de les noves tecnologies.

e) Tracte amb el personal de la institució
Els regidors i  regidores de l'Ajuntament de Borriana han de mantenir  un tracte 

cordial, digne i respectuós amb el personal que compon l'administració municipal, han de 
reconéixer les labors realitzades i s'ha d’impulsar el treball col·laboratiu. Igualment, han de 
fomentar  un  bon  ambient  de  treball  en  què  s’ha  de  potenciar  la  participació  dels 
treballadors i treballadores i s’ha de valorar la seua implicació en el treball.

Article 6. Gestió de la informació derivada del Codi de bon govern i ètic

L'equip de govern de l'Ajuntament de Borriana ha de determinar els mecanismes 
tècnics i ha de destinar els recursos humans necessaris perquè s'implementen totes les 
actuacions derivades de l'aprovació d'aquest Codi de bon govern i ètic. En particular, ha de 
nomenar una persona responsable d'actualitzar tota la informació que haja de publicar-se 
en  el  Portal  de Transparència  o en  el  portal  web municipal,  a  fi  de proporcionar  a  la 
ciutadania la informació que es detalla en aquest document.

Article 7. Adhesió individual
A tots els regidors i  regidores de l'Ajuntament de Borriana amb anterioritat a la 

presa  de  possessió  del  seu  càrrec,  la  persona  responsable  de  la  Secretaria  els  ha 
d’entregar un exemplar del Codi de bon govern i ètic per al seu coneixement i, si escau, 
subscripció  de  la  declaració  d'adhesió  a  aquest,  que  ha  de  formalitzar-se  davant  del 
secretari o secretària de l'Ajuntament.

L'adhesió individual al Codi implica l'assumpció del deure del regidor o regidora de 
mantenir,  en  tot  cas,  una conducta i  comportament,  tant  en la  seua vida pública com 
privada, d’acord amb el  contingut exprés i  els valors, principis i  conductes establits en 
aquest.
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Annex I. Declaració d'adhesió al Codi de bon govern i ètic dels membres de la 
corporació municipal

En virtut del contingut del Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament de Borriana, 
aprovat pel Ple de l'Ajuntament en sessió realitzada el dia ……………………...……….., 
DECLARE: 
1.-  Que  dispose  d'un  exemplar  del  Codi  esmentat  en  l'encapçalament  d'aquest 
document i de l'acord del Ple pel qual s'aprova aquest. 
2.- Que, una vegada llegit, m'adherisc al contingut del Codi en tots els seus termes, i 
em compromet al compliment dels principis i obligacions en aquest continguts. 
3.- Que accepte el compromís de facilitar la seua divulgació i aplicació, així com les 
obligacions que comporta l'adhesió a aquest. 

I perquè així conste i als efectes oportuns, firme el present document. 

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Del Moral: “Ara procedirem al debat del Codi de bon govern i ètic, que ja hem treballat, 
i de fet en les comissions de participació ja hem debatut en alguna ocasió, i també hem 
treballat en el Consell Social. Prèviament al debat i posterior votació, sí que m'agradaria 
presentar-lo, mitjançant la justificació del mateix Codi de bon govern i ètic, el que votarem 
avui.

Determinades ja les directrius generals del bon govern i bona administració, i els  
principis  que  han  de  regir  la  conducta  dels  membres  electes  de  les  corporacions 
municipals,  és  procedent  ara  adaptar  aquests  principis  generals  al  cas  concret  de 
l'Ajuntament de Borriana, i d'ampliar en tot el que siga necessari les vies d'actuació dels 
regidors i regidores de la institució.

A pesar de l'amplitud dels àmbits i  especificacions referides als marcs generals 
d'actuació, i la relació amb la ciutadania que figuren en el Codi de bon govern i ètic de la 
FEMP  (Federació  Espanyola  de  Municipis  i  Províncies),  es  troben  a  faltar  altres 
recomanacions que reflecteixen el caràcter de les actuacions dels càrrecs electes, davant 
d'aquelles  grans  qüestions  que  fonamenten  l'actual  societat  democràtica  en  què  les 
institucions es troben inserides. Ens estem referint a valors tan universals com poden ser 
els drets humans, la responsabilitat social, la no-discriminació; però també a altres com el 
respecte a la intimitat, a la pròpia imatge, les xarxes socials o la llengua pròpia.

I per a elaborar tota aquesta part que veiem que en el Codi de bon govern i ètic de 
la FEMP no hi és, ens hem basat  (o hem pres) part del treball  que han fet  des de la  
Generalitat en el Decret 56/2016, de 6 de maig, del Consell, en el qual es va aprovar el  
Codi de bon govern i ètic de la Generalitat. És un text que creiem que està molt complet, i  
que recull de manera exhaustiva els principis que han de regir la labor de les persones que 
ocupen els alts càrrecs de la Generalitat i del personal assimilat.

Des de l'equip de govern de l'Ajuntament, s'ha considerat oportú també incloure un 
apartat (que no apareix tampoc dins del Decret 56/2016) que ve referit a la inclusió de 
clàusules de responsabilitat social en les contractacions i les subvencions, que s'han dut a 
terme per part de la corporació en aquest Codi de bon govern i ètic.

La finalitat no és més que fer un pas més en la consecució d'una administració 
local  sensible  amb  les  persones,  i  que  valore  també  aspectes  de  caràcter  social,  
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mediambiental i ètic, i que tinguen en compte aspectes com ara la igualtat d'oportunitats, el 
compliment dels drets laborals i socials, qüestions de sostenibilitat, empresarial, comerç 
ètic, etc. I tot això, considerant que hi ha prou normativa aplicable de caràcter europeu, 
estatal i autonòmic, que avala la inclusió d'aquest tipus de clàusules.

Encara que el Codi de bon govern i ètic de la Generalitat també pot ser assumit de 
manera  voluntària  i  mitjançant  l'adhesió  individual  pels  membres  de  les  corporacions 
locals, tal com s'indica en el mateix decret, s'ha considerat adequat elaborar una adaptació 
a l'àmbit particular de l'Ajuntament de Borriana, en tot el que s'ha considerat oportú.

Aquesta  adaptació,  així  mateix,  inclou  altres  aspectes  que  no  figuren  en  els 
documents mencionats. I es presenten en el document que completa l'adhesió al Codi de 
bon govern i ètic de la FEMP, que els regidors i regidores de la institució compten amb un 
text propi i detallat que articule el bon govern i l'ètica pública que han de regir les seues  
actuacions en l'exercici del seu càrrec. Més aviat, el que ve a dir en aquesta justificació, i  
en  la  presentació  d'aquest  Codi  de  bon  govern  i  ètic,  és  que  ens  hem  basat 
substancialment en el Decret 56/2016 del Consell, però que també hem vist oportuns o 
interessants certs articles que no estan en aquest i sí en el de la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies, o fins i tot en una guia de bones pràctiques que es va traure també 
posteriorment, i  que parla de les contractacions i  de les subvencions. I per tot això els 
demane el seu vot favorable.”

Sr.  Losada:  “Bé,  en  primer  lloc,  el  que voldria  recordar  és  que el  que farem avui  és 
aprovar o no aprovar el document que s'ha presentat (l'adhesió o no-adhesió a aquest o a  
altre tipus de codis). Jo vull tornar a contextualitzar un poquet quina ha sigut l'evolució 
d'aquest document, que ve avui ací per al seu debat. 

I crec recordar que sorgeix perquè hi havia una declaració d'intencions el 13 de 
juny de 2015, en l'Acord per Borriana que van subscriure, el punt 11 del qual establia que 
en el termini d'un mes s'anava a elaborar un codi ètic. Al maig de 2016 (com bé ha apuntat  
el Sr. Del Moral) el Decret 56/2016, que regula el Codi de bon govern aprovat pel Consell. 
Al juny de 2016 nosaltres vam sol·licitar una còpia del codi que s'havia d'estar elaborant  
ací a Borriana. I al setembre de 2016 es facilita un esborrany; cosa que agraïm, perquè 
ens va donar la possibilitat  de fer  algun tipus de proposta o intentar  presentar  alguna 
aportació.

Es tracta d'un esborrany que, com ha dit el Sr. Del Moral, pren de base el Codi de 
bon govern del Consell  (el  Decret 56/2016). A l'octubre de 2016 presentem les nostres 
propostes; i ara es porta aquest document per a la seua aprovació. O siga, cinc mesos 
després que es feren les propostes, es porta el document definitiu. I 22 mesos després que 
es diguera que s'anava a elaborar aquest codi… Res, 21 mesos de retard… 

Al meu parer, si això fóra un treball, hauria de dir que malament; no podria aprovar 
aquest treball realitzat: malament pel temps que ha comportat; i malament pel contingut, ja 
que ha sigut bàsicament copiat d'altres documents. I la meua primera pregunta és: per què 
no ens vam adherir al seu moment al codi redactat al maig de 2016?

La  segona  pregunta  és:  què  ha  canviat  respecte  de  l'esborrany  que  se'ns  va 
presentar  a  l'octubre  (fa  cinc  mesos)  i  el  document  que  ve  avui  al  Ple?  Jo  els  he 
confrontats; potser m'he saltat algun contingut; però bàsicament s'ha inclòs un article… 
Gràcies, perquè crec que vam fer referència a allò de com seria l'adhesió dels regidors a 
aquest codi;  s'ha llevat  un paràgraf en la justificació del  document; i  s'ha llevat  el  text  
original de l'article 4.c, que parlava dels desplaçaments per raó de càrrec… Un paràgraf 
que  en  el  seu  esborrany  deia:  …assistiran  a  les  reunions  o  altres  actes  oficialmentʻ  
convocats prioritàriament amb el seu vehicle particular; si això no fóra possible, utilitzaran 
el mitjà de transport públic que millor s'adeqüe en cada ocasió. Així mateix, podran fer ús  
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de mitjans de transport privat, quan no siga possible... ; que a més està en relació amb unʼ  
xicotet afer que vam tenir arran d'una reunió a què va haver d'assistir a Elx; i per la qual va 
utilitzar un taxi i es va pagar una factura de prop de 400 €.

Sí  que  agraïm  la  inclusió  d'alguna  de  les  propostes  que  vam  fer.  Però  són 
propostes que eren d'afegir potser algun text;  que més enllà de canviar la filosofia del  
document… Bé, potser ho enriquia un poc… Però el que sí que lamentem és que no s'haja 
inclòs o no s'hagen fet canvis que van més enllà de la redacció, i que creiem que ja tenen 
un component polític. 

Llavors, un codi ètic, potser tacar-lo o voler amb ell abraçar qüestions polítiques i 
intentar  que la  gent  s'hi  adherisca… Doncs pot  ser  perillós.  I  més enllà,  quan aquest 
document,  tal  com estableix  l'informe de la nostra secretària,  no té cap rellevància en 
l'aspecte  legal.  És  simplement  un  compromís  addicional  que  cada  un  pot  ser  lliure 
d'adquirir o no. Amb l'ètica, allà cada un amb la seua… 

Les  sol·licituds  que  lamentem  que  no  s'hagen  inclòs  o  modificat  són 
particularment… En l'article 2.b,  en l'actitud contra la violència,  canviar  el  concepte de 
violència masclista (que és el  que s'inclou en aquest codi)  per un concepte com el  de 
violència  de  gènere,  que  crec  que  inclou  la  violència  masclista  i  no  exclou  a  ningú. 
Podríem incloure més tipus de violència, que no vull dir que perquè no s'hagen inclòs en el  
document  no  hi  siguem  sensibles…  En  algun  moment  es  va  poder  insinuar  que  no 
estàvem en contra del tipus de violència masclista, perquè no vam acudir a un acte de 
repulsa. Bé, jo no vull dir que, perquè no s'haja inclòs ací determinats tipus de violència,  
vostés hi estan a favor o no les condemnen.

En l'article 2.f parla de la confessionalitat en l'exercici de la representació pública; i  
mantenen un text que deia que no podran participar en la presidència d'actes religiosos ,ʻ ʼ  
on nosaltres féiem una proposta que era simplement canviar-la per procuraran que lesʻ  
institucions  o  corporacions  s'abstinguen  corporativament  de  participar-hi ,  que  és  comʼ  
estava establit en el Codi d'ètic del Consell. O siga, vostés mantenen el no podran  enʻ ʼ  
compte de procuraran que s'abstinguen ... No podran  és un terme (que jo personalmentʻ ʼ ʻ ʼ  
m'he subratllat) que apareix en nombroses ocasions en aquest document; i que xoca amb 
el  que  es  parla  en  la  justificació  del  document…  Que  al  final  açò  es  tracta  d'unes 
recomanacions… Jo quan recomane alguna cosa a algú, no li dic no podràs  fer açò. Noʻ ʼ  
és una recomanació, això.

Aquest és el tarannà d'aquest document? Han canviat vostés l’ésser de Podem… 
Ara  passem  al  No  Podem… La  meua  pregunta  és:  en  compte  d'un  codi,  ho  podem 
denominar reglament?, normativa? Hi ha alguns aspectes, com pot ser més enllà d'això de 
la confessionalitat, o l'ús de la llengua… Per damunt d'aquest document, n’hi ha un que per 
a  mi  és  important,  que és  la  Constitució.  I  en  l'article  16,  la  Constitució  diu  que  esʻ  
garanteix la llibertat  ideològica,  religiosa i  de culte dels individus . Llavors, per aquestsʼ  
motius,  no  podem  o,  millor  dit,  no  creiem  adequat  (perquè  això  de  no  podem  noʻ ʼ  
m'agrada) donar suport amb el nostre vot a favor a l'aprovació d'aquest document, i ens 
abstindrem.”

Sra. Aguilera: “Bé, és cert, el Sr. Del Moral, en la seua primera intervenció, ho ha dit ja: el 
codi que ens presenten per a aprovar avui, evidentment dos anys després de la presa de 
possessió, és un copia i enganxa de dos documents o dos textos que ja estaven redactats 
fa moltíssim temps. El fet de presentar-ho tan tard, vostés sabran a què es deu, si és que 
fins ara no regien aquestes normes, o si és que per a vostés és tan necessari plasmar-ho 
en blanc i negre. 

Però  si  entrem  en  detall  en  el  document  en  si,  nosaltres  farem  una  sèrie 
d'indicacions en diversos punts del document; i després exposarem sobretot el motiu de 
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per què no els aprovarem el document.
Vostés en el document plantegen (vostés no, el Sr. Del Moral, perquè pareix que 

això siga només seu):  Els  regidors  no legitimaran el  terrorisme o qualsevol  forma deʻ  
violència ...  Bé,  doncs  alguns  de  vostés  ho  fan  de  forma  passiva;  almenys,  quan  noʼ  
condemnen declaracions dels seus dirigents moltes vegades expressades ací. O és que 
no és terrorisme polític quan el seu cap de files, el Sr. Manuel Pablo Iglesias, fa costat a un 
tuit que diu que hi haurà noves eleccions, i el lògic en un país avançat seria posar un límit  
d'edat màxima per a votar pel futur? Això què és? Això no és alguna forma de violència? 
Perquè vaja, ens pareix un poc tremend.

Vostés parlen d'igualtat efectiva… Doncs mire, lògica i lloable postura, sens dubte. 
Llavors per què en algunes proves selectives es comptabilitzen 3 punts per ser dona? I li  
ho diu una dona. O per què es permet que, a igualtat de punts, prevaldrà la dona? O per 
què en algunes proves selectives també les proves són diferents per a homes i dones? 
Realment això no és igualtat efectiva. Això és d'alguna forma discriminació positiva cap a 
la dona, en tot cas.

Vostés parlen de la presidència d'actes religiosos… Nosaltres no entenem quines 
són les raons històriques consolidades que fan que els esmentats actes transcendisquen 
del seu caràcter religiós, com vostés diuen… Però fixen-se… També diuen: Es prendranʻ  
mesures per a protegir el  medi ambient i  el  patrimoni de la ciutat ...  Doncs a nosaltresʼ  
pànic ens fan les seues actuacions; perquè clar, si amb això es refereixen als museus, a  
l'última actuació que han fet al Clot de la Mare de Déu, o al solar del c/ Sant Pasqual, amb 
el seu tros de muralla, que encara en dos anys no han sigut capaços d'arreglar… Doncs 
per descomptat, malament anem… 

També  diuen  vostés:  Es  prendran  les  decisions  de  manera  raonada,  evitantʻ  
l'arbitrarietat … Vaja! Doncs fixe's, que crec que de tot és el més lamentable i ridícul queʼ  
nosaltres hem llegit ací. Perquè porten dos anys, i moltes de les seues decisions porten 
objeccions d'Intervenció que vostés obvien; i evidentment es veu que per a vostés només 
és un detall. Però per descomptat els cau el Codi ètic ja en això i en moltíssimes altres 
coses.

Parlen de clàusules de responsabilitat social… Vosté, Sr. Del Moral, ha dit que és 
una de les coses que no apareixien en els dos textos que ha vist i que ha posat des de 
l'equip de govern… Doncs és molt  bonic,  però fixe's  que vostés  en dos  anys no han 
remunicipalitzat absolutament res. En les pròrrogues dels contractes no han inclòs mai cap 
clàusula d'aquest estil. I han tingut dos anys, Sr. Del Moral.

També parlen vostés de selecció de productes de baix consum, de manera que 
s'afavorisca l'eficiència energètica… Doncs ja em dirà vosté quants dels vehicles que han 
adquirit o estan en rènting sota el seu mandat són híbrids, per exemple.

Parlen de consultes exemplaritzants… D'acord, clar, gastar 400 € en un taxi, Sr. 
Del Moral, això per descomptat és molt poc exemplaritzant.

Parlen vostés d'imparcialitat i objectivitat, que no s'alterarà per raons de parentiu. 
Vaja! Doncs es veu que concedir premis a trajectòries esportives a familiars de primer grau 
és una casualitat,  o que es paguen lloguers a familiars de primer grau de l'alcaldessa 
també és una casualitat... O siga, això també és una casualitat.

Parlen vostés que no s'utilitzarà la publicitat institucional amb finalitat partidista… 
Ací  haurien  de  revisar-se  per  exemple  totes  i  cada  una  de  les  edicions  del  butlletí  
d'informació municipal. I podran visitar les instal·lacions quan estiguen en actiu… Doncs 
miren l'hemeroteca, i vagen ruboritzant-se.

També diuen: Assumiran la responsabilitat de les seues actuacions sense que sigaʻ  
possible derivar-les al personal ... Escolten, doncs vagen posant ordre ja; perquè vostésʼ  
cada vegada que se'ls diu alguna cosa, o és culpa dels tècnics o d'un altre personal de 
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l'Ajuntament. Culpa de vostés no és mai; o culpa del govern anterior, que també pot ser.
Diuen: No podran acceptar cap regal. L'acte d'entrega haurà de ser públic . Ah,ʻ ʼ  

molt bé! I les entrades de l'Arenal Sound que vostés agafen i van tots amb la polsereta? 
Això que són?, prebendes?,  regalets? Què són? Perquè clar,  evidentment tenim algun 
dubte en això.

Diuen: Els regidors tindran límit salarial ... Límit salarial no ho sé; hi ha més d'unʻ ʼ  
sou públic en algun cas. Amb la qual cosa ací, si volen complir, hauran d'assumir alguna 
mesura respecte d'això. Perquè evidentment, de límit salarial, no sé si n’hi haurà; però dos  
sous públics sí que hi ha. I hi ha una persona que els està cobrant; amb la qual cosa… 
Vostés,  que eren  els  que s'esquinçaven les  vestidures  amb el  fet  que la  gent  estava 
cobrant dos sous públics… La Sra. alcaldessa està cobrant dos sous públics… I tot l'equip 
de govern li dóna suport i no hi ha cap problema. Amb la qual cosa, no entenem que ara 
fiquen en el Codi ètic, quan realment tampoc ho tenen molt en compte…

Diuen també vostés: Actuaran d'acord amb els principis d'eficàcia, economia, etc.ʻ ʼ 
Clar!  Per  això  la  regla  de  despesa  vostés  ja  l'han  superada,  i  totes  les  seues 
contractacions fins ara han sigut pràcticament a dit i  irregulars, com hem denunciat ací 
moltíssimes vegades. 

Indicació de les metes aconseguides i les que s'ha pogut complir… Doncs fixe's  
que encara estem esperant que ens diguen d'aquests no sé quants milers de punts que 
vostés tenien en l'Acord per Borriana, què és el que han complit i què és el que no. 

Diuen:  Les  retribucions  seran  públiques .  Però  clar,  també haurien  d'incloure'sʻ ʼ  
algunes retribucions obtingudes indirectament per raons del càrrec, Sr. Del Moral, que això 
no s'inclou.  Als  regidors,  amb anterioritat  a la presa de possessió,  se'ls  entregarà unʻ  
exemplar del Codi de bon govern i ètic...  A nosaltres només han tardat dos anys; peròʼ  
bé… 

La  veritat  és  que  la  declaració  d'intencions  que  vostés  ens  presenten,  per  a 
nosaltres, és l'exponent màxim de la hipocresia política. I ho demostraran, perquè avui  
mateix vulneraran aquest codi dues o tres vegades; en dos o tres punts de l'ordre del dia 
d'avui, vostés mateixos vulneraran el Codi de bon govern i ètic que aprovaran. I porten 
vulnerant-lo dos anys.

En definitiva,  Sr.  Del  Moral,  vosté és  l'Errejón de Borriana;  li  ho  dic  ara,  li  ho 
repetiré, i li ho he dit algunes altres vegades més… L'Errejón de Borriana, que tarda dos 
anys a fer una cosa que no és més que un copia i enganxa, que es va comprometre a 
realitzar en un mes. I damunt vosté estudia a la UNED amb una beca de 2.000 € mensuals 
de l'Ajuntament de Borriana. Per descomptat, Sr. Del Moral, li ho he dit moltes vegades; 
però vosté ens ix molt car. Ens ix molt car i per descomptat la butaca de l'Alcaldia que li fa  
costat.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Del Moral, no repetiré… Perquè crec que els meus companys ja 
han dit tota trajectòria que vosté ha seguit per a confeccionar aquest copia i enganxa de 
codi  ètic.  Però bé,  crec que ací  s'han afegit  algunes coses amb què jo  no estic molt 
d’acord; i entre aquestes que es prioritze un idioma sobre un altre. 

Jo crec (i com diu la Constitució) que el castellà és la llengua oficial de l'Estat, i que 
tot el món té l'obligació de saber-la i el dret a usar-la. I jo crec que ambdues llengües (tant  
el valencià com el castellà) són importants; i a mi ningú em diu el que he de dir o en quin 
idioma ho he de dir, o on siga. Per tant, crec que ací es vulnera un poc el dret a utilitzar la 
llengua espanyola, en prioritzar-ne una altra; la qual cosa em pareix que no és molt legal.

En segon lloc, això de les processons… A mi de veritat que em pareix ridícul, i crec 
que estan donant una importància molt gran a allò que no en té. Però clar, els radicals  
sempre tenen temor pel que no creuen… Miren, quan ens inviten a una processó, jo crec 
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que ho fan com a regidors… A mi ningú m'invitava abans de ser regidora a una processó, li 
ho  puc  assegurar;  igual  que  quan  ens  inviten  a  un  concert,  a  la  inauguració  d'una 
exposició, a una xarrada o a qualsevol altra cosa; a qualsevol acte a què som invitats com 
a regidors. I per tant, se'ns reserva un lloc. I ací crec que és exactament el mateix. 

El que jo no entenc és per què vostés només prohibeixen les processons, i no que 
anem a qualsevol acte. Per què només aquest? Vosté pot anar o no anar a aquest acte;  
ningú l’obliga a anar. Però tampoc pot prohibir. La paraula prohibir, que sona fortíssima… 
Que ens inviten… És que jo, de veritat, que no ho entenc. Però clar, només els radicals  
tenen por de les creences dels altres.

I en tercer lloc, com bé diu l'informe de la secretària (que jo crec que vosté se 
l'haurà llegit conscienciosament), diu que vostés poden aprovar el que vulguen, i fer el que 
vulguen; però no poden obligar a ningú ni a adherir-s’hi ni  a complir-ho. I  com bé diu  
l'informe,  és un compromís addicional  que ha de ser assumit  voluntàriament  per cada 
membre de la corporació. I també consta en l'informe que és fonamentalment polític. I com 
vosté comprendrà, jo no estic d'acord amb les seues polítiques; per tant, no m’adheriré a 
un codi ètic que fa vosté.

Per la resta del que posa vosté en el seu Codi de bon govern i ètic, crec que és un  
copia i  enganxa de diferents  lleis,  i  que senzillament  i  planerament  ja  està recollit  en 
moltíssimes lleis. Jo crec que sóc una persona que no vulnere la legalitat en cap moment;  
i, per tant, com que no la vulnere no m'importaria firmar-ho. Però sí que li dic jo que, per a 
mi, tant el que diu de la llengua, com el que diu de la religió; doncs francament no estic  
d'acord amb vosté.”

Sr. Del Moral: “Sr. Losada, primer vull agrair-li… Bé, estem en el Ple, més o menys ha fet  
una cronologia o una crònica del transcurs que ha tingut aquest Codi de bon govern i ètic  
des que el vam presentar a l'octubre de l'any passat, i més o menys el que hem tardat; el 
que vam prometre dins de l'Acord per Borriana, i més o menys els terminis en què ho hem 
presentat. És una crònica de dos anys… Encara sort que no ha fet vosté una crònica dels  
20 anys en què el seu partit no el va presentar! Però bé, sempre està ací per què demanen 
ara coses que quan estaven governant no feien.

Cinc mesos tardem nosaltres des de l'última modificació; 22 mesos des que estem 
en el govern; 240 mesos després que vostés acabaren aquests 20 anys de mandat del 
Partit  Popular;  que a vegades se'ls oblida que vostés eren els que estaven abans que 
nosaltres, i eren vostés els que podien haver-ho fet, però no ho van fer.

Clar! Tampoc em val l'excusa que he escoltat en més d'una ocasió de bé, aquestsʻ  
corrents de participació, transparència i govern ètic són corrents que estan sorgint ara ;̓  
perquè l'Ajuntament de Castelló té Codi de bon govern i ètic des de 2005. Tenien temps 
més que de sobra, però no ho van fer. Però bé, és bo que ara opten per aquesta via; i de 
fet, dels tres partits de l'oposició, és de rigor dir que és l'únic partit que va treballar el Codi  
de bon govern i ètic, i que va presentar les seues propostes. 

A part, ha fet un repàs també per les propostes, i diu que s'ha inclòs un article… 
Realment no. De fet, s'ha inclòs pràcticament totes les asseveracions que van dir. Sí que 
és bé dir que moltes eren de redacció, d'introduir una o dues paraules per article, i no  
generaven més debat. Però després, en punts com el de la violència masclista (que diu 
vosté que no ho canviem), no és així. No és així. En la primera redacció, nosaltres només 
parlàvem de violència  masclista;  vostés  fan  la  proposta  que es  parle  de  violència  de 
gènere, i nosaltres vam introduir les dues. 

Encara que es consideren termes sinònims,  l'elecció  d'un  o altre  terme al  final 
simplement  va  respondre  per  a  remarcar  sobre  qui  s'està  majoritàriament  exercint  la 
violència. I en aquest cas, és una violència que majoritàriament exerceixen homes sobre 
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dones. I per això utilitzàvem el terme  masclista. Vostés van entendre que era un terme 
exclusiu, i que no comprenia bé aquest tipus de violència; i que violència de gènere sí que 
ho  englobava.  Llavors,  nosaltres,  en  la  redacció,  hem  posat  violència  de  gènere  iʻ  
masclista . Per tant, sí que vam treballar aquest article perquè així fóra; bàsicament perquèʼ  
al cap i a la fi  era una discrepància de termes. Sí que volíem mantenir en la relació el  
terme  masclista,  perquè  realment,  quan  estem  parlant  de  violència,  la  majoritària  és 
d'home cap a dona, i volíem remarcar això. Però no hem tingut inconvenient a afegir o deʻ  
gènere .ʼ

Després, vosté parla de l'aconfessionalitat… La veritat és que és de tot el Codi de 
bon govern i ètic, és un dels punts que més controvèrsia ha generat. S'ha parlat en la  
Comissió de Participació, en el Consell  Social alguns membres també van tenir alguns 
dubtes amb aquest punt.  Però bàsicament, el  que estem fent  és (i  de fet  vosté ho ha 
esmentat)  és citar  la Constitució… La Constitució parla  del  fet  que estem en un estat 
aconfessional. I el que estem fent no és prohibir res, sinó simplement dir que es pot anar a 
títol individual, no en representació de l'Ajuntament; perquè realment ni la Constitució ho 
permet… I de fet, el Codi de bon govern i ètic (que és el Decret 56/2016) també esmenta 
literalment al final la redacció que nosaltres hem deixat en l'article f), de la confessionalitat 
en l'exercici de la representació pública. Al final, no hem fet més que citar literalment el  
Decret 56/2016. Si vostés parlen de la Constitució… És del que estem parlant. De fet, 
estem d'acord. Respectem la Constitució, i acudim als actes lliurement i voluntàriament, 
siguen de la  religió  que siguen (en aquest  cas,  parlem de processons,  per  tant  actes  
catòlics); no hi ha cap problema, però a títol individual; no en representació de ,,,,  perquèʻ ʼ  
no estem representant a ningú en aquest tipus d'actes. Simplement això és el que diem. El  
que diem en aquest punt no és res més que, quan anem a un acte, hem de respectar la 
Constitució; i quan parlem d'actes que pel seu caràcter cultural o històric transcendisquen 
l'acte religiós (i està molt clar en l'article en el mateix decret)… Es tracta d'actes que potser 
en els seus inicis sí que tenien un component religiós molt important, però que, al llarg de 
la història, han acabat convertint-se en actes culturals i  històrics; i  encara que queden 
vestigis religiosos, realment la ciutadania els assumeix com a culturals i històrics. 

Alguns dels exemples podrien ser el Misteri d'Elx o la Romeria de les Canyes de 
Castelló, o el Corpus de València. A què m'estic referint amb açò? Que és un Codi de bon 
govern  i  ètic  propi  de  l'Ajuntament  de  Borriana;  però  els  regidors  i  regidores  de 
l'Ajuntament  de  Borriana  també  som  invitats  a  altres  actes,  i  hem  de  tenir  una 
reglamentació que bàsicament diga si anem en qualitat individual (perquè puga ser un acte 
religiós) o que realment no ho estiga sent. Si qualsevol de nosaltres va a un acte que 
culturalment  o  històricament  transcendeix  el  rigor  religiós,  sí  que  podem  anar  en 
representació del consistori; si no, no. 

Perquè evidentment, si estem respectant la Constitució i l'Estat aconfessional, no 
hauríem de fer-ho. Però no estem prohibint res, Sra. Sanchis; perquè és de lliure adhesió. 
A vosté ningú li està prohibint res. I de fet, els regidors i regidores que isqueren, tampoc 
se'ls estarà prohibint acudir a cap processó; simplement ho faran a títol individual.

Parlant de la intervenció de la Sra. Aguilera, simplement vull comentar-li que em 
resulta curiós que es prepare més la intervenció que el mateix Codi de bon govern i ètic.  
Perquè li recorde que, això sí (que no li ho puc dir al Sr. Losada i al Partit Popular,) que no 
ho van treballar absolutament gens. Durant dues setmanes em van donar llargues, i deien 
que presentarien per escrit les propostes de modificació al Codi de bon govern i ètic, però 
no van presentar res. Ens critiquen que no obrim a la participació les decisions, propostes 
o projectes que presentem; però quan tenen cinc mesos per a fer alguna proposta, el seu 
partit no en fa. Per tant, el que realment crec és que l'única cosa que vol és venir ací a  
preparar-se el torn o l'article del BIM. Perquè encara no tinc cap proposta sobre el Codi de 
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bon govern i ètic. I si tan roí és i tan poc li agrada, per què no ha preparat cap tipus de  
proposta alternativa? Ja que evidentment el nostre ajuntament ha de comptar amb un Codi 
de bon govern i ètic. 

Diu vosté que no hem remunicipalitzat res. Bé, el Mercat de la Mar seria una de les 
primera remunicipalitzacions. 

Parla vosté de discriminació positiva cap a la dona… Donbcs home, no m'esperava 
que en un ple municipal es parlara de discriminació positiva cap a la dona com una crítica, 
quan evidentment el sistema en què estem vivint és un sistema patriarcal, i  més enllà, 
heteropatriarcal; i la discriminació positiva no fa més que atendre unes necessitats. I és 
que bàsicament es necessita aquest tipus de mesures per a continuar avançant cap a un 
sistema molt  més feminista. No entenc aquestes crítiques. I  la veritat és que aquestes  
crítiques m'han sorprés… Tant com les del terrorisme. Traurà el discurs d'Iran, de Corea 
del Nord i tot el que és típic; però bé, en això ni entraré.

Sobre les clàusules de sostenibilitat mediambiental i la resta, vull dir-li que sí que 
les hem començades a implementar des de fa bastants mesos. Des de fa bastants mesos 
es demanen les clàusules TC1 i  TC2 dels  contractes,  per  a veure si  es respecten els 
contractes laborals. En matèria mediambiental es demanen tots els certificats; i si no, no es 
treballa amb les empreses que no tinguen tots els certificats mediambientals. És a dir, que 
sí que ho hem fet. Una altra cosa és que vosté es llija els plecs de prescripcions tècniques.

Sobre les polseres de l'Arenal Sound… Bé, ni entre. Ja li dic que nosaltres, totes 
les polseres que se'ns van cedir, les vam tornar a l'organitzadora; i ens vam comprar les 
polseres els que vam anar-hi, evidentment amb els nostres diners.

Sobre això d'Errejón, res. I això que ens ix molt car … Bé, no sé què vol que li digaʻ ʼ  
sobre això d'Errejón; però bé, sobre allò altre, haurem de veure quants anys porta vosté en 
aquesta cadira.

A la Sra. Sanchis, sobre això de prioritzar un idioma sobre l'altre, li  conteste el 
mateix que sobre el tema heteropatriarcal li  he comentat a la Sra. Aguilera. No parlem 
d'obligar a parlar un idioma; simplement estem parlant de complir la llei.

Sobre el tema de la confessionalitat, crec que ha quedat prou explicat. L'única cosa 
que volem és complir  la Constitució. Sobre el tema que som superradicals , bé, vostéʻ ʼ  
mateixa valorarà.”

Sr. Losada: “Disculpe'm, Sr. Del Moral, si m'he equivocat en l'apartat de l'actitud contra la 
violència… El document que jo tinc ací i que he pogut contrastar és el que es va portar la  
setmana passada al Consell Social. No sé si vosté té el document que vam aprovar allí.  
Però jo li llig el que tinc sobre la taula: Els regidors i regidores de l'Ajuntament de Borrianaʻ  
no legitimaran en les seues actuacions i declaracions públiques el terrorisme o qualsevol 
forma de violència contra les persones o col·lectius, ni ofendran la memòria de les víctimes 
de qualsevol tipus de violència, política o social, la violència masclista o de la que han 
pogut patir històricament els defensors i defensores de la democràcia ... No llig res d'aixòʼ  
de  la  violència  de  gènere.  Vosté  em diu  que  ho  han  inclòs… Igual  jo  estic  amb  un 
document  equivocat,  o  potser  vosté no sap el  que s'ha modificat  en el  document que 
presenta, que pot passar.

Després parla de la controvèrsia de la confessionalitat… Si per a mi ja no es tracta 
de confessionalitat  o  un altre punt.  El  que jo veig és el  caràcter  del  document… Que 
parlem per un costat de recomanacions, que repetisc que és ploure sobre mullat. Açò per a 
mi no hauria de fer falta parlar d'aquests documents. Però bé, vostés usen ben clar ací el 
terme… Així mateix, en l'exercici del seu càrrec, no podran participar en actes ... Si a miʻ ʼ  
m'inviten a un acte religiós, no és perquè jo siga Íñigo Losada, ciutadà de Borriana; és 
perquè  sóc  membre  de  la  corporació,  i  volen  que  els  acompanyem  amb  la  nostra 
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presència,  però com a regidors… Llavors diga que no ens inviten a aquests actes!  O 
també parla que si  per  raons històriques també demanem… Tenen vostés determinats 
quins actes són aquells als quals es podrà assistir?

I enllace aquesta assistència a actes religiosos amb un altre punt, en el qual parlen 
de  la  publicitat  institucional,  recentment  s'ha  presentat  un  acte  religiós  i  apareixen 
regidors… Que podria entendre's com un poc de publicitat institucional, pel fet d'estar en la 
foto… No és ni un anunci d'obra, ni la posada d'una primera pedra; però bé, es podria 
entendre com una cosa així.

Podria entrar a dir-li quins punts o articles crec que si no s'ha fregat la línia, s'ha 
passat  en  l'exercici  de  les  funcions  dels  regidors…  Algunes,  les  ha  anomenades  la 
companya Sra. Aguilera, dins del que és el foment de la sostenibilitat ambiental i protecció  
del  patrimoni… Perquè repetisc el  que ha ocorregut  recentment amb les actuacions al 
Clot… Al final el temps de segur que dóna la raó o no, i diu com han sigut les coses; però 
de moment, la meua opinió és que ací s'ha comés un gravíssim error.

En l'article 3.c no influir en l'agilització o resolució de tràmits administratius ; tambéʻ ʼ  
amb  el  temps,  quan  tinguen  l’amabilitat  de  contestar  o  facilitar  informació  que  s'ha 
demanat per Registre, podrem saber què ha ocorregut  amb els expedients 3814/2016, 
10602/2015, 1737… Ens agradaria saber qui eren els instructors, com s'han nomenat, les 
dates de recepció de la documentació, motiu de la caducitat… Perquè potser influir  és 
agilitzar o ralentitzar; depén de com es veja.

El  tema de la publicitat  institucional  ja ho hem comentat.  I  un altre és el  de la 
responsabilitat  de  les  actuacions.  Però  bé,  jo  veig  que,  a  més  de  professor  de 
matemàtiques...  Crec  que  en  alguna  ocasió  ens  havia  dit  que  havia  fet  classes  de 
matemàtiques, ho va dir, no? Bé, potser estic equivocat, perquè creia que havia dit que en 
la seua experiència laboral havia exercit de professor… D’acord, doncs ja està.

El que vull dir per finalitzar és que creiem que no cal codis ètics; que el que vol 
vosté és dotar de continguts la regidoria que exerceix, i que ha de paréixer que es treballa.  
I no cal aquests codis ètics quan es compleix la llei. I quan en jurar o prometre un càrrec  
(com hem vist ara recentment el nostre company) ens comprometem a complir la llei i a 
guardar i fer guardar la Constitució; que és la que arreplega tot açò. Amb la qual cosa, jo 
crec que ja m'he adherit al que m'he d'adherir.

Sempre m'ho diu... Dels 20 anys arrere que porta el PP; jo ja li dic que jo porte ací  
22 mesos, no porte més. Però el que sí que sé (perquè m'ho han comentat) és que en 
l'última  legislatura,  el  que  va  fer  el  Partit  Popular  (amb  els  quals  compartisc)  va  ser 
implantar el Portal de Transparència, que vosté també està desenvolupant i fent un bon 
treball, però que és una cosa que ja hi havia; es va crear el Consell Social; el Reglament 
de queixes i suggeriments; i fins i tot em comenten que altres municipis ens agafaven com 
a exemple, i consultaven com fer-ho per a implantar-ho també a les seues localitats.

Amb això, li repetisc que no votarem en contra d’una cosa que en si ens pareix que 
en el fons és correcta; però no podem aprovar (ho repetisc) un treball que, pel temps que 
ha dedicat i el contingut que porta, no creiem que meresca la seua aprovació.”

Sra. Aguilera: “Sr. Del Moral, vosté cada vegada es llueix més… Vosté s'atreveix a dir-me 
a mi que em prepare més la intervenció en el Ple que el Codi ètic. A vosté se li obliden les 
coses, Sr. Del Moral. L'equip de govern, no sé si és que tenen algun problema, però jo crec 
que fa moltíssims plens i moltíssims mesos, que jo en aquesta sala de plens li vaig dir (i no 
em vaig  ocultar)  que amb vosté  nosaltres  no  treballaríem.  I  li  ho  vaig  dir;  pot  agafar 
l'hemeroteca i mirar-ho. Li vam dir que ni en aquest tema ni en cap; perquè vosté no ens  
genera cap credibilitat. I és un senyor que ve ací a plantejar-nos una sèrie de coses que 
després ix per la porta i les incompleix.
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Amb la qual  cosa, nosaltres treballarem com sempre hem treballat.  I  vosté diu: 
quants anys porta vosté ací asseguda?  Doncs mire, Sr. Del Moral, farà 15 anys, m'agradeʻ ʼ  

o no. I si estic ací asseguda és perquè la gent de Borriana (i hi ha ciutadans i ciutadanes 
de Borriana que confien en mi, i que encara ens han votat) ens ha votat, per a ser exacte  
per quatre legislatures. Dins d'un poquet li preguntaré jo a vosté a veure per què ja no està 
ací… A veure quants anys es creu que estarà ací assegut, amb el ritmet que porta. Llavors, 
vaja sumant i  atrevisca's vosté a dubtar de la confiança que els ciutadans de Borriana 
dipositen en aquest partit polític, i en aquesta portaveu. Perquè potser (com li dic) com que 
vosté entre altres coses deu ser un tipus de déu… I li ho explique… Vosté acaba de dir ací:  
és que les processons i la presència en les processons, llevat que siguen actes històrics iʻ  

culturals, arrelats en la història ... Sr. Del Moral, vosté quants anys té? 20?, 25?, 23? Jo,ʼ  
amb els 43 anys que tinc, no tinc la capacitat ni pels meus anys ni per la meua experiència 
de  quasi  15  anys  ací  asseguda,  ni  per  la  preparació  que  jo  puga  tenir  (que  no  em 
considere una persona no preparada), per a decidir quin acte religiós té o no arrelament  
històric en aquesta ciutat.

Perquè jo ara els preguntaria: tornem la medalla corporativa, o què? La tornem, 
no?  La  medalla  corporativa  la  tornem,  no?  Perquè  clar,  ací  és  arrelament  històric  la 
processó de Sant  Blai?,  la  de  la  Misericòrdia?,  la  del  Divendres  Sant?  És arrelament 
històric les processons i celebracions religioses dels poblats marítims? Vosté realment es 
pensa  que  vosté  com a  responsable  polític  (igual  que  els  11  membres  de  l'equip  de 
govern)…? Qui som nosaltres per a decidir  si  ens invita l'Església, com si ens invitara 
l'imant de la mesquita a acudir a alguna de les seues celebracions, que no anem? És que 
ens inviten com a representants públics; li agrade a vosté o no. Que vostés en la seua línia 
o ideari polític tinguen la consciència i vagen contra l'Església… Facen vostés el que els 
done la gana! Però no impedisquen ni s'atrevisquen a decidir vostés (i menys vosté) què té 
arrelament històric i què no en té. Perquè sincerament, a mi em faria vergonya. Aquesta 
clausuleta em faria vergonya… Perquè ja li dic que a nosaltres ens agradaria saber si el 
Divendres Sant guardem la medalla, i la bandera, i anem de manera personal. M'agradaria 
saber-ho.

Perquè jo li dic una cosa: segurament, fins i tot molta gent de la que l’ha votat a  
vosté,  encara  que  no  s'ho  crega,  els  agrada  veure  la  corporació  municipal  en  les 
celebracions històriques de tota la vida a Borriana. El que passa és que, és clar, vosté no 
ha vist una processó en la seua vida, evidentment, fins que ha arribat ací. Llavors, és clar, 
tampoc té el coneixement que pot tenir. Ja li dic que jo, per descomptat, ni amb els meus 
43 anys, ni amb la meua preparació, seria capaç de decidir què té arrelament històric a  
Borriana.

Però li vaig a dir més… Vosté em diu… Per cert, el TC1 i el TC2 no són clàusules,  
Sr. Del Moral; són documents de cotització de les empreses. Però és que vosté no menteix  
més perquè no pot! Sr. Del Moral, els plecs tècnics en aquest Ajuntament, en els quinze 
anys que jo porte ací són iguals; vostés no han inclòs res. Res és res! I els plecs tècnics en 
totes  les  contractacions  són  els  mateixos.  I  si  les  empreses  no  presenten  aquesta 
documentació (com vosté bé ha dit) evidentment tenen una sèrie de problemes i tota la 
resta. Però vostés no han inclòs res! Els plecs tècnics són exactament els mateixos. I és 
més, s'atreveix a dir: i si no, no treballem amb ella ... Vosté té idea (per posar un exemple)ʻ ʼ  
a què es dedica l'empresa que ha arreplegat la fusta del Clot de la Mare de Déu? Vosté té 
idea d'això? Doncs vaja preguntant! Perquè per descomptat les seues clausuletes socials 
no li serveixen per a res; absolutament per a res. Amb la qual cosa, no em vinga ací dient  
ara que vostés han implementat això o allò altre… 

Per acabar, li diré una cosa… Nosaltres (no nosaltres com a portaveus de Cibur) ni  
cap responsable públic que per descomptat siga honrat i tinga sentit comú, no necessita 
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cap text per a saber com complir el seu treball o no. I per descomptat, ni nosaltres ni cap  
responsable públic que es dedique a treballar pels ciutadans i ciutadanes de la seua ciutat, 
comarca  o  poble,  no  necessita  un  codi  ètic  per  a  vendre,  eixir  en  la  foto  i  després 
incomplir-lo. Perquè li ho repetisc: vostés seran capaços de batre un rècord. Aprovaran el  
Codi ètic amb tot el rotllo que ens ha amollat, i l’incompliran d’ací a dos punts. Amb la qual 
cosa,  amb això  perd  tota  la  credibilitat  i  tot  el  que vosté  ens  puga dir.  Nosaltres  per 
descomptat no li farem costat al text.”

Sra.  Sanchis:  “Mire,  Sr.  Del  Moral,  per  a  parlar  de  la  Constitució  cal  conéixer-la.  I 
d'entrada, vosté està confonent dos termes: laic i aconfessional. Laic és que no hi ha cap  
religió, no es donarà suport a cap religió, ni es tindrà en compte cap religió. En canvi,  
Espanya és un Estat aconfessional, o siga que es limita a reconéixer que no hi ha cap  
religió  oficial.  Però  si  va  vosté  a  l'article  16.3  de  la  Constitució  espanyola,  diu:  Capʻ  
confessió  tindrà  caràcter  estatal.  Els  poders  públics  tindran  en  compte  les  creences 
religioses de la societat espanyola, i mantindran les consegüents relacions de cooperació 
amb l'església catòlica i les altres confessions …ʼ

Jo, el que sí que li puc dir és que ja està reconeguda en la Constitució espanyola, 
no sols la religió catòlica, sinó totes les altres. I a més, com ben clar ha dit la Sra. Aguilera,  
jo no vaig perquè siga la religió catòlica, vaig perquè és un acte social a què m'han invitat. I  
em dóna igual que siga una processó, que un concert o que siga el que siga. L'acte religiós 
en si… Vaja, eixir en una processó no crec que siga una manifestació molt gran d'un acte  
religiós. Jo crec que més aviat s'ha convertit en un acte social. Només ha de veure vosté la 
de la Mercé, que vaja, s'ha convertit en els Gegants i Cabuts. 

Però vaja, el que jo crec és que si vosté prohibeix (perquè ho diu clarament en el  
seu codi) que nosaltres anem com a regidors a les processons, prohibisca també vosté la  
resta d’actes socials. Perquè realment no és més que un acte social. El que passa és que  
(com li repetisc) les persones extremistes temen el que no entenen. I pareix que vosté la 
religió no l'entén molt bé. 

I després, respecte al que deia que no aportem res… Mire, jo li  vaig dir que la 
primera cosa que havia de posar en el seu Codi de bon govern i ètic era un compartiment  
que no s'insultara en el Ple, i no ho he vist en cap lloc. Per descomptat, això no ho he vist.  
I com ha dit la Sra. Aguilera, també és cert que vostés incompleixen el Codi ètic. En cap  
contracte he vist ni una sola clàusula social (en cap contracte); simplement he vist en els  
contractes allò més beneficiós per a, i punt. 

I per descomptat, això de la transparència i totes aquestes coses que diu vosté… 
Doncs mire, no. I complir les lleis? Doncs mire, jo estic segura que les complisc. Ja veurem 
si d'ací al final de la legislatura vostés han comés algun delicte o no!”

Sr. Del Moral: “A veure, aniré a diverses coses de la meua vida privada, que crec que no 
deuen entrar ací; que si sóc matemàtic, que si sóc Déu… No sé el que he de sentir en  
aquest Ple. Jo crec que si estàvem parlant de no faltar-nos el respecte, doncs ací entra.

Sr. Losada, jo crec que la meua vida privada és privada, i  ja està. Tinc el meu  
curriculum vitae penjat en el web municipal, i totes les dades que crec que han de ser  
públiques estan posades tant en la meua declaració de béns com en el meu currículum. 
No sóc matemàtic; sóc estudiant de Física a la universitat, i ja està. Però crec que no hem 
d'entrar en açò. Hi ha un debat polític, que és del Codi de bon govern i ètic; hi ha articles 
en  què estaran d'acord,  altres  en  què no,  i  en  les  formes i  el  fons  de  com els  hem 
treballats. Però crec que en la meua vida privada no es té per què entrar, però bé, això ho 
deixe a la seua elecció. 

Sí que és interessant el contingut del qual he parlat, que porta 22 mesos, però que 
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el  seu partit  en els  seus últims quatre anys  de legislatura van fer  coses… Doncs bé.  
Recordarem algunes de les coses… Han passat dos anys, i potser la gent s'oblide; però 
ara que estem parlant del Codi de bon govern i ètic… Eren vostés els que, quan la gent  
entrava en el Ple i volia gravar-lo, els tiraven… Això ha passat, això ha passat. I de fet, 
s'han demanat informes de per què no es pot gravar… Per favor, això sí que ha passat;  
des que nosaltres estem es graven tots els plens. Això ho podem dir.

Eren  vostés  els  que  no  permetien  intervenir  a  la  ciutadania  en  el  Ple  de 
l'Ajuntament; fins 2016 no s'ha pogut intervenir en el Ple, i no hi ha hagut des de l'escó per  
a la ciutadania ni una intervenció ciutadana. Eren vostés els que durant 20 anys no van 
publicar ni una sola de les factures en el web municipal; des de 2015 hem publicat totes les 
factures (siguen contractes majors o menors), contractes formalitzats, amb plecs tècnics i 
plecs jurídics. Això és un fet; és a dir, els contractes i les factures no es publicaven, i ara 
són públiques. 

Eren vostés els que van dir que havien fet el Portal de Transparència; sí, i de 80 
indicadors en complien 20. Eren vostés els que van fer el Reglament del Consell Social. És 
cert, en 2013 es va fer el Reglament del Consell Social; però fins 2015 no es va convocar  
la primera reunió de constitució,  un poquet  abans de les eleccions.  En dos anys,  una 
reunió, i realment no s’hi va tractar cap tipus de contingut, perquè era només per a ratificar  
els membres. Durant 2016 s'ha convocat quatre vegades en ple ordinari el Consell Social, i  
12 comissions de treball. Li ho recorde per tal que parle també del passat amb un poc de 
memòria. 

I  eren vostés els que durant 20 anys no han obert ni  un sol dels pressupostos 
participatius  en  els  pressupostos  municipals;  i  han  tingut  moltes  oportunitats.  Els  pot 
agradar  més  o  menys  com  ho  hem  fet  nosaltres…  Doncs  haver  començat  altres 
experiències  pilot  distintes!  Però  no  ho  van  fer.  En  2015,  el  primer  pressupost  que 
nosaltres aprovem (que és el de 2016), ja l’obrim a la participació. I el de 2016 per a 2017 
també l’obrim. I el de 2017 per a 2018, també l’obrirem.

El  que sabem és que durant  els nostres anys de mandat estem obrint aquests 
canals a la participació, i que vostés no ho van fer. Li ho dic perquè com que vosté estava  
parlant del que passava quatre anys abans… Doncs bé, però bàsicament em sorprén molt  
que d'una banda treballen el Codi de bon govern i ètic, i s'accepten pràcticament totes les 
consideracions  que  fa,  i  d'altra  banda  s'abstinguen.  Llavors,  o  bé  no  han  fet  bé  les 
consideracions, perquè realment molt poca cosa s'ha quedat fora del debat; o realment els 
donava igual com fóra el Codi de bon govern i ètic, i s'anaven a abstenir fóra com fóra. 
Perquè si no, haver fet un altre tipus de propostes; perquè pràcticament totes (el 99%) 
s'han acceptat. I això és tot, respecte del Sr. Losada.

Respecte a la Sra. Aguilera, bé, en les consideracions que estava parlant vosté de 
si era Déu o no… És vosté qui moltes vegades apel·la al respecte. Jo crec que no li l’he 
faltat en cap moment; i vosté té molta facilitat de parlar de la vida dels altres, i no de la  
política, que és del que estàvem parlant. No ha criticat les formes polítiques d'haver fet  
aquest Codi de bon govern i ètic, sinó que directament s'ha ficat amb mi. Bé, no hi ha  
problema; però jo ací no entraré.

Jo no vull incomplir la Constitució. El que jo estic fent és parlar de la Constitució. I 
de fet, en l'article 16 que ha anomenat la Sra. Sanchis, diu en el punt 1: Es garanteix laʻ  
llibertat ideològica, religiosa i de culte dels individus i les comunitats, sense més limitació 
en els seus manifestos que la necessària per al manteniment de l'ordre públic protegit per  
la llei . En el punt 2 diu: Ningú podrà ser obligat a declarar sobre la seua ideologia, religióʼ ʻ  
o  creença .  I  en  el  punt  3  d'aquest  mateix  article  diu:  Cap  confessió  tindrà  caràcterʼ ʻ  
estatal , açò és el que és important, els poders públics tindran en compte les creencesʼ ʻ  
religioses de la societat espanyola i mantindran les consegüents relacions de cooperació 
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amb  l'Església  catòlica  i  les  altres  confessions ...  Basant-se  en  aquests  dos  dretsʼ  
considerem que l'Ajuntament de Borriana, com a institució que dirigeix i governa la nostra 
ciutat, per un costat ha de respectar les creences, que és el que diu. En cap moment diem 
el contrari; i això que estem en contra de l'Església i altres coses que acaba de dir, i no 
entenc per  què… Dels ciutadans i  ciutadanes,  tant  dels  que professen algun tipus  de 
religió com d'aquells que no tenen cap tipus de credo; i d'altra banda, ha de complir el  
mandat constitucional, que diu expressament que cap confessió tindrà caràcter estatal . Elʻ ʼ  
fet de participar com a institució en un acte religiós (de qualsevol tipus de religió) s'entén  
com una aprovació del  credo en qüestió, i  posa en dubte l'aconfessionalitat  de l'Estat.  
Igualment els ciutadans i ciutadanes que no pertanguen a l'església o religió en qüestió 
poden considerar amb raó que les persones que els representen l'estan assumint, en el  
seu paper de representant públic. La religió, dóna igual de quina es tracte; el que suposa  
és una desigualtat de tracte amb les mateixes persones. 

Per descomptat, el mateix dret a la llibertat religiosa que imposa la Constitució és el 
que permet que, amb caràcter particular (no estem parlant de prohibir absolutament res, ni  
d'anar  en  contra  de  res),  qualsevol  membre  de  la  corporació  municipal  assistisca  a 
qualsevol acte, si se'ls invita… Abans estaven comentant: és que si se'ns invita ... No hiʻ ʼ  
ha  cap  problema.  Qualsevol  membre  de  la  corporació  municipal  assistisca  a  un  acte 
religiós,  entenent-se  aquesta  com un acte  privat.  L'aconfessionalitat  de  l'Estat  és  una 
qüestió  que ningú  posa en  dubte.  L'anomalia  en  realitat  és  que,  38  anys  després  de 
l'aprovació  de  la  Carta  Magna,  moltes  administracions  actuen  a  esquena  del  mandat 
constitucional, i continuen participant-hi com a tals, presidint i organitzant actes religiosos; 
alguns fins i tot per a ús intern de l'Administració local. 

Seguint el mandat constitucional, considerem que hem d'avançar en la separació 
dels espais, la confessió religiosa i la representació pública, per respecte a la legislació 
vigent i per respecte a la llibertat religiosa dels ciutadans i ciutadanes. En cap moment hem 
vingut a faltar al respecte a cap tipus de religió ni de ciutadà… Que quede clar, perquè 
cada  vegada  que  intervenen,  pareix  que  venim  a  prohibir  actes,  venim  a  faltar  al 
respecte…  Per  a  res,  tot  al  contrari!  No  crec  que  haja  d'aportar  més  arguments  per 
aquesta qüestió (la de l'aconfessionalitat de l'Estat), perquè crec que queda prou clar. 

No obstant  això,  esmentaré  unes  paraules  del  papa Francesc  sobre  el  mateix 
assumpte. Diu: La convivència pacífica entre les diferents religions es veu beneficiada perʻ  
la laïcitat de l'Estat que, sense assumir com a pròpia cap posició confessional, respecta i  
valora la presència del factor religiós en la societat ... I li recorde que, segons el Tribunalʼ  
Constitucional, laic i aconfessional són el mateix. Però bé, no ho dic jo; no sóc Déu, i per a 
res vinc a fer classes de res. Ha quedat patent que, en tot el que estic dient, m'estic referint 
o al Decret de la Generalitat, o a la Constitució, o al Tribunal Constitucional. Jo no vinc a  
aplicar res que m'haja tret de la butxaca. L'una darrere de l'altra estaven dient que era la 
còpia de la còpia de la còpia; i jo simplement m'he remés a estudiar documents, i veure 
que són beneficiosos per a la societat de Borriana.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, TRES (2 de  
Cibur  i  1  de  Ciudadanos).  Abstencions,  SET (7  del  PP).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.
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5.- APROVACIÓ INICIAL, SI ESCAU, DEL NOU REGLAMENT DEL CONSELL SOCIAL 
DE  LA  CIUTAT  DE  BORRIANA  (exp.  G  3891/2017)  (Àrea  IV.  Neg.  Participació 
Ciutadana)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent  de 
Participació Ciutadana, del tenor següent:

“VIST el projecte de nou Reglament del Consell Social de la ciutat de Borriana.

VIST el que disposen els articles 4.1.a de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les 
bases de règim local; l'article 56 del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 d'abril, pel qual  
s'aprova el text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local, i l'article  
4.1.a del  Reial  decret  2568/1986, de 28 de novembre,  pel  qual  s'aprova el  Reglament 
d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals (ROF).

VIST l'informe proposta emés respecte d'això per la secretària general.

I de conformitat amb el dictamen de la Comissió Municipal de Participació Ciutadana.

El Ple de l'Ajuntament, fent ús de les atribucions que li confereixen els articles 22.2.d de la 
Llei 7/1985, de 2 d'abril, i 50.3 del Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, ACORDA:

Primer.- Aprovar inicialment el nou Reglament del Consell Social de la ciutat de Borriana, 
l'objectiu del qual és regular el funcionament, composició i funcions de l'expressat Consell, 
i  tot  això  d'acord  amb el  que  preveu  l'article  70.bis.1  de  la  Llei  7/1985,  de  2  d'abril,  
reguladora de les bases de règim local, l'article 32 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 
Generalitat,  de  règim  local  de  la  Comunitat  Valenciana,  l'article  118  i  la  disposició 
transitòria del Reglament orgànic municipal.

Segon.- Sotmetre a informació pública i audiència a les persones interessades pel termini  
mínim de trenta dies, comptadors de l'endemà de la publicació de l'acord d'aprovació inicial  
en el Butlletí Oficial de la Província, per a la presentació de reclamacions i suggeriments.

Tercer.- Ordenar la publicació del present acord en el tauler d'anuncis d'aquest Ajuntament 
i en el Butlletí Oficial de la Província.

Quart.- Entendre definitivament aprovat el Reglament, en cas que no s'haguera presentat  
cap reclamació o suggeriment”.

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Del Moral:  “Es procedeix a l'aprovació inicial. És un document que porta uns tràmits 
burocràtics més complexos que els del Codi de bon govern i ètic. Per tant, es dóna una 
aprovació inicial del nou Reglament del Consell Social de la ciutat de Borriana. I com he dit 
abans, abans d'entrar en el debat i posterior votació, m'agradaria presentar el mateix codi i  
explicar un poc com ha sorgit.

Després de l'entrada real en funcionament del Consell  Social al  febrer de 2016, 
l'Ajuntament va considerar la necessitat de modificar aquest reglament per a adaptar-lo a 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

les necessitats actuals, i amb això va considerar oportú donar veu als mateixos consellers i  
conselleres, perquè determinaren les esmentades modificacions. 

Vam treballar durant juliol  i  octubre (dues comissions de treball) amb el Consell 
Social,  i  les  associacions  van  fer  totes  les  aportacions  que  van  creure  convenients, 
treballant sobre el Reglament del Consell Social que en 2013 va aprovar el Partit Popular. 
Com que durant 2016 es va produir la posada en marxa del Consell Social, després del 
rodatge vam anar veient les coses que funcionaven millor i que funcionaven pitjor. I això és 
el que hem intentat plasmar en aquest nou document.

Quant als aspectes formals que s'han modificat,  cal  destacar que el  Reglament 
s'ha aprovat i redactat en les dues llengües oficials del País Valencià (valencià i castellà), 
tenint en compte que fins al moment només existia una única versió en castellà. De la 
mateixa manera, es determina en aquest l'obligació de realitzar en valencià i en castellà 
tota la documentació que emane de l'organisme, tant interna com externa. Amb això, no es 
pretén altra cosa que el fet que el Consell Social complisca la legislació que en matèria 
lingüística regeix al nostre municipi.

Així  mateix,  es  determina  que  el  Consell  Social  utilitzarà  en  les  seues 
comunicacions i documents interns i externs un llenguatge inclusiu i igualitari, propi de la 
societat en què estem inserits i que supere qualsevol tipus de discriminació lingüística per 
qüestió de gènere.

Pel que fa a qüestions de fons, es destaca també la nova composició d’aquest; que 
s'amplia de manera considerable, per a donar resposta a un gran nombre de sol·licituds 
d'inclusió  que  s'han  realitzat  des  que  va  entrar  en  funcionament  per  part  de  la  gran 
diversitat  d'associacions  i  col·lectius  socials.  Amb aquesta  ampliació  el  Consell  Social 
guanya en riquesa i pluralitat, i augmenta la qualitat de la participació de la societat en el 
seu màxim òrgan de participació.

Un altre aspecte que s'ha modificat, atés que en l'anterior reglament es limitava en 
la seua redacció a aspectes mediambientals i urbanístics principalment, és el de l'emissió 
d'estudis  i  informes  del  Consell  Social,  que  amplia  a  estudis  i  propostes  en  matèria 
pressupostària,  urbanística,  cultural,  de  participació,  de  polítiques  d'igualtat,  de  serveis 
socials i sanitat, educació, de protecció del patrimoni i mediambiental. D'aquesta manera,  
les  funcions  de  l'òrgan  consultiu  recullen  pràcticament  la  totalitat  dels  àmbits  que 
conformen  la  nostra  societat,  incloent-hi  la  participació  ciutadana  i  la  transparència, 
superant abundantment els temes propis d’aquest que es reflectien en l'anterior reglament.

Igualment s'ha considerat oportú (per a mi un dels canvis més importants) obrir a la 
ciutadania les sessions d'aquest òrgan de representació; que a partir d'ara podrà comptar 
amb l'assistència de les persones que ho desitgen, i se celebren (la primera sessió ja es va 
celebrar la setmana passada) en aquesta sala de plens.

S'ha estimat convenient i necessària aquesta obertura, tenint en compte que els 
plens municipals són públics; i no s'entendria en canvi que l'òrgan de representació de la 
ciutat mantinguera les seues sessions sense permetre que la ciutadania poguera assistir-hi 
si ho desitjava.

D'altra banda, a partir de l’entrada en vigor d'aquest nou reglament, tant els ordres 
del dia com les actes de les sessions es publicaran en el Portal de Participació i en el web 
del  Consell  Social.  I  igualment  es  gravaran  (ja  es  va  gravar  l'anterior)  les  sessions 
plenàries, i es publicarà també en el Portal de Participació perquè en quede constància. De 
fet,  vam  iniciar  la  primera  audioacta  del  consistori;  perquè  es  van  gravar  totes  les  
intervencions.

Aquestes són en poques paraules les principals modificacions realitzades sobre el 
document anterior, a més de les correccions d'estil, i altres correccions menors en la part  
corresponent al funcionament intern de l'òrgan col·legiat.
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Per tot això, els demane el seu vot favorable.”

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del 
Ple de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

6.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'EXPEDIENT 2/2017 DE MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 
MITJANÇANT  SUPLEMENTS  DE  CRÈDIT  I  CRÈDITS  EXTRAORDINARIS  DEL 
PRESSUPOST  MUNICIPAL  DE  L'EXERCICI  2017  (G3354/2017)  (Àrea  Econòmica. 
Intervenció)

Sotmesa la ratificació de la inclusió de l'assumpte en l'ordre del dia a la consideració de la 
corporació,  els  vint-i-un  membres  presents  hi  presten  unànime  aprovació. 
Consegüentment, es ratifica la inclusió de l'assumpte en l'ordre del dia.

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vista la Memòria d'Alcaldia Presidència sobre la necessitat de tramitació de l'expedient 
núm. 2-2017 de suplements de crèdit i crèdits extraordinaris en el Pressupost municipal de 
l'exercici 2017 vigent.

Es determina la procedència de tramitar expedient de modificació de crèdits mitjançant 
concessió de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit. 
D'una banda, l'objecte de la present modificació, quant a crèdits extraordinaris, és dotar 
crèdit suficient i adequat per a l'adquisició d'un vehicle pala per a les tasques pròpies del 
servei  de  via  pública,  igual  que  crear  aplicació  pressupostària  per  a  atendre  les 
liquidacions  anuals  de  les  taxes  per  autoritzacions  i  control  d'abocaments  a  aigües 
marítimes litorals de la Generalitat Valenciana. 

D'altra banda, cal suplementar aplicacions pressupostàries existents però insuficients per a 
afrontar despeses fins a final d'any, en indemnitzacions, per les raons següents: execució 
sentència procediment ordinari  núm. 255/2016 (Sant Gregori),  i  sancions d'ocupació de 
domini maritimoterrestre de l'any 2009 (servei provincial de costes) procediment ordinari 
núm.  1/2010;  igualment  suplementar  l'aplicació  d'interessos  de  demora  amb motiu  de: 
compliment sentència interessos de demora a favor de Vareser, procediment abreujat núm. 
171/2016 i núm. 172/2016. 

El finançament de la present modificació correrà íntegrament a càrrec del romanent de 
Tresoreria per a despeses generals.

No obstant l'informe emés per la Intervenció Municipal, i d'acord amb el que estableixen 
l'art. 177 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de 
la Llei  reguladora de les hisendes locals,  i  l'art.  37 del  RD 500/1990,  vist  el  dictamen 
favorable per majoria de la Comissió Municipal Permanent d'Hisenda i Comptes, el Ple de 
l'Ajuntament ACORDA:

PRIMER.- Aprovar l'expedient 2-2017 de modificació de crèdits mitjançant suplements de 
crèdit  i  crèdits  extraordinaris  en  el  Pressupost  municipal  de  l'exercici  2017,  segons  el 
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una pala per a Via Pública) perquè últimament estem contractant tots els serveis que hem 
de prestar; i la veritat és que és bastant car.

En definitiva, es tracta de pagar obligacions que no podem eludir, per sentències, 
per sancions, per resolucions de Conselleria a la qual devem tributs, i per fer una compra 
de maquinària per a Via Pública bastant necessària. I encara que no ens deixen pagar-ho 
amb romanents, no ens queda una altra. Tenim l'obligació de pagar-ho, tenim els recursos 
ací i anem a fer-ho. Per això demanem el suport de tot el Ple.”

Sr. Fuster: “Mire, Sra. Rius, aquest matí li ho he avançat en la Comissió, que el nostre vot  
serà l'abstenció.  Entenem que avui  porten aquesta modificació en què plantegen unes 
despeses necessàries (no ho pose en dubte en aquest cas); però he de dir-li que ja són 
dos pressupostos els que ha elaborat vosté, en els quals li vinc advertint que siga prudent,  
que tinga major previsió a l'hora d'elaborar el Pressupost, i que deixe d'improvisar. Quan li 
dic que deixe d'improvisar  em referisc que ara estem veient  que aquesta improvisació 
comporta modificacions contra el romanent de Tresoreria… Li ho han dit abans, que acaba 
d'aprovar el pla econòmic i financer; primera objecció, primer incompliment. 

Sr. Del Moral, l'informe de Secretaria deia que era una norma que no es podia 
reglamentar;  per  tant,  la  Sra.  Rius  se  salvarà  de  la  primera  sanció  o  advertència per 
incompliment del Codi ètic. Primer, quinze minuts… Amb la qual cosa, ja li dic que amb 
aquesta modificació seguirà vosté en la seua línia d'incompliment de les obligacions… Ja 
veurem el segon trimestre… Després parlarem del pla econòmic i financer. Però ja li dic 
que aquests 234.000 € li computaran per al càlcul de la regla de despesa per una mala 
previsió en l'elaboració del Pressupost.”

Sra. Aguilera:  “Sra. Rius, vosté acaba de dir: cal resoldre problemes de la legislaturaʻ  
anterior,  o  de  l'any,  i  pense que amb això  està  més  que justificada la  modificació  de 
crèdit ... Doncs mire, Sra. Rius, és que vostés són… No sé per on agafar-ho… Doncs mire,ʼ  
no, no està justificada, perquè el Codi de bon govern i ètic que acaben d'aprovar els diu  
que no; que ha d'estar amb suport. I resulta que fa escassos minuts (com ja li han dit)  
aproven  un codi  que  els  diu  que vosté  l’està  incomplint,  i  tots  els  que  voten  a  favor  
d'aquest punt en aquest moment. 

Clar! Presenten ara la modificació. Com li han dit, hi ha un informe contrari de la 
Intervenció Municipal (no sols una vegada, sinó més). Però fixe's que aquest informe li diu 
que es vulnera una llei orgànica (ni més ni menys). Llavors què passa? Que vulnerem una 
llei orgànica, ens saltem el Codi ètic? I ho seguim fent meravellosament bé. Doncs fixe's, ja 
li  dic que vosté mateixa ho ha dit  en la seua intervenció,  i  sap que els romanents de 
Tresoreria no poden destinar-se al fi que vostés pretenen, però què més dóna? Em salte la 
llei orgànica, em salte el Codi ètic que acabe d'aprovar, i em dóna exactament el mateix.  
Perquè clar,  vostés saben que, en aquesta situació, jo deixaria la modificació sobre la 
taula… Per què no la deixen sobre la taula? Clar, deixen vostés la modificació sobre la  
taula, i pensen-se molt bé el que aprovaran! O retiren el Codi ètic que acaben d'aprovar; 
perquè si no realment estan vostés fent les coses molt malament. 

Nosaltres entenem que aquestes coses, quan en les legislatures anteriors vosté 
mateixa criticava el Partit  Popular… A part de fer pressupostos, cal preveure. Aquestes 
coses no li  vénen plogudes del cel, ni han aparegut ara perquè les haja de pagar ara. 
Vosté, que portava en l'oposició moltíssims anys (igual que nosaltres), sabia perfectament 
que aquestes coses vindrien. Llavors, vosté en compte de pressupostar el que li va donar,  
degué haver previst aquestes despeses. No ho fa perquè també era molt fàcil criticar des 
de la cadira, i després fer exactament el mateix que vosté criticava a boca plena a l'anterior 
equip de govern. Però no passa res, no passa res… Després resulta que nosaltres parlem 
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d'hipocresia política; i diu el Sr. Moral que faltem al respecte… No senyor, jo no li he faltat 
al respecte a vosté en la vida, en la vida. Però a ningú… El terme hipocresia política jo 
crec que la gent l’entén perfectament: vostés vénen i diuen una cosa, i després amb els  
seus actes (com el que faran ara) fan totalment el contrari. 

Vosté, Sra. Rius, no va tenir en compte aquesta sèrie de despeses que podien 
venir-li; i vosté ve i presenta la modificació, sabent que es salta una llei orgànica, i amb un 
informe d'Intervenció en contra. Doncs voten vostés la modificació; perquè per descomptat, 
de suport nostre, no en tindran.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sra. Rius, no l'entenc molt bé… En aquest mateix Ple ens porta un 
pla econòmic i  financer,  i  diu  d'aquest  que l'excés de despesa ha sigut  per despesesʻ  
extraordinàries ; i presenta dues modificacions de crèdit, una d'aquestes amb conceptesʼ  
semblants  a  les  despeses  que  vosté  qualifica  d'extraordinàries  (com  són  les 
indemnitzacions a tercers i els interessos de demora). De manera que no pensarà vosté 
que anem a fer-li costat a açò.

Sí que entenc l'adquisició del vehicle, això de la pala de Via Pública. Però com que 
la modificació de crèdit va tota junta, doncs lògicament no hi donem suport.”

Sra.  Rius:  “Llavors  entenc  que  no  volen  que  complim  les  obligacions  que  tenim  per 
sentències, per sancions, per resolucions de Conselleria (a la qual li devem tributs des de 
l'any 2013). Això no volen que ho paguem, això és el que entenc. Perquè, com que diuen 
que són despeses extraordinàries, no volen que les paguem; o perquè incomplirem la regla 
de despesa, no sé per què. 

Nosaltres tenim la responsabilitat de pagar tot allò que es deu, i l'Ajuntament no té 
per què ser deutor de cap administració, i  que ens posen rojos, dient-nos que no ens 
donen subvencions perquè devem diners a l'Agència Tributària. De preferir complir el Codi  
ètic a preferir  pagar sentències, sancions o deutes tributaris… Ja li  dic que estem per 
pagar, perquè som responsables, i paguem tot el que devem, i som bons pagadors.

Ens ha dit  que  havíem d'haver  sigut  prudents,  i  tenir  una previsió  a  l'hora  de 
pressupostar.  Mire, la sanció me la va donar el Sr. tresorer abans d'anar-se'n, fa dues 
setmanes. La resolució de la Conselleria que ens deia que la taxa d'abocaments marítims 
calia pagar-la va arribar farà tres setmanes (no a l'octubre o novembre, quan estàvem 
elaborant el Pressupost, sinó fa tres setmanes, al mes de març). Per tant, si vostés ho 
sabien i coneixien açò, el que no entenc és per què no ho van pagar. Perquè açò es paga 
per autoliquidació; autoliquidació anual. Cada any vosté hauria d'haver pagat els 15.000 €, 
16.000 € o 19.000 € que tocava cada any (2013, 2014, i 2015); i no entenc per què no es 
va  pagar.  Com tampoc  entenc  per  què  no  es  va  pagar  la  sanció  de  l'ocupació  dels 
xiringuitos. La coneixien des de 2009; ha estat ací en aquesta Casa; i jo per descomptat no 
la coneixia. Me’n vaig assabentar fa dues setmanes. Però si vostés la coneixien, haver-la 
pagada.  Tants  anys  que han  tingut  tants  romanents  de  Tresoreria  i  tan  bona  situació 
econòmica… Normal que tingueren bona situació econòmica! Si no pagaven res, com no 
havien de tenir una situació econòmica pròspera? Si es devia tot…Hem arribat nosaltres, i  
no fem ni més ni menys que pagar; pagar despeses extraordinàries l'any passat, i enguany 
ja comencem la segona modificació pagant coses de fa huit anys (des de 2008 a 2015). 
Per tant, no em diga a mi que no som prudents, i que no tenim previsió; perquè si vostés 
ho  sabien,  haver-ho  pagat  llavors,  en  2009.  Vostés  havien  d'haver  pagat  aquestes 
obligacions i no ho van fer. Nosaltres som responsables i les pagarem.”

Sr.  Fuster:  “Mire,  Sra.  Rius,  li  ho  vaig  a  explicar… Quan  li  parle  de  prudència  o  de 
responsabilitat, li vaig a recordar el que vosté deia quan el que li parla va crear una partida 
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denominada Fons de contingència , i que vosté deia que era una partida fosca, que noʻ ʼ  
sabia el que s'anava a aplicar sobre aquesta, que em demanava que destinara el 50% a 
Serveis Socials, etc.

Aquesta partida que per  consell  de l'àrea tècnica es va plantejar  establir  en el 
Pressupost era una partida que servia per a escometre imprevistos dels pressupostos que 
s'havien de desenvolupar durant aquest exercici. Tan senzill com això! I ja se sabia quines 
despeses més o menys podien venir respecte d'això. I perquè la gent es faça una idea de 
la diferència entre el que vosté diu i el que jo dic, en 2013 el Fons de contingència (ara 
denominat Fons d'imprevistos ) tenia 1.208.000 €; en 2014, 634.000 €; s'anava modulantʻ ʼ  
en funció de les necessitats. Amb vosté enguany, 47.000 €… 47.000 €, 45.000 €, 43.000 €; 
si dóna igual. S’ho gasta tot en la pròxima modificació.

Amb la qual cosa, el que li dic és que el que hauria de tenir és prudència. Perquè 
vosté ara diu que cal fer una inversió per a via pública que és molt necessària. És que ha 
tancat el Pressupost fa dos mesos! Si tan necessària era, Sra. Rius, no hauria d'haver  
compromés la salut financera de l'Ajuntament amb una modificació ara que li fa incomplir 
el Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament acabat d'aprovar.

Llavors,  vosté  després  intenta  justificar  la  seua  actuació  amb  un  desori  
d'argumentaris, que li ho he d’explicar. Vosté em diu a mi, per exemple, per què el tresorer  
li  ha donat  ara una sanció de Costes de 2009… Vosté es creu que jo al  tresorer,  un  
habilitat  nacional,  li  dic  que amague en un calaix  un pagament  a  Costes? Vosté està 
acusant el tresorer d’alguna cosa? No, veurem, si li l'ha donat al Sr. Fuster, Sra. Rius… 
Vosté  la  primera  cosa  que hauria  de  preguntar  és  si  s'han  fet  actuacions,  perquè es 
considerava que potser aquesta sanció no era correcta. Això és la primera cosa que hauria 
de preguntar, en compte de deixar abocar acusacions que més lluny de pensar que jo he 
paralitzat aquest pagament, que el tresorer ho ha amagat per a no pagar-ho. I ara que se'n  
va  (i  caldrà  plantejar-se  per  què  se'n  va),  s'ha  de  pagar.  Això  és  el  que  hauria  de 
plantejar-se vosté, Sra. Rius. 

I  ho té  fàcil,  ho té  fàcil,  perquè ara governa vosté.  Això  que ara ens  critica a 
nosaltres, nosaltres defeníem que no tindria per què repercutir en l'Ajuntament; perquè 
l'Ajuntament trau un Pla d'usos que delimita el perímetre i les mides que ha de tenir cada 
local que s'instal·la allí. Ho té fàcil, i ara ho gestiona vosté. I veurem què fa vosté sota la 
seua responsabilitat amb aquesta sanció. Perquè vosté ara pot repercutir-la als xiringuitos. 
Vosté pot fer-ho, i li ho preguntaré. Perquè, ja que ha volgut vosté baixar al fang, baixarem 
al fang i ho discutirem. 

I llavors li diu a la gent que aquesta sanció (que no li correspon a l'Ajuntament), 
vosté l'ha transferida als propietaris dels locals. O li diu a la gent que les sancions que 
nosaltres no hem de pagar,  les condonem, als empresaris,  aquests que vostés moltes 
vegades demonitzen.

He de dir-li, quan parla de la taxa… Mire, la primera cosa que vaig fer quan vaig 
veure que hi havia una taxa, vaig pujar dalt… Perfectament, una taxa de 2012 aprovada 
pel Partit  Popular en Conselleria, per abocaments; aquests abocaments en què la taxa 
serveix  per  a  ser  molt  més  ecològics  que vostés,  Sra.  Rius,  molt  més  ecològics  que 
vostés… Doncs mire, no sóc jo qui liquida les taxes. És que no sóc jo! Vosté potser ha de  
pujar dalt i preguntar per què no es van liquidar les taxes. O és que vosté es creu que jo 
…? Doncs mire,  potser sí que hauria d'haver-ho fet… No li  ho discutisc:  que m'hauria 
d'haver llegit la Llei de pressupostos de la Generalitat, haver anat a buscar l'epígraf exacte 
on deia que hi havia una taxa que s’havia d’autoliquidar… I el Sr. Fuster i el Partit Popular,  
segurament  potser  l'haurien  pagada… Però  clar,  és  que ja  m'està  demanant  un  grau 
d'excel·lència, Sra. Rius, que no arribe! La veritat és que ací no arribe. 

Però  no  ha  parlat  vosté  de  la  quota  de  Sant  Gregori…  Parle’n  també,  no 
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l'amague… O és que l'any que ve, segons les que ens caiguen, també justificarà vosté a la 
gent que també són despeses conjunturals? Prenguen decisions! Governen vostés, Sra. 
Rius! És que governen vostés. 

I mire, li ho dic, en època de bonança, Sra. Rius, el que cal fer és gestionar, però a 
més  saber  administrar.  Perquè  els  diners  són  dels  ciutadans;  i  quan  les  coses  van 
malament, Sra. Rius (que vosté ho ha viscut en l'oposició)... i mire que va posar pedres en  
la roda perquè al final les coses no pogueren eixir endavant, però al final les vam traure… I 
quan són èpoques difícils, el que cal fer és gestionar. I llavors, el que cal fer és prioritzar;  
molt al contrari del que fa vosté. Que ni gestiona ara, ni administra ara, i que l'única cosa 
que fa és prioritzar amb un interés particular que ja li comentaré després.”

Sra.  Aguilera:  “Irresponsable  és  la  seua  actitud;  perquè  vosté  és  capaç  de  dir  (i 
pràcticament ha dit)  que aquestes coses se les ha trobades pel  camí. Mire, quan una 
persona pren una responsabilitat, i assumeix un càrrec, la seua primera funció ha de ser 
demanar  als  funcionaris  de  la  Casa  (i  funcionàries)  tots  i  cada  un  dels  expedients 
administratius i judicials que puguen tenir sobre la taula, als calaixos o davall del matalàs. I 
li  ho  torne  a  repetir;  aquest  és  el  seu  treball,  perquè  vosté  va  assumir  la  delegació 
d'Hisenda.  I  és  un  treball  que vosté en  dos  anys  no ha fet.  Perquè contínuament  en 
aquesta sala de plens diu: és que del calaix eixia no sé què… és que el funcionari m'ho vaʻ  
donar…  és  que  m'ho  va  donar  fa  tres  setmanes ...  Perdone,  aquesta  és  la  seuaʼ  
responsabilitat; i vosté és una irresponsable. Perquè fixe's… Si vosté haguera sigut prou 
responsable,  i  haguera  fet  el  seu  treball,  no  tindria  aquestes  sorpreses… Aquesta,  la 
primera. 

La  segona  és  més  irresponsable  encara…  Perquè  és  aprovar  modificacions 
d'aquest tipus, quan qualsevol ciutadà (no sols els representants públics) podria acusar-los 
de prendre decisions sabent que no són correctes. Perquè no són correctes; perquè li ho 
diu la Intervenció Municipal.  I  vosté està demostrant  un menyspreu absolut,  vosté i  tot  
l'equip de govern que evidentment votaran a favor… Perquè les cadires cal guardar-les, 
però a vegades per a guardar les cadires, resulta que cometen vertaderes irregularitats. I  
això sí que és irresponsable. 

O  siga,  resulta  que  hi  ha  un  moment  determinat  en  què  diu:  hem  de  ser 
responsables de pagar… Sra. Rius, clar que cal pagar! Si nosaltres no li diem que no es 
pague. El que passa és que les coses cal fer-les ben fetes. I vosté hauria d'haver fet el seu 
treball ben fet, per a no haver d'arribar ací. I haver d'haver-se revisat (li agrade o no) i fer 
una previsió (li agrade o no); perquè aquests temes (com bé diu) no vénen d'ahir ni de fa 
tres setmanes (fins i tot n’hi ha alguns que vénen des de 2009). Hauria d'haver fet el seu  
treball:  haver  agafat  l'expedient,  haver  parlat  amb  qui  haguera  de  parlar  (parlar  amb 
l'advocat, parlar amb l'administratiu, parlar amb el judicial i el que fera falta). Però vosté 
això no ho fa; i es troba amb les sorpreses que es troba. I que com s’ho troba i no preveu, 
resulta que ara ens saltem una llei orgànica. Però no se la salta vosté, se la salten els onze 
que votaran a favor. I vosté menyspreant el que acaben de votar diu: home, serà mésʻ  
important pagar que el Codi ètic?  Sra. Rius, perquè amb això vosté ho diu tot… Aquest ésʼ  
un poc el resum de l'actitud dels onze membres de l'equip de govern. Nosaltres anem a la 
bona de Déu. Jo em vaig trobant paperets pel calaix, vaig fent el que puc, i després jaʻ  
veurem com isc en la defensa a la sala de plens o on siga … Doncs mire, jo li vaig a dirʼ  
una  cosa:  actitud  més  irresponsable  que  aquesta  entenem  que  no  n’hi  ha  cap, 
absolutament cap. 

I li vaig a dir una altra cosa: no sé com s'ha atrevit a alçar la mà; li ho dic de veritat.  
Perquè davant del menyspreu que ha tingut pel Codi ètic i el que ha expressat en aquest  
moment… Sincerament, almenys podria haver-se dignat a alçar-se i eixir per la porta… 
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Perquè per a dir el que ha dit… Però li ho torne a dir: ni en aquesta ni en la següent. Sra. 
Rius, ni en aquesta ni en la següent. Ací l'única irresponsable és vosté i la seua mala 
gestió, perquè no s’ho ha treballat, ni ha previst absolutament res. I són temes que porten 
molts anys penjant en aquest Ajuntament.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sra. Rius, jo no li dic que no pague. Jo el que li dic és que vosté,  
quan li interessa, i quan ha fet un pla econòmic financer, ha dit que no prendria mesures,  
perquè  eren  despeses  extraordinàries.  Però  és  que  vosté  ens  ve  cada  poc  amb 
modificacions de crèdits per aquest mateix tipus de despeses extraordinàries. Li ho ha dit  
el  Sr.  Fuster,  li  ho ha dit  la Sra.  Aguilera… Hauria de tenir  vosté una previsió; perquè 
perdone, si  aquesta sanció no s'ha pagat,  supose (i  crec que tot  el  món ací  pensa el 
mateix)… És que va ser objecte de recurs al seu moment, i haurà arribat ara la resolució,  
per  a  haver  de  pagar.  Igual  que  les  sentències  judicials  que  arriben,  és  perquè  s'ha 
formulat recurs. I al final ha arribat una sentència ferma (unes vegades a favor d'aquest 
Ajuntament, altres en contra). Però vaja, que vosté no sàpia que s'ha recorregut contra una 
sanció, o que vosté no sàpia que s'ha recorregut contra una sentència judicial, això és el  
que és greu. Que vosté no tinga aquesta previsió és el  que és greu;  i  que a això ho 
anomene despeses extraordinàries , i que a més en el pla econòmic i financer em digaʼʻ ʼ  
vosté que no prendran mesures perquè són despeses extraordinàries… Doncs després 
veurem on queden les seues despeses extraordinàries. Perquè em pareix a mi que de 
sentències judicials i d'indemnitzacions a tercers ens unflarem.”

Sra. Rius: “Bé, jo mai he acusat ací cap tècnic d'ocultar res (ni ho faré). I si vol insinuar  
alguna cosa de per què se n'ha anat el tresorer… Doncs vosté ho pregunta, però jo no tinc 
ni idea de per què insinua vosté que hem de saber per què se n'ha anat el tresorer.

Quan vaig entrar ací, sí que vaig demanar tots els expedients; i de fet, hem estat 
dos anys solucionant expedients del llistat llarg que hem anat fent, hem solucionat tots els 
expedients.

La taxa que s'havia d'haver pagat l'any 2013, 2014 i 2015 (com ja he dit), la vam 
comunicar fa tres setmanes. No podia tenir  una previsió a l'hora de fer el  Pressupost, 
perquè no existia aquesta comunicació. Ens n’hem assabentat fa tres setmanes. 

La sanció de 2009, el mateix… Sé que estava en recurs, hi ha una decisió del 
Tribunal Superior de Justícia (TSJ) de 2013, en què es diu que cal pagar-la; i  ací està 
pendent de pagar, que algú la pague. I la pala que es va trencar fa un mes, doncs també  
vostés (com fa cinc anys amb avaries), doncs també podrien haver-la pagat amb aquest 
1.200.000 € que tenien en 2013 de Fons de contingència. Podrien haver pagat la pala,  
podrien haver pagat les taxes (que ja estaven en vigor) i la sanció també. O siga, que 
podrien haver pagat tot amb aquest Fons de contingència d’1.200.000 € que van gastar 
per al que el van utilitzar.

Jo  lamente  molt  que  no  donen  suport  a  aquesta  proposta.  Crec  que  tenim 
l'obligació  (com hem fet  fins  ara)  de  pagar  tots  aquests  deutes  d'anys  anteriors… En 
aquest cas es tracta de sentències, sancions o taxes, el que siga; però els havien d'haver 
pagat vostés fa molts anys, i no ho van fer; i per això ho paguem nosaltres.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, TRES (2 de  
Cibur  i  1  de  Ciudadanos).  Abstencions,  SET (7  del  PP).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.
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7.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'EXPEDIENT 3/2017 DE MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 
MITJANÇANT  SUPLEMENTS  DE  CRÈDIT  I  CRÈDITS  EXTRAORDINARIS  DEL 
PRESSUPOST  MUNICIPAL  DE  L'EXERCICI  2017  (G3354/2017)  (Àrea  Econòmica. 
Intervenció)

Sotmesa la ratificació de la inclusió de l'assumpte en l'ordre del dia a la consideració de la 
corporació,  els  vint-i-un  membres  presents  hi  presten  unànime  aprovació. 
Consegüentment, es ratifica la inclusió de l'assumpte en l'ordre del dia.

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vista la Memòria d'Alcaldia Presidència sobre la necessitat de tramitació de l'expedient 
núm. 3-2017 de suplements de crèdit i crèdits extraordinaris en el Pressupost municipal de 
l'exercici 2017 vigent.

Es determina la procedència de tramitar expedient de modificació de crèdits mitjançant 
concessió de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit. 

D'una banda, l'objecte de la present modificació, quant a crèdits extraordinaris, és dotar 
crèdit suficient i adequat per a les inversions de millora de l'enllumenat públic a l’av. Jaime 
Chicharro  i  la  pavimentació  de  camins  rurals,  ambdues  inversions  es  declaren 
financerament  sostenibles  i  es  financen  a  càrrec  del  romanent  de  Tresoreria  per  a 
despeses  generals  procedent  de  la  liquidació  de  l'exercici  2016.  Per  a  les  inversions 
financerament  sostenibles  s'ha  tramitat  memòries  tècniques  i  memòria  de  l'Alcaldia  a 
aquest efecte, amb l'oportú informe de la Intervenció Municipal, documents que s'adjunten 
al present expedient.

Altres inversions noves són la reforma de construcció mòdul de despatxos a l'antic recinte 
de la Bosca i la millora de l'eficiència energètica de l'enllumenat exterior Llombai, aquestes  
dues inversions  es financen pràcticament  amb la  subvenció procedent  de la Diputació 
Provincial  de Castelló del  Pla per a obres i  serveis per a 2017 (Pla Castelló) i  en una 
xicoteta part amb recursos municipals.

D'altra banda, cal suplementar aplicacions pressupostàries existents però insuficients per a 
afrontar despeses fins a final d'any, en arrendament terrenys contigus del col·legi Josep 
Iturbi, transferència a la Federació de Municipis i despeses diverses de Serveis Socials. El 
finançament  dels  suplements  de  crèdit  correrà  íntegrament  a  càrrec  de  la  baixa  de 
l'aplicació de despeses del capítol II (fons d'imprevistos).

Vist l'informe emés per la Intervenció Municipal, i d'acord amb el que estableixen l'art. 177 
del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, i l'art. 37 del RD 500/1990, i disposició addicional  6a de 
la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, 
vist el  dictamen favorable per majoria de la Comissió Municipal  Permanent d'Hisenda i  
Comptes, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

PRIMER.- Declarar inversions financerament sostenibles que ha de realitzar aquest 
Ajuntament, de conformitat amb el que estableixen la disposició addicional 6a de la 
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bancari; i d'ací la moció que ens ha enviat avui la Federació de Municipis per a exigir al 
Ministeri que ens permeta utilitzar el nostre estalvi per a cobrir les necessitats que podem 
tenir.  Però sí  que hem buscat  la manera de fer  un expedient  i  destinar-ho a inversió, 
complint al mateix temps la normativa, i ajustant-nos a les possibilitats que ens permet el 
Ministeri, a través de les últimes lleis de pressupostos, i declarar la inversió financerament 
sostenible, amb tota la tramitació que això comporta. Però és l'única manera de destinar 
els romanents per a fer inversió, i que tinga un informe favorable.

La tercera modificació d'enguany es finança, d'una banda, amb fons d'imprevistos, 
com la partida de la Federació de Municipis, que quan es va aprovar el Pressupost encara 
no  teníem  les  quantitats  definitives  (és  una  previsió,  i  ens  han  faltat  284  €).  També 
suplementem la partida de despeses de Serveis Socials per noves iniciatives que hem 
cregut interessant que continuen. 

I suplementem la partida del lloguer dels terrenys que ocupa el col·legi Cardenal  
Tarancón. Aquest cas ha sigut una situació molt desagradable la que hem viscut des que  
els propietaris ens van comunicar que no era del seu interés renovar, que estaven cansats 
de regalar diners a l'Ajuntament. I ens van demanar que el dia 1 de gener deixàrem lliure el  
solar, o en cas contrari adoptarien mesures legals, perquè estaríem ocupant il·legalment 
uns terrenys privats. El trasllat a un altre solar es va descartar per falta de temps material i  
per l'elevat cost que això suposava. A més, faltaven sis mesos per a finalitzar el nou centre 
educatiu. Vam parlar amb la Conselleria d'Educació, i ens van aconsellar que intentàrem 
arribar a un acord amb els propietaris, perquè no hi havia una altra solució que quedar-se 
en el lloc en què estava. I al final, després de diverses conversacions, ells van acceptar 
continuar  amb el  lloguer;  però  volien  unes  noves  condicions,  perquè  ens  van  acusar 
d'haver-los estat estafant durant 16 anys.

De moment ens vam negar a les condicions que ells posaven, perquè eren un 
abús, i finalment van rebaixar les seues pretensions, i van acceptar fer un contracte d'un  
any (perquè ells volien un mínim de tres, i si no no firmaven), incrementant el preu en la 
quantitat de 19.350 € (és a dir, quasi 3 €/m²). La veritat és que aquesta situació ens pareix 
molt injusta, però el que no podíem fer era deixar els xiquets sense centre educatiu a la  
meitat del curs. I encara que no ens agrade, els propietaris estan en tot el seu dret de, 
quan s'acaba la pròrroga, no renovar. Per tant, pense que s'ha resolt el problema sense 
perjudicar el curs escolar, que crec que és el més important.

Finalment, obrim dues partides que van cofinançades amb el Pla de la Diputació, 
amb els 20.000 € que falten per a completar un dels dos projectes: els despatxos del  
poliesportiu de la Bosca (que s'obri la partida per a quan vinga la subvenció) i la millora de 
l'eficiència energètica dels camps de Llombai, que ens permetrà reduir els elevats costos 
de llum que tenim actualment. Aquesta partida es dota de 20.000 €, que és el que falta per 
a  poder  fer  la  inversió.  Aquestes  són  les  despeses  que  anirien  a  càrrec  del  Fons 
d'imprevistos.

D'altra banda, proposem fer dues inversions que hem tramitat com a inversions 
financerament  sostenibles,  per  a  utilitzar  els  romanents  sense  incomplir  la  llei.  Amb 
150.000 € es licitarà el projecte per a millorar i ajustar la il·luminació en els nous vials de 
Borriana al Port. I també 150.000 € es destinaran a pavimentar camins rurals. 

El  problema amb què ens trobem és que a hores d'ara (6 d'abril  de 2017) els 
Pressupostos de l'Estat continuen prorrogats; i  aquesta pròrroga manté unes clàusules 
(per  exemple,  la  prohibició  de  contractar  personal);  però  no  altres,  com la  possibilitat  
d'utilitzar els romanents en inversions financerament sostenibles. Aquesta possibilitat va 
acabar en l'exercici 2016, encara que és molt probable, segons ens han dit, que la tornen a 
prorrogar  per  a  2017.  Però  de  moment  no  es  pot  tramitar  fins  que  no  s'aproven  els 
Pressupostos de l'Estat; i això serà, segons han dit, a meitat d'any.
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Per això traiem endavant l'expedient per a no perdre més temps, condicionant la 
utilització  dels  crèdits  que  s'aproven  als  Pressupostos  Generals  de  l'Estat  de  2017,  i  
almenys la possibilitat  de destinar  els  romanents a aquestes dues inversions.  Com ha 
passat en els últims anys, encara que aquest Ajuntament mai havia tramitat expedients 
d'aquest tipus. Simplement hem tractat de fer un expedient complint la normativa, i per això 
esperem que en aquest sí que ens donen suport.”

Sr. Fuster: “Ja li he avançat aquest matí en la Comissió que el nostre vot serà l'abstenció, 
Sra. Rius. Acabem de tractar el punt anterior, i hem tingut un debat entre vosté i jo. Jo li 
deia que no calia improvisar. I en aquest cas, si vosté se n’adona, l'exemple és claríssim. 
Vosté  ara  fa  utilització  del  Fons  d'imprevistos  per  a  fer  front  a  imprevistos.  Quan  va 
elaborar el Pressupost, aquest fons hauria d'haver-se incrementat, i no haguera tingut el 
problema que ha tingut en la modificació anterior; aquesta és la diferència de fer les coses 
bé a fer-les malament, Sra. Rius. 

He  de  dir-li  que  la  utilització  del  romanent  de  Tresoreria  per  a  inversions 
financerament  sostenibles,  l'única  cosa  que  ocorre  és  que  no  estan  aprovats  els 
Pressupostos Generals de l'Estat. Si el Partit Socialista tinguera responsabilitat política, a 
hores d'ara els hauria aprovat. I potser, aquesta situació no se l'hauria trobada, Sra. Rius.  
Però l'única cosa que li  estan dient… perquè l’he escoltada dir que abans no es podia  
gastar  el  romanent  de  Tresoreria;  i  això  no  és  cert.  Les  inversions  financerament 
sostenibles es poden aplicar en els últims exercicis, sempre amb el límit màxim entre el 
superàvit o el romanent. Però sí que es possibilita; l'única cosa és que ara, en no estar els 
Pressupostos, en la moció o en els acords que després volen que tractem, el que s'està 
sol·licitant és que es deixe una situació transitòria fins que s'aproven aquests. 

Però nosaltres  fa  temps que els  informem de la  situació en què es  troben els 
camins rurals. I ens alegrem que, encara que siga tard, que hagen arribat. Es mantindran. 
És una necessitat; ja no és que siga una necessitat estètica, sinó que és un perill. No es 
poden imaginar la quantitat de gent que hi transita per anar a les seues finques, o que hi 
transita per anar als seus llocs els caps de setmana de descans, perquè tenen allí una 
alqueria; que ens traslladen la situació penosa en què es troben molts d'aquests, molts 
d'aquests intransitables. 

Però mire, no sé si va ser en el Ple passat o l'anterior, li vaig fer una pregunta: si el 
vial del Port tindria més despeses? I vosté em va dir que no; que no tindria més despeses. 
Deu fer  tres  plens  que la  Sra.  Sanchis  li  va preguntar  al  Sr.  Aparisi  si  hi  hauria  més 
despeses; i  el  Sr.  Aparisi  va dir  que no. I  ara ens porten 150.000 € per a substituir la 
lluminària.  Els  llig  en  premsa,  i  argumenten que és  per  a  dotar-la  de  major  eficiència 
energètica. I fa tres anys es van canviar totes les lluminàries a sistema led. Per tant, ja no  
sé si és una falta de planificació.

Abans li  comentava del  clavegueram; ara veiem que els  camions no es poden 
creuar; l'autobús no cap, talem un arbre… Un vial, que per molts ja és conegut com el 
carrer de Chicharro. I he de dir-li que nosaltres pensem que aquests 150.000 € que ara  
destinaran a major  cost  del  vial,  els  haurien  de destinar  a  altres  necessitats.  I  li  hem 
plantejat  que,  si  vol  que nosaltres  li  aprovem el  punt,  només ha de modificar-lo.  I  en 
compte de posar 150.000 € per a camins rurals, pose 300.000 €; i jo li dic que canvie el  
sentit del vot de l'abstenció al vot favorable.”

Sra. Aguilera: “Ho farem breu. Perquè clar, ací està dient vosté que fan bé les coses, i que 
són previsors i tota la resta. I li ho acaba de dir el Sr. Fuster: la carretera del Port no ens 
anava a costar un duro més, i resulta que 150.000 € més per a millorar l'enllumenat públic. 
Clar! A nosaltres ens ha assaltat una pregunta: aquest import no hauria d'haver-se inclòs 
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en la reforma o en la remodelació? O és que també ha vingut després la idea? Que és el 
que jo  li  deia  abans… I  tot  l'import  l’afrontarà  l'Ajuntament,  o  la  Generalitat  també en 
sufragarà una part? Perquè potser tampoc pesquem. 

A més, com els dic, apareixen 150.000 € més per a la pavimentació dels camins  
rurals; que realment són molt necessaris. Però l'any passat existia la necessitat, hi havia 
fons per a poder fer-ho, i no ho van fer.

Nosaltres no els farem costat a la modificació, perquè li repetisc el mateix, i em 
remet a la meua intervenció anterior. No es pot fer pitjor, ni es pot preveure pitjor. Açò 
hauria d'estar moltes de les coses aprovades i previstes en el Pressupost, i sobretot això 
de la carretera del Port, previst en el projecte d'obra, que per a això costa 1.000.000 €.”

Sra. Sanchis: “Mire, jo lamente ser repetitiva, però jo la carretera del Port… És veritat que 
li  vaig  preguntar  al  Sr.  Aparisi  fa  tres  plens  si  tenien  clares  totes  les  despeses de la 
carretera del Port, si s'anaven a incrementar, i em va dir que no. I jo els he sentit a vostés  
parlar d'un bulevard a la carretera del Port. Un bulevard amb un passeig de vianants ha de 
tenir  llum,  perquè la  gent  no anirà  a fosques… O siga,  que això hauria  d'haver  estat 
pressupostat quan es va fer la carretera. Perquè lògicament si vostés fan un passeig de 
vianants, han de posar llum. Si la llum ja estava canviada fa (com ha dit el Sr. Fuster) tres 
o quatre anys, i ara les posaran noves, és que senzillament i planerament vostés no havien 
comptat  amb l'enllumenat quan van pressupostar la carretera. A mi el  que m'agradaria 
saber  és  amb què  no han  comptat,  i  amb què ens  sorprendran  vostés  d'ací  que  es  
finalitze.”

Sra. Rius: “Els camins rurals estan així perquè mai s'ha tingut un pla de manteniment; no 
és que s'hagen trencat ara, sinó que porten trencats tota la vida des que els conec. Per  
tant,  el  que anem fent és que hi ha tant per fer,  que necessitaríem molts diners per a 
arreglar els camins rurals i deixar-los bé.

El vial del Port no té més despeses dels 428.000 € del projecte de pavimentació del 
vial  del  Port.  És  a  dir,  aquest  és  un  projecte  tancat  que  paga  la  Generalitat  i  paga 
l'Ajuntament.  I  per  a  l'Ajuntament,  el  projecte  eren  428.000  €,  i  els  vaig  dir  que 
incorporaríem al Pressupost de 2017. I és el que farem. Una altra cosa és un projecte 
d'il·luminació; no és pavimentació i no té res a veure. Ells sí que han deixat la instal·lació  
preparada. Però hem de posar els fanals. I aquests altres els reutilitzarem per a un altre 
lloc on faça falta, que de segur que trobem el lloc… Per ací ja em diuen que ja ho tenen 
preparat. 

El que volem és que es quede un vial acabat i ben acabat; no com el vial que 
vostés van fer el carril  bici que van fer al camí Fondo, en el qual, a part que estiguen  
compartint  bicis  i  vianants  el  mateix  carril  (que això és  perillós),  a  part  que no hi  ha 
separació entre el vial dels cotxes i el de les bicis i vianants, que també és perillós… A 
més, no hi ha il·luminació, i ací o hi ha lluna plena, o no pots anar per aquest vial, perquè  
està fosc totalment. Això sí que és un empastre… El que han dit vostés moltes vegades del 
que ara és un èxit. Perquè només cal anar a passejar pel vial del Port; i és un èxit de gent 
caminant i amb bicicleta que va per allí. Per tant, volem acabar el vial i volem acabar-lo 
completament. I crec que estan ben gastats aquests no 150.000 €… La licitació eixirà en 
150.000 €; però veurem al final el que gastarem.”

Sr. Fuster: “Ho intentaré sintetitzar, i intentaré fer-ho més curt, Sra. alcaldessa… Mire, que 
els camins rurals estan com estan a hores d'ara és una evidència. A hores d'ara és una 
cosa que els que els utilitzen ho posen de manifest. Vostés han estat en l'oposició; buscaré 
quantes queixes van realitzar vostés respecte d'això.
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Li  he de dir  que dins del  que era el  contracte de via pública,  i  anteriorment  el  
contracte de  vies  públiques per  al  qual  se sol·licitava finançament  extern  per  a  poder 
executar-los es realitzava… Informe's bé, Sra. Rius, potser és per això pel que té vosté el  
desconeixement… De la carretera del Port (disculpe'm), no parlaré… Vosté interposa la 
paraula ʻempastreʼ; i a mi això d'ʻempastreʼ, què vol que li diga, per a gustos colors… Jo 
sempre diré que la carretera del Port el que necessitava era una remodelació per baix (on 
no es veu).  Però vostés volien la foto;  i  ací  tenen la foto.  I  les conseqüències,  no es 
preocupe,  que  no  les  dirà  el  Sr.  Fuster;  les  conseqüències  estan  al  carrer,  i  les 
conseqüències les veuen els veïns. No les diu el Sr. Fuster; perquè vosté ha vist que el Sr. 
Fuster no ha fet ni una declaració de la carretera del Port. La gent ja és prou intel·ligent 
perquè vegen l'obra que han fet vostés ací. 

I he de dir-li que vaja preveient despesa. Perquè clar, jo espere veure papereres, 
bancs, espere que tot això estiga en el pressupost; espere veure la neteja del carril bici de  
vianants; espere veure el manteniment de la jardineria… Perquè no crec que les empreses 
ara diguen com el que ha dit anteriorment: que se senten estafades, si han de fer un servei  
que ara els tocarà fer sense cobrar.

Perquè abans no li ho he dit en la intervenció; però m'he quedat un poc sorprés 
quan diu que algú que està 16 anys amb una relació contractual se senta estafat quan pot  
(perquè  es  prorrogava  anualment)  decidir  unilateralment  si  vol  continuar  o  si  no  vol 
continuar.

A mi em dóna més, Sra. Rius, i li ho dic sincerament, que la gent ha vist la fragilitat  
que té el tripartit; l'ha vista i se n'aprofita. S'aprofita que vostés són incapaços de negociar i 
de tenir força per a negociar. I la gent, que llig la premsa i veu que si tenen 20.000 € més 
per al de Cultura, 10.000 € més per a normalització lingüística, o tenen x més per al que 
siga… Per què no els he de demanar jo? I és normal, Sra. Rius. El propietari… Li he de dir 
que abans segurament es negociava. Però clar,  que vosté ara vulga dir a la gent que  
estaven estafats… Jo abans ho hauria  callat.  Hauria passat  el  punt  de l'ordre del  dia 
esquivant això, mire com li ho dic! Jo ho hauria esquivat… Perquè deixem-ho estar… Jo 
almenys preferisc pensar que la fragilitat que vostés estan demostrant de cara als veïns de 
Borriana i cap a fora… Perquè quan isquen fora, almenys, demostren el que és Borriana… 
Quan s'acosten a Vila-real, que Vila-real no se’ls menge… Quan hagen de fer alguna cosa, 
i no sàpien com fer-ho, que no vinguen de València; perquè s'han acostumat de venir per a 
tot; i els que governen són vostés… Bé, governen… Ho deixem ací...”

Sra. Rius: “Per acabar… Quant al vial del port, espere que la gent siga prou intel·ligent per 
a comparar un vial i l'altre (el camí Fondo i el vial de la carretera del Port). 

Del tema del solar del Cardenal Tarancón no parlaré molt més; però és un tema 
molt delicat, la veritat. I li hem donat la màxima discreció perquè no es parlara massa del  
tema… I li hem donat la millor solució que hem pogut donar-li. I això ens ho han dit tècnics  
d'aquesta Casa; perquè han viscut la situació com nosaltres. 

Jo  simplement  li  diré  que si  vostés  hagueren firmat  un  contracte,  i  en  compte 
d'haver-lo acabat el 31 de desembre, l’hagueren acabat el 30 de juny, haurien acabat el 
curs escolar, i no hauríem tingut el problema del lloguer a meitat del curs (és a dir, a set 
dies de començar una altra vegada). Hauríem tingut dos mesos i mig per a poder resoldre  
el problema. Però és molt important que si el Partit Popular haguera construït el centre 
educatiu fa deu anys, en compte de gastar-se els diners en Fórmula 1, en sobrecostos de 
Ciegsa,  en  tot  el  que es malgastaven els  diners… Si  haguera construït  aquest  centre 
educatiu  fa  deu  anys,  els  xiquets  no  haurien  estat  en  barracons  deu  anys,  i  tampoc 
estaríem ara parlant del tema del lloguer del Cardenal Tarancón; perquè ja faria deu anys  
que els xiquets haurien estat en un col·legi.
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Nosaltres hem tingut  un greu problema;  hem posat  fi  a  un problema sorgit  del 
lloguer; i també acabarem amb els barracons, encara que els pese a alguns.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i  2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, DOS (2 de  
Cibur).  Abstencions,  VUIT (7 del  PP i  1  de  Ciudadanos).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

8.-  MODIFICACIÓ,  SI  ESCAU,  DE  L'ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LES 
TAXES PER PRESTACIÓ DE SERVEIS I REALITZACIÓ D'ACTIVITATS PER L'ÀREA DE 
SERVEIS SOCIALS (exp. G4096/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció) 

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

““Examinada  la  memòria  del  regidor  delegat  de  Serveis  Socials  amb  vista  a  la 
conveniència  de  l'aprovació  d'una  modificació  de  l'Ordenança  fiscal  reguladora  de  les 
taxes  per  prestació  de  serveis  i  realització  d'activitats  per  l'àrea  de  Serveis  Socials. 
(G-3726/17).

Vist el preceptiu informe emés per la Intervenció Municipal.

Dictaminada favorablement la proposta per la Comissió Municipal Permanent 
d'Hisenda i Comptes.

En virtut de tot això, i de conformitat amb el que disposen els art. 22.2.e, 47.2.h, 49 i 
106 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, i art. 15 a 19 del 
Reial  decret  legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel  qual  s'aprova el  text  refós de la Llei  
reguladora de les hisendes locals, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

PRIMER.- Modificar l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per prestació 
de serveis i realització d'activitats per l'àrea de Serveis Socials, segons la proposta que 
s'adjunta al present acord com a annex .

SEGON.- Sotmetre el present acord de modificació de tributs a exposició 
pública  durant  el  termini  de  30  dies,  mitjançant  anunci  en  el  tauler  d'edictes  d'aquest 
Ajuntament, i publicar l'anunci d'exposició en el Butlletí Oficial de la Província, així com en 
un dels  diaris  de major  difusió  de la  província.  Durant  l'esmentat  termini  les persones 
interessades  poden  examinar  l'expedient  i  presentar  les  reclamacions  que  estimen 
oportunes, d'acord amb l'article 17 de l'esmentat Reial decret legislatiu 2/2004.

TERCER.- Entendre's  definitivament  adoptat  el  present  acord  sense 
necessitat  de  nou  acord  plenari  de  conformitat  amb  el  que  estableix  l'article  17  de 
l'esmentat text legal, en cas que no es presentara cap reclamació durant l'exposició pública 
d’aquest, i publicar-se en aquest cas en el Butlletí Oficial de la Província el text del present 
acord, en compliment del que preveu l'article assenyalat, amb l’entrada en vigor de la nova 
redacció de l'Ordenança des de l'endemà de l'esmentada publicació en el Butlletí Oficial de 
la Província.
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QUART.-  Contra el  present  acord  de  modificació  d'Ordenança fiscal  pot 
interposar-se,  de  conformitat  amb  el  que  disposa  l'art.  19.1  del  text  refós  de  la  Llei 
reguladora  de  les  hisendes  locals,  recurs  contenciós  administratiu  davant  de  la  Sala 
d'aquesta jurisdicció del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana, en el 
termini de dos mesos comptadors des de l'endemà al de la publicació en el Butlletí Oficial  
de  la  Província,  sense perjudici  que puga interposar-se’n  qualsevol  altre  que s'estime 
procedent.

ANNEX 1

ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LES TAXES PER PRESTACIÓ DE 
SERVEIS I REALITZACIÓ D'ACTIVITATS PER L'ÀREA DE SERVEIS SOCIALS

1. DISPOSICIONS GENERALS

Article 1. Fonament
L'Ajuntament de Borriana, fent ús de les facultats concedides pels articles 133.2 i 
142 de la Constitució Espanyola,  i  de conformitat  amb allò que es disposa en 
l'article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, i  
en la secció tercera del  capítol  tercer del  títol  primer del  Reial  decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, estableix la taxa per prestació de serveis i realització d'activitats 
per l'àrea de Serveis Socials, que s’ha de regir per la present Ordenança fiscal, 
segons el que disposa l'art. 57 de l'esmentat Reial decret legislatiu.

Article 2. Objecte
És objecte de la present Ordenança fiscal la definició de les taxes que es deriven 
de la prestació de serveis i  realització d'activitats per l'àrea de Serveis Socials, 
comprenent tant l'organització com la gestió de les esmentades activitats i serveis. 

2. FET IMPOSABLE

Article 3. Fet imposable. Supòsits de no-subjecció

1. El fet imposable de la taxa per la prestació dels serveis i activitats per l'àrea de 
Serveis Socials ve constituït per la prestació per part de l'Ajuntament de Borriana, 
a  través  de l'àrea  de Serveis  Socials,  dels  serveis  definits  en  els  epígrafs  de 
l'article 7 de la present Ordenança. 
▪ No  obstant  això,  es  determinen  específicament  com  a  supòsits  de 
no-subjecció a la present taxa, amb un informe previ tècnic respecte d'això, els 
següents:

a)  aquells  en què les  persones  beneficiàries  dels  serveis  subjectes  a  les 
presents  taxes  es  troben  en  especial  situació  de  vulnerabilitat,  sotmeses  a 
actuacions d'intervenció o seguiment pels Serveis Socials municipals d'acord amb 
la normativa d'aplicació.

b)  aquells  en  què les  persones  beneficiàries  dels  serveis  subjectes  a  les 
presents taxes es troben en situació d'acolliment familiar d'acord amb la normativa 
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d'aplicació.
c)  quan  s'acredite  que  la  renda  per  càpita  de  la  unitat  familiar  en  què 

s'integren  les  persones  beneficiàries  del  servei  no  supera  la  quantia  anual 
establida  en  els  requisits  d'accés  a  les  prestacions  d'emergència  social  que 
determine  la  normativa  autonòmica  que les  regula  vigent  en  el  moment  de la 
sol·licitud.

3. OBLIGACIÓ DE CONTRIBUIR

Article 4. Obligació de contribuir. Meritació
1.-  L'obligació  de  contribuir  per  les  presents  taxes  es  produeix  com  a 
conseqüència de la prestació per part de l'Ajuntament de Borriana dels serveis o 
activitats  definits  en  les  tarifes,  entenent-se  amb  caràcter  general  produïda 
l'obligació de contribuir amb la sol·licitud formulada. 
2.-  La  meritació  es  produeix  amb  caràcter  ordinari  en  el  moment  en  què  se 
sol·licita la prestació del servei o activitat. 
 
4. SUBJECTE PASSIU

Article 5. Subjecte passiu
Són subjectes passius d'aquesta taxa, en concepte de contribuents, les persones 
físiques o jurídiques o entitats de l'art. 35.4 de la Llei 58/2003, general tributària, 
que  sol·liciten  o  resulten  beneficiades  pels  serveis  o  activitats  regulats  en  la 
present Ordenança.

Article 6. Responsable
1. Han de respondre solidàriament  de les obligacions tributàries dels  subjectes 
passius d'aquest tribut totes les persones físiques i jurídiques que siguen causants 
o col·laboren en la realització d'una infracció tributària, a què es refereixen els 
articles 41 i 42 de la Llei general tributària.

2. Són responsables subsidiàriament dels deutes tributaris i de les sancions que 
pogueren derivar-se contra les persones jurídiques els administradors de fet o de 
dret, els integrants de l'administració concursal i liquidadors, en els supòsits i amb 
l'abast que assenyala l'article 43 de la Llei general tributària.

5. BASE IMPOSABLE I QUOTA TRIBUTÀRIA

Article 7. Quota tributària

Les quanties exigibles en atenció als serveis o activitats que s'indiquen han de ser 
les definides en els epígrafs següents:

Epígraf 1.- Per participació en l'Escola d’Estiu:
1.1.- Mes complet: 50 €
1.2.- Una quinzena: 25 €

Epígraf 2.- Per assistència al campament d'estiu dins de les activitats de l'Escola 
d’Estiu: 90 €.
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6. EXEMPCIONS I BONIFICACIONS

Article 8. Reduccions de la quota tributària

1. Sobre la quantia resultant de les tarifes definides en els epígrafs 1 i 2 de l'article  
anterior, s'han d'aplicar els següents percentatges de reducció, en els casos en 
què siga procedent:

a) Quan la persona obligada al pagament tinga la condició de membre de família 
nombrosa o de família monoparental segons títol acreditatiu en vigor, pot gaudir 
d'una reducció en la quota d'acord amb els percentatges següents:
- Famílies nombroses o monoparentals de categoria general: 25%
- Famílies nombroses o monoparentals de categoria especial: 50%

b) Per liquidacions corresponents a 2 o més membres de la mateixa unitat familiar 
i  per  al  mateix  concepte,  entesa com a tal  unitat  la  que meresca l'esmentada 
consideració  a  l'efecte  de  la  normativa  autonòmica  que  regule  les  ajudes  en 
matèria de serveis socials vigent en el moment de la sol·licitud, s'ha d’aplicar un 
descompte del 25% a totes i cada una d'elles.

2. Les esmentades bonificacions no poden ser aplicades de forma acumulativa.

7. NORMES DE GESTIÓ

Article 9. Normes de gestió

Les taxes previstes en la present Ordenança s'exigeixen en règim d'autoliquidació, 
estant obligats els subjectes passius a practicar aquesta d'acord amb els models i 
el sistema de pagament que determine l'Ajuntament de Borriana.

8. INFRACCIONS I SANCIONS TRIBUTÀRIES

Article 11. Infraccions i sancions tributàries

Cal ajustar-se al que disposa l'Ordenança general de gestió, recaptació i inspecció 
dels ingressos de dret públic de l'Ajuntament de Borriana i la resta de normativa 
d'aplicació.

9. NORMES COMPLEMENTÀRIES

Article 12. Normes complementàries

En tot allò no disposat en la present Ordenança i que faça referència a la seua 
aplicació, gestió, liquidació, inspecció i recaptació d'aquesta taxa, s’ha de realitzar  
d'acord amb el que es preveu en la Llei general tributària i en les altres lleis de 
l'Estat reguladores de la matèria, així com en les disposicions dictades per al seu 
desplegament, i la resta de legislació vigent de caràcter local i general que hi siga 
aplicable,  segons preveu l'article 12 del  Reial  decret  legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

10. DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA I VIGÈNCIA
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Article 13. Vigència

Aquesta Ordenança ha de començar a regir una vegada s'haja procedit a la seua 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província, en compliment dels articles 17.4 del 
text refós de la Llei d'hisendes locals i 107.1 i 111 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, 
reguladora de les bases de règim local, i  ha de continuar en vigor fins que se 
n'acorde la derogació o modificació, si escau.

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Navarro:  “Portem a aquest Ple una nova modificació de l'Ordenança sobre les taxes 
fiscals de serveis socials. Aquesta ordenança ve des de 2009 (és la tercera). Segurament  
intentarem fer el millor possible la redacció… Segurament amb el pas del temps pot ser 
que hàgem de tornar a modificar-la; perquè el temps ens fa evolucionar, i  també a les  
ordenances fiscals d'aquesta població. 

Hem tingut en compte necessitats obviades o que, amb el pas del temps, per culpa 
de  la  crisi  que  hem  patit  aquests  anys,  s'han  desenvolupat  a  la  nostra  població. 
Segurament el millor de tot és que famílies vulnerables puguen gaudir d'aquests serveis. 
També s'ha tingut en compte famílies monoparentals que fins ara no estaven reconegudes, 
que a  partir  d'ara  també  passaran  a  ser  recollides  en  aquesta  ordenança.  I  sobretot,  
famílies que no tenen ingressos suficients per a fer  front a aquest  servei,  que puguen 
gaudir d'activitats des de Serveis Socials. 

També tenim en compte que les famílies, si bé estan treballant algunes gràcies al  
fet que tenen treball i poden subsistir dignament, també el fet de tenir fills és una despesa 
que vulgues o no et condiciona a la mensualitat. Per tant, també hem tingut en compte 
aquests xiquets de les famílies en què, a pesar que treballen, puguen tenir un descompte i  
puguen beneficiar-se també d'aquest servei.

Per tant, portem a aquest Ple aquesta modificació que espere que servisca perquè 
tots els xiquets puguen gaudir plenament d'aquest servei.”

Sr. Fuster: “Sr. Navarro, he de dir-li que compta amb el nostre suport. Li votarem el punt a 
favor.”

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del 
Ple de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

9.-  MODIFICACIÓ,  SI  ESCAU,  DE  L'ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LES 
TAXES  PER  PRESTACIÓ  DE  SERVEIS,  REALITZACIÓ  D'ACTIVITATS  I  ÚS 
D'INSTAL·LACIONS DE L'ORGANISME AUTÒNOM CENTRE DE LES ARTS RAFEL 
MARTÍ DE VICIANA (exp. G3675/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció)

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Examinada la memòria del  regidor delegat  de Cultura amb vista a la conveniència de 
l'aprovació d'una modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de les taxes per prestació de 
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serveis, realització d'activitats i ús d'instal·lacions de l'organisme autònom Centre Municipal 
de les Arts Rafel Martí de Viciana. (G-3675/17)

Vista la proposta formulada pel Consell Rector de l'organisme autònom del Centre 
Municipal de les Arts Rafel Martí de Viciana, així com el preceptiu informe emés per la 
Intervenció Municipal.

Dictaminada  favorablement  la  proposta  per  la  Comissió  Municipal  Permanent 
d'Hisenda i Comptes.

En virtut de tot això, i de conformitat amb el que disposen els art. 22.2.e, 47.2.h, 49 i 
106 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, i art. 15 a 19 del 
Reial  decret  legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel  qual  s'aprova el  text  refós de la Llei  
reguladora de les hisendes locals, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

PRIMER.- Modificar l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per prestació 
de  serveis,  realització  d'activitats  i  ús  d'instal·lacions  de  l'organisme  autònom  Centre 
Municipal de les Arts Rafel Martí de Viciana, segons la proposta que s'adjunta al present 
acord com a annex .

SEGON.- Sotmetre el present acord de modificació de tributs a exposició 
pública  durant  el  termini  de  30  dies,  mitjançant  anunci  en  el  tauler  d'edictes  d'aquest 
Ajuntament, i publicar l'anunci d'exposició en el Butlletí Oficial de la Província, així com en 
un dels  diaris  de major  difusió  de la  província.  Durant  l'esmentat  termini  les persones 
interessades  poden  examinar  l'expedient  i  presentar  les  reclamacions  que  estimen 
oportunes, d'acord amb l'article 17 de l'esmentat Reial decret legislatiu 2/2004.

TERCER.- Entendre's  definitivament  adoptat  el  present  acord  sense 
necessitat  de  nou  acord  plenari  de  conformitat  amb  el  que  estableix  l'article  17  de 
l'esmentat text legal, en cas que no es presentara cap reclamació durant l'exposició pública 
d’aquest, i publicar-se en aquest cas en el Butlletí Oficial de la Província el text del present 
acord, en compliment del que preveu l'article assenyalat, amb l’entrada en vigor de la nova 
redacció de l'Ordenança des de l'endemà de l'esmentada publicació en el BOP.

QUART.-  Contra el  present  acord  de  modificació  d'Ordenança fiscal  pot 
interposar-se,  de  conformitat  amb  el  que  disposa  l'art.  19.1  del  text  refós  de  la  Llei 
reguladora  de  les  hisendes  locals,  recurs  contenciós  administratiu  davant  de  la  Sala 
d'aquesta jurisdicció del Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana, en el 
termini de dos mesos comptadors des de l'endemà al de la publicació en el Butlletí Oficial  
de  la  Província,  sense perjudici  que puga interposar-se’n  qualsevol  altre  que s’estime 
procedent.

ANNEX 1

ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE LES TAXES PER PRESTACIÓ DE 
SERVEIS,  REALITZACIÓ D'ACTIVITATS  I  ÚS  D'INSTAL·LACIONS  DE 
L'ORGANISME AUTÒNOM CENTRE MUNICIPAL DE LES ARTS RAFEL MARTÍ 
DE VICIANA

1. DISPOSICIONS GENERALS
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Article 1. Fonament

L'Ajuntament de Borriana, fent ús de les facultats concedides pels articles 133.2 i 
142 de la Constitució Espanyola,  i  de conformitat  amb allò que es disposa en 
l'article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, i  
en la secció tercera del  capítol  tercer del  títol  primer del  Reial  decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, estableix la taxa per prestació de serveis, realització d'activitats i 
ús d'instal·lacions de l'organisme autònom Centre Municipal de les Arts Rafel Martí 
de  Viciana,  que  s’ha  de regir  per  la  present  Ordenança  fiscal,  segons  el  que 
disposa l'art. 57 de l'esmentat Reial decret legislatiu.

Article 2. Objecte

És objecte de la present ordenança fiscal la definició de les taxes que es deriven 
de la prestació de serveis i  la realització d'activitats efectuades per l’organisme 
autònom local Centre Municipal de les Arts Rafel Martí de Viciana, així com per l'ús 
d'instal·lacions  la  gestió  de  les  quals  corresponga  a  aquest,  comprenent  tant  
l'organització com la gestió de les esmentades activitats, així com el manteniment i  
ús dels immobles en què es presten.

2. FET IMPOSABLE

Article 3. Fet imposable

El fet imposable de la taxa per prestació de serveis, realització d'activitats i  ús 
d'instal·lacions de l'organisme autònom Centre Municipal de les Arts Rafel Martí de 
Viciana  ve  constituït  per  la  prestació  per  part  de  l'organisme autònom Centre 
Municipal de les Arts Rafel Martí de Viciana dels serveis o activitats, així com per 
l'ús de les instal·lacions de titularitat municipal la gestió de les quals corresponga a 
aquest, segons allò que s'ha definit en l'article vuit. 

Article 4. No-subjecció

4.1  No  està  subjecte  a  la  present  taxa  l'ús  de  les  instal·lacions  realitzat  per 
l'Ajuntament  de  Borriana  o  els  seus  organismes  autònoms  en  virtut  d'actes 
organitzats  o  patrocinats  principalment  per  la  mateixa  entitat  amb  motiu  de 
campanyes, espectacles o actuacions.

4.2  Els  derivats  de  la  realització  o  celebració  d'espectacles  per  alguna  entitat 
sense ànim de lucre, sempre que l'espectacle que s’haja de desenvolupar siga 
executat per membres de la mateixa entitat i siga de caràcter gratuït.

4.3  Tampoc hi  queden subjectes  les  activitats  que es  presten basant-se en la 
col·laboració amb el CEAM, exclosa l'activitat definida en l'epígraf 7 de l'article 8.

3. OBLIGACIÓ DE CONTRIBUIR

Article 5. Obligació de contribuir. Meritació
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L'obligació de contribuir i la meritació de les presents taxes es produeix com a 
conseqüència de la prestació per part de l'organisme autònom Centre Municipal de 
les Arts Rafel Martí de Viciana dels serveis, activitats o ús d'instal·lacions definits 
en les  tarifes,  entenent-se amb caràcter  general  produïda  la  meritació  amb la 
sol·licitud formulada. 

4. SUBJECTE PASSIU

Article 6. Subjecte passiu

Són subjectes passius d'aquesta taxa en concepte de contribuents les persones 
físiques o jurídiques o entitats de l'art. 35.4 de la Llei 58/2003, general tributària, 
que  sol·liciten  o  resulten  beneficiades  pels  serveis  regulats  en  la  present 
Ordenança.

Article 7. Responsable

1. Responen solidàriament de les obligacions tributàries dels subjectes passius 
d'aquest  tribut  totes  les  persones  físiques  i  jurídiques  que  siguen  causants  o 
col·laboren  en  la  realització  d'una  infracció  tributària,  a  què  es  refereixen  els 
articles 41 i 42 de la Llei general tributària.

2. Són responsables subsidiàriament dels deutes tributaris i de les sancions que 
pogueren derivar-se contra les persones jurídiques els administradors de fet o de 
dret, els integrants de l'administració concursal i liquidadors, en els supòsits i amb 
l'abast que assenyala l'article 43 de la Llei general tributària.

5. QUOTA TRIBUTÀRIA

Article 8. Quota tributària

1. La quota tributària ha de ser la que resulte de l'aplicació dels epígrafs següents:

Epígraf 1.- Despeses d'inscripció

Inscripció-matrícula: 23 €

Epígraf 2.- Proves d'accés

Prova d'accés a ensenyances professionals: 23,50 €

Epígraf 3.- Certificats

Certificat de dades d'expedient: 7,5 €

Epígraf 4.- Cessió d'instruments (tarifa per curs, entés per tal el desenvolupat amb 
caràcter ordinari des de l'última setmana de setembre fins al juny)

4.1 Instrument fins a 300 €: 40 € curs

4.2 Instrument fins a 1.800 €: 78 € curs

4.3 Instrument de més de 1.800 €: 152 € curs

Epígraf 5.- Cursos específics de caràcter complementari i de perfeccionament
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5.1.- Escola Artística d'Estiu

5.1.1 Curs complet: 200 €

5.1.2 Tres setmanes: 158 €

5.1.3 Dues setmanes: 114 €

5.1.4 Una setmana: 75 €

5.2.- Disciplines de música

5.2.1 Setmana Musical: 98 €

5.2.2 Disciplines instrumentals:

5.2.2.1 Totes les disciplines i nivells: 3,2 €/mòdul

5.3 Escola Artística d'Estiu i Setmana Musical: 245 €

5.4 Disciplines de dansa

5.4.1 Totes les disciplines i els nivells: 3,2 €/mòdul

5.4.2 Setmana de dansa: 63 €

5.5 Disciplines d'arts plàstiques

5.5.1 Totes les disciplines i els nivells: 3,2 €/mòdul

5.6 Dansa i percussió africanes

5.6.1 Curs anual (30 h, 15 sessions de 2 h): 192 €

5.6.2 Trimestre (10 h, 5 sessions de 2 h): 70 €

5.6.3 Mensual (4 h, 2 sessions de 2 h): 25 €

5.7 Arts prenatals (3 mesos, 1 h setmana): 35 €

5.8 Bo promoció d'activitats

5.8.1 Dues setmanes consecutives de prova: 10 €

5.8.2 Tres setmanes consecutives de prova: 15 €

5.8.3 Un mes continu de prova: 20 €

El mòdul utilitzat per a la determinació de la tarifa per l'epígraf 5 és el de 30 minuts 
de duració de curs. La quota tributària es determina multiplicant la tarifa per mòdul 
definida pel nombre de mòduls totals del curs.

A l’alumnat matriculat al Centre Municipal de les Arts Rafel Martí de Viciana durant 
el  curs escolar se li  aplica una reducció del  10% sobre les tarifes anteriorment 
definides.

Epígraf 6.- Activitats de música, dansa i arts plàstiques i visuals (tarifa per curs, 
entés per tal el desenvolupat amb caràcter ordinari des de l'última setmana de 
setembre fins a juny)

6.1 Jardí Artístic

6.1.1 De 0 a 3 anys: 140 € (50 min setmana, acompanyant no subjecte)

6.1.2 De 4 a 7 anys: 185 € (2 hores setmana)

6.2 Activitats d'arts plàstiques i visuals
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6.2.1 Art (fins a 2 hores setmanals): 48,35 € / 30 min

6.2.2 Art (més de 2 hores setmanals): 35,83 € / 30 min

6.2.3 Art (més de 3 hores setmanals): 27,50 € / 30 min

6.2.4 Ceràmica (més de 2 hores setmanals): 40 € / 30 min

6.3 Activitats de dansa i formació corporal.

6.3.1 1r de formació elemental de dansa: 275,00 €

6.3.2 2n de formació elemental de dansa: 275,00 €

6.3.3 3r de formació elemental de dansa: 452,00 €

6.3.4 4t de formació elemental de dansa: 452,00 €

6.3.5 Disciplines de l'àrea de dansa 6 h setmanals: 452,00 €

6.3.6 Disciplines de l'àrea de dansa 4 h 30 min setmanals: 360 €

6.3.7 Disciplines de l'àrea de dansa 3 h setmanals: 265 €

6.3.8 Disciplines de l'àrea de dansa 2 h setmanals: 185 €

6.3.9 Activitat de dansa de formació elemental (fins a 3 h setmana): 
43,00 € / 30 min

6.3.10 Activitat de dansa de formació elemental (fins a 4 h setmana): 
34,00 € / 30 min

6.3.11 Activitat de dansa de formació elemental (més de 4 h setmana): 
32,30 € / 30 min

6.4 Escola municipal de música Pasqual Rubert.

6.4.1 Instrument individual (40 minuts setmana): 270 € curs

6.4.2 Instrument individual (60 minuts setmana): 360 € curs

6.4.3 Instrument individual (30 minuts setmana): 165 € curs

6.4.4 Assignatura col·lectiva (30 minuts setmana): 40 € curs

6.4.5  Instrument  individual  40  minuts  i  4  hores  setmana  assignatura 
col·lectiva: 480 €

6.4.6  Instrument  individual  40  minuts  i  3  hores  setmana  assignatura 
col·lectiva: 430 €

6.4.7  Instrument  individual  40  minuts  i  2  hores  setmana  assignatura 
col·lectiva: 332 €

6.4.8 Instrument individual 40 minuts i 1 h 30 min setmana assignatura 
col·lectiva: 320 €

6.4.9  Instrument  individual  40  minuts  i  1  h  setmana  assignatura 
col·lectiva: 310 €

6.4.10  Instrument  individual  60 minuts  i  4  hores  setmana assignatura 
col·lectiva: 580 €

6.4.11  Instrument  individual  60  minuts  i  3  hores  setmana assignatura 
col·lectiva: 530 €
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6.4.12 Instrument  individual  60 minuts  i  2  hores  setmana assignatura 
col·lectiva: 440 €

6.4.13 Instrument individual 60 minuts i 1 h 30 min setmana assignatura 
col·lectiva: 430 €

6.4.14 Instrument individual 60 min i 1 h setmana assignatura col·lectiva: 
420 €

6.4.15 Instrument a tres (60 minuts setmana): 200 € curs 

6.4.16 Instrument a tres 60 min i 3 hores setmana assignatura col·lectiva: 
390 €

6.4.17 Instrument a tres 60 min i 2 hores setmana assignatura col·lectiva: 
300 € curs

6.4.18  Instrument  a  tres  60  min  i  1  h  30  min  setmana  assignatura 
col·lectiva: 275 €

6.4.19 Instrument a tres 60 min i 1 h setmana assignatura col·lectiva: 250 
€

6.4.20 Instrument a dos (60 minuts setmana): 225 € curs

6.4.21 Instrument a dos 60 min i 3 hores setmana assignatura col·lectiva: 
415 €

6.4.22 Instrument a dos 60 min i 2 hores setmana assignatura col·lectiva: 
325 €

6.4.23  Instrument  a  dos  60  min  i  1  h  30  min  setmana  assignatura 
col·lectiva: 300 €

6.4.24 Instrument a dos 60 min i 1 hora setmana assignatura col·lectiva: 
275 €

6.4.25  1r i 2n del cicle elemental de dolçaina (instrument individual 60 
min, llenguatge musical 2 hores i cor 1 hora a la setmana): 400 €

6.4.26 3r i 4t del cicle elemental de dolçaina (instrument individual 1 hora, 
llenguatge musical 2 hores, cor 1 hora i conjunt instrumental 1 hora a la setmana): 
435 €

6.5 Conservatori elemental de música Abel Mus

6.5.1 1r i 2n conservatori elemental de música (instrument individual 50 
min, llenguatge musical 2 hores i cor 1 hora a la setmana): 390 € curs

6.5.2 1r i 2n conservatori elemental de música (instrument individual 60 
min, llenguatge musical 2 hores i cor 1 hora a la setmana): 400 € curs

6.5.3 3r conservatori elemental de música (instrument individual 1 hora, 
llenguatge musical 2 hores, cor 1 hora i conjunt instrumental 1 hora a la setmana): 
435 € curs

6.5.4 4t conservatori elemental de música (instrument individual 1 hora, 
llenguatge musical 2 hores, cor 1 hora i conjunt instrumental 1 hora a la setmana): 
435 € curs

6.5.5 Instrument de conservatori: 300 €
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6.5.6 Instrument de conservatori i llenguatge musical: 370 €

6.5.7 Instrument de conservatori i conjunt instrumental: 345 €

6.5.8 Llenguatge musical 3r i 4t conservatori elemental de música (2 h): 
185 €

6.5.9 Conjunt musical 3r i 4t conservatori elemental de música (1 h): 92,5 
€

6.5.10 Cor de 3r i 4t conservatori elemental de música (1 h): 92,5 €

Epígraf  7.-  Escola  Sènior  (tarifa  per  curs,  entés  per  tal  el  desenvolupat  amb 
caràcter ordinari des de l'última setmana de setembre fins al juny)

La participació en els cursos de l'Escola Sènior exigeix ser major de 60 anys i les 
tarifes exigibles són les següents:

7.1 Cursos d’1 h/setmana: 64 €

7.2 Cursos de 2 h/setmana: 107 €

7.3 Cursos de 3 h/setmana: 129 €

7.4 Curs de ceràmica 3 h/setmana: 150 €

7.5 Curs de coral 1 h/setmana: 43 €

7.6 Cursos instrumental col·lectiva 1 h/setmana: 76 €

Les persones participants en aquests cursos no queden subjectes al pagament 
de la taxa per inscripció-matrícula prevista en l'epígraf 1 d'aquest article.

Epígraf 8.- Utilització privativa o aprofitament especial de dependències del centre

La cessió d'espais o dependències del centre d'estudis en favor de tercers per a 
usos diferents dels previstos en la present Ordenança exigeix autorització prèvia 
per l'òrgan competent, en la qual s’han de definir les condicions d’aquesta, i queda 
subjecta al pagament de les següents tarifes:

8.1 Aules: 4 € / 30 minuts

8.2 Auditori Juan Varea: 25 € / 30 minuts

Quan la utilització es produïsca fora de l'horari normal del centre, a més de 
l'autorització prèvia de l'òrgan competent, la cessió també està supeditada a la 
disponibilitat d'un conserge per a l'obertura i tancament de l'auditori.

Tots els usuaris s’han de fer càrrec dels drets d'autor que resulten dels actes 
programats a l'auditori. Per això, s'ha d'abonar la quantitat estipulada per l'entitat 
que al  seu moment tinga delegada la representació de la persona autora amb 
anterioritat a l'ús de l'espai.

Article 9. Reduccions de la quota tributària

1. Sobre la quantia resultant de les tarifes definides en l'epígraf 6 anterior 
s'han  d'aplicar,  amb  la  sol·licitud  prèvia  entre  el  període  de  l'1  d'abril  al  15 
d'octubre del  curs que comença en l'any,  els  percentatges de reducció que es 
detallen a continuació.

La concessió i aplicació d’aquests queda condicionada a la verificació que la 
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unitat de convivència familiar en què s'integra la persona obligada al pagament no 
obtinga  rendes  de  qualsevol  naturalesa  (deduïdes  de  les  últimes  dades 
subministrades per l'Agència Tributària a l'Ajuntament) superiors a l'import obtingut 
de multiplicar l'indicador públic de renda d'efectes múltiples (IPREM) anual vigent 
en el  moment  de la meritació per 1,2  i pel  nombre de membres  que integren 
l'esmentada  unitat  (en  cas  que  qualsevol  dels  membres  de  la  unitat  fóra 
discapacitat/ada  o  estiguera  incapacitat/ada  per  a  treballar  d'acord  amb  la 
normativa  reguladora  del  règim  de  les  famílies  nombroses,  s’ha  de  computar 
respecte a  aquest,  a  l'efecte  de determinació  del  límit  de rendes,  el  doble  de 
l'IPREM).

Els percentatges han de ser els següents:

a)  Per  liquidacions  practicades  a  2  o  més membres  de  la  mateixa  unitat 
familiar i corresponents al mateix període, s'ha d'aplicar un descompte del 25% a 
cada un.

b)  Aquells  subjectes  passius  que tenen  la  condició  de membres  de família 
nombrosa segons títol acreditatiu en vigor poden gaudir d'una reducció en la quota 
d'acord amb els percentatges següents:

- Famílies nombroses de categoria general: 50%

- Famílies nombroses de categoria especial: 75%

c) Als subjectes passius que siguen majors de 65 anys se'ls ha d’aplicar una 
reducció del 40%.

2.  Els  subjectes  passius  titulars  del  carnet  jove  expedit  per  la  Generalitat 
Valenciana es beneficien d'una reducció del 5% sobre la quantia resultant de les 
tarifes definides en l'epígraf 6.

3. L'aplicació dels percentatges de reducció de la quantia de la quota definits 
en els apartats a, b i c de l'apartat primer han de ser sol·licitats expressament pels 
subjectes  passius  en  el  moment  de  formalitzar  la  matrícula,  acreditant  en  tal  
moment les circumstàncies per a la seua aplicació. En cas de no concórrer les 
circumstàncies  que  determinen  la  seua  aplicació  en  l'esmentat  moment,  o  no 
sol·licitar-se expressament quan siga procedent, no s’han de tenir en compte per a 
la resta de curs acadèmic.

Respecte  a  les  sol·licituds  formulades,  prèvia  tramitació  i  comprovació,  s'ha 
d’adoptar resolució amb caràcter previ al cobrament de les quotes.

4. En cas de concurrència de diversos supòsits de reducció en una mateixa 
liquidació  i  per  a  un  subjecte  passiu  s'ha  d'aplicar  únicament  el  major  dels 
concurrents, excepte la relativa a l'apartat segon (carnet jove), que s'ha d'aplicar 
de forma acumulativa.

5.  La  quota  que  s’ha  de  pagar  resultant  després  de  l'aplicació  de  les 
reduccions que siguen procedents s'ha d’arredonir a l'alça a la xifra més pròxima 
múltiple de cinc cèntims d'euro.

6. EXEMPCIONS I BONIFICACIONS

Article 10. Exempcions i bonificacions

1.-  Els  subjectes  passius  que  efectuen  el  pagament  total  de  les  taxes 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

corresponents al curs acadèmic pels epígrafs 4 i 6 en el moment de la matrícula 
han de gaudir d'una bonificació del 5%.

2.- A les persones obligades al pagament per l'epígraf 7 (Escola Sènior) que no 
perceben cap tipus de pensió o que perceben les pensions fixades com a mínimes 
pel sistema públic i no disposen d'altres fonts d'ingressos superiors en 300 € en 
l'exercici anterior, se'ls ha d’aplicar una bonificació del 50%.

Per a l'efectivitat d'aquesta bonificació s’exigeix que se sol·licite expressament en 
el moment de la inscripció i que s’acrediten les circumstàncies exigides.

3.- No s'admeten més beneficis fiscals que els definits en les normes que resulten 
d'obligada aplicació.

7. NORMES DE GESTIÓ

Article 11. Normes de gestió

1.  La  direcció  del  centre  ha  de  definir  l'oferta  formativa  oferida  amb detall  de 
duració  dels  cursos  o  activitats,  ràtio  de  professorat-alumnat,  nivell  del  curs  o 
activitat i import de les taxes segons els epígrafs definits en l'article 8.

2.  Les  taxes  previstes  en  la  present  Ordenança  s'han  d’exigir  en  règim 
d'autoliquidació, i estan obligats els subjectes passius a practicar aquesta d'acord 
amb els models que determine l'organisme autònom Centre Municipal de les Arts 
Rafel Martí de Viciana i a efectuar l'ingrés de les taxes amb caràcter previ a la 
prestació dels serveis segons les normes dictades respecte d'això.

3. El cobrament de les tarifes previstes en els epígrafs 4, 6 i 7 s’ha de realitzar 
mitjançant  domiciliació  bancària,  podent  optar  la  persona  obligada  entre  els 
següents sistemes de pagament:

a)  Pagament  total  del  curs  acadèmic  en  el  moment  de  la  matrícula  ordinària 
(juny-juliol-setembre), amb aplicació de la bonificació del 5%.

b) Pagament fraccionat amb caràcter mensual d'una novena part del total (càrrecs 
en  les  segones  quinzenes  dels  mesos  de  setembre,  octubre,  novembre, 
desembre, gener, febrer, març, abril i maig). 

Queden exclosos del règim d'opció les altes produïdes fora del període normal de 
matrícula determinat per la direcció del CMA Rafel Martí de Viciana. En aquests 
supòsits la persona obligada al pagament ha d'ingressar en el compte del centre el 
pagament total del curs acadèmic. 

4. Per als supòsits de baixes i altes, i només a l'efecte de gestió de les quotes  
resultants  dels  epígrafs  4,  6  i  7,  s'estableix  un criteri  de prorrateig  per  mesos 
acadèmics segons el que es defineix en els punts següents.

Presentada  una  baixa  davant  del  Centre  Municipal  de les  Arts  Rafel  Martí  de 
Viciana mitjançant sol·licitud específica, els seus efectes fiscals quant a devolució 
de  taxes  o  no-cobrament  de  les  fraccions  pendents  depenen  de  la  data  de 
presentació segons el detall següent:

- fins al 20 de setembre, s'admeten les que hagen de produir efecte des de l'inici  
del curs.
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- fins al 20 d'octubre, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes de 
novembre.

- fins al 20 de novembre, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes 
de desembre.

- fins al 20 de desembre, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes 
de gener.

- fins al 20 de gener, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes de 
febrer.

- fins al 20 de febrer, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes de 
març.

- fins al 20 de març, s'admeten les que hagen de produir efecte des del mes d'abril.

- fins al 20 d'abril (data màxima per a baixa), s'admeten les que hagen de produir  
efecte des del mes de maig i fins a la finalització. 

Admesa la baixa, segons el que s'ha assenyalat, s’ha de procedir a no carregar les 
quotes fraccionades l'exigència de les quals siga posterior als terminis assenyalats 
per a la seua presentació segons allò que s'ha indicat en els punts anteriors. El 
supòsit de pagament total del curs s'assimila al de pagament fraccionat, i s’ha de 
procedir a la devolució de l'import prorratejat resultant segons les regles definides 
per al fraccionament.

En el  cas d'altes,  s’han de liquidar  les quotes resultants  dels epígrafs 4, 6 i  7 
prorratejats per nou fraccions d'acord amb les següents dates d'alta: 

- alta fins al 19 d'octubre inclòs, cobrament íntegre del curs.

- alta fins al 19 de novembre inclòs, cobrament de 8/9 de la taxa.

- alta fins al 19 de desembre inclòs, cobrament de 7/9 de la taxa.

- alta fins al 19 de gener inclòs, cobrament de 6/9 de la taxa.

- alta fins al 19 de febrer inclòs, cobrament de 5/9 de la taxa.

- alta fins al 19 de març inclòs, cobrament de 4/9 de la taxa.

- alta fins al 19 d'abril inclòs, cobrament de 3/9 de la taxa.

- alta fins al 19 de maig inclòs, cobrament de 2/9 de la taxa.

En cas  de produir-se una  alta  després  d'haver  sigut  prèviament  una baixa,  la 
persona sol·licitant queda subjecta per l’esmentada alta a l'epígraf 1 (Despeses 
d'inscripció).

5. Pot admetre's el canvi de curs o servei sempre que es formalitze dins de les 
dues  primeres  sessions  d’aquest  i  que  ho  permeta  el  nombre  d'inscripcions, 
segons  model  definit  per  l'organisme  autònom,  practicant-se  liquidació  per  la 
diferència de tarifa entre els cursos o serveis i tramitant l'ingrés a la devolució de la 
diferència.

6. L'impagament de les taxes en els supòsits de domiciliació ha de donar lloc a la 
pèrdua  del  dret  a  utilitzar  el  servei,  així  com  a  la  utilització  de  la  via  de 
constrenyiment per al seu cobrament en els supòsits en què siga procedent.

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

Article 12. Convenis de col·laboració

Poden  establir-se  convenis  de  col·laboració  amb  entitats,  organitzacions  i 
institucions  representatives  dels  subjectes  passius  d'aquestes  taxes,  a  fi  de 
simplificar  el  compliment  de  les  obligacions  formals  i  materials  derivades 
d'aquelles o els procediments de liquidació i recaptació.

8. INFRACCIONS I SANCIONS TRIBUTÀRIES

Article 13. Infraccions i sancions tributàries

Cal ajustar-se al que disposa l'Ordenança general de gestió, recaptació i inspecció 
dels ingressos de dret públic de l'Ajuntament de Borriana i la resta de normativa 
d'aplicació.

9. NORMES COMPLEMENTÀRIES

Article 14. Normes complementàries

Tot  allò  no disposat  en la  present  Ordenança  i  que faça  referència  a  la  seua 
aplicació, gestió, liquidació, inspecció i recaptació d'aquesta taxa, s’ha de realitzar  
d'acord amb allò que s'ha previngut en la Llei general tributària i en les altres lleis 
de l'Estat reguladores de la matèria, així com en les disposicions dictades per al 
seu desplegament i la resta de legislació vigent de caràcter local i general que siga 
aplicable,  segons preveu l'article 12 del  Reial  decret  legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

10. DISPOSICIÓ TRANSITÒRIA I VIGÈNCIA

Article 15. Vigència

Aquesta Ordenança ha de començar a regir una vegada s'haja procedit a la seua 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província, en compliment dels articles 17.4 del 
text refós de la Llei d'hisendes locals i 107.1 i 111 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, 
reguladora de les bases de règim local, i ha de continuar en vigor fins que s'acorde 
la seua derogació o modificació.

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Fuster: “Mire, jo espere poder canviar el sentit del vot, o com a mínim (és el que vull 
demanar-li al Sr. Granel) deixar el punt sobre la taula. Li ho plantege… Sé que està el pla 
d'ajust; sé que vosté em podrà argumentar que potser es veu en aquesta situació… El 
nostre suport, si no es tracta d’apujar impostos, i tal com vosté va mencionar també en el  
Consell del Centre d'Estudis Rafel Martí de Viciana, fa falta un estudi més exhaustiu tant 
del personal per les activitats deficitàries. I després, perquè és una apreciació meua del 
que jo he pogut veure… M’adone que potser estem apujant la taxa a un col·lectiu (el del 
Jardí  Artístic,  que  és  el  que  més  repercussió  tindrà  en  la  pujada  de  les  taxes),  que 
segurament  és  el  més  eficient,  perquè  és  el  que  més  completa  els  grups…  Sí  que 
m'agradaria que el nostre suport el tindrà, perquè fixe's que per exemple en el punt anterior 
el Sr. Navarro ens porta primer una modificació en què havien establit primer una taxa de 6 
€ per recomanació tècnica. I al final, el Sr. Navarro, amb un criteri propi va decidir llevar-la.  
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I això ha sigut motiu que nosaltres actualment també li fem costat.
Jo  sí  que li  demanaria,  si  és  possible,  que ho deixe  sobre  la  taula.  El  nostre  

reconeixement  el  té  per  fer-ho.  Ens  posem  a  la  seua  disposició  per  a  estudiar  les 
necessitats.  L'anterior  regidor,  el  Sr.  Safont,  vosté sap també que en el  pla  d'ajust  de 
2014-2015-2016-2017, al  final  no va incrementar les taxes. Es va fer un esforç perquè 
aquest centre continuara donant la qualitat que tenia, però en la situació que hi havia era  
necessari reduir les despeses primordialment. Per tant, sí que m'agradaria (si és possible) 
deixar-ho sobre la taula; no apujar els impostos (en aquest cas les taxes); i realitzar un 
estudi de què és el que potser és necessari per al centre.”

Sra. Aguilera: “El nostre grup, si no es deixa sobre la taula, com li ha estat demanant el  
Sr. Fuster, tampoc li  donarà suport al punt; perquè evidentment al seu moment no vam 
poder  assistir  al  Consell.  I  després,  després  d'informar-nos-en  bé,  entenem  que  és 
possible que no puguem o no tinguem per què apujar les taxes si es fa un estudi dels 
recursos humans que hi ha.

Amb la qual cosa, si no tenim la suficient informació, podem fer una altra reunió;  
però jo entenc que la postura més lloable en aquest moment seria que ho deixaren sobre 
la taula i poguérem estudiar-ho.”

Sra. Sanchis: “Jo crec que en aquella reunió no vaig estar. Vaig dir que sí pel que vosté  
m'havia dit anteriorment; però jo no vaig estar en l'explicació. I sí que m'agradaria (com 
diuen ells) que ens explicara detalladament en una reunió o que s'estudiara realment què 
s’apujarà, quines taxes s’apujaran i quines taxes no s’apujaran. Perquè si potser una part  
dels alumnes han de finançar les activitats dels altres, doncs no em pareix molt just. Jo 
crec que s'ha de fer un estudi més profund.”

Sr. Granel: “Lamente profundament la seua decisió. La veritat és que jo pensava que en el  
Consell Rector (l'única que no hi va ser va ser la Sra. Sanchis) jo m'havia explicat bé. De 
fet, fins i tot l'explicació va rebre el suport de l'anterior regidor del Partit  Popular, el  Sr.  
Safont; perquè va haver-hi una complicitat a l'hora de… Perquè ningú millor que ell coneix 
la realitat del centre.

És cert que el centre ha passat durant uns anys de tenir una aportació municipal 
d’1.600.000 €, i ara mateix té 600.000 €… Té el mateix professorat i té més alumnat. 

És cert també, com es diu en les mateixes taxes, que per això no havia entés la 
Sra. Sanchis; perquè en el que es presenta en el Ple vénen totes les taxes, el que s’apuja i 
la resta. Per això no havia entés la seua precisió.

Sí  que és  cert  que en 2014-2015 no es  van apujar,  en  2015-2016 ja estàvem 
nosaltres i vam decidir que tampoc les apujaríem; i en 2016-2017 tampoc. Però sí que és 
cert que el pressupost s'ajusta molt més; i per tant, sí que necessitem una xicoteta pujada. 
És cert que no hem fet la pujada pensant en res, sinó que s'ha fet un estudi exhaustiu de  
totes les classes i de tot l'alumnat, i de veure les classes que realment tenen rendiment, les 
que  no… I  aquest  és  el  primer  estudi  que  s'ha  realitzat  per  veure  si  realment  hi  ha 
modalitats que fa falta que es realitzen; o que potser no cal, perquè no té l'alumnat, i clar, 
no té la demanda que hauria de tenir l'oferta que es presenta.

I per això, aquest primer estudi sí que s'ha realitzat ja; i sí que és cert (i és un tema 
que vaig estar parlant amb el Sr. Fuster i amb el Sr. Safont) que s'ha de fer un estudi del  
professorat. Perquè per a la gent que no conega el centre, fins 2008 els professors que es 
contractaven,  es  contractaven  amb  un  sou.  I  a  partir  de  2008  els  professors  que  es 
contractaven, màgicament, van reduir el seu sou a quasi un 30% o 40% del que tenien els  
altres professors; fent el mateix treball, o assumint càrrecs de més rellevància.
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Tot açò suposa que l'estudi que s'ha de fer del professorat no és un estudi que 
puga durar un mes, ni dos, ni tres; sinó que és un estudi exhaustiu, en el qual s'ha de fer  
realment un estudi de si tot el professorat que hi ha és necessari per al centre; si realment 
part d'aquest professorat (vosté que està tan al dia), com s'actua ara als conservatoris 
professionals, en els quals només es contracta les x hores de l'alumnat que es necessita; 
perquè, per exemple, en modalitats d'instruments i altres, en les quals no hi ha les places 
que potser el professorat no cobreix.

Ara mateix el professorat del centre està contractat a jornada completa o partida, i 
hi  ha  molt  de  professorat  que  no  completa  les  hores  del  seu  instrument…  Parle 
d'instrument perquè és un poc més detallat: un professor, un alumne. Llavors, ací sí que hi 
ha una diferència més destacada. I la veritat és que si ja hem fet un estudi és perquè 
volem fer ara un altre estudi del professorat. És cert que estic convençut que en aquest 
centre  no  faré  amics  amb  ningú;  i  dic  açò  perquè  sí  que  sé  que  les  mesures  que 
s'adoptaran més endavant són mesures que s’haurien d’haver adoptat, perquè el centre és 
una bola que més prompte o més tard explotarà, i no hi ha ganes que arribe a explotar.  
Perquè jo crec que tots estimen aquest centre; pel que representa i perquè és únic en tot el 
País Valencià perquè està en dansa, música i art. I de fet, el projecte que portem és que en 
la dansa no sols siga una escola, sinó que siga el primer conservatori de dansa de tota la 
província de Castelló.

Per això,  ens estem esforçant  a traure d'altres parts  per a poder fer  un centre 
millor; i també és cert que amb aquesta pujada que en cap de les modalitats arribarà al 
10%... Sí que és cert que, per l'estudi que havíem dit, la pujada afecta especialment les 
activitats que són de dues hores setmanals; que són (com ha dit el Sr. Fuster) les del Jardí  
Artístic o algunes de l'Escola de Dansa, que passen a tenir una pujada d'un poc més de 10 
€. I altres activitats, en les quals són alumnes que han de fer diverses assignatures pels 
estudis que estan cursant; doncs aquestes assignatures és cert que no han pujat tant,  
perquè sabíem que el preu pujaria molt, i l'alumne no havia d'assumir tampoc tota aquesta 
pujada de totes.

Llavors, sí que és cert que l'estudi s'ha fet; que sí que estem treballant en això, i  
que iniciarem un estudi del professorat. I per això sí que jo encara tinc l'esperança que 
aquestes explicacions hagen valgut la pena, i que es puga canviar el sentit del seu vot. I  
que després, en l'estudi que fem del professorat, jo no tinc cap problema que estiguen al 
meu costat; perquè amb el Centre de les Arts Rafel Martí de Viciana sempre he sigut molt 
transparent. La gent sap com està el centre; i el que es vol és tirar endavant el centre.  

I és cert que la campanya que vam fer de reclamar alumnes d'altres ciutats ha 
funcionat; perquè tenim més de 100 alumnes de Castelló, tenim gran part de Vila-real, ha 
vingut gent de Nules, de Vilavella… És a dir, que això sí que ha funcionat, perquè hem 
aconseguit que el centre es veja un poc reconegut a nivell comarcal. I això ajuda també 
perquè altres institucions també es fixen en nosaltres, i que puguen col·laborar. És cert que 
hem tingut alguna col·laboració més de la Generalitat; hem aconseguit alguna subvenció 
més de l'Escola de Dansa. I és cert que ens estem movent molt perquè el centre isca 
endavant.  Però  és  cert  que  s'ha  de  fer  aquestes  modificacions;  que  encara  fent-les 
estaríem a un 70% o 80% per davall de l'oferta privada que hi ha en l’àmbit autonòmic. De 
manera que jo crec que és important; i per això els demane el seu suport. I de tota manera, 
si no fóra així, també ho respecte.”

Sr. Fuster: “Mire, Sr. Granel, li ho dic sincerament: jo no dubte del seu compromís amb el  
Centre de les Arts. No l’he posat en dubte en cap moment. Per això el meu plantejament, 
abans de ser una crítica que siga constructiva, el que intenta és intentar arribar a una 
solució que creiem que és la més adequada; que és que, abans d'adoptar decisions (com 
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pot ser la d'incrementar les taxes), dur a terme l'estudi exhaustiu del qual vosté mateix està 
parlant; que el meu company li ha reconegut que cal fer… Perquè l'any passat el nostre 
suport,  quan va fer  una modificació  en  què hi  havia 6.000 €,  i  el  motiu  va ser  per  a 
incrementar les matrícules… El nostre vot va ser favorable. O siga, que nosaltres no ens 
neguem. 

O siga,  ara estem parlant  d’apujar  les  taxes  (per  exemple,  a  la  gent  del  Jardí 
Artístic, fins a un 10%) i l'única cosa que va obtenir d'ingressos de més el Centre de les  
Arts són 10.000 €. O siga, estem parlant de 10.000 €. Per això, no crec que el Centre de 
les Arts, que jo considere des de la seua implantació, el treball que s'ha fet posteriorment,  
en el  qual  s'ha pres  mesures  molt  complicades… Perquè vosté mateix  ho ha dit:  calʽ  
prendre mesures ...  Però vosté ho ha dit  també: és un centre d'estudis que partia d'unʼ  
pressupost  d’1.200.000  €,  i  s'ha  ajustat  a  700.000  €.  I  continua  sent  el  millor  centre 
d'estudis  (o  el  millor  centre  per  a  educar  en  les  diferents  modalitats  que hi  ha)  de la 
província. I això vosté ho posa en valor, i jo li agraïsc que pose en valor aquest centre; i  
nosaltres ho posem en valor. Amb la qual cosa, pensem que al final l'única cosa que estem 
plantejant és (i amb el nostre suport) no apujar les taxes per a ingressar 10.000 €. És 
l'única cosa que li estem dient. 

Si després de fer aquest estudi, de reajustar les despeses en personal, o de fer un 
estudi per a saber quines activitats de les que es realitzen allí cal apujar més que altres 
que potser no són deficitàries… Bé, doncs, si està fet, jo almenys no he tingut accés a 
l’esmentat estudi, i li ho dic.

Però dubte molt, Sr. Granel, i perdone que ho dubte (no ho he mirat) que el Jardí 
Artístic, del qual la meua família és usuària, i sabent dels problemes que hi ha per a poder 
accedir-hi, que siga deficitari. Perquè el nombre mínim d'alumnes crec que està més que 
cobert per a poder garantir aquesta activitat, sense que això supose un cost addicional al 
centre.

Jo crec que el que nosaltres li estem dient és una mesura que és més constructiva;  
que nosaltres, si han de fer una modificació en el pressupost, per a intentar cobrir aquests 
10.000 €… Jo li dic que nosaltres li donarem suport. Li donarem suport; estarem al seu 
costat, sabent que potser s'incompleix el Codi de bon govern i ètic del Sr. Del Moral… Mire 
com li ho dic!”

Sra. Sanchis: “Mire, jo al que em referisc és que, si jo tinguera un fill  al  centre, jo no 
voldria pagar les activitats d'una altra persona. I a mi el que em fa l’efecte (o el que em 
pareix) és que hi haja activitats que es cobreixen en 100%, altres que es cobrisquen a un 
30%; i que estem compensant unes amb altres. O almenys, és la impressió que m'està 
donant a mi. 

Llavors, si és així, el que diu el Sr. Fuster: cada un que pague el que li correspon; i 
per  part  de  l'Ajuntament  o  de  qui  siga,  se  subvencione  la  resta.  Però  no  obligar  a 
subvencionar a les famílies unes a altres. Això és al que em referia abans...”

Sr. Granel: “Sí que he de dir que els números enguany ja van ser més ajustats; i per això 
estem avui ací. El pressupost que es va presentar és un pressupost massa ajustat. I estem 
parlant que més del 97% del pressupost era per a personal; i açò vol dir que només un 3% 
existeix per a poder fer activitats del centre. 

Jo estic amb vostés, i crec que vostés saben que si jo no haguera de pujar les 
taxes, no les hauria apujades. Però si veig la necessitat és perquè l'any que ve l'aportació 
municipal de l'Ajuntament serà menor. I com que encara serà menor, el pressupost del  
Centre de les Arts Rafel Martí de Viciana no pot estar més ajustat del que està. Podríem dir 
que enguany hem fet  màgia;  i  la  màgia hi  ha un moment  en què s'acaba,  que ja no 
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apareix. Per això mateix estem fent açò; per a seguir altres camins… És cert (i em consta 
que part de la corporació ho sap) que estem donant molts colps de peu en molts llocs  
perquè aquest centre no siga el que és, sinó que siga més encara. I llavors, per això estem 
lluitant.

Lamente que no s’hi done suport; però ens veiem obligats a fer aquesta pujada 
perquè el centre seguisca com està ara mateix.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, SET (7 del PP). 
Abstencions,  TRES  (2  de  Cibur  i  1  de  Ciudadanos).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

10.-  APROVACIÓ,  SI  ESCAU,  DEL  PLA  ECONÒMIC  FINANCER  2017-2018  (exp. 
G3521/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció) 

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vistos els expedients d'aprovació de la liquidació del Pressupost de l'exercici  2016 de 
l'Ajuntament de Borriana i l'organisme autònom Centre de les Arts Rafel Martí de Viciana, i  
informe de la Intervenció Municipal en relació amb l'avaluació dels objectius d'estabilitat 
pressupostària, regla de despesa i sostenibilitat financera de la mencionada liquidació.

Vista la remissió al Ministeri d'Hisenda i Funció Pública de les dades i magnituds de la 
liquidació de l'exercici 2016, i avaluació dels objectius d'estabilitat pressupostària, regla de 
despesa  i  sostenibilitat  financera  de  la  mencionada  liquidació,  en  què  es  constata 
l'incompliment de la regla de despesa per un excés de despesa computable per quantia 
d’1.576.171,27 €, i la consegüent obligació de formular l'oportú pla econòmic financer.

Atés que l'art. 21.1 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'estabilitat pressupostària i 
sostenibilitat  financera,  determina que  eʻ n  cas  d'incompliment  de  l'objectiu  d'estabilitat 
pressupostària,  de  l'objectiu  de  deute públic  o  de  la  regla  de  despesa,  l'Administració 
incomplidora ha de formular un pla economicofinancer que permeta en l'any en curs i el  
següent el compliment dels objectius o de la regla de despesa, amb el contingut i abast 
previstos en aquest articleʼ. 

Ateses les prescripcions de l'art. 23.4 de l'esmentada Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, 
d'estabilitat  pressupostària  i  sostenibilitat  financera,  sobre  tramitació:  ̒Els  plans 
economicofinancers elaborats per les corporacions locals han d'estar aprovats pel Ple de 
la corporació (…). Els plans economicofinancers s’han de remetre per al seu coneixement 
a la Comissió Nacional d'Administració Local. S’ha de donar a aquests plans la mateixa 
publicitat que l'establida per les lleis per als pressupostos de l'entitatʼ.

Atés que la previsió per a cada un dels exercicis del Pla (2017 i 2018) serà la que es recull  
en els formularis del  model  normalitzat  del  Pla econòmic financer (habilitat  en l'Oficina 
Virtual de les Entitats Locals del Ministeri d'Hisenda i Funció Pública), que s'adjunten com 
a annex al present document.

I atés que l'incompliment de la regla de despesa es produeix per una situació de despeses 
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de naturalesa conjuntural  i  no obeeix  a  una insuficiència  d'ingressos,  no s'estableixen 
mesures concretes.  No obstant  això,  si  durant  l'execució del  Pla econòmic financer es 
detecta  una  desviació  rellevant  de  les  variables  econòmiques  pressupostàries  que 
comporte  la  previsió  d'incompliment  d'algun dels  objectius  de  la  normativa  d'estabilitat 
pressupostària, s'adoptaran les oportunes mesures preventives.

Vist l'informe de la Intervenció Municipal sobre el present expedient, i prenent com a base 
l'art. 21 i següents de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'estabilitat pressupostària i 
sostenibilitat  financera, vist el  dictamen favorable per majoria de la Comissió Municipal  
Permanent d'Hisenda i Comptes, el Ple de la corporació ACORDA:

PRIMER.- Aprovar el Pla econòmic financer per als exercicis 2017 i 2018, segons annex a 
la present proposta.

SEGON.-  Remetre el  present  Pla  econòmic  financer  al  Ministeri  d'Hisenda  i  Funció 
Pública, als efectes oportuns.

TERCER.- Donar publicitat del Pla econòmic financer en el Butlletí Oficial de la Província.”

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sra. Rius: “Coneixen des de fa més d'un mes l'expedient de la liquidació del Pressupost 
de 2016, del qual avui es dóna compte al Ple en la part de control. I han pogut comprovar  
l'esforç que s'està fent per complir tota la normativa exigida pel Ministeri.

Les principals magnituds que recull  l'informe d'Intervenció de la liquidació, i que 
intentem complir al 100%, són positives. El resultat pressupostari és positiu; romanent de 
Tresoreria, positiu; també ho és l'estalvi net. Continua reduint-se la ràtio d'endeutament.  
Complim durant  tot  l'exercici  amb el  període mitjà de pagament a proveïdors.  Acabem 
l'exercici amb totes les factures aplicades al Pressupost; és a dir, no s'ha gastat més del  
crèdit pressupostari. És molt important també el compliment de l'estabilitat pressupostària.

Però, a pesar de tot açò, no s'ha pogut aconseguir que la despesa no superara el 
límit que exigeix l'Estat. Per tant, s'ha sobrepassat aquest límit o marge de 354.000 €, que 
és  el  límit  que  ens  permetien  créixer  en  2016.  I  a  partir  que  es  constata  aquest 
incompliment (que és la liquidació i no abans), hi ha un mes per a aprovar un pla econòmic 
i financer, on es descriguen les causes de l'incompliment i la previsió de complir la norma 
en l'exercici actual i en el següent.

En aquest document que exigeix la norma en aquest cas, d'una banda s'ha fet un 
diagnòstic de la situació econòmica en el moment de la liquidació, detallant cada norma i  
cada compliment d'aquesta norma… I finalment es fa referència a algunes de les causes 
que  han  provocat  aquest  incompliment  de  la  regla  de  despesa;  que  en  ser  causes 
conjunturals i no estructurals, no requereix mesures en especial: simplement preveure el 
compliment en 2017 i  2018. Per tant,  per  a complir  la normativa al  100%, cal  aprovar 
aquest pla econòmic i financer en el Ple; i per això el portem avui per a la seua aprovació.”

Sr. Fuster: “Mire, Sra. Rius, haurà passat hora i mitja des que hem aprovat el Codi de bon 
govern i ètic… Segon incompliment, segon… I anirem sumant… En hora i mitja… No sé 
quina mitjana portarem… Açò és conseqüència, Sra. Rius (i li ho vaig a dir molt clar), de no 
escoltar. Quan li dic de no escoltar, ja no em referisc a mi (o siga, no pense en mi ni en els  
grups de l'oposició) sinó als tècnics municipals, que porten tot l'any 2016 advertint-la del  
que al final succeiria. I vosté, cada ple en què hem tingut l'ocasió de debatre, sempre ens 
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va dir que estiguérem tranquils; que açò no passaria.
I el que ha passat és molt fàcil: vosté (el tripartit) ha gastat 1.500.000 € més del 

que tenia permés. Així de clar; és que no n’hi ha més. O si no, no hauria hagut de dur a  
terme el pla econòmic i financer. I és molt fàcil, Sra. Rius… Mire, qualsevol família planifica 
la seua situació financera per a tot l'exercici. 

Un arriba i pensa: tinc tant per al préstec, tant per a la llum, per al telèfon, per a la 
reparació del cotxe... I arriba un dia en què ha de portar el cotxe al taller; i sap que ha de 
fer el manteniment. I decideix apartar el manteniment, i veu més atractiu tunejar el cotxe. I 
vosté, en un acte d'irresponsabilitat (que és el que jo li he dit sempre) tuneja el cotxe… 
Clar, al principi lluir el cotxe és molt bonic; és molt bonic lluir el cotxe. Però al final el cotxe 
es trenca. 

I ací està el problema. I el Partit Socialista, que és ostatge del que és, el que ha 
preferit durant aquesta legislatura ha sigut tunejar-li el cotxe a Compromís. I vostés van a 
remolc, Sra. Rius; vostés van a remolc. Però el que llueix el cotxe tunejat és el Sr. Granel,  
Sra. Rius. I això és molt trist; perquè el fet que prioritze vosté el seient en el qual està 
asseguda a garantir la salut financera de l'Ajuntament diu molt del que està passant en  
aquest Ajuntament. 

A més,  sorprén  quan,  en  compte  d'afrontar  una altra  vegada  la  realitat,  vosté 
elabora  un  pla  econòmic  i  financer  una  altra  vegada  fent  seua  la  seua  virtut  (la 
irresponsabilitat). No escomet les mesures que requereix el pla econòmic i financer; i jo li 
explicaré per què. Perquè clar, vosté parla ara de despeses conjunturals… Mire, de les 
despeses que planteja, estaven totes en pressupostos inicials a excepció d'una (totes en 
pressupostos inicials). Quan vam aprovar el primer trimestre, Sra. Rius, ningú li diu que 
vosté excedisca la regla de despesa. Per tant, aquestes despeses no eren conjunturals. 
Eren  despeses  polítiques;  eren  decisions  del  tripartit,  que  volia  que  estigueren  ací… 
Perfecte…

El que passa, i ho acabem de veure ara també, és que vosté li ha agafat molt de 
gustet  a  això  de  les  modificacions.  I  ara  avui,  550.000 €  més,  550.000 €,  dels  quals  
234.000 € ja estan amb objecció d'Intervenció, en què es diu que ara arribarà el segon 
trimestre, i veurem exactament en quina situació es queda el seu pla econòmic i financer.  
Perquè encara li queda per incorporar romanents, el vial del Port, alguna unitat d'execució. 
Haurà d'incorporar despeses de diferents subministraments (perquè li faran falta); i si no, ja 
ho veurà, Sra. Rius. 

I al final el que està clar és que el cotxe acabarà tenint problemes. I això, Sra. Rius,  
ho ha de tenir en compte. Hauria d'haver actuat amb diligència; haver fet les coses amb 
responsabilitat, i no atenent a posicionaments polítics, que al final al que ens han portat és  
a gastar 1.500.000 € més del que realment ens permetia la legislació.

I abans ho ha dit: ho hem complit quasi tot ... No, Sra. Rius, vosté està ací per aʻ ʼ  
complir-ho tot… Doncs la regla de la despesa no la compleix… I com que sempre li dic que 
el  temps  està  per  venir,  vosté  avui  ha  fet  com  el  que  neteja  la  casa,  i  en  compte 
d'arreplegar ho posa davall l'estora. Però al final, ja li dic que davall l'estora no cabrà tot, i 
haurà d'alçar-la; i algú haurà de netejar el que vosté haja deixat.”

Sra. Aguilera: “Mire, nosaltres serem breus; que ja s'està fent llarg. I com que açò és un 
document polític que la Sra. Rius s'ha volgut traure de la mànega, perquè era necessari,  
però sense cap mesura concreta,  i  absolutament sense alguna cosa seriosa amb què 
puguem saber quines mesures prendrà per a intentar solucionar açò i no arribar al que el 
Sr. Fuster li està anunciant. Vosté ho pot vendre com vulga: s'han gastat quasi 1.500.000 € 
més del que tenien; i ací estem per aquesta gestió magnífica que diu vosté que ha fet. 

Potser ací entra molt (i ací nosaltres sí que li hem de donar la raó al Sr. Fuster) el  
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fet de tunejar el cotxe del Sr. Granel i de Compromís. Jo crec que tot el món a Borriana 
s'està adonant que vostés estan deixant fer a Compromís el que li dóna la gana, per tal de 
mantenir la butaca… i tots se n’adonen menys vostés. Tots se n’adonen menys vostés, 
que són el Partit Socialista.

Amb la qual cosa, continuen somrient, Sra. Rius; i dins d'un parell d'anyets que són 
les eleccions, veuran vostés com canvia el número, que serà molt divertit.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sra. Rius, en l'informe tècnic queda clar que vostés no han complit la 
regla de despesa;  i  per  tant,  han hagut de procedir  a l'elaboració d'un pla econòmic i  
financer. I per decisió política decideixen no prendre cap mesura. Però el que em resulta 
cridaner no són els arguments; són els arguments que esgrimeixen per a no prendre les  
mesures  concretes;  és  a  dir,  preus  justos,  interessos,  expropiacions,  etc.  És  cert  que 
algunes partides (com són la Xarxa Llibres, la paga extraordinària), sí; però, com diu el Sr. 
Fuster, estaven pressupostats. Llavors, no entenc en què modificaven aquestes despeses 
la regla de despesa. Però sí que entenc el que deien vostés de les indemnitzacions a 
tercers, i dels preus justos. El que passa és que vostés tenen un problema, i incompliran la 
regla  de  despesa  pel  mateix;  perquè  tenen  vostés  200.000  €  en  reclamacions  de 
plusvàlues… I les que els vindran, perquè jo recorde que vaig presentar ací una moció  
perquè es deixaren de cobrar  i  es començaren a tornar;  perquè ho ha dit  el  Tribunal  
Constitucional. I els dirà a vostés el Tribunal Suprem que ho tornen d'ofici, i serà qüestió de 
mesos o dies… O siga, que serà dins d’enguany… La qual cosa els farà a vostés també 
incomplir  la regla de despesa,  i  diran que és  un pagament  extraordinari,  també;  i  per 
descomptat ja ho sabien vostés abans. I per quotes de Sant Gregori, de moment, porten 
vostés 250.000 € en reclamacions. I són les primeres, que en vindran moltes més.

Així que, ja tenint en compte que hi ha 450.000 € en reclamacions segures… No 
em diga vosté a mi que això són despeses extraordinàries. Perquè vostés estan convertint  
les  despeses  corrents  en  despeses  extraordinàries.  Perquè  jo  crec  que  les 
indemnitzacions  a  tercers  es  convertiran  durant  el  seu  mandat  en  despeses 
extraordinàries. Vostés han decidit no establir mesures concretes (i dic de moment) perquè 
estem a l'abril, i ja han presentat dues mocions de crèdits; i una d'aquestes ja té l'informe 
tècnic en contra, perquè ja incompleixen la regla de despesa. I com diuen vostés, si durant 
l'execució  del  pla  es  detecta  una  desviació  rellevant  que  comporta  l'incompliment, 
s'adoptaran  mesures.  Jo  espere  que les  prenguen  ja;  perquè ja  (avui  mateix)  acaben 
d'incomplir el seu pla econòmic i financer; perquè ja l’han incomplit avui.”

Sr. Granel: “Jo havia llegit l'informe, i no havia dit res de cotxes, ni de Compromís, ni res. 
Però bé, pareix que ara…”

Sra. Aguilera: “El Sr. Granel no pot intervenir...”

Sra. alcaldessa: “M'ha demanat permís…”

Sr. Granel: “Perquè és la primera intervenció no puc parlar?

Sra. Aguilera: “Ell no defén el punt...”

Sra. alcaldessa: “Però ell és portaveu d'un grup municipal…”

Sra. Aguilera: “Però només intervé en aquest… En els altres punts, no.”
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Sra.  alcaldessa:  “Si  vol  intervenir,  pot  intervenir… Hi  ha hagut  mocions  i  hi  ha hagut 
situacions  en  què han intervingut  tots  els  portaveus dels  grups municipals.  I  en altres  
casos, no. Quan ho demanen i volen intervenir, poden intervenir.”

Sra. Aguilera: “Quan els dóna la gana...”

Sra. alcaldessa: “Quan els dóna la gana, no; de totes maneres, mirarem el Reglament i 
veurem si l’hem incomplit o no. No es preocupe que ho tindrem clar.”

Sra. Aguilera: “O intervé en tots o en cap. Però no quan li dóna la gana...”

Sra. alcaldessa: “Quan demana la paraula… Intervé quan demana la paraula.”

Sr. Granel: “Jo sóc membre de l'equip de govern, però a més sóc d'un partit que està en  
aquest Ajuntament. Abans vosté estava fent bandera que ha estat ací des de fa 15 anys en 
dos partits...”

Sra. Aguilera: “Mirem el Reglament, i ja està...”

Sr. Granel: “Sí, sí, mirem-lo; que jo no tinc cap tipus de problema, i a més es pot observar. 
Però personalment també volia participar en el debat; sobretot perquè com que he vist que 
ha aparegut el meu nom i tota la resta…

També és cert (ha sigut casualitat, però això són també són xafarderies de la gent), 
el tema del cotxe m'ha fet gràcia. Per això també he volgut participar, perquè avui quan 
estaven  les  modificacions  he  vist… No sé  si  alguna  modificació  se  n'anava a  alguna 
regidoria… Encara que jo crec que no hauríem de parlar de regidories, sinó de l'interés 
que tenim per al poble, i de les coses que s'ha de fer pel poble. Jo crec que ací (i crec que  
no m'equivoque) que els 21 regidors que estem en aquesta sala de plens han de treballar  
pel poble, i per això estem ara treballant per a això. No es tracta de si els diners van a uns 
o van a altres, sinó que al final vagen a benefici de la mateixa ciutadania. 

La veritat és que em sorprén quan fan aquestes crítiques; i a més em faig càrrec  
també del fet que és treball de l'oposició fer aquestes crítiques, i crear aquest esperit de 
crispació i tota la resta. Però sí que m'agrada dir-los que estem treballant pel poble. Està 
clar que jo sóc Compromís, que el meu company és de Se Puede Burriana, que està el 
Partit  Socialista… Però  al  final  estem treballant  pel  poble;  i  si  hi  ha alguna cosa que 
estiguem fent malament, o que es fa una mala inversió, o no sé si potser s'ha referit al  
manteniment del  pavelló de la Bosca… Perquè jo crec que era un manteniment quasi 
obligat; perquè ja hi havia problemes al pavelló de la Bosca. Per això mateix em sorprén 
un poc. 

Jo crec que treballem tots pel poble; i que tant les modificacions com les decisions 
que s'adopten ací en aquest Ple són pel bé de la ciutadania.”

Sra. Rius:  “Segons vostés (és evident que és el seu paper), estem fent una molt, molt 
mala  gestió  econòmica,  però  veient  l'informe  discrepem  totalment  d'aquesta  visió  tan 
negativa  que  ens  volen  mostrar.  Els  informes  que  arrepleguen  la  liquidació  (que 
arrepleguen el pla econòmic) serveixen per a fer un repàs a totes les obligacions que per 
normativa  hem  de  complir.  I  s'estan  complint,  Sr.  Fuster,  no  quasi,  sinó  al  100%.  El 
diagnòstic parla de magnituds de les quals vostés no han parlat (perquè com que diuen 
que ho fem tot malament...). El resultat pressupostari (del qual no han parlat) és positiu en 
2.400.000 €; és a dir, la diferència entre ingressos i despeses és positiva. El romanent de 
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Tresoreria també és positiu en 1.600.000 €, on s'inclouen obres en tràmits (evidentment 
administratius,  o  en  execució d'obra)  que s'incorporaran  al  Pressupost  de  2017 per  a 
finalitzar-les. I també s'incorporarà la resta per a pagar el que acabem d'aprovar fa una 
estona (sancions, sentències, taxes de diversos anys arrere) i evidentment per a fer noves 
inversions amb el que ens quede. I esperem també que l'Estat canvie d'actitud, i ens deixe 
utilitzar l'estalvi per a cobrir necessitats de despesa o inversió lliurement, i no sols les que 
ells ens posen en un llistat i a les quals ens hem d'acoblar.

D'altra banda, pensem que era important assenyalar en aquest document que no hi 
ha cap factura en el compte 413 pendent d'aplicar al Pressupost. I això també és una dada 
positiva; sobretot per als que diuen que no es pot gastar més del que podem gastar, com el 
Partit Popular (a través del Sr. Fuster) deia en el seu congrés, que l'esquerra gasta més 
del que pot gastar. Perquè en el compte 413 el saldo és 0 en 2016. Açò vol dir que tota la 
despesa compromesa durant 2016 s'ha fet tenint consignació pressupostària. I no puc dir 
el mateix del moment en què jo estava en l'oposició i vostés governaven, perquè en el  
compte 413 ací han arribat a tenir 2.000.000 €. Per tant, no serà tan negativa la situació 
d'ara.

També es veu clarament una reducció de l'endeutament, de manera que la ràtio 
actual és de 37,40%, i veníem quan es va iniciar la legislatura d'un 48%. I continuem en 
aquesta línia  que és la  que exigeix  el  Ministeri  als  ajuntaments per  a  així  compensar  
d'aquesta forma el greu endeutament estatal i autonòmic que hi ha.

La dada d'estalvi  net també és positiva en 3.500.000 €, i  aquesta és una dada 
important també a l'hora de concertar nous préstecs, i no haver de demanar permisos al  
Ministeri per a poder concertar aquests préstecs. Per tant, també és important que done 
positiu per a no estar tutelat pel Ministeri.

Quant al termini de pagament als proveïdors, també s'ha complit; també és positiu. 
I  el  que  és  destacable  és  que  per  primera  vegada  en  aquest  Ajuntament  els  quatre 
trimestres s'ha pagat dins dels 30 dies que marca la llei. L'últim trimestre va ser 7,10 dies.  
No és important tampoc que siguen 7 o 25. Es paga a menys de 30 dies. I en els quatre 
trimestres, per primera vegada, ha passat així. Aquesta norma del pagament a proveïdors 
també és important, perquè en depén (o almenys en depenia fins 2016) el fet de poder o 
no destinar els romanents a una altra cosa que no siga amortitzar deute. Créiem que és 
una  barbaritat  que  ens  obliguen  a  amortitzar  deute  amb  l'estalvi  aconseguit  per 
l'Ajuntament, quan hi  ha tantes i  tantes inversions necessàries per fer,  que es podrien 
executar amb els romanents. 

Esperem que quan aproven  els  Pressupostos  Generals  de  l'Estat  es  mantinga 
almenys aquesta possibilitat d'utilitzar els romanents. Per això, la prioritat del departament 
de  comptabilitat  (des  del  primer  dia  que  vam arribar)  és,  abans  que  res,  tramitar  les 
factures per a poder arribar a Tresoreria, i quan hi haja disponibilitat pagar-les com més 
prompte millor.

També indica l'informe d'Intervenció que es compleix  l'estabilitat  pressupostària, 
amb un marge bastant elevat  de 3.500.000 €. I  açò també és molt  important que siga 
positiu, perquè en el cas contrari sí que estaríem parlant d'un pla econòmic i financer en 
què les mesures serien incrementar impostos i retallar serveis públics, com va passar ací 
quan governava el Partit  Popular l'any 2008, que es va haver de fer un pla econòmic i  
financer, apujar els impostos i retallar els serveis públics; aquests serveis de què ara es 
queixen de la mediocritat que tenen; que Borriana està bruta i els jardins tots plens de 
runes. Però no és el cas actual; perquè en 2016 es compleix l'estabilitat pressupostària.

A pesar de complir tota la normativa, s'ha superat la regla de despesa permesa pel 
Ministeri, que era un 1,8% de la despesa de 2015 (és a dir, un increment de 354.000 € 
respecte de 2015). El Partit Popular ens acusa a nosaltres d'incomplir aquesta norma en 
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dos anys que estem (és la primera vegada que la incomplim). He de dir que vostés tampoc 
és que hagen tingut moltes oportunitats d'incomplir-la; perquè, des que es va implantar, la 
primera vegada va ser en 2013, Intervenció no va informar sobre la regla de despesa. Per  
tant, només han tingut un any (2014) per a poder incomplir-la o no.

De totes maneres, no farem una competició d'açò. Pensem que és una norma que 
no s'ha estudiat massa bé a l'hora d'implantar-la. De fet, en tres anys s'ha modificat ja tres 
vegades. I en aquest moment ja hi ha una comissió d'experts reunits per veure com tornen 
a canviar-la, perquè el ministre té tots els ajuntaments en peu de guerra, perquè tenim 
estalvi  i  no podem utilitzar-lo en el que volem per culpa d'aquesta regla de despesa. I  
justament avui la Federació de Municipis s'ha reunit per aquest tema. 

Pense que la norma no entén la realitat municipal. És un poc absurda; ja que no té 
en  compte  la  capacitat  de  despesa  que  podem  assumir  des  del  consistori  amb  els 
ingressos (o amb l'estalvi, els romanents), sinó que l'Estat ens limita l'increment a 354.000 
€ respecte  de l'anterior  exercici  de  2015.  Però  és  que alhora  que ens  exigeix  que la 
despesa no supere aquests 354.000 €, també ens obliga per llei a pagar unes obligacions 
de la legislatura passada; com és la paga extra de 2012, que suposa 240.000 €, carregats 
al Pressupost de 2016, però no és una despesa d'aquest exercici. I també la llei ens obliga 
a un increment salarial de l'1%, cosa que ens acosta directament a incomplir la regla de 
despesa tot just començar. Per això no té cap sentit que el mateix Estat que ens limita ens  
obligue a incomplir i superar aquest límit.

Però és que una vegada superat aquest marge per a aplicar la llei, tenim altres 
despeses  extraordinàries  que  van  arribar  a  l'Ajuntament,  i  que  mai  se  sap  quantes 
despeses extraordinàries arribaran (no es poden preveure l'any anterior).  Arriben ja en 
forma de sentències o de resolucions d'altres administracions (com ens acaba de passar fa 
ja  unes  setmanes).  Però  la  norma  no  exclou  aquestes  despeses  extraordinàries  de 
computar per al  compliment de la regla de despesa. És a dir,  et  limita la despesa als  
354.000 €.

I així, tenim unes quantes despeses que no corresponen a l'exercici 2016 però que 
són  de  compliment  obligatori;  i  per  això  es  van  carregar  a  aquest.  Tenim  diverses 
sentències que han arribat en contra de l'Ajuntament; com és el cas dels 62.500 € que li  
havíem pagat a la Cadena SER per una decisió política dels anteriors governs municipals, i 
el  pagament  es  va  fer  en  2016.  Expropiacions,  més  els  corresponents  interessos 
d’1.173.000  €  que  també  eren  de  compliment  obligatori,  i  també  es  van  carregar 
evidentment en 2016. O el programa de Xarxa Llibres, a què ens vam adherir sabent que 
era un esforç econòmic gran, tot en un any, pressupostant inicialment 313.000 €; però que 
s'havia de fer per a crear un banc de llibres, i que les famílies que volgueren participar-hi 
pogueren accedir a la gratuïtat dels llibres de text durant els cursos següents.

En aquestes despeses extraordinàries carregades en l'exercici 2016, de les quals 
la major part no teníem altra opció perquè eren per sentència o per llei, ja vam justificar la  
quantitat incomplida d’1.500.000 €. Però he de dir que durant 2016 ha sigut un any en què 
s'ha carregat molta més despesa de la que tocava, però no el vial del Port (com crec que 
ha dit el Sr. Fuster o no sé qui ho ha dit). Han dit que computa en la regla de despesa… No 
computava en 2016 ni computarà en 2017 el vial del Port. I tampoc hem tunejat cap cotxe. 
El que hem fet ha sigut pagar la ITV, les reparacions i fins al cotxe que no van pagar els  
que estaven abans. Això és el que hem fet. Perquè hem fet inversions que eren urgents,  
quan vam entrar; perquè l'anterior equip de govern no ho va fer quan estava governant, i 
tenia tants fons de contingència i tants romanents… El climatitzador de la Piscina portava 
dos anys trencat; estàvem amenaçats que ens tancarien la instal·lació municipal; perquè si 
venia una inspecció,  tancarien la instal·lació  municipal.  I  no es va canviar;  vam haver 
d'arribar nosaltres per a canviar el climatitzador.
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També hi ha hagut una despesa extraordinària; això ho poden comprovar en les 
dades que tenen de la liquidació; i és que en Seguretat Social s'ha pagat 435.000 € més 
respecte de l'any anterior. Per què? Doncs perquè en algun moment s'havia de regularitzar 
un mal vici que estàvem pagant… Perquè hem pagat en 2016 des de desembre de 2015 
fins a desembre de 2016. És a dir, s'ha pagat 13 mesos en compte de 12, per a aplicar la 
despesa real de Seguretat Social al seu propi exercici.

També hem tingut despesa extraordinària en la llum; en la llum hem volgut traure a 
licitació per a evitar els continus reconeixements extrajudicials de factures, amb informes 
en contra que venien per aquestes factures que no tenien contracte, i també per a estalviar  
diners a l'Ajuntament; que ha sigut un estalvi del voltant de 120.000 € anuals per contractar 
la llum. I açò va provocar haver d'afegir a 2016 més diners per a pagar la llum, per a  
regularitzar els retards que portàvem des d'octubre de 2015, i pagar tot l'any sencer de 
2016. Això vol dir que també es va incrementar la despesa de llum en 72.000 €.

També s'ha incrementat la despesa respecte de 2015 en el control de plagues de 
mosquits  (concretament  12.000  €)  perquè  vostés  no  destinaven  un  contracte 
específicament  per  al  control  de  plagues  de mosquits.  Nosaltres  hem fet  el  contracte 
específicament per a això. Per tant, hem incrementat les despeses en 12.000 € pel control  
de plagues de mosquits. Em pareix perfecte.

Com em pareix també perfecte, hem cregut convenient recuperar subvencions que 
s'havien perdut fa molts anys a les ONG, o donar suport per primera vegada al treball  
social que fa la Creu Roja (igual que s'ha estat donant suport des d'aquest Ajuntament  
durant molt de temps a una altra entitat del municipi). Açò ha suposat (entre ONG i Creu 
Roja) 20.000 € més de despesa. 

Seguisc amb la despesa… Ja sé que els estic cansant molt, però són despeses 
amb  què  hem  carregat  en  2016…  Vulguen  dir  vostés  si  eren  responsables  o 
irresponsables… Hem pagat 12.000 € de factures no tramitades per l'anterior equip de 
govern… Encara hem pagat 12.000 € l'any 2016 de factures d'Igualtat, Festes i de Premsa 
de l'any anterior, que el Partit Popular no havia tramitat correctament. Hem liquidat també 
els deutes que tenia la Guarderia Municipal, que arrossegava des de 2012 fins a l'inici del  
curs 2015-2016. I com que som els patrons, havíem de fer-nos càrrec d'aquests deutes. I 
això va suposar una despesa addicional de 32.000 €. 

Totes aquestes despeses extraordinàries que es van carregar a l'exercici de 2016 
pensàvem que era necessari fer-les. I és important dir que teníem recursos per a fer-les; 
per tant, si no els haguérem tingut, evidentment no les hauríem fetes, però teníem recursos 
per a fer-les. Totes aquestes despeses que acabe d'anomenar computen en aquesta regla 
de despesa que ja estava sobrepassada tot  just  iniciar  l'exercici  amb les despeses de 
personal imposades per llei. Per això dic que aquesta norma està fora de lloc, de fet el  
Ministeri  diu  que  està  buscant  una  solució  al  problema  que  està  provocant  a  les 
administracions locals. Esperem que la trobe prompte… 

I de totes maneres, encara que els grups de l'oposició mostren preocupació per les 
conseqüències de l'incompliment, saben perfectament que incomplir la regla de despesa 
no és greu; com sí que ho va ser l'any 2008 l'incompliment de l'estabilitat pressupostària,  
que  va  provocar  l'obligació  de  fer  un  pla  econòmic  i  financer.  O  en  2009  el  pla  de  
sanejament per haver de concertar un préstec per a poder pagar als proveïdors, en haver  
gastat més del que permetia el Pressupost. O el pla d'ajust de 2012 a 2022, que encara 
queden sis anys més de vigència, i ens marca les decisions que volem prendre en alguns 
moments. És un pla d'ajust que també va ser (com el pla de sanejament) per contractar un 
crèdit  de 4.000.000 € per a pagar factures de despesa corrent que havien fet  fora del  
Pressupost. Justament el que ara prediquen que no es pot fer és el que vostés feien; i per  
això vam haver de demanar fins quasi  100.000.000 € per a poder pagar factures que 
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estaven als calaixos.
El cas present no té res a veure amb aquests tres plans que vostés van aprovar.  

En el cas present el pla que cal fer per l'incompliment de la regla de despesa, atés que es 
tracta de despeses de naturalesa conjuntural i no estructural, no s'estableixen mesures. I 
això és així, i el Partit Popular ho sap perfectament, encara que ací vulga fer un poc de 
teatre i dir que no és així. En 2017 no es tornarà a repetir ni les quatre expropiacions, ni la 
sentència de la Cadena SER, ni haurem de pagar la paga extra de 2012 (perquè està 
liquidada), ni tampoc el programa de Xarxa Llibres, perquè el programa va ser per a la 
creació d'un banc de llibres d'un any, i l'esforç econòmic i humà s'exigia en 2016, i ja està 
fet. Per tant, pensem que no hi haurà cap problema per a complir la regla de despesa en  
2017. 

Per acabar, he de repetir que la normativa s'ha complit  al  100%, i  per a seguir  
aquest camí, el que cal fer és aprovar el pla econòmic i financer, i  així es compleix al 
100%. I continuarem treballant en aquest sentit.”

Sr. Fuster: “ En primer lloc, Sr. Granel, li agraïsc que intervinga; li ho agraïsc. He de dir-li  
que l'any passat la meua filla era fallera. I potser ha d'entendre que m'haja eixit aquesta 
crítica fallera. 

I  això  de  tunejar no  s’ho  prenga  malament,  sinó  que  l'altre  dia  li  vaig  donar 
l'enhorabona. Li vaig donar l'enhorabona. Vosté, quan no ens n’adonem, soltarà el remolc, 
i arremetrà contra la bancada socialista, i ací ningú se sorprendrà. Però això no és que ho 
diga  jo;  és  el  sentiment  de  la  gent,  i  algun  dia  ens  ho  trobarem,  Sr.  Granel.  Però 
prenga-s’ho a bé, prenga-s’ho com una crítica constructiva. El problema no el té vosté, el 
problema el tenen els que estan ací davant. I llavors, jo li demane disculpes per l'exemple 
del cotxe; però buscaré un exemple millor, li ho dic. Per a la pròxima vegada, intentaré 
trobar un exemple millor. 

Però és que certament, Sra. Rius, he de dir-li que li ha tunejat el cotxe molt bé. Molt 
bé li ha tunejat el cotxe, Sra. Rius. I no confonga la gent. No la confonga… Quan diu vosté 
que ha complit amb 100%. Retire el pla econòmic i financer! Però a la gent que està ací,  
com li explica vosté que està portant avui un pla econòmic i financer perquè ha complit el  
100%? Potser és que a mi se m'escapa alguna cosa! Potser és que tal vegada la gent ho 
entén!  La  gent  després  ja  ho  dirà… Però  el  que  està  clar  és  que  vosté  s'ha  gastat  
1.500.000 € més del que tenia permés. I a partir d'ací, pot donar-li les voltes que vulga. 
Però avui porta un pla econòmic i financer, damunt irresponsable. 

Li  vaig  dir  que  era  una  irresponsable  a  principi  d'any,  i  li  ho  repetisc  ara. 
Començarem a portar  trimestres aprovats per la Intervenció,  i  veurem qui  dóna i  lleva 
raons. Vosté va dir que açò no ocorreria, i ha ocorregut. La gent que ve als plens podrà  
valorar  si  el  que estava dient  una falsedat  era el  Sr.  Fuster  o  era  la  Sra.  Rius.  Però 
l'evidència és que avui porta un pla econòmic i financer. I després li ho explicaré; no es 
preocupe, que després li ho explicaré.

Perquè mire, he de dir-li que m'alegre que em seguisca… Que vosté haja de seguir 
un congrés del Partit Popular, vol dir que les coses funcionen. Del Partit Popular he de dir-li 
que les coses han canviat, i les coses funcionen. I li ho demostrarem d'ací a dos anys, Sra.  
Rius. Li ho demostrarem.

He de dir-li que vosté parla de despeses conjunturals… Li ho he explicat abans, i  
no tornaré a repetir-ho. Si és que anaven en pressupostos inicials; si és que estaven ací… 
Si és que van aprovar el primer trimestre, i no incomplien la regla de despesa… Si és una 
evidència. Si són informes… Que no ho dic jo! 

I mire, jo crec que quan vostés parlen de la paga extra, el Partit Socialista el mínim 
que podrà fer és amagar-se. Perquè vostés els van abaixar als funcionaris el sou un 7%, i  
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a hores d'ara, Sra. Rius, ho segueixen sense cobrar. Miren el valor adquisitiu que han 
perdut els funcionaris d'aquest país, perquè el Sr. Rodríguez Zapatero (aquest que negava 
la crisi, aquest que deia que no passava res) els va abaixar un 7% el sou als funcionaris. I  
vosté, Sra. Rius, els ha tornat amb un govern del Partit  Popular l'extra. I aquesta és la  
diferència entre vostés i nosaltres. Els que prometen els xecs bebés, els que prometen 
infinitat de coses, que al final acaben retirant… Perquè això de Xarxa Llibres ha sigut això;  
ha sigut  un vist  i  no vist.  I  damunt  ha donat  pel  sac el  que no està en els  escrits.  A 
l'alcaldessa, l'ha posada en cada tessitura, que feia por. Total, s'ha acabat. S'ha acabat el 
Xarxa Llibres… I el xec bebé, i els 400 €… Si amb els diners dels altres, Sra. Rius, és molt  
fàcil governar, amb els diners dels altres. És molt fàcil.

Vosté vol fer comparatives dels resultats que trau vosté? Mire, vosté parla d'un 
resultat pressupostari de 2.400.000 €; el Pressupost de 2015, 2.700.000 €. El romanent de 
Tresoreria,  1.600.000 €  aquesta  liquidació;  i  1.300.000  €  el  de  l'anterior.  Però  clar,  si 
comencem a llevar-li que cal incorporar la carretera del Port, la UE D-3.3… Comence a  
sumar… El que vosté abans criticava que traslladàvem a l'exercici següent… Vosté s’ho ha 
pres al peu de la lletra. I aigua… Que ens deixarà…

Després vosté em diu… També ha parlat vosté de l'estabilitat pressupostària que 
trau 3.500.000 €; Sra. Rius, la de l'any passat era de 5.700.000 €. 2.000.000 € menys, Sra. 
Rius. 

Jo crec que abans de posar-se a fer aquest tipus d'afirmacions, cal revisar-se la 
documentació. Això és primordial. Jo he estat quatre anys gestionant la hisenda d'aquest 
Ajuntament, i jo no he incomplit res, Sra. Rius. Vosté, dos pressupostos, dos anys… Vosté,  
Sra. Rius, la veritat és que ens batrà rècords. 

I després, que haja de començar a fer el discurs del que es permet o no es permet  
en  la  llei  de  pressupostos…  Perquè  que  es  puga  fer  inversions  financerament 
sostenibles… Açò ja venia anteriorment… Vosté pregunte, Sra. Rius, i li ho portaré. Que en 
2014, 2015 i 2016 es podia realitzar inversions financerament sostenibles, fins al màxim 
entre el romanent de Tresoreria i el superàvit. Pregunte-ho, que açò no és una novetat.  
Que el que estan plantejant-li ara en el que després debatrem… Perquè clar, portar temes 
ací i no haver-se'ls mirat bé; passa el que passa… El que estan demanant és que no estan  
aprovats els Pressupostos Generals de l'Estat; per la qual cosa, hem de guiar-nos per la  
Llei orgànica 2/2012, d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, que diu que cal 
amortitzar deute. Però després, en els pressupostos hi ha una disposició que autoritzava 
les inversions financerament sostenibles. I com que amb vosté el millor és, al Ple següent li 
ho portaré, ho demostrarem a la gent. I així no hi haurà cap dubte respecte d'això.

Però  mire,  en  un  acte  de  responsabilitat,  el  Govern  de  Zapatero  va  modificar 
l'article 135 de la Constitució espanyola, donant cabuda que es creara la llei d'estabilitat 
pressupostària. Responsabilitat, Sra. Rius. El Partit Socialista va aprovar la Llei d'estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera; un partit socialista responsable. El partit socialista, 
al  mes  de  desembre  va  aprovar  el  límit  de  la  regla  de  despesa;  un  partit  socialista 
responsable.

Si cal posar en valor el que es fa bé! Jo no ho discutisc, jo no ho discutisc. Però 
clar,  no es  pot  ara  pretendre  plantejar  una sèrie  de  qüestions  perquè la  gent  al  final  
s’emporte un concepte totalment erroni. I a més li he de dir una cosa… Per a vosté dóna 
igual  que estiguen o no els  Pressupostos  Generals  de l'Estat.  El  que portarà després 
perquè li demanem al Ministeri, vosté avui s’ho ha passat pel folre. Perquè vosté avui ha 
fet  el  que la  Federació Espanyola de  Municipis  i  Províncies  li  demanarà després  que 
s'espere perquè es puga sol·licitar. No sé per a què ho sol·licitarem després; si és que 
vosté ja ha fet el que ha volgut. I ací està el problema! No porta objecció perquè ho deixa  
entre cometes la modificació anterior. 
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Així que, Sra. Rius, jo crec que queda molt clar que vosté ha gastat 1.500.000 € 
més. No es molesten per això del túning, li ho dic sincerament. Preocupe's més de quan 
els llevaran el ganxo del remolc, i els deixaran arrere.”

Sr. Granel: “Jo només volia dir que m'imagine que del que estava parlant el Sr. Fuster és 
l'assimilació d'un cotxe de túning i el treball. Jo crec que es refereix a això: al treball de la 
persona que treballa; de la mateixa manera que treballen els onze regidors. Jo crec que 
per això en dos anys Borriana ha aconseguit canviar moltes de les coses que hi ha a la  
ciutat. Perquè m'havia sorprés quan ha dit que el Partit Popular havia canviat… Jo sí que 
sé que el Partit Popular canviaria si el contractara a vosté a València, segurament. A més 
crec que s’ho pren a bé; no és una crítica. Prenga-s’ho a bé, perquè crec que és no una 
crítica constructiva sinó un consell, perquè crec que sí que ajudaria al partit regional.

I simplement això… Vull reiterar que quan parlem del cotxe crec que estem parlant 
de Borriana; i quan estem parlant de Borriana estem parlant de tots els veïns i les millores 
són per a tots.”

Sra.  Rius:  “Inversions financerament sostenibles jo tinc clar  que es podien fer  des de 
2012. No sé si vosté ho tenia clar,  perquè no n’ha fet  cap mai. Mai ha intentat fer un  
expedient d'utilitzar romanents en inversions financerament sostenibles; perquè hem hagut 
de ser nosaltres els que busquem com es fa aquest expedient. I per primera vegada es fa  
un expedient d'aquest tipus.

Que pagar la paga extra de 2012 o pagar això de Xarxa Llibres amb diners dels 
altres és fàcil… Doncs no sé; nosaltres ho hem intentat, perquè ens créiem això de Xarxa 
Llibres, i perquè créiem que havíem de pagar la paga extra que es devia. Jo no sé si això 
és fàcil o no; anar-se'n a Luxemburg amb diners públics també ha de ser-ho. I vostés ho 
han de saber molt bé, perquè se'n van anar a un viatge privat a Luxemburg pagat amb 
diners públics. Nosaltres no véiem la manera de fer-ho. És que ni pensem fer-ho, ni ho 
pensem. Nosaltres ho hem fet, i encara estem esperant que algú es disculpe o almenys 
torne els diners que cobrem, damunt falsificant el concepte de la factura, perquè ningú 
sabera que estava falsificat, que era un viatge privat a Luxemburg de gent que no era ni  
regidor d'ací. 

Jo  no  sé..  És  molt  curiosa  la  preocupació  que  mostra  el  Partit  Popular  per 
l'incompliment de la regla de despesa per haver atés despeses conjunturals. Està clar que 
tot açò és teatre; han de fer veure que estan en l'oposició, i han d'interpretar el que han 
interpretat.  Si  tinguera sentit  comú o criteri,  hauria callat,  en  compte de defendre una 
postura totalment diferent de la que vosté va defendre en la Diputació (on governen), on va 
defendre  que  la  Diputació  ho  complia  tot  al  100%,  perquè  totes  les  magnituds  eren 
positives… Iguals  que ací,  les magnituds eren iguals  de positives que ací.  Vostés allí  
defenien que ho complien al 100%. 

A la Diputació també es va incomplir la regla de despesa; i el Partit  Popular va 
defendre que no té cap importància si presentes un pla econòmic i financer que has de 
presentar. I no cal fer res més, perquè no és greu l'incompliment. Això és el que vostés  
defenen  on  estan  governant,  i  passa  el  mateix  que  ací.  Compleixen  al  100%  tot  i  
incompleixen la regla de despesa. 

El  Sr.  Aguilella,  portaveu  del  Partit  Popular,  deia  que  només  cal  presentar  elʻ  
document on diu els motius de l'incompliment, i dir què farem. Que no cal fer res, perquè 
són despeses conjunturals ... Exactament igual que ací. I va acabar dient: Si un té unʼ ʻ  
criteri,  té  el  mateix  en  totes  les  administracions  on  ha  d'estar ...  Vostés  governen  enʼ  
Diputació, i ací sí que critica el que allí defén. Per tant, revise els seus criteris.”
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Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, DEU (7 del PP, 2 
de Cibur i 1 de Ciudadanos). Abstencions, CAP. Consegüentment es declara l'assumpte 
aprovat per majoria.

11.-  DACIÓ  DE  COMPTE  D'INFORMACIÓ  RELATIVA  AL  PLA  DE  SANEJAMENT 
2009-2015 (exp. G3862/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció)

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vistes les dades confeccionades per la Intervenció Municipal amb motiu de l'avaluació 
anual del Pla de sanejament 2009-2015 aprovat pel Ple de l'Ajuntament el 2 de juliol de  
2009, a l'empara del Reial decret llei 5/2009, de 24 d'abril,  de mesures extraordinàries i 
urgents per a facilitar a les entitats locals el sanejament de deutes pendents de pagament 
amb  empreses  i  autònoms,  vist  el  dictamen  favorable  per  unanimitat  de  la  Comissió 
Municipal Permanent d'Hisenda i Comptes, el Ple de l'Ajuntament acorda:

Tenir per efectuada la dació de compte al Ple de la corporació dels informes confeccionats 
per  la  Intervenció  Municipal  amb  motiu  de  l'avaluació  anual  del  Pla  de  sanejament 
2009-2015, aprovat pel Ple de l'Ajuntament el 2 de juliol de 2009, a l'empara del Reial 
decret llei 5/2009, als efectes oportuns, així com la seua remissió al Ministeri d'Hisenda i  
Funció Publica i Generalitat Valenciana.”

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sra. Rius: “Ens va arribar fa uns dies una comunicació de la Conselleria d'Hisenda, en la 
qual ens alerten que el Ministeri no ha rebut del nostre Ajuntament la informació anual que 
tenia l'obligació de subministrar abans de cada 31 de març, sobre el compliment del pla de 
sanejament que es va aprovar en 2009, amb una vigència de sis anys.

La veritat és que ens va sorprendre, perquè també feia temps que no teníem cap 
informació d'aquest  pla  que es  va aprovar  quan encara  estava en vigor  el  primer  pla 
econòmic i financer de 2008-2011, per incompliment de l'estabilitat pressupostària… És a 
dir,  que simultàniament  van estar  en  vigor  els  dos  plans:  el  pla  econòmic  i  el  pla  de  
sanejament (aquest per a poder pagar despeses a proveïdors de despesa corrent, gràcies 
a  una  mesura  extraordinària  que  va  disposar  el  Ministeri),  que  ens  va  permetre 
endeutar-nos  per  a  pagar  despesa  corrent,  perquè  s'havia  fet  la  despesa  sense  tenir 
consignació pressupostària.

El que s'ha fet ara des d'Intervenció és buscar els antecedents, i hem vist que sí 
que hi ha una primera comunicació de la informació l'any 2010, i que en els sis restants no 
es va informar del seguiment al Ministeri. Ja s'ha enviat les dades de les liquidacions de 
2010 a 2015; i ara simplement s'ha d'enviar l'acta d'aquest Ple, on es dóna compte de 
l'incompliment  de la normativa durant  els  sis anys de vigència del  pla de sanejament.  
Simplement es tracta de donar compte.”

La corporació en queda assabentada.
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12.- DACIÓ DE COMPTE DE L'INFORME DE LA SINDICATURA DE COMPTES SOBRE 
OBLIGACIONS  PENDENTS  D'APLICAR  A  PRESSUPOSTOS,  INFORME  I 
OBJECCIONS  DE  LA  INTERVENCIÓ  I  ACORDS  DE  LES  ENTITATS  LOCALS 
CONTRARIS  ALS  INFORMES  DE  SECRETARIA  DE  L'EXERCICI  2015  (exp. 
G3576/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció) 

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vist l'escrit de la Sindicatura de Comptes de 10 de març de 2017 (amb registre d'entrada 
núm. 3484,  de 14/03/2017) en el  qual  s'anuncia que en el  web institucional  d'aquesta 
Sindicatura  es  troba  l'informe  definitiu  corresponent  a  l'exercici  2015  d'obligacionsʻ  
pendents d'aplicar a pressupostos, informes i objeccions de la Intervenció i acords de les 
entitats locals contraris als informes de Secretaria . I vista l'obligació de donar-ne compte alʼ  
Ple de la corporació per al seu coneixement, vist el dictamen favorable per unanimitat de la 
Comissió Municipal Permanent d'Hisenda i Comptes, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

Tenir per efectuada la dació de compte al Ple de l'Ajuntament de l'informe de la Sindicatura 
de Comptes sobre  ʻobligacions pendents d'aplicar a pressupostos, informes i objeccions 
de la Intervenció i acords de les entitats locals contraris als informes de Secretariaʼ de 
l'exercici 2015."

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sra. Rius: “També tenim l'obligació de donar compte al Ple de l'informe de la Sindicatura 
de  Comptes  corresponent  a  2015,  que  ens  va  arribar  també  fa  unes  setmanes,  on 
s'analitza  les  obligacions  pendents  d'aplicar  al  Pressupost;  que  en  aquest  cas  no  va 
haver-hi cap factura pendent d'aplicar al Pressupost; atés que totes les despeses que es 
van fer tenien consignació pressupostària. També s'analitza les resolucions adoptades en 
contra  d'informes  de  Secretaria,  que  tampoc  n’hi  ha  cap  en  2015;  i  els  informes  i 
objeccions d'Intervenció, que en el nostre cas sí que n’hi ha, i se’n dóna compte en aquest  
Ple trimestralment.

Però  així  com en  2014  la  Sindicatura  ens  va  triar  per  a  fer  una  auditoria  del 
funcionament  de  quasi  totes  les  àrees  de  l'Ajuntament,  en  la  qual  ens  van  detectar 
debilitats i qüestions que s'havien de corregir... En el cas de 2015, s'ha seleccionat 186 
expedients de 84 entitats distintes. I en el nostre cas l'expedient triat és una modificació de 
crèdits que va venir a aquest Ple a l'octubre de 2015, on s'utilitzaven els romanents de 
Tresoreria per a pagar la paga extra (25%), i suplementar la partida de la llum, perquè amb 
els romanents que ens va deixar el Partit Popular quan va deixar de governar, teníem la 
llum pagada fins juliol, i vam haver d'afegir per a pagar agost i setembre.

Evidentment l'informe d'Intervenció en aquest moment va ser en contra d'utilitzar 
els  romanents  per  a  pagar  aquest  tipus  de  despesa;  encara  que  fóra  per  a  pagar 
necessitats (com és la llum) o obligacions (com és la paga extra de 2012). Sabíem que 
amb els  romanents només podíem amortitzar  deute bancari;  però no teníem una altra 
forma d'atendre  aquestes  despeses,  i  pensàvem que  les  necessitats  i  les  obligacions 
imposades per llei calia atendre-les. 

De  totes  maneres,  la  Sindicatura  de  Comptes  diu  que  no  hi  ha  indicis  de 
responsabilitat comptable; i l'informe, que és molt extens i el tenen a la seua disposició; 
però, llevant el que els acabe de comentar, no diu res més, no destaca cap incidència més 
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del nostre Ajuntament.”

La corporació en queda assabentada.

13.- DACIÓ DE COMPTE DE L'EXPEDIENT DE LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE 
L'ORGANISME AUTÒNOM CENTRE DE LES ARTS RAFEL MARTÍ DE VICIANA DE 
L'EXERCICI 2016 (exp. G1382/2017) (Àrea Econòmica. Intervenció)

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i  
Comptes, del tenor següent:

“Vist que  de  conformitat  amb l'article  191  del  text  refós  de  la  Llei  reguladora  de  les 
hisendes  locals,  aprovat  per  Reial  decret  legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  s'aprova la 
liquidació del Pressupost general de l'organisme autònom Centre de les Arts Rafel Martí de 
Viciana de Borriana de l'exercici  2016,  mitjançant  la resolució de l'Alcaldia Presidència 
núm. 2017-0533, de data 28/02/2017.

Atés  que  l'art.  193.4  de  l'esmentat  text  legal  estableix  que,  una  vegada  realitzada 
l'aprovació de la liquidació, se n’ha de donar compte al Ple en la primera sessió que es 
realitze,  vist  el  dictamen favorable per  unanimitat  de la Comissió  Municipal  Permanent 
d'Hisenda i Comptes, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

Tenir  per  efectuada  la  dació  de  compte  del  Decret  de  l'Alcaldia  Presidència  pel  qual 
s'aprova  la  liquidació  del  Pressupost  municipal  de  l'exercici  2016,  que  es  transcriu  a 
continuació:

DECRET D'ALCALDIA

RESOLUCIÓ D'ALCALDIA D'APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DE L'EXERCICI 
2016 DE L'ORGANISME AUTÒNOM CENTRE DE LES ARTS RAFEL MARTÍ DE 
VICIANA

Vist  l'expedient  que  se segueix  amb motiu  de  la  liquidació  del  Pressupost  de 
l'organisme autònom Centre de les Arts R. M. de Viciana de Borriana de l'exercici 
2016.

Vist que va ser emés un informe d'Intervenció, de conformitat amb l'article 191.3 
del text refós de la Llei d'hisendes locals, i informe d'avaluació del compliment de 
l'objectiu d'estabilitat pressupostària.

De conformitat amb l'article 191 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes  
locals aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i amb l'article 90.1 
del Reial decret 500/1990, sobre matèria pressupostària.

RESOLC

PRIMER.  Aprovar  la  liquidació  del  Pressupost  general  de  l'ORGANISME 
AUTÒNOM CENTRE DE LES ARTS RAFEL MARTÍ DE VICIANA DE BORRIANA 
DE L'EXERCICI 2016, i amb el detall següent:

RESULTAT PRESSUPOSTARI EXERCICI 2016
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la resolució de l'Alcaldia Presidència núm. 2017-0532, de data 28/02/2017.

Atés  que  l'art.  193.4  de  l'esmentat  text  legal  estableix  que,  una  vegada  realitzada 
l'aprovació de la liquidació, se n’ha de donar compte al Ple en la primera sessió que es 
realitze,  vist  el  dictamen favorable per  unanimitat  de la Comissió  Municipal  Permanent 
d'Hisenda i Comptes, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

Tenir  per  efectuada  la  dació  de  compte  del  Decret  de  l'Alcaldia  Presidència  pel  qual 
s'aprova la liquidació del Pressupost de l'exercici 2016 de l'Ajuntament, que es transcriu a 
continuació:

DECRET D'ALCALDIA

RESOLUCIÓ D'ALCALDIA D'APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DE L'EXERCICI 
2016 DE L'AJUNTAMENT DE BORRIANA 

Vist  l'expedient  que  se segueix  amb motiu  de  la  liquidació  del  Pressupost  de 
l'Ajuntament de Borriana de l'exercici 2016.

Vist que s’ha emés un informe d'Intervenció, de conformitat amb l'article 191.3 del  
text  refós de la Llei  d'hisendes locals, i  informe d'avaluació del  compliment  de 
l'objectiu d'estabilitat pressupostària.

De conformitat amb l'article 191 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes  
locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i amb l'article 90.1 
del Reial decret 500/1990, sobre matèria pressupostària.

RESOLC

PRIMER.  Aprovar  la  liquidació  del  Pressupost  general  de  l'AJUNTAMENT DE 
BORRIANA DE L'EXERCICI 2016, amb el detall següent:

RESULTAT PRESSUPOSTARI EXERCICI 2016
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SEGON. Donar-ne compte al Ple de la corporació en la primera sessió que aquest 
realitze, d'acord amb el que estableixen els articles 193.4 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 
de març, i 90.2 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril.

TERCER.  Ordenar  la  remissió  de  còpia  de  l'esmentada  liquidació  als  òrgans 
competents de l'Estat i comunitat autònoma.

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr.  Fuster:  “Jo intervinc perquè abans el  que estàvem defenent era el  pla econòmic i 
financer. Quan jo he escoltat la seua intervenció, la veritat és que no sabia si el punt estava 
modificat…  Potser,  si  m'ho  haguera  comentat  en  la  comissió,  ho  hauríem  debatut  
conjuntament. Li dic que no hauria tingut cap problema.

Del que sí que vull deixar constància és de la situació de la liquidació per a major 
coneixement. Per a això, vull fer un poquet de memòria. I intentaré ser prou ràpid per a no 
fer esperar tant la gent.

Mire, en l'aprovació de pressupostos de 2016 es disposava de diferència respecte 
del de 2015 d’1.223.000 € més per a gastar. I únicament van destinar a ajudes socials  
55.000 € (4% del que disposaven de més). Per no parlar del que es destinava a ocupació,  
que és  0,  per  no dir  saldo negatiu  en  deixar  perdre 18  llocs  de  treball.  El  mateix  ha 
ocorregut  en  2017:  disposem de  850.000  €  més  que  en  2016… Total,  des  de  l'últim 
Pressupost elaborat pel Partit Popular al de 2017, disposen de 2.000.000 € més. Amb açò 
què vull  dir? Mire,  el  7 d'abril  vosté va portar  una modificació de crèdits,  per  valor de 
974.000 €. A polítiques socials, podem entendre que van posar una partida de 12.000 € per 
a una organització social, contra 974.000 €; i la resta va ser per al cotxe del Sr. Granel.

Sra. Rius, li ho he de dir… No entenia de necessitats. Espere que el Sr. Granel… 
Jo entenc que això del cotxe no li ha agradat; però no crec que siga en to despectiu. Però 
bé… Vosté després intervé i em diu el que m'haja de dir, Sr. Granel.

A vosté, Sra. Rius, a l'abril de l'any passat, l'única cosa que li importava (més enllà 
d'actuar amb responsabilitat)  era ocultar el que realment ocorreria. Nosaltres li  ho vam 
advertir, li ho vam advertir llavors, perquè li vam dir els problemes que podia ocasionar.  
Vosté, Sra. Rius, li vam dir que, d’1.300.000 € que li va deixar d'herència el Partit Popular,  
li vam dir que la primera cosa que havia de fer era atendre obligacions. Obligacions de les 
quals vosté era coneixedora; que la Intervenció li estava indicant que hauria de fer-hi front. 
Però més enllà d'escometre la modificació a les necessitats que tenia l'Ajuntament, vosté 
va decidir que aquest no era el motiu. 

Posteriorment porta una altra modificació de 96.000 € (festes, falles, cultura, etc.). 
Al final de novembre sorprenentment diu que té unes obligacions: ha de fer un préstec per 
a pagar el que amb l’1.300.000 € que li va deixar el Partit Popular hauria pogut fer front. I  
vosté ho va declinar, en tot moment ho va declinar. Conseqüència… Incompliment. 

Sra. Rius, incompliment en la regla de despesa, gastar-nos 1.500.000 € més del  
que vosté  tenia  permés  (li  agrade  o  no)  i  que al  final  ens  hem vist  obligats  a  haver 
d'aprovar (com hem fet anteriorment) vostés amb els seus vots, un pla econòmic i financer, 
que veurem com evoluciona en els pròxims trimestres.”

La corporació en queda assabentada.
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15.-  DACIÓ DE COMPTE AL PLE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE 
GOVERN LOCAL ENTRE ELS DIES  23/02/2017  I  23/03/2017,  AMBDÓS INCLOSOS 
(Secretaria)

Sotmés per  la  Presidència  l'assumpte a  la  consideració  de  la  corporació,  els  vint-i-un 
membres presents del Ple de l'Ajuntament es donen per entesos dels acords adoptats per 
la  Junta  de  Govern  Local  en  les  sessions  realitzades  entre  els  dies  23/02/2017  i  
23/03/2017, ambdós inclosos.

La corporació en queda assabentada.

16.-  DACIÓ  DE  COMPTE  AL  PLE  DE  LES  RESOLUCIONS  DICTADES  PER 
L'ALCALDIA  PRESIDÈNCIA  QUE  CONSTEN  A  LA  SECRETARIA  MUNICIPAL 
CORRESPONENTS AL PERÍODE DEL 20/02/2017 AL 26/03/2017, AMBDÓS INCLOSOS

Sotmés per  la  Presidència  l'assumpte a  la  consideració  de  la  corporació,  els  vint-i-un 
membres  presents  del  Ple  de  l'Ajuntament  es  donen  per  entesos  de  les  resolucions 
adoptades per l'Alcaldia Presidència que consten a la Secretaria Municipal, corresponents 
al període del 20/02/2017 al 26/03/2017, ambdós inclosos.

La corporació en queda assabentada.

Conclòs l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia, la Sra. alcaldessa presidenta 
informa de l'existència d'assumptes que, per raons d'urgència, no hi estan compresos, i els 
sotmet a la consideració dels membres de la corporació.

DESPATX EXTRAORDINARI

16.BIS.1.- MOCIÓ GRUPS PSOE – COMPROMÍS - SE PUEDE BURRIANA, RELATIVA A 
LA DECLARACIÓ DELS SERVEIS SOCIALS MUNICIPALS COM A SERVEIS PÚBLICS 
ESSENCIALS DE L'AJUNTAMENT DE BORRIANA

El Sr. Manel Navarro Ruiz, regidor del Grup Se Puede Burriana, llig moció del següent 
tenor literal:

“L'apartat 1 de l'article 2 de la Llei 7/85, reguladora de bases de règim local, després de la  
redacció donada per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat  
de  l'Administració  Local,  disposa:  per  a  l'efectivitat  de  l'autonomia  garantidaʻ  
constitucionalment  a  les  entitats  locals,  la  legislació  de  l'Estat  i  la  de  les  comunitats 
autònomes,  reguladora  dels  distints  sectors  d'acció  pública,  segons  la  distribució 
constitucional de competències, ha d'assegurar als municipis, les províncies i les illes el 
seu dret a intervenir en tots aquells assumptes que afecten directament el cercle dels seus 
interessos,  atribuint-los  les  competències  que  siguen  procedents  en  atenció  a  les 
característiques de l'activitat pública de què es tracte i a la capacitat de gestió de l'entitat  
local, de conformitat amb els principis de descentralització, proximitat, eficàcia i eficiència, i 
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amb estricta subjecció a la normativa d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera .̓

En  l'apartat  2  del  mateix  article,  s'indica  que  les  lleis  bàsiques  de  l'Estat  previstesʻ  
constitucionalment han de determinar les competències que elles mateixes atribuïsquen o 
que, en tot cas, hagen de correspondre als ens locals en les matèries que regulen . ʼ

D'acord amb l'esmentat precepte, en l'article 25 de l'esmentada Llei, en el seu apartat 2, 
s'assenyala:  El  municipi  ha  d’exercir  en  tot  cas  com a  competències  pròpies,  en  elsʻ  
termes de la legislació de l'Estat i de les comunitats autònomes, les següents matèries […]  
e) Avaluació i informació de situacions de necessitat social i l'atenció immediata a persones 
en situació o risc d'exclusió social .ʼ

Al seu torn, l'article 26 apartat primer disposa: Els municipis han de prestar, en tot cas, elsʻ  
serveis següents […] c) En els municipis amb població superior a 20.000 habitants, a més: 
protecció  civil,  avaluació  i  informació  de  situacions  de  necessitat  social  i  l'atenció 
immediata a persones en situació o risc d'exclusió social, prevenció i extinció d'incendis i 
instal·lacions esportives d'ús públic .ʼ

D'una altra part, pel que fa a la normativa sectorial en la matèria, l'article 6.1.b de la Llei 
5/1997, de 25 de juny, per la qual es regula el sistema de Serveis Socials en l'àmbit de la 
Comunitat  Valenciana,  atribueix  a  les  entitats  locals  la  competència  pròpia  sobre  la 
titularitat  i  gestió dels  serveis socials generals,  els  quals  queden integrats pels  serveis 
d'informació,  orientació  i  assessorament  tècnic,  els  serveis  d'ajuda  a  domicili,  els 
programes  de  cooperació  social,  els  programes  de  convivència  i  reinserció  social,  els 
programes d'oci i temps lliure, els programes que han de tenir per objecte l'atenció de les 
necessitats més bàsiques d'aquells ciutadans i ciutadanes que no les puguen abordar per 
si  mateixos  per  mitjà  de  la  gestió  de  les  prestacions  econòmiques  i  programes  de 
prevenció i reinserció social.

D'una altra part, la Llei 26/2015, de 28 de juliol, de modificació del sistema de protecció a  
la infància i l'adolescència, ha assignat als municipis importants competències en matèria 
de menors en situació de risc.
 
Així mateix, la Llei 13/2016, de 29 de desembre de 2016, de mesures fiscals, de gestió 
administrativa  i  financera,  i  d'organització  de  la  Generalitat,  en  l'article  34,  assigna 
competències a les corporacions locals en matèria de promoció de l'autonomia i atenció a 
les persones en situació de dependència. (1)

Les esmentades competències declarades com a pròpies dels municipis (que responen a 
l'anterior  concepte  de  servei  públic  essencial  o  servei  públic  obligatori)  es  troben 
incardinades en el nostre àmbit municipal en l'àrea d'Acció Social. 

Resulten àmpliament conegudes les greus carències de recursos humans, que comporten 
una prestació dels recursos socials del tot insuficients per a atendre a una demanda de 
població cada vegada major, que genera un evident desgast en els professionals adscrits a 
l'àrea. 

La  situació  social  actual  exigeix  un  compromís  d'actuació  urgent  de  la  corporació, 
màximament si es té en compte que la població atesa és una població amb un elevat grau  
de  vulnerabilitat  i  risc  social,  que fa  exigible  un  increment  dels  recursos  humans  que 
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possibilite que un servei municipal, que comporta en major grau que qualsevol altre un 
factor humà, siga atés amb els adequats cànons d'eficàcia i immediatesa. 

La situació exposada evidencia la concurrència de les circumstàncies que exceptuen la 
prohibició  de  contractació  de  personal,  establida  en  l'article  20,  apartat  dos  de  la  Llei 
48/2015,  de  29  d'octubre,  de  pressupostos  generals  de  l’Estat  per  a  l'any  2016,  en 
concórrer  els  supòsits  d'excepcionalitat,  urgència  i  caràcter  inajornable  previstos  en 
aquest. (2)

Finalment cal ressaltar que, amb data 4 de setembre de 2015, el Consell va aprovar el  
Decret 4/2015, de 4 de setembre, pel qual s'estableixen les mesures urgents derivades de 
l'aplicació de les disposicions addicional quinzena i transitòries primera i segona de la Llei 
27/2013, de 27 de desembre,  de racionalització i  sostenibilitat de l'Administració Local, 
relatives a l'educació, salut i serveis socials en l'àmbit de la Comunitat Valenciana. D'acord 
amb l'esmentat  Decret  llei,  els  municipis  de  la  Comunitat  Valenciana  poden  continuar 
prestant competències relatives a educació, salut i serveis socials a què fa referència la 
Llei 27/2013, de 27 de desembre, fins que no siguen aprovades les normes reguladores 
del sistema de finançament de les comunitats autònomes i de les hisendes locals.

La sentència 185/1995, de 14 de desembre, del Tribunal Constitucional, ofereix una visió 
del  que  pot  considerar-se  com a  servei  essencial:  el  servei  requerit  és  objectivament 
indispensable per a poder satisfer les necessitats bàsiques de la vida personal o social 
dels particulars d'acord amb les circumstàncies socials de cada moment i lloc o, dit amb 
altres paraules, quan la renúncia a aquests béns, serveis o activitats priva el o la particular  
d'aspectes essencials de la seua vida privada o social. 

Atenent a l'anteriorment exposat  i  tenint també en consideració que: no s'incorre en el  
supòsit d'execució simultània del mateix servei públic amb una altra administració pública; 
s'aclareixen les competències locals  i  s'avança en el  principi  d’ una administració,  unaʻ  
competència ,  evitant  problemes  de  solapaments  competencials  entre  administracions;ʼ  
s'ha  de  racionalitzar  l'estructura  organitzativa  de  l'Administració  Local  d'acord  amb els 
principis  d'eficiència,  estabilitat  i  sostenibilitat  financera,  garantint  un  control  financer  i 
pressupostari  rigorós;  es  gestionen  els  interessos  municipals  en  l'àmbit  de  les  seues 
competències,  promovent  activitats  i  prestant  els  serveis  públics  que contribuïsquen a 
satisfer les necessitats i aspiracions de la comunitat veïnal.

La no-prestació dels recursos socials necessaris a la ciutadania que satisfacen les seues 
aspiracions  i  necessitats  com a  éssers  humans  és  una responsabilitat  que ha de  ser 
assumida i resolta per tot l'equip de govern.

Per  tant,  l'Ajuntament  de  Borriana  té  la  competència  pròpia  sobre  els  serveis  socials 
generals, la promoció de l'autonomia i l'atenció a les persones dependents, la gestió de les 
prestacions bàsiques i dels programes d'actuació adequats, per mitjà de la disposició del 
personal adequat per a l'atenció en proximitat de la seua ciutadania.

Per tot l'anterior, es té el deure d'emetre l'acord següent:

1.-  Declarar a tots els efectes com a  serveis públics essencials de l'Ajuntament de 
Borriana els  recursos  que  integren  els  serveis  socials  municipals,  basant-se  en  les 
disposicions legals i raonaments recollits en la part expositiva de la present resolució. 
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Respecte  d'aquests  serveis  han  de  tenir  la  consideració  d'essencial  les  categories  i 
funcions que es consideren necessàries per a la seua prestació. 

2.-  Basant-se en l'anterior  declaració,  que produïsca efectes en relació amb l'excepció 
prevista en l'article 20, apartat dos de la Llei 48/2015, de 29 d'octubre, de pressupostos 
generals de l’Estat per a l'any 2016, en concórrer els supòsits d'excepcionalitat, urgència i 
caràcter inajornable previstos en aquest.

3.- Aprovar, de conformitat amb allò que s'ha disposat en l'article 127.g de la Llei 7/85, de 2 
d'abril, reguladora de bases de règim local, la realització amb caràcter urgent per part del  
Servei de Recursos Humans de les gestions oportunes per a dotar el Departament de 
Serveis Socials del personal necessari, en les diferents categories.

4.-  Comunicar  el  present  acord  a  les  persones  representants  de  les  treballadores  i 
treballadors, delegades i delegats de personal, pel que fa al personal funcionari; i al Comité 
d'Empresa, pel que fa al personal laboral. 

(1). Pendent d'aprovació en els pròxims dies
(2). O normativa que la substituïsca.”

Sotmesa la urgència a la corresponent votació, s'aprova per unanimitat.

En relació amb el fons de l'assumpte es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Navarro:  “Portem ací de nou al Ple una moció que hem presentat a tots els grups 
municipals d'aquest Ajuntament; una moció per a declarar els Serveis Socials de Borriana 
com a serveis essencials.

No vaig a allargar-me molt, perquè aquest Ple s'està fent molt llarg. Però sí que vull  
comentar que és possible que siga una de les mocions més importants que portem a 
aquest Ple. 

Els  Serveis  Socials  en  els  últims  anys  s'han  vist  desbordats  per  la  situació 
econòmica de les famílies, agreujada per la crisi social que hem patit. Els Serveis Socials, 
les  intervencions  que  han  fet  han  sigut  exponencialment  cada  any  majors.  Per  tant, 
considerem que està bé bé des d'aquest  equip de govern portar  aquesta moció per a 
condicionar la contractació de plantilla en Serveis Socials.

També vull comentar que des de Conselleria se'ns ha delegat les competències de 
dependència i valoració i risc de menors. Per tot l'anterior, es té el deure d'emetre l'acord 
següent:

1.- Declarar a tots els efectes com a serveis públics essencials de l'Ajuntament 
de Borriana els recursos que integren els serveis socials municipals, basant-se en 
les disposicions legals i  raonaments recollits en la part expositiva de la present 
resolució. 
Respecte d'aquests serveis han de tenir la consideració d'essencial les categories i 
funcions que es consideren necessàries per a la seua prestació. 
2.-  Basant-se  en  l'anterior  declaració,  que  produïsca  efectes  en  relació  amb 
l'excepció prevista en l'article 20, apartat dos de la Llei 48/2015, de 29 d'octubre, 
de pressupostos generals de l’Estat per a l'any 2016, en concórrer els supòsits 
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d'excepcionalitat, urgència i caràcter inajornable previstos en aquest.
3.- Aprovar, de conformitat amb allò que s'ha disposat en l'article 127.g de la Llei  
7/85, de 2 d'abril, reguladora de bases de règim local, la realització amb caràcter  
urgent per part del Servei de Recursos Humans de les gestions oportunes per a 
dotar el Departament de Serveis Socials del personal necessari, en les diferents 
categories.
4.- Comunicar el present acord a les persones representants de les treballadores i  
treballadors, delegades i delegats de personal, pel que fa al personal funcionari; i 
al Comité d'Empresa, pel que fa al personal laboral. 

 
Sra.  Suay:  “Jo  vull  comentar-li  al  Sr.  Navarro  que  estem  al  seu  costat,  tant  en  la 
dependència com al  costat  del  funcionariat  en la labor que realitzen.  Però en aquesta 
moció no podem més que abstenir-nos pel tema de la legalitat vigent.

Açò no és a pagar-ho pebrereta . Primer, atribuint la funció estatal, del fet que noʻ ʼ  
es pot crear més funcionariat; després, posteriorment a escala autonòmica, una legislació 
recent  on  llancen  cap  a  les  corporacions  locals  (és  l'exemple  d'Infodona,  de  la 
dependència  ara)  i  a  pagar-ho  els  ajuntaments,  en  una cosa  sobre  la  qual  no  tenen 
competència, i que se'ls ha transferit sense cap tipus de suport al 100%. I l'única cosa que 
tindrem és que açò és una declaració d'intencions, un retalla i enganxa de la Federació 
Valenciana de Municipis i Províncies. Si vosté ho busca en Internet, és la mateixa moció 
genèrica per a tots, que és un retalla i enganxa clar. 

No comprenem com altres accions que es poden portar a escala local, com li ha dit  
el meu company el Sr. Fuster, que d'una modificació de crèdit tan sols el 2% es destine a 
Serveis Socials (que això sí que és una qüestió municipal). O com vosté, que li reconeixem 
la seua labor, i quan altres regidories anteriorment havien tingut una dedicació parcial. I ara 
que  havien  tingut  els  seus  companys  de  govern  la  possibilitat  d'haver-li  donat  una 
exclusiva parcial  a  Serveis  Socials,  i  posar-lo  en  el  lloc  que li  correspon,  no ha sigut  
reconeguda.

D'una banda, mostres de confiança com pot ser la seua exclusiva, que jo sé que sí 
que  ho  treballa  vosté,  o  com  pot  ser  destinar  a  escala  local  (que  això  sí  que  és 
competència municipal) no s'ha fet; i açò, cosa sobre la qual no podem legislar, perquè no 
és competència nostra legislar, s'estiga fent brindis al sol.

A mi m'agradaria que no atribuírem ni  a l'Estat  ni  a la comunitat  autònoma les 
culpes; que cada un pague el seu. I si Rajoy ens deu, que ens pague; i si la Sra. Oltra no 
pot pagar, que no li ho envie al del costat. 

Llavors, és una qüestió que jo li  lloe la seua voluntat; però primer ajuda’t i  Déu 
t’ajudarà.  I  m'hauria  agradat  que  vosté  haguera  tingut  una dedicació  parcial,  i  que  la 
destinació  de  totes  aquestes  modificacions  que fa  la  Sra.  Rius  foren  per  a  salvar  les 
persones.”

Sra. Aguilera:” Sr. Navarro, sap vosté que més que voldríem nosaltres fer-li costat a la 
moció. Però després d'estudiar-la, com la meua companya li ha dit, veiem un problema 
greu  de  competències,  i  només  ens  abstindrem,  perquè  no  tenim  clar  que  puguem 
realitzar-ho.”

Sra. Sanchis: “A pesar d'estar totalment d'acord amb el fons de la moció, i sent conscients 
de  les  mancances  de  recursos  dels  Serveis  Socials,  m’abstindré.  Perquè  em  pareix 
lamentable  que  la  Conselleria  traspasse  als  ajuntaments  competències  en  matèria  de 
dependència,  però  això  no  porte  acompanyat  una  dotació  econòmica  per  a  poder-ho 
desenvolupar.  És  més,  fa  la  impressió  que l'única  cosa que ha volgut  Conselleria  és 
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llevar-se el problema de damunt, dient: et traspasse les competències i t'apanyes . ʻ ʼ
És cert que l'administració local, per ser la més pròxima al ciutadà, és també la que 

millor coneix les seues necessitats. I per això compartisc que ha de realitzar el consistori  
les labors socials, però també els recursos per a poder desenvolupar aquestes funcions. I  
en açò, s'ha produït el traspàs del fons però no dels diners. Amb la qual cosa, crec que 
aquest Ajuntament no pot assumir més competències de la Conselleria sense que estiga 
dotat econòmicament.”

Sr. Navarro:  “Seré molt clar. Jo no sóc legislador. Jo vinc ací a treballar per la gent del 
poble. Si ens atribueixen unes competències perquè la Llei 26/2015, de 28 de juliol, fa una 
modificació  del  sistema de protecció a la infància i  adolescència,  en  competències en 
matèria de menors en situació de risc. Si una llei ens obliga a agafar-ho, doncs ho haurem 
d'agafar.  No  deixarem  els  menors  sense  valorar.  La  mateix  Llei  13/2016,  de  29  de 
desembre,  de  mesures  fiscals,  ens  assigna  en  l'article  34  les  competències  a  les 
corporacions  locals  en  matèria  de  promoció  d'autonomia  i  atenció  a  les  persones  en 
situació de dependència. Una dependència en què desgraciadament tenim un retard d'uns 
dos anys; un tap que molta gent vol que solucionem. A ells els dóna igual que siga Madrid, 
València o Borriana; però volen que els ho solucionem. 

Desgraciadament molta gent es queda pel camí; es queda pel camí esperant una 
valoració. I això no ho podem permetre. Sí que és veritat que en la carta que ens envien 
des de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies hi ha una partida de 20.000.000 € 
destinada a ajudes en equipament per a Serveis Socials i dotacions. Però ací a Borriana la 
veritat és que fa falta no sols per la dependència (perquè ho he dit abans), no sols pels 
menors  que s'han  atorgat  ara,  sinó per  tot  el  volum de treball  que necessitem traure 
perquè la gent puga tenir aquestes ajudes i resoldre les llistes d'espera, que són inviables 
en aquesta situació.

Sí que voldria recordar-li a la Sra. Suay que, si no m'equivoque, el dia 25 d'abril de 
2013, en el Ple de l'Ajuntament de Nules, en dictamen de comissió informativa permanent 
de governació, hisenda i personal, va haver-hi una aprovació, si escau... , que parla delʻ ʼ  
dictamen  sobre  la  designació  dels  sectors  de  prioritats  essencials  de  l'Ajuntament  deʻ  
Nules , en el qual un company seu era l'alcalde. La veritat és que jo aquest acord l’he vist, iʼ  
la  veritat  és  que  el  veig  normal  i  coherent.  No  sé  per  què  d'una  situació  que  ací  a 
Borriana...  li  repetisc  que  jo  no  sóc  legislador,  i  no  entraré  en  el  fons  de  les  lleis, 
simplement intentaré fer-ho el millor possible per la gent de Borriana, i perquè puguen tenir  
una segona oportunitat.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6  del  PSOE,  3  de  Compromís,  2  de  Se  Puede  Burriana).  Vots  en  contra:  CAP. 
Abstencions, DEU (7 del PP, 2 de Cibur i 1 de Ciudadanos). Consegüentment es declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

16.BIS.2.- MOCIÓ CONJUNTA GRUPS PSOE – COMPROMÍS - SE PUEDE BURRIANA, 
RELATIVA AL SUPORT A L'AGRICULTURA VALENCIANA
El Sr. Santiago Zorío Clemente, regidor del Grup Compromís de l'Ajuntament de Borriana, 
llig moció del següent tenor literal:

“La pressió de les  potents  centrals  hortofructícoles  de la  Gran Bretanya i  dels  Països  
Baixos, amb notables interessos comercials a Sud-àfrica, ha tingut el seu efecte beneficiós 
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per al sector citrícola de Sud-àfrica, un dels principals productors mundials. L'executiu de 
Brussel·les i  The Southern  African  Customs Union  (SACU) van acordar  l'ampliació  del 
període de lliure accés a la Unió Europea de taronges amb aranzel reduït (que fins ara  
cobria el període 1 de juny - 15 d'octubre) fins a final de novembre.

Tant la Generalitat Valenciana com les organitzacions agràries AVA-FEPAC, Asaja i la Unió 
de Llauradors han exigit al Govern d'Espanya i a la Comissió Europea que actuen enfront 
de les importacions de cítrics procedents de Sud-àfrica pel perill que s'introduïsca el citrus 
black  spot,  també  conegut  com  a  taca  negra.  La  citricultura  del  Mediterrani  es  troba 
exempta d'aquesta greu malaltia i el sector exigeix més control.

La veta de mercat de qualitat no interessa les grans empreses. L'intangible, la imatge de la 
taronja ha desaparegut, i seria necessari recuperar-la si volem vendre car. Car no significa 
que un suc d'una sola taronja a l'aeroport coste 3 € i que no arribe ni a deu cèntims per 
quilo a l'agricultor. No es té en compte que hi ha un oligopoli de comerciants que influeixen 
sobre el preu. Les queixes de les organitzacions agràries són testimonials, no són accions 
socials  consistents.  L'individualisme  impedeix  adoptar  mesures  més  enllà  del  reg  de 
degoteig que afecten la planificació varietal, el cooperativisme i una disciplina productiva. 
Ja no pot ser allò dels mascles  de poble que plantaven el que volien sense plans deʻ ʼ  
producció.

No ha existit mai, encara que la taronja té més història que el vi, l'oli o el caqui. Hi ha una 
indicació geogràfica protegida (IGP) que ningú coneix, i està en mans dels elaboradors. De 
la  taronja  que  es  ven  fora,  només  el  30%  és  de  València,  però  seria  diferent  si  es 
diferenciaren  zones amb la  denominació  d'origen  o  fins  i  tot  amb altres  marques ben 
diferenciades segons les varietats de cada una de les comarques.

Per tot açò, les localitats de la Vilavella, Nules, Moncofa, la Vall d'Uixó, Betxí i Borriana 
s'han unit amb un manifest que agrupa la Plana Baixa (i al qual també s'afegiran Onda, 
Vila-real,  Almassora  i  les  Alqueries)  i  que  elaboren  els  seus  ajuntaments,  sindicats 
agrícoles i cooperatives agràries. I per aquesta raó, presentem per a la seua aprovació la 
següent proposta d'acord, donant suport als interessos de la citricultura del País Valencià 
en particular,  i  de tot  l'Estat  en general,  sol·licitant  de les administracions públiques la 
realització de les accions oportunes als efectes següents:

1r.- Rescissió de l'acord d'associació econòmica firmat per la Unió Europea i sis països de  
la Comunitat de Països d'Àfrica del Sud, entre ells Sud-àfrica, per contemplar una reducció 
progressiva, fins a la seua desaparició, dels aranzels aplicables a les taronges importades, 
en un període, 16 d'octubre a 30 de novembre, en el qual els nostres camps estan en 
plena campanya de comercialització.

2n.- Reforçar les mesures de defensa fitosanitària dels cítrics europeus per a augmentar la 
seguretat de les plantacions citrícoles comunitàries, exigint les màximes cauteles i controls 
als productes importats des de països amb plagues de quarantena, siga quin siga el lloc 
d'entrada  a  la  Unió  Europea,  minimitzant  amb això  el  risc  de  contagi  de  plagues  i/o 
malalties i establint a les produccions de països tercers una reciprocitat quant a requisits  
de qualsevol tipus exigits a les produccions comunitàries.

3r.-  Incrementar  els  pressupostos  destinats  a  la  contractació  de  les  assegurances 
agràries.”
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Sotmesa la urgència a la corresponent votació, s'aprova per unanimitat.

En relació amb el fons de l'assumpte, intervé la Sra. Montagut, la qual proposa esmena 
d'addició del següent tenor literal:

“4t.- Traslladar aquests acords als grups europarlamentaris que representen el nostre país 
a l'Eurocambra."

En relació amb el fons de l'assumpte es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Zorío: “La moció que vam presentar l'altre dia pel tema de l'agricultura, tot el que està 
patint l'agricultor (sobretot en el tema de la clemenules), i després de diverses reunions 
vam decidir  (no sols el  nostre ajuntament, i  ja coneixen tota la història) presentar una 
moció.

Seré breu, i passaré a llegir el manifest, que són tres punts: 

1r.- Rescissió de l'acord d'associació econòmica firmat per la Unió Europea i sis 
països  de  la  Comunitat  de  Països  d'Àfrica  del  Sud,  entre  ells  Sud-àfrica,  per 
contemplar  una reducció progressiva,  fins a la seua desaparició,  dels  aranzels 
aplicables  a  les  taronges  importades,  en  un  període,  16  d'octubre  a  30  de 
novembre,  en  el  qual  els  nostres  camps  estan  en  plena  campanya  de 
comercialització.
2n.-  Reforçar  les  mesures  de defensa  fitosanitària  dels  cítrics  europeus  per  a 
augmentar  la  seguretat  de  les  plantacions  citrícoles  comunitàries,  exigint  les 
màximes cauteles i controls als productes importats des de països amb plagues de 
quarantena, siga quin siga el lloc d'entrada a la Unió Europea, minimitzant amb 
això el  risc de contagi de plagues i/o malalties i  establint a les produccions de 
països tercers una reciprocitat quant a requisits de qualsevol tipus exigits a les 
produccions comunitàries.
3r.- Incrementar els pressupostos destinats a la contractació de les assegurances 
agràries."

Sra. Montagut:  “Seré molt breu… El nostre Grup, el Grup Popular s'adhereix (com no 
podia ser d'una altra forma) al manifest que ens presenta, sobre el qual ens ha invitat a  
participar el Sr. Zorío. Primer, perquè donem suport a qualsevol mesura o acord que vaja 
destinat a la defensa de la nostra citricultura. També perquè estem totalment d'acord en la 
rescissió d'aquest acord adoptat per la Unió Europea, firmat amb els sis països de l'Àfrica 
austral (entre aquests Sud-àfrica); pel perjudici que genera en el sector comercial.

També  pensem  que  devem  (com  diu  el  manifest)  augmentar  les  mesures 
fitosanitàries de control a l'entrada dels cítrics que vénen de tercers països, per a evitar 
mals majors als nostres cultius, als futurs cultius que vinguen. I d'altra banda, perquè és 
necessari que incrementem els pressupostos destinats a la contractació d'assegurances 
agràries principalment, perquè açò suposarà una bona mesura per a la defensa del nostre 
sector citrícola. Per tant, fins ací ja li dic que nosaltres ens adherirem.

Ens adherirem perquè és  una declaració  institucional  plena de bones voluntats 
(pensem que és així) per a la defensa del sector. I a més, com vosté ha dit, s'ha aprovat en 
diverses  poblacions  de  la  comarca.  Pensem  que  és  molt  important;  que  també  els 
representants  municipals  (en  aquest  cas,  vosté)  estiga  representant  la  corporació 
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municipal de Borriana, la gent, els agricultors del nostre poble (com ha de ser). La unió fa  
la força, és així. I no podem deixar que polítiques que afecten els valencians com a puntal 
econòmic seguisquen en funcionament, i seguisquen en marxa.

Avui que fem una declaració d'intencions exemplar, i donem veu a aquest sector 
afectat sempre per les confrontacions i els interessos de les grans economies i els grans 
sectors econòmics.

Per això nosaltres (el nostre grup) tampoc podia deixar passar el dia d'avui, i a més 
(com li  dic)  sent  veu d'aquest  malestar  generalitzat  dels  agricultors,  no podíem deixar 
passar avui des del nostre grup que: dels 417 vots a favor d'aquest tractat (un tractat molt 
extens, perquè té 1.200 fulls) i on aquest punt passa bastant desapercebut, perquè hi ha 
diferents acords adoptats  d'altres relacions comercials;  i  de les 67 abstencions que va 
haver-hi, per deixar aprovar aquest tractat; hi havia parlamentaris espanyols. 

Per tant a ells també (siguen de les sigles que siguen) els hem de donar un toc 
d'avís. Hem de fer-los arribar el manifest generalitzat del sector agrari i de les institucions.  
Ací,  com li  dic,  anem tots a l’una.  I  per  això proposem (i  pensem que no tindran cap 
problema cap dels grups) que a part de la declaració institucional que aprovarem avui amb 
totes aquestes bones voluntats, i  del malestar agrari… Aquestes dues qüestions siguen 
recollides  i  enviades  als  grups  europarlamentaris  que  representen  el  nostre  país  a 
l'Eurocambra. Perquè està en la seua mà aquesta modificació d'aquest acord… Com més 
prompte millor… No esperar-nos ni a novembre ni a desembre; com més prompte millor. I 
a més està en la seua mà la confiança dels citricultors valencians, que l'han dipositada en 
nosaltres (com ha dit vosté).

Dit açò, esperant que faça seua i que s'afija a la declaració i que així s'envie… Jo 
sé que el Sr. Del Moral no tindrà cap problema a fer el tràmit de remetre-ho als grups 
europarlamentaris… Esperem que la nostra proposició siga acceptada, li manifestem que 
per descomptat el nostre vot i la nostra adhesió al manifest serà favorable.”

Sr. Zorío: “Jo agraïsc tot el suport a aquesta moció. Però Sra. Montagut, he de dir-li que 
aquest discurs que vosté ha dit ací el va fer un senyor a qui anomenen Pepe Montagut,  
que vosté no estava en la reunió de l'Ajuntament de Nules dilluns passat. I aquest punt  
vindrà després, si ve. Primer, anirem tots en el mateix carro; assentarem els punts com 
correspon. I després, el que vinga després vindrà. Per això la moció queda en aquests tres 
punts exclusivament.

Espere  que  ho  entenga,  perquè  ja  vam  mantenir  una  reunió  entre  les 
organitzacions agràries molt dura. I ha dit el mateix que va dir ell...”

Sra. Montagut: “Sr. Zorío, jo crec que vosté no ha entés la nostra postura. Nosaltres li 
hem  dit  que  nosaltres  ens  anem  a  adherir.  Nosaltres  ens  hem  adherit,  i  aprovarem 
l'adhesió; de fet, és com si la presentàrem tots. Nosaltres no estem demanant (com deia  
l'agrupació local de la clementina, el representant de la qual en l'assemblea és Sr. José 
Montagut Jofer); nosaltres estem demanant que l'acord i el malestar generalitzat del sector 
agrari es remeta tots els europarlamentaris. És que no sé si vosté ha entés la postura.

Jo crec que el nostre plantejament és… A veure, nosaltres no volem que aquesta 
declaració institucional es quede ací o s'envie a la Conselleria. Nosaltres volem que la 
declaració institucional, igual que el malestar generalitzat del sector agrari, que ens han fet  
arribar (igual que a vosté) siga enviat on ha de ser enviat. Perquè els que han de posar  
remei no som nosaltres. Si no, no porte aquestes coses ací; si creu que no hem de ser  
nosaltres. Nosaltres li diem que ho envien, i que a més envien el malestar generalitzat; que 
vosté és testimoni d'aquest malestar generalitzat. Aquesta és la proposta.”

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

06-04-2017

Sr.  Zorío:  “Ara ja ha quedat  tot  clar,  Sra.  Montagut.  L'havia malinterpretat.  Òbviament 
adoptarem una sèrie de mesures. La setmana que ve estarem en Conselleria a València; 
després, abans de Pasqua si fóra possible, dimecres estarem a Castelló. I tot açò s'elevarà 
tant a la Conselleria com al Govern Central, com a Brussel·les. I es fa extensible no sols al 
País  Valencià  sinó  que  també  anirem  baixant  cap  a  totes  les  zones  citrícoles  (com 
Tarragona, Múrcia…) perquè es faça també a escala estatal. 

I  la  idea nostra  (no sé  si  ho  han  vist)  era  arreplegar  firmes.  Com més firmes 
arrepleguem, més lluny arribarem. Perquè efectivament és una qüestió de força; i arribarà 
a Conselleria, al Govern estatal i després també a la Unió Europea. Per a veure si entre  
tots,  sobretot  defenent  el  que és  la  clemenules;  que en  l’àmbit  de  les  comarques  de 
Castelló i de la Plana Baixa és el que s'ha pagat entre 10 i 15 cèntims; cosa que ha sigut  
vergonyosa, i totes aquelles que no s'han quedat en l'arbre. 

Ací tenim episodis de gent que ha invitat a altres a arreplegar taronges… Veniu alʻ  
meu hort a arreplegar taronges, perquè si no damunt em tocarà pagar a algú per a tirar-les  
al sòl… Les agafeu i vos les emporteu ... Així que moltes gràcies a tots els grups pel seuʼ  
suport.”

El text sotmés a la consideració de la corporació queda redactat del següent tenor literal:

“ACORDS

1r.- Rescissió de l'acord d'associació econòmica firmat per la Unió Europea i sis països de  
la Comunitat de Països d'Àfrica del Sud, entre ells Sud-àfrica, per contemplar una reducció 
progressiva, fins a la seua desaparició, dels aranzels aplicables a les taronges importades, 
en un període, 16 d'octubre a 30 de novembre, en el qual els nostres camps estan en 
plena campanya de comercialització.

2n.- Reforçar les mesures de defensa fitosanitària dels cítrics europeus per a augmentar la 
seguretat de les plantacions citrícoles comunitàries, exigint les màximes cauteles i controls 
als productes importats des de països amb plagues de quarantena, siga quin siga el lloc 
d'entrada  a  la  Unió  Europea,  minimitzant  amb això  el  risc  de  contagi  de  plagues  i/o 
malalties i establint a les produccions de països tercers una reciprocitat quant a requisits  
de qualsevol tipus exigits a les produccions comunitàries.

3r.- Incrementar els pressupostos destinats a la contractació de les assegurances agràries.

4t.- Traslladar els següents acords a la Generalitat Valenciana, Govern Central i Parlament 
Europeu.”

Sotmés l'assumpte  esmenat  a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a 
favor, VINT (6 del PSOE, 3 de Compromís, 2 de Se Puede Burriana, 7 del PP i 2 de Cibur). 
Vots  en contra,  UN (1 de Ciudadanos) Abstencions,  CAP.  Consegüentment  es declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

16.BIS.3.- MOCIÓ CONJUNTA GRUPS PSOE – COMPROMÍS - SE PUEDE BURRIANA, 
RELATIVA  A  L'ADHESIÓ  A  LA  RESOLUCIÓ  ADOPTADA  PER  LA  FEDERACIÓ 
ESPANYOLA  DE  MUNICIPIS  I  PROVÍNCIES  (FEMP)  PERQUÈ  LES  ENTITATS 
ESPANYOLES PUGUEN REINVERTIR EL SEU SUPERÀVIT EN MILLORES PER A LA 
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QUALITAT DE VIDA DELS SEUS VEÏNS

La Sra. Cristina Rius Cervera, regidora del Grup Socialista de l'Ajuntament de Borriana, llig 
moció del següent tenor literal:

“Les entitats locals espanyoles són l'única administració pública que compleix els objectius 
d'estabilitat.  La  seua  contribució  a  la  reducció  del  dèficit  públic  del  Regne  d'Espanya 
davant de la Unió Europea ha sigut determinant.

Des de l'any 2012 el conjunt de les corporacions locals genera superàvit:

2012 0,32% PIB 2.287 M €
2013 0,55% PIB 5.474 M €
2014 0,53% PIB 5.938 M €
2015 0,47% PIB 5.094 M €
2016 0,64% PIB 7.083 M €

Però les restriccions imposades a la seua reinversió han impedit que els ciutadans dels 
municipis espanyols vegen millorada la seua qualitat de vida.

Els alcaldes i alcaldesses espanyols es veuen en greus dificultats per a explicar als seus 
veïns  que  no  poden  atendre  les  seues  demandes  a  pesar  de  comptar  amb recursos 
disponibles per a això.

Durant  els  últims  exercicis,  l'obligació  de  circumscriure  la  reinversió  del  superàvit  al 
concepte d' inversió financerament sostenible  i de generar nous ingressos per la mateixaʻ ʼ  
quantia de la reinversió, ha impedit  realitzar infraestructures i prestar serveis demanats 
pels ciutadans.

A aquestes restriccions, per a 2017 se suma la de no poder fer cap reinversió fins que els 
pressupostos generals de l'Estat per a enguany estiguen definitivament aprovats, a final 
d'aquest  semestre  o  principi  del  pròxim,  fent  impossible  la  tramitació  dels  expedients 
administratius durant aquest exercici.

Precisament ara, quan millor és el superàvit de les entitats locals espanyoles (7.083 M €, 
un 39% més que en 2015; quasi 26.000 M € en termes agregats des de 2012) i quan el 
nostre  país,  per  fi,  ha  complit  l'objectiu  de  dèficit  compromés  amb  Brussel·les,  més 
restriccions tindrem per a fer ús d'uns recursos que són nostres i que han de ser utilitzats 
en benefici dels nostres veïns.

Aquesta situació, segons el parer de la Junta de Govern de la FEMP –coincidint amb tots  
els governs locals del nostre país-, no pot ser acceptada.  Ha arribat ja el moment que 
se'ns permeta reinvertir  el  nostre superàvit  sense més restricció que el  compliment de 
l'estabilitat pressupostària.

Per tot això, la Junta de Govern de la FEMP, en la seua reunió extraordinària realitzada el 
dia 6 d'abril de 2017, a iniciativa del seu president, Sr. Abel Caballero, aprova aquesta 
resolució:

1.- Instar el Govern d'Espanya i els grups parlamentaris que, per la via d'urgència, adopten 
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iniciatives  legislatives  que  permeten  a  les  entitats  locals  espanyoles  reinvertir  el  seu 
superàvit sense haver de generar nous ingressos per la seua mateixa quantia en qualsevol 
iniciativa que consideren oportuna per a millorar la qualitat dels seus ciutadans, amb l'únic 
límit de no posar en risc la seua estabilitat pressupostària.

2.- Tenint en compte l’entrada en vigor dels pressupostos generals de l'Estat per a l'any 
2017, la disposició addicional norantena segona ha d'establir que el termini temporal per a  
poder realitzar la reinversió del superàvit de 2016 en els termes assenyalats contemple els  
exercicis 2017 i  2018,  tant  en relació amb els compromisos de despesa com amb les 
execucions. Per tant, quedaria sense aplicació legal el contingut del paràgraf  segon de 
l'apartat 5 de la disposició addicional setzena del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes  locals,  aprovat  per  Reial  decret  legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  quant  a  la 
condició que la despesa executada l'any 2018 haja d'estar compromesa l'any 2017, podent  
comprometre's i executar-se la despesa l'any 2017 i 2018.

3.-  Traslladar  aquesta  resolució  a  totes  les  corporacions  locals  espanyoles  per  al  seu 
coneixement i, si ho estimen oportú, perquè el Ple de la corporació hi manifeste el seu 
suport.”

Sotmesa la urgència a la corresponent votació, s'aprova per unanimitat.

En relació amb el fons de l'assumpte es produeixen les intervencions següents: 

Sra. Rius: “Ens fem ressò de la demanda de tots els municipis, i fem costat a la proposta 
que ens ha arribat avui a les 15.00 hores des de la Federació Espanyola de Municipis i  
Províncies  (FEMP),  que aquest  matí  s'ha reunit  de forma extraordinària,  i  ha redactat  
aquesta  moció  per  a  exigir  al  Ministeri  poder  invertir  el  nostre  estalvi  en  inversions 
necessàries  per  als  nostres  veïns,  i  no  en  les  inversions  que  l'Estat  ens  limite,  o  a 
amortitzar deute; ja que això només demostra que els preocupa més els bancs que les 
persones. 

Com diu la resolució de la FEMP, és molt difícil explicar als nostres veïns i veïnes 
que tenint romanents, no podem destinar-los a qualsevol actuació que siga necessària al  
poble.  Això ni  ho entenen els  veïns,  ni  ho entenem nosaltres.  Amb els  romanents no 
podem suplementar partides de despesa de serveis públics per a millorar els serveis (per 
exemple de jardineria o neteja); això en aquest moment ens ho tenen prohibit. 

Per tant, exigim que canvie la normativa, i que només hàgem de complir l'estabilitat 
pressupostària (que és el més raonable) sense limitacions a l'hora de destinar el superàvit. 
I que també se'ns permeta utilitzar els romanents de 2016, comprometent i executant la 
despesa durant 2017 i 2018, atés que els Pressupostos Generals de l'Estat no s'aprovaran 
fins a meitat del present exercici; per la qual cosa serà complicat (per no dir impossible)  
poder fer la tramitació de totes les modificacions de crèdit, traure les licitacions d'obres i 
poder finalitzar les obres dins del mateix exercici econòmic 2017. Per això es demana el 
que la Federació ens proposa en aquesta moció.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, VINT 
(6 del PSOE, 3 de Compromís, 2 de Se Puede Burriana, 7 del PP i 2 de Cibur). Vots en 
contra, UN (1 de Ciudadanos). Abstencions, CAP. Consegüentment es declara l'assumpte 
aprovat per majoria.

[En aquest moment abandonen la sala de sessions la Sra. Aguilera i el Sr. Sánchez.]
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17.- PRECS I PREGUNTES

1.- Sr. Losada: “Jo tinc un prec i una pregunta per al Sr. Del Moral… El prec és que em 
disculpe si quan he realitzat la pregunta de si havia exercit com a professor, s'ha molestat  
o s'ha sentit ofés. Ho sent, no era la meua intenció; en cap cas vaig voler dir que era  
matemàtic. Simplement creia que havia exercit de professor. 

I la pregunta és perquè no me l'ha contestada en el torn d'intervencions, quan hem 
treballat el tema del Codi de bon govern i ètic de l'Ajuntament de Borriana. I clar, després 
vosté se sorprenia que, fins i tot havent treballat en el document, que el nostre vot fóra  
l'abstenció. I és que jo crec que era clau: jo li parlava d'una proposta que féiem respecte a 
la violència i tota la resta; vosté m'ha dit que s'havia incorporat aquesta modificació. Jo li 
he dit que en el text que jo havia treballat, que tenia, el que s'havia portat al Consell Social,  
no estava. Llavors, vull saber si el document sobre el qual jo he treballat no és el que hem 
aprovat avui; o és que vosté es creu que hi ha alguna cosa en el Codi que no és cert.”

Sr. Del Moral:  “El tema d'això de fer classes és una anècdota i ja està. No li done més 
importància; simplement no m'havia molestat que m'haguera anomenat una cosa o una 
altra, sinó que en una ronda diverses interlocucions foren sobre la meua vida personal: que 
si quina edat tenia (19, 25), que si allò altre o que si la resta… Simplement volia centrar-ho 
en el tema polític.

El  document sobre el  qual  vosté ha treballat  és l'oficial;  finalment només es va 
quedar la redacció de masclisme… Perdone'm si l’he confós quan li he dit que s'havien 
acceptat totes. S'havien acceptat totes menys dues, que era la segona redacció del punt f 
d'aconfessionalitat.

Per tant, de totes les propostes que tinc ací que va fer, només en aquestes dues no 
va  haver-hi  acord.  Vam  estar  mirant  fins  a  l'últim  moment,  però  al  final  vam  voler 
reafirmar-nos en el terme masclista, i no descentralitzar-ho. Ho entenem també com que 
també es pot entendre com a sinònim i que també engloba els dos casos; encara que 
recalca i remarca que la violència majoritària és d'homes cap a dones.

I com vosté ha dit, ens hem deixat fora moltes més violències. Hem volgut ressaltar 
les que creiem prioritàries, i per això al final vam estar sospesant-ho i va quedar aquesta 
redacció. Lamente que en la meua intervenció m'haja extralimitat.”

Sr. Losada: “Llavors ara ja el meu últim prec és que llavors entenga per què el nostre vot 
ha sigut l'abstenció i no de suport.”

2.- Sra. Sanchis:  “La meua primera pregunta és per al Sr. Aparisi. La veritat és que les 
falles habitualment tenen un caràcter satíric, sobre temes d'actualitat. Però en el cas de la  
carretera del Port és més satírica la realitat. Perquè en la falla, encara que els camions van 
de costat, passen; però la realitat és que en la carretera del Port difícilment passaran quan 
s'encreuen… Mire, un autobús fa 2,60 m sense comptar amb els espills retrovisors (o siga, 
2,75 m si comptem els espills retrovisors). Si es compta un de cada un d'ells, i la carretera  
segons l'enginyer fa 2,80 m; en conclusió, queden 10 cm entre els dos autobusos quan 
s'encreuen.

Li recorde que segons les normes de trànsit no poden xafar-se les línies contínues. 
I jo supose que aquesta carretera té línia contínua des del principi fins al final, i  no es 
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poden xafar. Perquè xafar una línia contínua és una multa de 300 €. I no crec que vosté li  
vaja a dir ara a la Guàrdia Civil el que ha de fer o no. Ells són molt lliures de fer el que 
consideren, evidentment.

I sap el més greu de tot? Que quan es vulga ampliar la carretera, tot el que han fet 
ara no serveix per a res; la qual cosa em porta a recordar-li que ha d'inscriure en el registre 
l'obra com a provisional, perquè en el Pla general d'obres (que no s'ha modificat per a fer 
la carretera) té dos carrils d'anada i dos carrils de tornada. Amb la qual cosa, com que no 
s'ajusta al Pla general,  han d'inscriure'l  en el registre, i  posar que, quan es desfaça la  
carretera, serà a costa del consistori.

Jo he parlat amb l'enginyer… Bé, li vaig demanar les mides (estic donant les mides 
perquè són les que em va donar l'enginyer) i ell diu que va proposar reduir el carril bici i el  
carril de vianants per a donar 25 cm més a cada carril de la carretera. I no es va fer cas; la 
Conselleria va dir que no. I una altra proposta d'ell va ser fer el carril  bici  i el carril  de 
vianants en el centre per a després poder ampliar la carretera, i també se li va dir que no… 
Llavors jo, lamentant-ho molt perquè és una inversió gran per a Borriana (bé ho pague la  
Conselleria o l'Ajuntament, ix dels impostos de la gent de Borriana i dels valencians) i que 
haja quedat  açò:  una carretera que jo  considere  que… A més,  té  trànsit  de camions; 
perquè no ens oblidem que hi ha la llotja, hi ha el port, hi ha naus industrials en aquesta 
carretera, i també hi ha la piscifactoria. 

Llavors, expliquen-me què faran.”

Sr. Aparisi: “El primer de tot que vull dir-li és que el més fort de tot el que m'acaba de dir 
és que, després de llegir l'informe tècnic, s'atrevisca a dir el que ha dit. I més encara… 
Que anomena un funcionari de la Casa, que evidentment jo he d'anar a parlar amb ell… 
Ara ens topem amb la tessitura que un dels dos és un mentider… O és vosté la mentidera 
o ho és ell.  Perquè aquest matí ens ha dit que en cap moment li  ha dit  això del carril  
central… Jo no sé qui és el mentider; però en aquest moment és molt greu… No, no, Sra. 
Sanchis, que no l’estic anomenant mentidera ni de bon tros; no m'atreviria… Però que un 
dels  dos  menteix;  i  a  mi  em  pareix  molt  greu  posar  en  aquesta  tessitura  un  tècnic 
municipal, i més traient una nota de premsa… M'ho hauran d'aclarir els dos junts… Ja ho 
aclarirem, que hi ha confiança! És greu mentir a un regidor delegat de la Casa! És greu 
una mentida d'aquest estil! Perquè li he requerit aquest matí, li he demanat que em passe 
un informe. En l'informe ell no ha volgut anomenar res del que vosté diu… Perquè ell diu  
que no ho ha dit. Jo ni el crec abans a ell, ni la crec abans a vosté. Però un dels dos és un 
mentider. I això és greu. És greu que s'atrevisquen a dir aquestes coses. Haurem de saber 
qui dels dos menteix. Però bé, ja que li dic això…

Jo no volia entrar en el tema tècnic (com vosté, que ho ha detallat); però bé, no 
passa res, ho esmicolarem… O si vol, comence a llegir la seua nota de premsa…  ʻEls 
veïns han pagat 1.000.000 € per una carretera per la qual no passen ni dos autobusosʼ... 
Mentida, primera mentida… En tot cas, es consignen les mides d'ample normalitzades de 
determinats vehicles. A saber: autobusos (2,55 m), camió lleuger (2,45 m), camió articulat 
(2,55  m)  [açò  són  fonts  de  dimensió  de  vehicles  de  patró  norma  3.1,  instrucció  de 
carreteres]. Ni s’ho inventa l'enginyer, ni m'ho invente jo, ni s’ho inventa ningú… Açò és la 
llei… Amb aquestes mides, sobra perquè passen… És més, avui jo no defendré… El fet  
que passen els que s'encreuen està provat tècnicament.

I posar en dubte els tècnics que fan la carretera… Una cosa és que diga que li 
agrada la  carretera o no… Això,  podem discutir-ho,  i  per  a  gustos  els  colors… Jo ho 
entenc. Entenc que a vosté li agrade o no li agrade. Li ho respecte totalment. Però que 
pose  en  qüestió  uns  tècnics  (tant  de  Conselleria  com municipals),  que  si  caben  dos 
camions… Jo no valoraré si passen molts camions o si s'encreuen dos autobusos… Tant 
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de bo passaren més camions per a treballar! No em sabria greu! Però crec que és greu el 
que ha dit. I si vol comence a dir les coses tècniques, sap? Vol que li parle de la vorera 
d'emergència? 0,40 m… Ja sé que ho té;  per  això veig més greu que faça aquestes 
declaracions davant de la premsa, després de tenir les dades tècniques. Ho veig greu… 
Els cotxes passen, els camions passen… 

Oblidant-me de les qüestions tècniques, vaig a dir-li el que pense… Jo crec que a 
un grup li  molesta que hàgem fet; però és més prudent que vosté. Aquest grup està a 
l'expectativa (i no fa molt que ho ha dit el Sr. Fuster) de veure què passarà… Perquè ells 
han governat 20 anys i no han sigut capaços de fer res en aquesta carretera. Res, firmar  
un protocol  que no va servir  per a res. Després tenim la Sra. Aguilera,  que és menys 
prudent que vosté, perquè deia barbaritats… Que després s'hauran de retractar… Jo sé 
que s'hauran de retractar  els tres grups polítics; però li  agraïsc la prudència del  Partit 
Popular en aquest moment, li ho agraïsc. Ara, vosté s'ha tirat a la piscina i no té ni una  
gota d'aigua… Però ni una gota…

Que jo  entenc  que  a  la  gent  no  li  agrade  que  nosaltres  en  dos  anys  hàgem 
aconseguit el que altres en 20 no han pogut… Ja sé que vosté no està en aquest grup. Li  
estic contestant en general. Però el que no han pogut aconseguir en 20 anys, nosaltres ho 
hem fet en dos. I estic content quan he vist (la veritat no m'ho creia, i que ningú s'enfade  
amb el que diré)… Perquè creia que tardaria molt a veure un regidor del Partit Popular  
caminant per allí, perquè pareix que vagen amagats, perquè no els vegen… Doncs no, els  
he vist! I estic supercontent de veure’ls. Estic supercontent… Jo estic dient açò perquè el 
Sr. Fuster fa un moment s'ha referit a açò quan parlava amb la Sra. Rius… Ha parlat sobre 
la carretera del Port… Llavors jo no podia contestar, però ara sí que li puc dir el que ella li  
ha dit. Tinc el torn de paraula, i ho puc dir.

Bé, simplement vull dir que la carretera del Port a nosaltres ens agrada molt; el 
nostre model de ciutat és un model sostenible, totalment sostenible. I volem que la gent 
vaja al  màxim amb bicicleta i  a peu. I  amb cotxe també es pot  anar.  Estiga totalment  
tranquil·la… Amb camió i amb autobús.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sr. Aparisi, jo no mentisc. Crec que vosté mai de la vida en la vida 
m'ha agafat en cap mentida, perquè no ho faig. Jo he estat dues vegades amb l'enginyer. I  
jo li vaig dir que per què no s'havia fet el carril pel centre per a després poder ampliar la 
carretera; i ell em va dir que des de Conselleria se li va dir que no. Això són paraules de 
l'enginyer… Això m'ho ha dit a mi l'enginyer; jo no m'ho invente. Per a què m'ho vaig a 
inventar? Si jo amb les mides ja tinc prou… Si fa 2,80 m la carretera, i un camió (em dóna 
igual que em diga vosté que fa 2,55 m que 2,60 m)… Si li afig vosté el retrovisor, són 15 
cm més… Què més em dóna que queden 10 o 20 cm per a passar? Em dóna igual, em 
dóna igual. Hi haurà problema quan s'encreuen dos autobusos o dos camions per aquesta 
carretera… Perquè no es pot xafar les línies contínues, diga vosté el que diga. I em pot dir  
vosté mentidera, o pot dir vosté el que li done la gana. Però això és una realitat. I això és 
una realitat de la qual està parlant tot Borriana, no jo, que aquesta carretera s'ha quedat  
estreta, massa estreta.

És  més,  a  mi  m'ha  dit  l'enginyer  (i  si  vol  em  diu  vosté  mentidera)  que  ell  va 
proposar afegir 25 cm més a la carretera, i li van dir en Conselleria que no; perquè s'ha fet  
el que volien els tècnics de Conselleria. I que vosté em diga que jo estic qüestionant els 
tècnics… Doncs mire, estic defenent el tècnic de l'Ajuntament, perquè és el que va fer les 
propostes… I el que estic dient és que 25 cm més en aquesta carretera hauria permés que 
passaren més folgadament; o almenys haurien passat folgadament els camions, cosa que 
així no passarà. Em pareix que és ridícula, en el sentit que els carrils són estrets, que a 
més és provisional, perquè no s'ha modificat el pla urbanístic de Borriana.”
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Sr. Aparisi:  “Només per a aclarir que jo no li he dit  mentidera. He dit que un dels dos 
menteix… És una cosa que hauran d'aclarir entre vostés; entre vostés hauran d'aclarir-se 
qui ha mentit, però un dels dos ha mentit. Això és evident. I no davant de mi, sinó davant  
de més gent… I no tinc ganes de crear polèmica; però és que és una cosa molt seriosa… 
Jo no faré més cas a l'un o a l'altre; però no estaré tota l'estona repetint-me i repetint-me.”

Sra. Sanchis: “No cal que es repetisca. Jo li dic (i a més ho porte fins al final del món) que 
això m'ho va dir ell.”

3.- Sra. Sanchis: “Ara vaig a llegir-li una cosa al Sr. Del Moral… La localitat de Priego 
(Còrdova) va ser la primera a convertir-se en ciutat lliure de circs amb animals, almenys en 
teoria. La moció aprovada per unanimitat en el Ple municipal de 2010 ha servit de poc a 
l'hora  d'evitar  la  instal·lació  del  circ  Roma  de  Priego.  La  justícia  ha  fallat  a  favor  de 
l'associació de circs reunits d'Espanya, que va recórrer contra la moció aprovada en el Ple 
de la corporació municipal  davant  del  Contenciós Administratiu. La sentència esgrimeix 
que els ajuntaments no tenen competència per a prohibir els circs amb animals, cosa que 
només pot fer el màxim òrgan institucional, és a dir, el Congrés dels Diputats… Mire que 
vostés no s'han donat prerrogatives ni res! Vosté està confonent el que és administrar amb 
governar. 

Vostés no poden dictar lleis; i pareix que és el que han fet. A més, uns quants circs  
per descomptat s'han agrupat, han contractat un gabinet jurídic i estan donant batalla en 
els tribunals. Ara, la sentència favorable (jurisprudència) pot afectar 300 municipis, inclòs 
Borriana. Per descomptat, els han condemnat a pagar les costes del judici.

Llavors, Sr. Del Moral, de la mateixa manera que vosté va presentar una moció de 
copia i enganxa del seu partit, d'aquestes que fan sense mirar res, perquè està vist que no 
qüestionen res, sinó que simplement fan copia i enganxa… Haurà vosté de presentar una 
moció per a retirar la que vosté va presentar i van aprovar en el Ple ordinari d'1 d'octubre 
de 2015; perquè lògicament així ens evitarem pagar les costes.”

Sr. Del Moral: “Vull dir a la Sra. Sanchis que pareix que vosté no va estar en el Ple en què 
es va aprovar la moció, perquè ja va explicar molt bé la Sra. Suay, i que nosaltres vam dir  
que la moció la presentàvem de totes maneres, perquè no volíem treballar amb cap tipus 
d'instal·lació (itinerant o no) que treballara amb animals; perquè enteníem que el mer fet 
que els circs utilitzaren els animals era maltractament. Era maltractament a tots els nivells,  
i no vam voler. Vam presentar la moció i va eixir aprovada.

La primera cosa que li  diré és que li agraïsc la informació, i estudiarem la nova 
jurisprudència amb la secretària municipal… De veres li ho agraïsc… I em sorprén que em 
diga que estic confonent-me. Em sorprén, i molt, perquè que m'ho diga vosté, que mentre 
tots  estàvem en la Font  del  Vi  vosté estava en el  Casal  del  Vi… O que ens va tocar  
explicar-li el que era el carrer Major i el Pla… I bé, acaba de presentar fa una setmana per 
Registre una nota en què manifestava que estava molt interessada en les mides de les 
ratlles, l'amplària de la carretera del Port, segons vosté… Que bo, l’anomena carretera del 
Port, però és l'avinguda de Jaime Chicharro. Però bé…! Vosté continua dient coses que es 
confon moltes vegades. Nosaltres no ens confonem; sabíem el que votàvem. De fet, tota la 
intervenció de la Sra. Suay va ser esmentant lleis… Me’n recorde perfectament, i encara 
així  li  vam dir  que nosaltres  presentàvem una moció,  perquè no volíem treballar  amb 
aquest tipus de circs que tenen unes rutes itinerants. Però vaja, que la Generalitat també 
ho ha dit ara! Posteriorment que nosaltres presentàrem la moció, la mateixa Generalitat  
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Valenciana també va dir el mateix per a tot el País Valencià; no sols ho vam dir nosaltres.
Però vaja, no li dic res en contra de la jurisprudència. L'estudiarem. Li ho agraïsc. 

Però vaja, que diga que estic confós… No, no estàvem confosos; és que no volem treballar 
amb circs que treballen amb animals. I ho diem clar.

Que diga això de copia i enganxa, també em resulta estrany, perquè és una moció 
que vam treballar i  que de fet  la vam aplicar a nivell  municipal.  No l'hem agafada per  
agafar, ni era del partit. La vam presentar a nivell municipal de l'Acord per Borriana. No la 
vaig presentar jo només, la va presentar  l'Acord per Borriana.  De totes maneres,  quin 
problema té vosté amb el copia i enganxa, si acaba d'abstenir-se en dues mocions, perquè 
no li ha dit el seu partit a escala autonòmica si pot adherir-s’hi o no. I això ho ha dit vosté fa  
una estona; així que no ens diga copia i enganxa sí o no. O siga, li han vingut fenomenal  
les intervencions del Partit Popular i de Cibur justificant la seua abstenció; perquè vosté 
s'ha copiat del que ells han dit. Però realment sabem que s'ha abstingut perquè a escala 
autonòmica el seu partit no s'ha pronunciat. Per tant, si no hi ha criteri municipal, no hi ha 
criteri municipal. No vinga a enganyar-nos, Sra. Sanchis.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Del Moral, el primer és que és bastant barriobajero; i això ja li ho 
dic  perquè  jo  em puc  confondre,  i  posar-ho  en  el  meu  Facebook,  i  vosté  o  qui  siga 
copiar-ho i passar-ho als altres. Ja dic des d'ací que això és un delicte. Que sàpien que és 
un delicte;  que els quede molt  claret… Jo em puc confondre:  una cosa és que jo em 
confonga amb un nom, i a més això ha sigut tota la vida la carretera del Port, i no crec jo  
que siga tan greu.

I una altra cosa és que vosté comence a legislar una cosa per a la qual no està 
qualificat… No és que no estiga qualificat; és que no té competència aquest Ajuntament. I li 
ho  està  dient  a  vosté  un  tribunal.  O  siga,  que  no  em diga  a  mi  ara  que  jo  (perquè 
m'equivoque) o que jo assumisca les decisions del meu partit. L'alcaldessa sap que estava 
cridant per telèfon al meu partit, i m'han dit: nʻ osaltres no tenim encara posicionamentʼ. I a 
mi francament no m'ha agradat, i he sigut la que ha cridat, perquè no m'ha agradat. I he 
decidit jo abstenir-me. I el del meu partit m'ha dit:  fʻ es el que vulgues; perquè com que 
nosaltres no la tenim encara, tampoc tenim posicionamentʼ...

És lògic i normal que quan jo tinga o em donen a mi una moció de les que corren 
per tots els llocs, que en un partit  polític es vote el  mateix. I  aquestes, que són de la  
Federació, lògicament es vota el mateix en tots els llocs; no com vostés, que en cada 
lloc… Bé, és que vostés no són partit polític, sinó que són una plataforma i fan el que 
volen. Nosaltres, per descomptat, tenim disciplina de partit; ens reunim una vegada al mes, 
i les discutim. I les que arriben com m'han arribat a mi al principi, doncs cride i demane 
opinió. Però sí que sóc prou lliure per a votar el que vulga. Això li ho puc assegurar. I jo per  
descomptat no votaré res per al que no tinga competències.”

Sr. Del Moral:  “Vull dir-li  que no sé què està dient d'això de Facebook. Ací no entraré, 
perquè és que jo no la tinc en Facebook ni moltíssim menys, i sé que no he passat res… 
Simplement sé que es va confondre. 

I sobre l'apel·latiu de barriobajero, jo no entraré en cap apel·latiu qualificatiu contra 
vosté, ni moltíssim menys. Crec que és entrar en l’àmbit personal, i ací estem per a parlar  
de política. Li he respost políticament, i no entraré en temes personals, com ha fet vosté.”

Sra. Sanchis:  “Si li  pareix no entrar en temes personals mencionar un error que jo he 
comés… Que a més jo crec que són errors bastant mínims… Bé, pitjors errors ha comés 
vosté; com gastar diners públics sense sentit; cosa que jo mai ni he fet ni faré...”
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Sr. Del Moral: “Evidentment aquesta part no la tenia molt preparada, i li ha eixit com li ha 
eixit. Entenc que el dret de queixar-se el té tot el món, Sra. Sanchis.”

4.-  Sra.  Sanchis:  “La  meua  última  pregunta  és  per  a  vosté;  i  ja  sap  què  li  vaig  a 
preguntar… El dia 23 de març es va informar de la inadmissió del recurs de Vistamar per la 
no-suspensió de la condició d'agent urbanitzador; la qual cosa reforça la decisió que va 
prendre al seu moment aquest consistori de llevar la condició d'agent urbanitzador a la 
urbanitzadora Golf Sant Gregori.

Entenc molt  menys que no es conteste ara a aquest  recurs,  denegant  la seua 
petició. I no entenc què li impedeix a vosté contestar i posar aquest consistori en la situació  
de vulnerabilitat en què l’està posant. Només ha de parlar amb els tècnics d'aquesta Casa 
(com he fet jo), i veurà que el que li estic dient és cert.

I sé de ciència certa que se li ho han dit; i que vosté està fent cas omís d'això. Ho 
sé de ciència certa… I m'agradaria que ens explicara per què; per què no està fent cas del  
que li diuen des dels Serveis Tècnics d'aquesta Casa i està deixant passar el temps sense 
sentit.”

Sra. alcaldessa: “Jo crec que això de deixar passar el temps sense sentit ho acaba de dir  
d'una forma molt inconscient i irresponsable, utilitzant paraules que s'han utilitzat ací. El 
cas de respondre o no respondre, sí que he parlat amb els tècnics; em consta que m'han  
dit que ens estem posant (tot això que acaba de dir) no em consta… Però sí que estem en 
contacte… Avui precisament hem tingut una reunió amb els propietaris (una associació de 
propietaris que s'ha creat, que ja està formada per uns quaranta propietaris). Estem tenint  
contactes i reunions amb persones que poden fer avanços; com s'estan fent des del nostre 
punt de vista, i som conscients que els estan fent, per a intentar resoldre el problema de la 
millor forma per a tots; per a veïns, i especialment per a l'Ajuntament, que és el cas que 
ens ocupa.

O siga, no farem res que siga siga perjudicial per a l'Ajuntament. Si vol que li conte 
més  informació,  són  reunions  que  no  hem  tingut  encara  formalment.  Tenim  més 
documentació que també li podem aportar. Però aquest mes d'abril i el de maig tindrem 
avanços en el tema. 

No puc dir-li res més. Que els tècnics m'han dit que hem de resoldre; això li ho 
negue.”

Sra. Sanchis:  “Arreglar la situació significa tornar-li la condició d'agent urbanitzador a la 
urbanitzadora Golf Sant Gregori?”

Sra. alcaldessa:  “Resoldre la situació significa resoldre la situació de la millor forma per 
als propietaris i per a l'Ajuntament.”

Sra. Sanchis: “Si és tornar la condició d'agent urbanitzador… Jo crec que no és la millor 
manera. Vosté sap que només hi ha una forma legal de resoldre açò, i és fer un concurs,  
que  es  presenten  empreses  que  demostren  la  solvència  econòmica  i  tècnica,  i  que 
s'adjudique de forma legal. Si no, s'estarà cometent un delicte de prevaricació. Vosté ho 
sap. Tornar la condició d'agent urbanitzador és un delicte; i no adjudicar-la amb un concurs 
és un altre delicte. Vosté veurà el que vol fer… Vosté veurà si vol enfrontar-se a demandes 
per prevaricació; o vol arreglar açò de la millor manera possible. 

Jo li  dic que és molt difícil  tornar-li-la (i açò són paraules dels tècnics d'aquesta 
Casa) perquè no tenen la condició d'agent urbanitzador, perquè per silenci administratiu no 
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la tenen. I per a poder alçar el concurs de creditors, necessiten tenir la condició d'agent 
urbanitzador. I paraules del tècnic d'aquesta Casa: ʻés el peix que es mossega la cuaʼ… I 
això és de la setmana passada. No m'estic inventant res; i no li estic dient res que no siga 
així. 

A mi també m'ha arribat el rumor que ací s'està venent finques que es van comprar 
com a rústiques, que s'estan venent com a urbanes. Jo no sé quin significat pot tenir això,  
ni per què s'està fent. Però sí que m'ha arribat el rumor que això s'està duent a terme… La  
veritat és que no ho sé cert; no he aconseguit esbrinar encara per què. Si vosté ho esbrina, 
m'agradaria que m'ho diguera.”

Sra. alcaldessa:  “A mi sí que m'agradaria concretar una de les qüestions; que tots els 
passos que es facen des de l'Ajuntament, es faran de la manera legal, com no pot ser 
d'altra manera. Això no ho dubte.

I compra de finques rústiques que es passen a urbanes està dient?”

Sra. Sanchis: “Sí, el que s'està venent ara es va comprar al seu moment com a rústica, i 
ara s'està venent a altres societats com a urbana… Això és el que m'ha arribat. No m'han 
dit ni les persones que ho estan fent…” 

Sra. alcaldessa: “Jo crec que són rumors…”

Sra. Sanchis: “Exactament per això li ho estic preguntant. A mi m'ha arribat aquest rumor. 
Jo li estic preguntant si vosté sap alguna cosa d'això...”

Sra. alcaldessa: “Jo supose que una finca rústica no es pot vendre com a urbana si no hi 
ha  una  revaloració  de  les  ponències  cadastrals.  Això  és  una  cosa...  Si  té  rumors, 
m'agradaria  molt  que  em  confirmada  d'on  vénen  aquests  rumors,  per  a  poder  tenir 
constància d'aquest fet.”

I sense més assumptes per tractar, la Presidència alça la sessió a les 23 hores i 00 minuts, 
de la qual, com a secretària, done fe, i perquè conste estenc la present acta que firme 
juntament amb la Sra. alcaldessa.

L'ALCALDESSA LA SECRETÀRIA

Document firmat electrònicament al marge
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